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Αθήνα, σήµερα στις 4 Νοεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 18.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε Oλοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΡΟΔΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµεθα στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης και ψηφοφορία επί της προτάσεως
του Πρωθυπουργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 141 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Λάµπρος Μίχος.
ΛΑΜΠΡΟΣ ΜΙΧΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές,

πήρα το λόγο για να δώσω τη δική µου εκδοχή και τη θέση µου
και διότι δεν µου αρέσει να δέχοµαι νουθεσίες, ειδικώς από αν-
θρώπους που δεν έχουν κάνει ποτέ την αυτοκριτική τους και δεν
µου αρέσει καθόλου να µιλούν για λογαριασµό µου άλλοι, ιδίως
άνθρωποι που ευθύνονται για την ηθική κατάπτωση της πολιτι-
κής. 

Αρχίζω λέγοντάς σας πως µια από τις πιο σπουδαίες κουβέν-
τες που ειπώθηκαν προέρχεται από το Νορβηγό Πρωθυπουργό,
όταν, µετά από το µεγάλο µακελειό που έγινε στο Όσλο, έγινε
µια πολύ µεγάλη συζήτηση για το ποια θα είναι η κύρωση, η τι-
µωρία αυτού του πολυδολοφόνου και υπό ποιες συνθήκες θα
εξέτιε την ποινή του. Διότι ήταν γνωστό στη Νορβηγία ότι έχουν
ένα πολύ επιεικές σύστηµα απόδοσης ποινικής ευθύνης και εξαι-
ρετικά κελιά, ξενοδοχεία κελιά. Απάντησε, λοιπόν, ο Νορβηγός
Πρωθυπουργός ότι «στην τροµοκρατία απαντάµε µε περισσό-
τερη δηµοκρατία». 

Το λέω αυτό, κάνοντας µια µικρή παραλλαγή, για να πω ότι και
ο Γιώργος Παπανδρέου από την ίδια κουλτούρα εµφορείται, ο
Πρωθυπουργός ο οποίος ουδέποτε ζήτησε βωβούς µισθοφό-
ρους ούτε φλύαρους εγκωµιαστές, αλλά πολιτικούς συντρόφους
στο δύσκολο αγώνα, για να πετύχουν οι µεταρρυθµίσεις, υπερ-
βάλλοντας κιόλας στην πολλή διαβούλευση. Το µεγάλο του
λάθος, βέβαια, είναι που νόµισε ότι είχε να κάνει µε Νορβηγούς,
Νορβηγούς Βουλευτές, Νορβηγούς Υπουργούς και νορβηγικό
λαό βέβαια. 

Εδώ το ένοχο, το παρακµασµένο, το χρεοκοπηµένο πολιτικό
κατεστηµένο, αµυνόµενο έβαλε πρώτ’ απ’ όλα τη βία συντελεστή
στις πολιτικές διεργασίες. Από ένα σηµείο και µετά έγινε ανεξέ-
λεγκτο. Μετήλθε δηλαδή όλα τα µέσα. Εξέθρεψε επίσης το
τέρας του λαϊκισµού και της δηµαγωγίας, το οποίο κάποια στιγµή

θα καταβρόχθιζε και θα καταβροχθίσει και τους ίδιους, διότι οι
τραυµατισµένοι θεσµοί επιτρέπουν να εµφιλοχωρήσουν συντε-
χνίες και συµφέροντα. Όταν, λοιπόν, υποχωρήσουν οι θεσµοί,
είναι βέβαιο ότι την ταξιθεσία στην πολιτική δεν θα την κάνει ο κ.
Τσίπρας, η κ. Παπαρήγα, ο κ. Παπανδρέου. Την ταξιθεσία στην
πολιτική θα την κάνουν οι νονοί, οι µπράβοι, οι συντεχνίες και τα
συµφέροντα. 

Πολέµησε, το κατεστηµένο, την κυβερνητική πλειοψηφία, λυσ-
σαλέα για τις αποφάσεις της. Και τώρα ζητάει µόνη της, να κυ-
ρώσει, η παρούσα Κυβέρνηση, τη δανειακή σύµβαση, για να
µπορεί εκ του ασφαλούς να την πετροβολάει. Δυστυχώς, µε την
πολιτική µας καταφέραµε οι επίορκοι και οι ένοχοι να γίνουνε τι-
µητές. Εδώ και καιρό ζητήθηκε να φύγει ο Παπανδρέου και να
δοθεί λύση από την παρούσα Βουλή. Ξέρουµε, βέβαια, ότι µερι-
κές προφητείες ενίοτε επαληθεύονται, όταν είναι γνωστός ο προ-
φήτης που κάνει την προφητεία.

Το πολυπλόκαµο κατεστηµένο καταφέρνει, µε την οχλοβοή
των µέσων ενηµέρωσης να καλύπτει τα συµφέροντα, υπέρ των
οποίων µάχεται, µε σύµµαχο το τηλεοπτικό προσκήνιο, όπου η
κραυγαλέα πολιτική ηµιµάθεια συναγωνίζεται την αυθάδεια της
προβολής, ώστε να ωφελούνται τελικά οι έµποροι και οι µετα-
πράτες της αγωνίας και των ελπίδων του ελληνικού λαού. Γι’
αυτό ενόχλησε πολύ το δηµοψήφισµα, γιατί το πολιτικό σύστηµα
θέλει µεταπράτες, θέλει συµβατικούς και ανώδυνους τρόπους
διαχείρισης της πολιτικής. Θέλει κόµµατα «πατερούληδες» – εγ-
γυητές. Γι’ αυτό, εύκολα το ερώτηµα από το «ναι» ή «όχι» στην
Ευρωζώνη, έγινε να «µείνει ή να φύγει ο Παπανδρέου».

Έτσι, λοιπόν, αφού είδαµε και το φάντασµα της πιθανής χρε-
οκοπίας, θα δούµε σε λίγο και την πραγµατικότητα µιας άλλης
κυβέρνησης. Τι πρέπει να γίνει; Σε συνθήκες παρακµής, έχει πει
ο Πρόεδρος στην Κοινοβουλευτική Οµάδα, είναι εξαιρετική η ευ-
θύνη της πολιτικής εξουσίας και ξέρω ότι ο Γεώργιος Παπαν-
δρέου το εννοεί απολύτως. 

Να πούµε, όµως, τώρα τι είναι αυτό που λέµε για την άλλη κυ-
βέρνηση. Σταχυολογώ ορισµένες φράσεις από την οµιλία του κ.
Σαµαρά στην Κοινοβουλευτική Οµάδα του κόµµατός του την Τε-
τάρτη 2.11.2011. 

Ακούστε: «Φανταστείτε, λέει, να είχαµε πέρυσι ψηφίσει το µνη-
µόνιο. Πού θα βρισκόµασταν σήµερα; Θα είχαµε συµπαρασυρθεί
στο ίδιο βάραθρο, στο οποίο καταρρέει σήµερα η Κυβέρνηση».
Ο λόγος δηλαδή που δεν ψηφίστηκε πέρυσι το µνηµόνιο είναι για
να µην καταβαραθρωθεί η Νέα Δηµοκρατία και φτάσει στο ίδιο
βάραθρο που καταβαραθρώθηκε η Κυβέρνηση, όχι διότι το επέ-
βαλαν λόγοι εθνικού συµφέροντος. 

Είπε επίσης κάτι που πρέπει να ακούσει ο κόσµος πολύ καλά.
Το είπε προχθές που µιλούσε ακόµα ως Αξιωµατική Αντιπολί-
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τευση, διότι χθες µίλησε ως επικείµενος Πρωθυπουργός. Είπε,
λοιπόν: να το θυµάστε, η µόνη υπόσχεση που έχουµε δώσει ως
σήµερα είναι για τους χαµηλοσυνταξιούχους και τους πολύτε-
κνους. Αρχίζουν δηλαδή λίγο-λίγο οι υποσχέσεις να µαζεύονται. 

Διαβάζω αυτολεξεί την τοποθέτηση του κ. Σαµαρά στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, που είπε: «Και αν βγει «ναι» στο δηµοψή-
φισµα;» Μιλάει για το δηµοψήφισµα που δεν έγινε. «Τότε γίνεται
πια δύσκολο να βελτιωθεί η συµφωνία µελλοντικά». Το ότι δεν
είπε δηλαδή «ναι» στο δηµοψήφισµα –παρ’ ότι χθες είπε ότι το
έχει πει ήδη σε ανύποπτο χρόνο- είναι για το λόγο µην βγει το
«ναι» στο δηµοψήφισµα και δεν θα µπορεί µετά να βελτιώσει το
δηµοψήφισµα αυτό που θα είχε επικυρωθεί. 

Λέει επίσης «ακόµα τι θα συµβεί αν και άλλες χώρες ζητήσουν
δηµοψήφισµα για να εγκρίνουν τη νέα συµφωνία για την Ελ-
λάδα;». Τι θα συµβεί, κύριε Σαµαρά; Φοβάστε ότι µπορεί οι άλλες
χώρες να αρνηθούν να στηρίξουν το πρόγραµµα για την Ελλάδα,
δηλαδή φοβάστε ότι θα κάνουν αυτό που εσείς δεν επιτρέπετε
να γίνει σήµερα στην Ελλάδα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Τέλος, είπε ο κ. Σαµαράς «οι άµεσες εκλογές µοιάζουν µε λύ-

τρωση και λύτρωση για πολλούς Βουλευτές του ίδιου του
ΠΑΣΟΚ, που δεν βλέπουν την ώρα να πάψουν να στηρίζουν µια
τόσο επικίνδυνη Κυβέρνηση». Σε αυτή τη δήλωση εγώ και όλοι
µας τι θα έπρεπε να απαντήσουµε; Ότι πράγµατι έχει δίκιο ο κ.
Σαµαράς; Ότι ψάχνουµε τη λύτρωση για να φύγει αυτή η τόσο
επικίνδυνη Κυβέρνηση; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σας πω ότι έχω πλήρη
συνείδηση των πραγµάτων και συναίσθηση της ευθύνης µου.
Λόγοι προσωπικής και πολιτικής αξιοπρέπειας µου επιβάλλουν
να σταθώ στο πλευρό του εκλεγµένου Πρωθυπουργού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Μίχο, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ. 
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Να θυµίσω ότι, εκτός από τις διαδικασίες και όσα συµβαίνουν

αυτή την ώρα µέσα στο Κοινοβούλιο, υπάρχουν κινητοποιήσεις
και έξω από το χώρο του Κοινοβουλίου, διότι η αλήθεια είναι ότι
δεν χρειαζόµαστε µια οποιαδήποτε λύση, αλλά µια διαφορετική
λύση από τη µνηµονιακή που έχουµε µέχρι τώρα, που µε όποιο
σχήµα και αν είναι, δεν θα είναι αποδεκτή. 

Αυτήν την ώρα, λοιπόν, ενώ διαµαρτύρεται ο ελληνικός λαός,
η Κυβέρνηση συνεχίζει να νοµοθετεί, σαν να µην συµβαίνει τί-
ποτα, ενώ βρίσκεται αυτή τη στιγµή υπό κατάρρευση, όπως λένε
τουλάχιστον οι περισσότεροι. Βλέπουµε ότι µε τα χρήµατα του
ΟΑΕΔ, στους πόρους, του οποίου συµβάλλουν σηµαντικά οι ίδιοι
οι εργαζόµενοι -πράγµα που απαλλάσσει τους εργοδότες από
τις ασφαλιστικές εισφορές, µε πρόσχηµα την αντιµετώπιση της
ανεργίας- έχουµε µια καινούργια πράξη στο χιλιοπαιγµένο έργο,
που δεν έχει καµµία σχέση µε την αύξηση της απασχόλησης, ενώ
το µόνο που επιτυγχάνει είναι η µείωση του κόστους για τις επι-
χειρήσεις και η ανακύκλωση των ανέργων, µε χρήµατα όµως των
εργαζοµένων. 

Και µία δεύτερη παρατήρηση έχω να κάνω. Λίγες µέρες αφό-
του έκοψε τα συγγράµµατα σε πανεπιστήµια και ΤΕΙ σε όσους
δεν στοιχήθηκαν µε το µέρος της, η Υπουργός Παιδείας επανέρ-
χεται επιθετικά και βλέπετε ότι ζητά τελεσιγραφικά νέες καταρ-
γήσεις και συγχωνεύσεις τµηµάτων και σχολών στα ΑΕΙ και στα
ΤΕΙ. Με την Κυβέρνηση υπό κατάρρευση και την ίδια την κ. Δια-
µαντοπούλου να αµφισβητεί δηµοσίως τον Πρωθυπουργό, βιά-
ζεται να στείλει τα ΦΕΚ µε τις διορισµένες από το Υπουργείο
πενταµελείς εφορευτικές επιτροπές σε πανεπιστήµια και ΤΕΙ  -
σχεδόν σε όλα- για να διεξάγουν τις εκλογές για το περιβόητο
πια συµβούλιο διοίκησης, εκλογές που έχουν χαρακτηριστεί ως
θεσµική εκτροπή από τις συγκλήτους, από τους συλλόγους ΔΕΠ
κι από την πρόσφατη σύνοδο των πρυτάνεων, στο πλαίσιο ενός
νόµου που σύσσωµη η πανεπιστηµιακή κοινότητα έχει απορρί-
ψει.

Από την άλλη µεριά, για να δώσω και µια άλλη διάσταση, από

την πλευρά της Ευρώπης µάλιστα, θα σας διαβάσω δύο δηλώ-
σεις από στελέχη της Γερµανικής Αριστεράς. Συγκεκριµένα, η
µία δήλωση είναι από την Γκεζίνε Λότζ, που είναι Συµπρόεδρος
της Γερµανικής Αριστεράς, δηλαδή του Die Linke. Λέει ότι «Η
τύχη της Ελλάδας δεν αποφασίζεται από τον ελληνικό λαό. Δυ-
στυχώς, οι Βρυξέλλες και οι µεγάλες επιχειρήσεις ορίζουν την
ατζέντα. Αυτό αποτελεί  δραµατικό σήµα αποσύνθεσης της δη-
µοκρατίας. Το ευρώ δεν θα διασωθεί µε τις πολιτικές λιτότητας.
Έχει τύχη µόνο αν αφοπλίσουµε απόλυτα τις χρηµατοπιστωτικές
αγορές. Η Γερµανική Αριστερά είναι αλληλέγγυα µε τους λαούς
της Ελλάδας, της Ισπανίας, της Ιταλίας, της Ιρλανδίας και άλλων
χωρών, που αντιτίθενται στη διανοµή του πλούτου «από κάτω
προς τα πάνω»». Νοµίζω ότι η δήλωση αυτή, και πιστή περιγραφή
της πραγµατικότητας είναι και µια µατιά από έξω, που βλέπει τα
πράγµατα –και δεν είναι σύµπτωση- όπως νοµίζω ότι τα βλέ-
πουµε κι εµείς εδώ, όπως τα βλέπει τουλάχιστον η πλειοψηφία
του ελληνικού λαού και από την άλλη πλευρά λέει τι κυβέρνηση
θα χρειαζόταν. Και ίσως είναι πάρα πολύ σηµαντική, αν κρίνει κα-
νείς αυτά που λέει, διότι δεν είναι µόνο το θέµα της Ελλάδας,
αλλά είναι και το θέµα του ευρώ, που µε τέτοιες πολιτικές και το
ίδιο κινδυνεύει ως νόµισµα κι όχι η Ελλάδα σε σχέση µε το ευρώ. 

Θα διαβάσω και µια δεύτερη δήλωση από Βουλευτή, πάλι του
ίδιου κόµµατος. «Η Μέρκελ εκβίασε χθες τον ελληνικό λαό µε
ένα δηµοψήφισµα επιλογής ανάµεσα στην πανούκλα και στη χο-
λέρα. Αν ο ελληνικός λαός επέλεγε το «ναι» στο δηµοψήφισµα,
το µέλλον µιας ολόκληρης γενιάς θα καταστρεφόταν από τα
σκληρά µέτρα λιτότητας. Αν ο ελληνικός λαός επέλεγε να υπε-
ρασπιστεί την κυριαρχία του µε το «όχι», η Γερµανία θα έκανε το
παν για να τον καταστρέψει». 

Εν πάση περιπτώσει, εµείς έχουµε µιλήσει για όλα αυτά που
τεκταίνονται και για τις ευρωπαϊκές συµβάσεις, για το µνηµόνιο,
το µεσοπρόθεσµο, τον  εφαρµοστικό νόµο και για το τωρινό.
Λέµε όµως ότι η προκλητική παρέµβαση στα εσωτερικά της
χώρας µας από την κ. Μέρκελ και τον κ. Σαρκοζί επιβεβαιώνει
τον αντιδηµοκρατικό κατήφορο, στον οποίο οδηγείται η λεγό-
µενη οικονοµική διακυβέρνηση της ευρωζώνης, σύµφωνα και µε
τη δήλωση της Συνόδου Κορυφής για το ευρώ στις 26 Οκτω-
βρίου 2011. Η δήλωση της Συνόδου Κορυφής για το ευρώ την
ίδια ηµεροµηνία, εκτός από τις ρυθµίσεις που αφορούν στη δα-
νειακή σύµβαση της χώρας, για την οποία εµείς έχουµε αναλυ-
τικά τοποθετηθεί και την έχουµε απορρίψει, περιλαµβάνει και
ρυθµίσεις που αφορούν στην οικονοµική διακυβέρνηση της
ζώνης του ευρώ. 

Επιχειρείται δηλαδή η συγκρότηση ενός µηχανισµού εκτελε-
στικής εξουσίας. Περί αυτού πρόκειται. 

Όµως, εµείς τώρα συζητάµε για το πώς θα είναι η επόµενη κυ-
βέρνηση και αν θα είναι από άλλους, ενώ θα έχει το ίδιο περιε-
χόµενο. Θα ξεγελάσει τον ελληνικό λαό; Εγώ θα έλεγα ότι δεν
πρέπει να τον ξεγελάσει. Δεν ξέρω αν θα τα καταφέρει, αλλά λέω
ότι δεν πρέπει να τα καταφέρει. 

Επιχειρείται, λοιπόν, η συγκρότηση µηχανισµού εκτελεστικής
εξουσίας απολύτως αντιδηµοκρατικού, διότι δεν εξασφαλίζεται
καµµία απολύτως δηµοκρατική νοµιµοποίηση ούτε δηµοκρατικός
έλεγχος και διαφάνεια της σκοπιµότητας και της νοµιµότητας
των αποφάσεών του. Θα έχει υπερεξουσίες. Το γεγονός αυτό,
σε συνδυασµό και µε την υποχρέωση των χωρών-µελών της ευ-
ρωζώνης να ενσωµατώσουν τα κριτήρια του συµφώνου σταθε-
ρότητας στο εθνικό δίκαιο µε συνταγµατική ισχύ, αναγορεύει την
οικονοµική διακυβέρνηση σ’ ένα ακραία αυταρχικό θεσµικό πλαί-
σιο, που αντίκειται σε βασικές αρχές και της εθνικής κυριαρχίας.
Και όµως βλέπουµε κόµµατα που τοποθετούνται και υποστηρί-
ζουν ότι αυτά που λέω εδώ, που είναι µια πραγµατικότητα, δεν
συµβαίνουν. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια κουβέντα τώρα για το δηµοψήφισµα. Γιατί το πρότεινε η
Κυβέρνηση; Αν το πρότεινε από την αρχή για το πρώτο µνηµόνιο
και για όλα τα ενδιάµεσα, εγώ θα µιλούσα διαφορετικά. Όµως,
το ότι δεν µπόρεσε και δεν ήθελε να το φέρει, δείχνει µια πρό-
θεση και ότι το φέρνει τώρα, δείχνει κάτι διαφορετικό. Δεν θα πω
περισσότερα. Η κριτική έγινε και από τους κόλπους του κυβερ-
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νητικού κόµµατος. 
Θα έλεγα, όµως, ότι η Αριστερά δεν φοβάται τα δηµοψηφί-

σµατα, όταν γίνονται για να εκφραστεί ο ελληνικός λαός και όταν
υπάρχουν προϋποθέσεις. Δεν τα φοβάται, ακόµα και όταν δεν
δηµιουργούνται επίτηδες τέτοιες προθέσεις. Εµείς δεν θα λέ-
γαµε «όχι» σε ένα τέτοιο δηµοψήφισµα, όπως κάποιοι το πήραν
πίσω. Αντί του δηµοψηφίσµατος, όταν το πρότεινε η Αριστερά
για το µνηµόνιο, ψηφίσατε εκείνη τη µαύρη Παρασκευή για τη
Βουλή τη δυνατότητα του Υπουργού να υπογράφει µνηµόνια και
συµβάσεις, χωρίς να απαιτείται η ψήφος του Ελληνικού Κοινο-
βουλίου, υποβαθµίζοντας περαιτέρω τη Βουλή. Δεν είπαµε, λοι-
πόν, «όχι» στο δηµοψήφισµα. Εσείς είπατε «όχι». Και ό,τι
επιχειρήµατα είχατε γι’ αυτούς που έλεγαν «όχι» στο δηµοψήφι-
σµα, µπορείτε να «λουστείτε» µε αυτά. Επιτρέψτε µου την έκ-
φραση. 

Προχωρήστε, λοιπόν, στο δηµοψήφισµα, αλλιώς είστε έκπτω-
τοι σε αυτό που είπατε. Είναι ο χαρακτηρισµός που είπατε
«τσάµπα µάγκες».

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, λέγοντας το εξής: Επειδή είναι «σοφόν το
σαφές» εµείς, κυρίως όµως ο ελληνικός λαός, ζητάµε, όχι νέα
κυβέρνηση µε την παλιά µνηµονιακή πολιτική, όχι µία κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας, ίσως και κάποιων προθύµων, µε
ψήφιση της δανειακής σύµβασης, δηλαδή της συνέχειας του
µνηµονίου, τη συνέχιση της καταστροφής της χώρας, αλλά θα
είναι µια άλλη κυβέρνηση αυτό που θέλουµε εµείς, µια κυβέρ-
νηση που θα είναι βιώσιµη, γιατί δεν θα στηρίζεται στο µνηµόνιο
και σε έξωθεν παρεµβάσεις και σχέδια, αλλά θα µπορεί να απο-
τελείται από δυνάµεις οπωσδήποτε αντιµνηµονιακές, µε πυρήνα
την Αριστερά και ο στόχος θα είναι ένα άλλο διαφορετικό πρό-
γραµµα. 

Θα πω, στο λίγο χρόνο που µου µένει, ότι αυτό που απαιτείται
είναι αύξηση της παραγωγικής βάσης, ένα διαφορετικό µοντέλο,
µια άλλη ανάπτυξη, από όλα εκείνα που µας έφεραν εδώ που εί-
µαστε και που δεν µπορούν σήµερα οι δυνάµεις που µας έφεραν
εδώ να είναι και οι εγγυήτριες για το ότι θα µπορούν να µας πάνε
κάπου διαφορετικά. 

Θα ήταν πολύ χρήσιµο -αλλά δεν έχω το χρόνο- να έλεγα πως
το παράδειγµα των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην Ελλάδα
ή στην Κρήτη -για να φέρναµε ένα παράδειγµα- είναι εκείνο που
λέει πώς θα µπορούσε η αυτοδιοίκηση να αποφασίζει, πώς ο δη-
µοκρατικός προγραµµατισµός θα µπορούσε να φτιάξει ένα άλλο
µοντέλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε. Πρέπει να είµαστε αυστηροί στο χρόνο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, λέγοντας ότι αυτό θα
ήταν ένα δείγµα του πώς θα µπορούσε να είναι µια άλλη ανά-
πτυξη, η οποία δεν θα είχε τα συστατικά εκείνης της «ανάπτυξης»
που µας έφερε εδώ, αλλά θα είναι στον αντίποδα αυτής της λο-
γικής και θα µπορεί να φέρνει άλλα πράγµατα. 

Η τελευταία λέξη που θέλω να πω, είναι ότι τα οµόλογα µε το
«κούρεµα» αυτό που έγινε των ασφαλιστικών ταµείων, θα φέρουν
µειώσεις στις συντάξεις. 

Η κυβέρνηση, εκείνη που κάποιοι απεργάζονται είτε είναι µο-
νοκοµµατική είτε δικοµµατική είτε µε συµπληρώµατα, θα µπορέ-
σει να αντιµετωπίσει όλα αυτά τα θέµατα; 

Εµείς, λοιπόν, ζητούµε εκλογές και νοµίζουµε ότι πρέπει να γί-
νουν άµεσα, χωρίς κανέναν άλλο λόγο που θα πρέπει να µπει εν-
διάµεσα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει όλοι να κατανοήσουµε

ότι πρέπει να περιοριστούµε στο χρόνο που έχουµε όλοι µαζί
αποφασίσει, για να µπορέσουν να µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι
Βουλευτές και οι Υπουργοί και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
που έχουν γραφτεί στον κατάλογο.

Ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Θεόδωρος Παραστατίδης, έχει
το λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν σας
κρύβω πως αισθάνοµαι βαθιά απογοήτευση, βλέποντας όλα
αυτά που συµβαίνουν στην Ελλάδα του 2011, σε µια Ελλάδα των
Ολυµπιακών Αγώνων, σε µια Ελλάδα που δίδαξε τον πολιτισµό
σε όλον τον κόσµο. Μια Ελλάδα που τη σέβονται οι ξένοι, αλλά
δυστυχώς όχι κι εµείς. 

Θλίβοµαι, πραγµατικά, όταν διαπιστώνεται πως η σηµερινή κα-
τάντια της χώρας είναι αποτέλεσµα ανεύθυνης συµπεριφοράς,
που επιδεικνύουν πολιτικές ηγεσίες των κοµµάτων της Αντιπολί-
τευσης, οι οποίες αποδείχθηκε πως σε δύσκολες και κρίσιµες
συνθήκες δεν µπορούν να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προτού αναφερθώ στην ουσία
της αποψινής συζήτησης, που είναι η ψήφος εµπιστοσύνης στην
Κυβέρνηση, θα ήθελα να δούµε πώς βρεθήκαµε σε αυτή την τρα-
γική οικονοµική κατάσταση. Η Ελλάδα, αµέσως µετά τις εκλογές
του 2009 και στα µέσα του 2010 βρέθηκε στα πρόθυρα οικονο-
µικής κατάρρευσης, εξαιτίας των κακών χειρισµών της διακυβέρ-
νησης ιδιαίτερα των τελευταίων ετών. 

Με το περιβόητο εκείνο σλόγκαν περί επανίδρυσης του κρά-
τους από τη Νέα Δηµοκρατία διαλύθηκε όλος ο κρατικός µηχα-
νισµός. Έτσι, η ελληνική οικονοµία βρέθηκε στα πρόθυρα
κατάρρευσης. Η χώρα σώθηκε «στο παρά πέντε» µε τη χρηµα-
τοδότηση από τον ευρωπαϊκό µηχανισµό στήριξης, µε την υπο-
γραφή του περίφηµου και µισητού για κάποιους µνηµονίου. Έτσι,
µπορέσαµε να φθάσουµε µέχρι εδώ. 

Εποµένως, αυτή η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας οδήγησε
την οικονοµία στην ύφεση και στα µεγάλα ελλείµµατα. Η κατά-
σταση αυτή οδήγησε τη χώρα στο µνηµόνιο και όχι το µνηµόνιο
-όπως θέλουν να λένε κάποιοι- τη χώρα στην ύφεση και στα ελ-
λείµµατα. Δυστυχώς, αυτοί που οδήγησαν τη χώρα σε αυτό το
χάλι, σήµερα παριστάνουν τους τιµητές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρεθήκαµε µπροστά σε δύσκο-
λες και πρωτόγνωρες για τα ελληνικά δεδοµένα οικονοµικές κα-
ταστάσεις. Κληθήκαµε να διαχειριστούµε µια οικονοµία σε πλήρη
κατάρρευση. Η κατάσταση αυτή οδήγησε στην αναγκαιότητα να
ψηφίσουµε µε πόνο ψυχής, θα έλεγα, σκληρά και βάρβαρα
µέτρα σε βάρος πολλές φορές των µεσαίων και µικρών εισοδη-
µάτων και δεν πρέπει να το αρνούµαστε αυτό. Όµως, δεν πρέπει
να παραγνωρίζουµε πως αυτό είναι αποτέλεσµα της προσπά-
θειας που γίνεται να παρθούν τόσα πολλά µέτρα, µέσα σε τόσο
λίγο χρονικό διάστηµα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, µέσα σε αυτό το κλίµα, ο Έλληνας
Πρωθυπουργός, ο Γιώργος Παπανδρέου και το επιτελείο του
Υπουργείου Οικονοµικών κατέβαλαν τεράστιες προσπάθειες,
προκειµένου να υπάρξει µια οριστική και µόνιµη λύση για τη διά-
σωση της χώρας. Αποτέλεσµα της προσπάθειας αυτής είναι η
συµφωνία της δανειακής σύµβασης, που προβλέπει ένα πακέτο
χρηµατοδότησης της τάξης των 340 δισεκατοµµυρίων. 

Σε αυτή τη χώρα φαίνεται πως έχουµε τρελαθεί, διότι ενώ κα-
τηγορείται η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός από τα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης για ενδοτισµό, για προδοσία και παραχώ-
ρηση κυριαρχικών δικαιωµάτων, ταυτόχρονα αντιδρούν, προσά-
πτοντας στην Κυβέρνηση ότι µε την προσφυγή σε δηµοψήφισµα
βάζει σε κίνδυνο τη χώρα, µη αποδεχόµενη τη συµφωνία της
26ης Οκτωβρίου, την οποία όµως χαρακτήρισαν κακή και κατα-
στροφική. 

Χαρακτηρίζετε δε, το δηµοψήφισµα επικίνδυνο και απαράδε-
κτο, διότι θεωρείτε τα διλήµµατα που θα έθετε εκβιαστικά και δι-
χαστικά. Αλήθεια, σε ποια δηµοκρατικά καθεστώτα δεν υπάρ-
χουν διλήµµατα, µπορεί να µας πει κάποιος; Όταν κάνεις εκλο-
γές και καλείς το λαό να ψηφίσει, δεν καλείς τον κόσµο να συµ-
φωνήσει ή να διαφωνήσει σε αυτά που του προτείνεις; Σε αυτή
την περίπτωση δεν θεωρείτε το δίληµµα εκβιαστικό και διχα-
στικό;

Εκτός όλων αυτών, ψέγετε ακόµη την Κυβέρνηση, γιατί δεν
ενηµέρωσε προηγουµένως την κ. Μέρκελ και τον κ. Σαρκοζί,
καθώς και άλλους παράγοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης γι’ αυτή
την απόφαση, που στο κάτω-κάτω είναι κυριαρχικό µας δικαίωµα.
Με µεγάλη µου λύπη θα πω ότι το πολιτικό µας σύστηµα, δυστυ-
χώς, πάσχει. Θα έλεγα πως πάσχει από παράνοια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα δόγµα που λέει
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πως η πολιτική αποφασίζει και η οικονοµία ακολουθεί. Σήµερα,
δυστυχώς, φτάσαµε στο δόγµα «η οικονοµία αποφασίζει και η
πολιτική ακολουθεί». Εδώ και λίγο καιρό ακούγονται φωνές από
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και από διάφορους τραπεζικούς κύ-
κλους –και, δυστυχώς, θα πω και από µια µικρή µερίδα Βουλευ-
τών του ΠΑΣΟΚ- να υπάρξει συγκυβέρνηση ή κυβέρνηση εθνικής
ενότητας ή οικονοµικής ή όπως θέλετε να την πείτε. 

Από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης και τους τραπεζίτες αντι-
λαµβάνοµαι τους λόγους της στάσης αυτής. Όµως, δεν µπορώ
να αντιληφθώ την εµµονή κάποιων συναδέλφων του ΠΑΣΟΚ στην
άποψη αυτή και µάλιστα, µε όρους µειωτικούς, τη στιγµή µάλιστα
που ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και οι ηγεσίες των
άλλων κοµµάτων, απορρίπτουν τις συγκεκριµένες προτάσεις. 

Γιατί, λοιπόν, επιµένουν και επανέρχονται σ’ αυτή την πρό-
ταση; Αυτή η πρόταση σαν αποτέλεσµα έχει την αποδυνάµωση
της διαπραγµατευτικής ικανότητας της Κυβέρνησης στην προ-
σπάθεια εξεύρεσης κάποιας λύσης, η οποία θα πρέπει να υπάρ-
ξει -όπου συµφωνούµε όλοι- οργανωµένα όµως και συντετα-
γµένα.

Μήπως πιστεύουν ότι άλλαξε ο Κανονισµός της Βουλής ή και
οι διατάξεις του Συντάγµατος για τους ρόλους των κοµµάτων,
όπου η Αντιπολίτευση αποφασίζει και η Κυβέρνηση εκτελεί ή σύ-
ρεται πίσω απ’ αυτή; Μήπως υπήρξαν σηµεία συνεννόησης και
προγραµµατικής σύγκλισης και δεν το γνωρίζουµε; Εν πάση πε-
ριπτώσει, όσοι το επιθυµούν τόσο πολύ, ας πάνε να παρακαλέ-
σουν τον κ. Σαµαρά να αποδεχθεί την πρόταση αυτή και να τον
χρίσουν και Πρωθυπουργό. Διότι απ’ όλη αυτή τη διαδικασία, θα
καταλήξει, αργά ή γρήγορα, ο Αντώνης Σαµαράς να χριστεί Πρω-
θυπουργός και θα γίνει προσπάθεια να λεηλατηθεί το ΠΑΣΟΚ.

Δυστυχώς, για την επίτευξη αυτού του στόχου χρησιµοποιούν-
ται συνάδελφοι και µέσα από το χώρο του ΠΑΣΟΚ. Εδώ και δύο
µέρες τα κανάλια µεταδίδουν και προβάλλουν απόψεις συγκε-
κριµένων, που συµµετέχουν σε όλη αυτή τη διαδικασία στο πα-
ρασκήνιο και µάλιστα, προσπαθούν να πείσουν την κοινωνία
–ακούσατε! και αυτό το αναφέρω ως καταγγελία- πως αυτή είναι
άποψη όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ. Όλα
αυτά τα αφήνουν στην κρίση σας και στην κρίση του ελληνικού
λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτό έχει
αποφασιστεί. Έχουν αποφασιστεί αυτού του είδους οι ενέργειες
και οι κινήσεις από εκδοτικά συµφέροντα από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης, από τραπεζίτες και από µεγαλοκαταθέτες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε. 
Οι θέσεις και οι απόψεις που εξέφρασα απεικονίζουν την αγω-

νία µου για το µέλλον αυτής της χώρας. Συναισθανόµενος την
κρισιµότητα της σηµερινής κατάστασης δίνω ψήφο εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό, διότι είµαι πεπει-
σµένος πως η σηµερινή Κυβέρνηση και θέλει και µπορεί να
βγάλει τη χώρα µε κατάλληλους χειρισµούς από το αδιέξοδο. Πι-
στεύω ότι η Νέα Δηµοκρατία θέλει, αλλά δεν µπορεί.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ.)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Θεόδωρο Παραστατίδη. 

Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα βρίσκεται στο πιο κρί-
σιµο σταυροδρόµι της µεταπολιτευτικής περιόδου και αυτό είναι
µια πραγµατικότητα, που πιστεύω ότι δεν µπορεί να αµφισβητή-
σει κανένας. Το γεγονός από µόνο του θα µπορούσε να αποτε-
λέσει µια κοινή παραδοχή και βάση για τη συζήτηση, που µε
ειλικρίνεια πρέπει να γίνει µεταξύ µας και µε αίσθηµα ευθύνης
απέναντι στον ελληνικό λαό και µε στόχο να βρεθούν λύσεις. 

Αυτός θα µπορούσε να είναι κοινός τόπος στον οποίο θα µπο-
ρούσαµε να συµφωνήσουµε όλοι όσοι πιστεύουν ότι το πρό-
ταγµα αυτή τη στιγµή είναι η αναζήτηση των λύσεων και µάλιστα,
µέσα σε ένα ασφυκτικό χρονικό πλαίσιο που δεν επιτρέπει ανα-

βολές και καθυστερήσεις. Το πρόταγµα είναι να δώσουµε πειστι-
κές απαντήσεις στο πρόβληµα της κοινωνίας που βιώνει τις σκλη-
ρές συνέπειες της κρίσης, να δώσουµε λύση στο πρόβληµα του
άνεργου, του εργαζόµενου, του µισθωτού, του επαγγελµατία,
του αγρότη που βλέπει το εισόδηµά του να συρρικνώνεται και
αδυνατεί να καλύψει τις ανάγκες του.

Το τελευταίο που ενδιαφέρει σήµερα τον απλό πολίτη είναι
ποιος θα καταφέρει να κατακεραυνώσει µε ρητορικές κορώνες
απ’ αυτό το Βήµα τους πολιτικούς του αντιπάλους. Δεν ενδιαφέ-
ρουν πλέον κανέναν από τους απλούς πολίτες οι κοµµατικές σκο-
πιµότητες και οι σχεδιασµοί που έχουν κοντόφθαλµες και
ευκαιριακές επιδιώξεις.

Η αγωνία, ο φόβος, η ανασφάλεια για το σήµερα και το αύριο,
που στη συντριπτική πλειοψηφία βιώνει η ελληνική κοινωνία, δεν
µας επιτρέπουν να λειτουργούµε µε τις πρακτικές του παρελθόν-
τος. Απαιτούν νέα αντίληψη για τη λειτουργία του πολιτικού συ-
στήµατος, που να ανταποκρίνεται στις νέες συνθήκες. Αυτές οι
συνθήκες και αυτή η οδυνηρή πραγµατικότητα που σήµερα βιώ-
νουµε θα είχαν αποτραπεί εάν το πολιτικό σύστηµα είχε αναλάβει
στο σύνολό του τις ευθύνες του τα προηγούµενα χρόνια.

Ορισµένοι πιστεύουν ότι µπορούµε να συνεχίσουµε την πεπα-
τηµένη. Αδυνατούν να κάνουν τη στοιχειώδη αυτοκριτική τους.
Το µόνο που ζητούν είναι οι εκλογές, για να µας σώσουν αυτοί,
οι οποίοι είναι οι κύριοι υπεύθυνοι για τη δηµιουργία του προ-
βλήµατος. Αδυνατούν ακόµη και σήµερα να αναλύσουν την οδυ-
νηρή κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα και να επανακα-
θορίσουν τη στάση τους και τις πρακτικές τους. 

Όλοι λέµε ότι η ιστορία θα µας κρίνει αυστηρά. Πράγµατι, θα
µας κρίνει αυστηρά, εάν φανούµε κατώτεροι των περιστάσεων.
Η ιστορική προσέγγιση των πραγµάτων, βέβαια, έχει την αξία
της. Μεγαλύτερη, όµως, αξία και σηµασία έχει, όχι τι θα γράψει
η ιστορία, αλλά τι αντιµετωπίζει και τι εισπράττει σήµερα η κοι-
νωνία. 

Όλοι µιλάµε για ιστορικές στιγµές. Είναι, πράγµατι, ιστορικές
οι στιγµές. Χρειάζονται, όµως και ιστορικές αποφάσεις. Μια τέ-
τοια ιστορική απόφαση θα µπορούσε να είναι η επίτευξη στην
πράξη µιας εθνικής συνεννόησης. Πρακτικά, αυτό σηµαίνει συ-
νεννόηση για τις µεγάλες εθνικές προτεραιότητες, που οδηγούν
στη διάσωση της χώρας και στην αλλαγή πορείας. Δεν σηµαίνει
ότι µοιράζουµε θέσεις και καρέκλες. Σηµαίνει να συµφωνήσουµε
στις αναγκαίες αλλαγές, στη λειτουργία του πολιτικού συστήµα-
τος, στην οργάνωση και στο ρόλο του κράτους, στο αναπτυξιακό
πρότυπο που πρέπει να ακολουθήσουµε, στις αγκυλώσεις που
πρέπει να ξεπεράσουµε. Αυτή είναι µια βάση, στην οποία θα µπο-
ρούσε να στηριχθεί µια κυβέρνηση συνεργασίας, που θα ανα-
λάµβανε τα καθήκοντά της στηριζόµενη σε µία ευρύτερη
κοινοβουλευτική πλειοψηφία. 

Πρόταγµά µας είναι το συµφέρον της χώρας, χωρίς να µας εν-
διαφέρουν οι καρέκλες και τα οφίτσια. Αυτό είναι και το νόηµα
της πρόσκλησης του Πρωθυπουργού κ. Παπανδρέου που απηύ-
θυνε από το Βήµα αυτό στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και κυ-
ρίως στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Υπάρχει η ωριµότητα στο
πολιτικό µας σύστηµα για κάτι τέτοιο; Αυτό θα φανεί τις επόµε-
νες µέρες. Ιδού η Ρόδος! 

Είναι, όµως, πραγµατικά απίστευτο αυτό που συµβαίνει στη
χώρα και ειδικότερα στην Αίθουσα αυτήν και έξω από την Αίθουσα
αυτήν την τελευταία κυρίως περίοδο. Μετά από δύο χρόνια επώ-
δυνων µέτρων, µετά από δύο χρόνια σκληρής προσπάθειας, µετά
από δύο χρόνια µεγάλων θυσιών του ελληνικού λαού, µετά από
µήνες σκληρών διαπραγµατεύσεων, καταφέραµε να έχουµε µια
απόφαση σε ευρωπαϊκό επίπεδο ευεργετική για τη χώρα µας,
µέσα από το µεγαλύτερο πακέτο στήριξης που έγινε ποτέ, µέσα
από τη µεγάλη ελάφρυνση του χρέους, που σηµαίνει, µεταξύ
άλλων, 5 δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερα το χρόνο για τόκους,
που σηµαίνει ασφάλεια, που σηµαίνει σταθερότητα, που σηµαίνει
συντάξεις, που σηµαίνει µισθοί, που σηµαίνει ανάπτυξη. 

Όλα αυτά, αντί να τα αξιοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο, είµαστε έτοιµοι να τα θυσιάσουµε στο βωµό της µικρο-
κοµµατικής λογικής και σκοπιµότητας. Είµαστε έτοιµοι να κά-
νουµε αυτό που λέει ο λαός µας, «να κλωτσήσουµε την καρδάρα
µε το γάλα». Πιστεύω ότι κανένας δεν έχει αυτό το δικαίωµα. 
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Ακούµε για την ανάγκη σχηµατισµού κυβέρνησης εθνικής ενό-
τητας, εθνικής σωτηρίας. Θα ήταν µια σωστή επιλογή, εάν αυτή
η ενότητα είναι πάνω σε συγκεκριµένο πλαίσιο. Αρκεί να γίνει κα-
τανοητό ότι µια τέτοια κυβέρνηση δεν µπορεί να είναι ούτε υπη-
ρεσιακή ούτε διαδικαστικού χαρακτήρα. Θα πρέπει να είναι
κυβέρνηση ευθυνών και υποχρεώσεων. Πρέπει να είναι κυβέρ-
νηση δράσης, µια κυβέρνηση που θα αναλάβει να σηκώσει ένα
µεγάλο βάρος, όπως το σηκώνει σήµερα η Κυβέρνησή µας, για
να πετύχουµε τους στόχους που είµαστε υποχρεωµένοι να πε-
τύχουµε. 

Υπάρχει η πρόθεση και η βούληση να αναλάβουµε οι περισσό-
τεροι αυτό το βάρος; Σας έδωσε αυτή την εντύπωση η χθεσινή
οµιλία του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης; Εγώ εύχο-
µαι να διαψευστώ. Αν, όµως, υπάρχει, να το κάνουµε. Εάν όχι, εί-
µαστε υποχρεωµένοι να συνεχίσουµε, δυστυχώς, να σηκώνουµε
από µόνοι µας αυτό το βάρος. 

Κατανοώ απόλυτα τι σηµαίνει για τον καθένα να στηρίζει µια
κυβέρνηση και να δέχεται αποδοκιµασίες, ύβρεις και προπηλα-
κισµούς. Θα ήταν πολύ διαφορετικά τα πράγµατα, αν σήµερα εί-
χαµε µια κυβέρνηση που στηριζόταν σε µια εθνική συνεννόηση
για τα µεγάλα προβλήµατα που έχουµε µπροστά µας και θα επι-
µείνουµε σε αυτό. Δεν εξαρτάται, όµως, από εµάς. Αυτό είναι
προφανές. Εξαρτάται από το πόσοι είναι διατεθειµένοι να σηκώ-
σουµε µαζί αυτό το βάρος. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που χρειάζεται οπωσδήποτε η χώρα,
τουλάχιστον για το επόµενο εξάµηνο –το χρειάζεται για χρόνια,
αλλά τουλάχιστον για το επόµενο εξάµηνο- είναι µια σταθερή κυ-
βέρνηση που θα παίρνει αποφάσεις, που θα δίνει καθηµερινά τη
µάχη για την υλοποίηση των νόµων και των αποφάσεων. Το τε-
λευταίο που χρειάζεται η χώρα σήµερα είναι οι εκλογές. Δεν
έχουµε την πολυτέλεια να χάσουµε ούτε µια µέρα ούτε µια ώρα
στην προσπάθεια αυτή. 

Για να γίνει πιο σαφές ποιο είναι το διακύβευµα και πιο συγκε-
κριµένο, θα µου επιτρέψετε να περιγράψω το πρόβληµα του
Υπουργείου Εργασίας, που δεν είναι πρόβληµα ενός Υπουρ-
γείου, αλλά είναι πρόβληµα συνολικά της χώρας, γιατί η αδυνα-
µία πληρωµής των συντάξεων και των µισθών, των επιδοµάτων
ανεργίας, των φαρµάκων και της υγειονοµικής περίθαλψης απο-
τελεί την πραγµατική χρεοκοπία. Αυτή είναι η χρεοκοπία που
πρέπει να αποφύγουµε. 

Καταφέραµε µέχρι σήµερα να αποφύγουµε ένα τέτοιο φαινό-
µενο. Πιστεύω ότι θα τα καταφέρουµε και το επόµενο διάστηµα.
Για να επιτευχθεί, όµως, ο στόχος αυτός δεν πρέπει να θεωρή-
σουµε τίποτε αυτονόητο. Χρειάζεται σκληρή καθηµερινή δου-
λειά. Τίποτα δεν λειτουργεί στον «αυτόµατο πιλότο». 

Για να αποκλείσουµε, λοιπόν, κάθε ενδεχόµενο αδυναµίας
πληρωµής των συντάξεων και των άλλων παροχών, επιβάλλεται
πρωτίστως να καταβληθεί η έκτη δόση και να υπογραφεί η νέα
δανειακή σύµβαση, έτσι ώστε το δηµόσιο, που συµµετέχει µε πο-
σοστό 40% στη χρηµατοδότηση των ταµείων, να έχει τη δυνατό-
τητα αυτή να συνεχίσει να χρηµατοδοτεί τα ταµεία. Αυτό
αποτελεί προαπαιτούµενο για τη διασφάλιση των συντάξεων και
άλλων παροχών.

Για να φθάσουµε, όµως, στην υπογραφή της δανειακής σύµ-
βασης υπάρχουν υποχρεώσεις, στις οποίες πρέπει να ανταπο-
κριθούµε άµεσα τις επόµενες µέρες, πέρα από όσα έχουµε κάνει
–και είναι πολλά- το τελευταίο διάστηµα και όλο τον προηγού-
µενο χρόνο. Πρέπει να αναπληρώσουµε τις απώλειες, που θα
έχουν τα ταµεία από το «κούρεµα» των οµολόγων και είµαστε
αποφασισµένοι να το κάνουµε, ενισχύοντας τα ταµεία και την πε-
ριουσία τους, µε ανάλογα ποσά από σήµερα και για τα επόµενα
είκοσι χρόνια.

Έχουµε ψηφίσει όλες τις ρυθµίσεις για τα συνταξιοδοτικά και
τα εργασιακά θέµατα. Έχουµε πετύχει µέχρι σήµερα τους στό-
χους για τον περιορισµό στις δαπάνες. Αλλά, χρειάζεται να γί-
νουν πολλά ακόµη και πρέπει να γίνουν πολλά και µέσα σ’ αυτό
το χρόνο. 

Πετύχαµε –ναι!- να µειωθεί κατά 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ η
φαρµακευτική δαπάνη την τελευταία διετία. Πρέπει, όµως, να ει-
σπράξουµε τα 262 εκατοµµύρια ευρώ µέχρι το τέλος του χρόνου
από τις φαρµακευτικές εταιρείες. Ξεκινήσαµε από το Σεπτέµβριο

τη λειτουργία του ΕΟΠΠΥ, αλλά πρέπει –και το έχουµε κάνει
πράξη- από τις αρχές Νοεµβρίου να επεκταθεί η ηλεκτρονική
συνταγογράφηση σε όλους τους γιατρούς, σε όλα τα φαρµα-
κεία, γιατί πέρα από τα 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ του 2010 και
του 2011, πρέπει να περιοριστεί η δαπάνη για να εξασφαλίσουµε
τις συντάξεις κατά 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα στον επόµενο
χρόνο.

Το 2010 εισπράξαµε 800 εκατοµµύρια  από οφειλές παρελθόν-
των ετών και το 2011 πρέπει να κλείσουµε το χρόνο µε
1.150.000.000.000. Όλα αυτά χρειάζονται µία σκληρή προσπά-
θεια για να ολοκληρωθεί, για να κλείσει ο χρόνος, κλείνοντας και
τις όποιες ταµειακές εκκρεµότητες.

Τις τελευταίες µέρες κάποιοι πίστεψαν ότι κλονίζεται η Κυβέρ-
νηση και λαµβάνουµε κάποια εξώδικα που λένε ότι «εµείς οι αγω-
νιστές γιατροί…» -δεν πρόκειται για τους γιατρούς, δεν εκπρο-
σωπούν τους γιατρούς- «…θα κινηθούµε στην κατεύθυνση να
αποδείξουµε ότι είσαστε παράνοµοι, που επεκτείνετε την ηλε-
κτρονική συνταγογράφηση. Θα σας αποδείξουµε ότι είναι παρά-
νοµο το ενιαίο συνταγολόγιο».

Έτσι, λοιπόν, θέλω να πω πολύ απλά ότι η χώρα χρειάζεται Κυ-
βέρνηση, για να συνεχίσει µια µεγάλη προσπάθεια, χωρίς την πα-
ραµικρή καθυστέρηση για να βάλουµε τάξη στα του οίκου µας,
να αποθαρρύνουµε ακόµη περισσότερο εκείνους που µε τις πρα-
κτικές τους εδώ και χρόνια ζηµίωσαν το κοινωνικό σύνολο.

Επίσης, δεν είναι µόνο αυτό. Διανύουµε το δυσκολότερο χει-
µώνα των τελευταίων δεκαετιών και αυτήν τη στιγµή υλοποιούν-
ται τριάντα έξι προγράµµατα ενίσχυσης της απασχόλησης κι
έχουµε σχεδιάσει άλλα είκοσι τέσσερα προγράµµατα -και µε την
κ, Κατσέλη, βεβαίως, πριν αποχωρήσει- για να έχουµε ένα ανά-
χωµα στην αύξηση της ανεργίας. Είναι ο δυσκολότερος χρόνος
που διανύουµε, σε σχέση µε τα προβλήµατα της ανεργίας. Πρέ-
πει να ανταποκριθούµε στις υποχρεώσεις µας.

Θα ήθελα να αναφέρω κι ένα στοιχείο γιατί µου έκανε εντύ-
πωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ, πέραν
του Κανονισµού που προβλέπει τα δεκαοκτώ λεπτά, θα παρακα-
λούσαµε να περιορίσουµε το χρόνο όσο γίνεται περισσότερο,
γιατί πρέπει να µιλήσουν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ και του ΛΑΟΣ
και οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Θα τον περιορίσω, κυρία Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ. Ζητώ συγγνώµη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2009 τα
ασφαλιστικά ταµεία πλήρωναν 465 εκατοµµύρια ευρώ για φάρ-
µακα το µήνα. Είχαµε σπάσει όλα τα ρεκόρ παγκοσµίως. Δεν
άκουσα ούτε ένα ίχνος αυτοκριτικής για το τεράστιο έγκληµα σε
βάρος των ταµείων. 

Ξεκινήσαµε µία µεγάλη προσπάθεια -µε τον κ. Λοβέρδο στην
αρχή και την κ. Κατσέλη στη συνέχεια- και φτάσαµε σήµερα τη
δαπάνη αυτή στα 300 εκατοµµύρια, αλλά δεν αρκεί. Πρέπει να
προχωρήσουµε ακόµα παραπέρα, για να αποκτήσουν τα ταµεία
την οικονοµική ισορροπία που χρειάζεται, για να ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις του. 

Όλα αυτά δεν τα λέω για να καταστήσω ισχυρή τη δική µου
θέση ή τη θέση της Κυβέρνησης. Εξάλλου, πολλοί από εσάς µου
έχετε εκφράσει τη συµπάθειά σας για όλα αυτά που καθηµερινά
περνάω, όπως περνάνε κι όλοι οι Υπουργοί αυτήν την περίοδο.
Δεν δυσανασχετώ. Προσπαθώ να κάνω τη δουλειά µου. 

Για τον ελληνικό λαό πάντως, καµµία σηµασία δεν έχουν τα
πρόσωπα και αυτό εγώ το αντιλαµβάνοµαι πλήρως. Ο ελληνικός
λαός που κάνει θυσίες, θέλει να δει αποτελέσµατα και αυτό και
µόνο τον ενδιαφέρει. Θέλει να αποδείξουµε ότι καταλαβαίνουµε
το πρόβληµά του, την αγωνία του και την ανασφάλειά του. Θέλει
πολύ περισσότερο µε τις ενέργειές µας και τις αποφάσεις µας,
να του δώσουµε ξανά το όραµα και την ελπίδα. Εµείς, η Κυβέρ-
νηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ στρατευτήκαµε
κι αναλάβαµε τις ευθύνες και τις υποχρεώσεις µας. Αν υπάρχουν
κι άλλοι που θέλουν να αναλάβουν ευθύνες και υποχρεώσεις,
είναι καλοδεχούµενοι. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός χθες απηύθυνε
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αυτήν την πρόσκληση από το Βήµα αυτό. 
Οµολογώ ότι δεν έχω πειστεί -το έχω ξαναπεί- ότι υπάρχουν

αυτές οι προθέσεις. Εύχοµαι όµως να διαψευστώ. Επειδή όµως
η χώρα δεν µπορεί να µείνει ούτε ώρα χωρίς Κυβέρνηση, επειδή
δεν πρέπει να ακυρώσουµε τις δικές µας προσπάθειες και τις
προσδοκίες του ελληνικού λαού, θεωρώ ότι η ψήφος εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνηση απόψε, είναι αναγκαία πράξη υψίστης πο-
λιτικής ευθύνης. Είµαστε µία παράταξη που ανέλαβε και τώρα
και στο παρελθόν τις ιστορικές τις ευθύνες. Ειδικότερα τα δύο
τελευταία χρόνια σηκώσαµε το µεγάλο βάρος των δύσκολων
αποφάσεων και των επώδυνων µέτρων. Η νέα δανειακή σύµβαση
που αποφασίστηκε, αποτελεί αναγνώριση αυτών των προσπα-
θειών και των θυσιών του ελληνικού λαού. 

Είµαστε πάντοτε ανοιχτοί στο διάλογο και στη συνεννόηση.
Έχουµε πλήρη επίγνωση των δυσκολιών που έχουµε µπροστά
µας. Επιζητούµε και επιδιώκουµε την εθνική συνεννόηση. Εκείνο
που δεν µπορούµε να αποδεχτούµε, είναι να θυσιάσουµε, στο
βωµό της όποιας σκοπιµότητας, αυτό που µέχρι σήµερα πετύ-
χαµε, αυτό που µέχρι σήµερα καταφέραµε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Υπουρ-
γό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γεώργιο Κουτρου-
µάνη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκατέσσερις µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί-εκπαιδευτικοί από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Κατερίνης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και οι Βουλευτές του Νοµού Πιερίας
σάς καλωσορίζουν. Αυτήν τη στιγµή βρίσκεται στην Αίθουσα η
κ. Μαρία Μίχου, Βουλευτής Πιερίας. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει η Βουλευτής, κ. Λούκα Κατσέλη. 
ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Έλληνας πολίτης παρακολου-

θεί όλη την τελευταία εβδοµάδα, άφωνος και ταπεινωµένος, τις
τελευταίες συνταρακτικές πράξεις ενός δίχρονου δράµατος. Η
τελευταία εβδοµάδα υπήρξε για όλους τραυµατική. Τη Δευτέρα
ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να ζητάει δηµοψήφισµα για τη δα-
νειακή σύµβαση, οι όροι της οποίας είχαν ήδη συµφωνηθεί µετά
από πολύµηνες και θα έλεγα, επιτυχείς διαπραγµατεύσεις µε
τους πιστωτές µας. 

Τέθηκε σε όλους µας το απλό ερώτηµα. «Καλά, αν πίστευε ει-
λικρινά η Κυβέρνηση ότι ο ελληνικός λαός πρέπει να έχει λόγο
µε την ψήφο του σε τόσο σηµαντικές αποφάσεις, αυτό δεν µπο-
ρούσε και δεν έπρεπε να γίνει πριν κλειστεί η συµφωνία στις 26ης
Οκτωβρίου;»

Την ίδια µέρα ακούσαµε τον Υπουργό Οικονοµικών να υπερα-
µύνεται του δηµοψηφίσµατος, πράγµα που ενίσχυσε την εντύ-
πωση ότι για µία τέτοια απόφαση υπήρχε τουλάχιστον µία
στοιχειώδης ενηµέρωση, αν όχι συνεννόηση, µε τους οµολόγους
του. 

Λίγες ηµέρες αργότερα αποκαλύφθηκε όχι µόνο ότι, δεν
υπήρχε ενηµέρωση και επικοινωνία µε τους εταίρους µας, αλλά
ότι ο ίδιος ο Υπουργός Οικονοµικών και Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης ήταν αντίθετος µε το δηµοψήφισµα. Πριν από δύο
εβδοµάδες η ψήφιση όλων των άρθρων του πολυνοµοσχεδίου,
ακόµα και του άρθρου 37 που αφορούσε τις συλλογικές συµβά-
σεις και όχι δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις, προβλήθηκε από την
Κυβέρνηση ως αναγκαία προϋπόθεση για τη χορήγηση της έκτης
δόσης και σε λιγότερο από δύο εβδοµάδες η ίδια η Κυβέρνηση
τίναξε όλη τη δανειακή σύµβαση στον αέρα, συµπεριλαµβανο-
µένης και της χορήγησης της έκτης δόσης. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Την Τρίτη ακούσαµε από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο ότι
υπήρχε οµόφωνη απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου για τη
διεξαγωγή δηµοψηφίσµατος και την Πέµπτη τουλάχιστον τρεις

Υπουργοί ανακοίνωσαν ότι είχαν προβάλει διαφωνίες. 
Την Πέµπτη όλοι οι Έλληνες λάβαµε το ταπεινωτικό τελεσί-

γραφο της κ. Μέρκελ και του κ. Σαρκοζί. Το δηµοψήφισµα
έπρεπε να γίνει µέχρι τις 4 Δεκεµβρίου και δεν µπορούσε να
αφορά στη δανειακή σύµβαση, αλλά µόνο στην παραµονή µας ή
όχι στο ευρώ. Μέχρι τότε µας ανακοίνωσαν ότι όλα παγώνουν. 

Μέσα σε λίγες ώρες η ιδέα του δηµοψηφίσµατος αποσύρθηκε,
µε το επιχείρηµα ότι το δηµοψήφισµα προτάθηκε, για να προ-
κληθεί συναίνεση από τη βάση, γιατί δεν είχε καταστεί δυνατή
συναίνεση κορυφής από τη Νέα Δηµοκρατία. Και ρωτάει ο απλός
πολίτης το εξής: Καλά, έπρεπε να αµφισβητήσουµε και να κλονί-
σουµε την ένταξή µας στην Ευρωζώνη, τη δανειακή σύµβαση, τις
σχέσεις µας µε τους πιστωτές µας και την αξιοπιστία της χώρας
για να πείσουµε τον κ. Σαµαρά να υπογράψει τη σύµβαση;

Η χθεσινή συνεδρίαση του Βουλής φοβάµαι ότι έφερε το τε-
λειωτικό κτύπηµα. Αντί για µία ελάχιστη προσπάθεια ειλικρινούς
συνεννόησης µεταξύ των πολιτικών Αρχηγών για την ανάληψη
πρωτοβουλιών που θα εγγυώνται διασφάλιση των απαραίτητων
χρηµατοοικονοµικών πόρων, την επίτευξη πολιτικής και οικονο-
µικής οµαλότητας και τη δροµολόγηση εκλογών σε εύλογο χρο-
νικό διάστηµα, η αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος δέχθηκε
καινούργια πλήγµατα.

Ακούσαµε τον κ. Σαµαρά να διατείνεται ότι από τις 27 Οκτω-
βρίου είχε θεωρήσει αναπόφευκτη τη δανειακή σύµβαση, δη-
λαδή, είχε συναινέσει στην υπογραφή της. Κανένας δεν το είχε
αντιληφθεί µέχρι τότε. Αµέσως µετά κατέθεσε την πρότασή του
για µεταβατική κυβέρνηση τεχνοκρατών και εκλογές, λες και η
διαπραγµάτευση µιας δανειακής σύµβασης και σηµαντικών όρων
της δεν αποτελεί ύψιστη πολιτική πράξη που απαιτεί έµπειρους
πολιτικούς χειρισµούς. Μετά, για λόγους ανεξήγητους, τον εί-
δαµε να αποχωρεί από αυτήν την Αίθουσα. 

Ακούσαµε Εκπροσώπους της Αριστεράς να υπεραµύνονται
της παραµονής µας στο ευρώ, αλλά να µην θέλουν να ακούσουν
για τη δανειακή σύµβαση χωρίς την παραµικρή ανάγκη να προ-
βάλλουν εναλλακτικές προτάσεις για τη χρηµατοδότηση της
χώρας.

Ακούσαµε τον Πρωθυπουργό στην Κοινοβουλευτική Οµάδα να
ζητά ψήφο εµπιστοσύνης για την απρόσκοπτη συνέχιση του κυ-
βερνητικού έργου και λίγο µετά την επισήµανση Υπουργών ότι
στο Υπουργικό Συµβούλιο που είχε προηγηθεί, είχε ο ίδιος συ-
ναινέσει στην ανάγκη συγκρότησης κυβέρνησης εθνικής ευθύ-
νης. 

Παρακολουθήσαµε, τέλος, στην Ολοµέλεια την έκκληση του
Πρωθυπυργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυ-
βέρνηση, ώστε να εξασφαλιστεί η καταβολή της έκτης δόσης και
η υλοποίηση της δανειακής σύµβασης, τις οποίες ο ίδιος είχε δυ-
ναµιτίσει µε την πρόταση για το δηµοψήφισµα και για να διερευ-
νήσει µε τον κ. Σαµαρά τους όρους και προϋποθέσεις συγκρό-
τησης µεταβατικής κυβέρνησης, χωρίς όµως, κανένα χρονοδιά-
γραµµα και καµία αξιόπιστη δέσµευση. 

Το µόνο που δεν ακούσαµε αυτές τις ηµέρες, αγαπητοί συνά-
δελφοι, είναι ότι η πολιτική ασκείται αποτελεσµατικά, µόνο αν
εδραιώνεται σε σχέσεις εµπιστοσύνης και αξιοπιστίας. Αυτές οι
σχέσεις που ούτως ή άλλως είχαν τραυµατιστεί αυτά τα δύο χρό-
νια, διερράγησαν επικίνδυνα την τελευταία εβδοµάδα σε όλα τα
επίπεδα. Οι σχέσεις µας µε τους εταίρους µας έχουν κλονιστεί.
Το αποτέλεσµα; Από εδώ και πέρα θα είναι πολύ πιο σκληροί στις
απαιτήσεις τους και στις διασφαλίσεις που θα ζητούν. Οι πιθα-
νότητες κατά τη γνώµη µου είναι ότι δεν θα δοθεί η έκτη δόση,
ακόµα και αν η Κυβέρνηση λάβει ψήφο εµπιστοσύνης, µέχρι να
ξεκαθαρίσει το πολιτικό τοπίο και να υπογραφεί η δανειακή σύµ-
βαση, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι δεν θα διεξαχθεί το δηµο-
ψήφισµα. Και αυτό γιατί για το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
προϋπόθεση χορήγησης της έκτης δόσης ήταν η βιωσιµότητα
του χρέους, την οποία εγγυάται η σύναψη της δανειακής σύµ-
βασης, που αποτελεί εκκρεµότητα. 

Η ίδια η  συνοχή της Κυβέρνησης και της κοινοβουλευτικής
οµάδας έχει διαρραγεί. Οι καταιγιστικές απαξιωτικές δηλώσεις
και η εµφάνιση οµάδων που διεκδικούν τιµάρια µελλοντικών σχη-
µάτων εξουσίας αποτελεί θλιβερή απόδειξη. Οι προτάσεις για
κυβερνήσεις τεχνοκρατών ή εθνικής σωτηρίας δεν είναι πάντα
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αθώες και καλοπροαίρετες, ιδιαίτερα, όταν προβάλλονται από
εξωθεσµικούς παράγοντες. 

Πάρα τις τεράστιες προσπάθειες του ίδιου του Πρωθυπουρ-
γού τα τελευταία δύο χρόνια, παρά την προώθηση σηµαντικών
µεταρρυθµίσεων, η µονόπλευρη πολιτική της ύφεσης, τα λάθη
και οι παραλείψεις στον πολιτικό και επικοινωνιακό σχεδιασµό,
στην όλη διαδικασία διαπραγµατεύσεων µε την τρόικα, στην επι-
λογή πολιτικού και στελεχιακού δυναµικού, αλλά και αδυναµίες
στην υλοποίηση πολιτικών, έχουν συµβάλει σε µια προϊούσα
κρίση διακυβέρνησης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η Κυβέρνηση αυτή, που πριν από δύο χρόνια είχε µια περί-
τρανη νίκη µετά από µια καταστροφική διακυβέρνηση της χώρας
από τη Νέα Δηµοκρατία εµφανίζεται να έχει κλείσει γρήγορα τον
ωφέλιµο κύκλο της. Και αυτό το λέω µε µεγάλο πόνο. Πάνω απ’
όλα, όµως, έχουν διαρραγεί οι σχέσεις εµπιστοσύνης πολίτη και
πολιτικού συστήµατος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η αντιπροσωπευτική δηµοκρατία δεν
µπορεί να λειτουργήσει, εάν δεν στηρίζεται σε ένα µακρόχρονο
κοινωνικό συµβόλαιο, που διαρκώς ανανεώνεται και ανατροφο-
δοτείται. Όταν διαρραγούν θεµελιώδεις σχέσεις εµπιστοσύνης
µεταξύ πολίτη και πολιτικών εκπροσώπων, τότε η πολιτική νοµι-
µοποίηση εκλείπει. Αυτήν την πολιτική νοµιµοποίηση έχουν χάσει
σήµερα, όχι µόνο η Κυβέρνηση, αλλά και η πλειοψηφία των αν-
τιπροσωπευτικών συλλογικών µας θεσµών. Θα χρειαστεί πολύς
κόπος και µεγάλη προσπάθεια, για να ανακτηθεί η χαµένη εµπι-
στοσύνη του κόσµου στη Βουλή, στα Κόµµατα, στα συνδικάτα,
στις εργοδοτικές οργανώσεις, στις συλλογικές οντότητες που
απαρτίζουν τη δηµοκρατία µας. 

Ο Έλληνας πολίτης αναζητά ελπίδα, όραµα, προοπτική, ασφά-
λεια, δικαιοσύνη. Περισσότερο, όµως, απ’ όλα αναζητά αλήθεια,
συνέπεια λόγων και έργων και αξιοπιστία. Είναι διατεθειµένος να
υποστεί θυσίες, αρκεί να ξέρει γιατί τις κάνει, για ποιον τις κάνει,
τι πρέπει να δώσει και τι µπορεί να προσµένει αύριο αυτός, η οι-
κογένειά του, ο τόπος. Πάνω απ’ όλα, θέλει να νιώσει ότι όλοι
συµµετέχουν δίκαια στην κοινή προσπάθεια. 

Αποτύχαµε, αγαπητοί συνάδελφοι, να του απαντήσουµε πει-
στικά σε αυτά τα βασικά ερωτήµατα και να διασφαλίσουµε µια
δίκαιη κατανοµή βαρών. Αυτό το τίµηµα πληρώνουµε σήµερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Κατσέλη, σάς
παρακαλώ να ολοκληρώσετε. 

ΛΟΥΚΑ ΚΑΤΣΕΛΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γι’ αυτό πρέπει να απολογηθούµε. Αυτό πρέπει να διορθώ-

σουµε στο µέλλον, κτίζοντας ξανά από την αρχή µέτρα οικοδό-
µησης εµπιστοσύνης µε τον εργαζόµενο, τον συνταξιούχο, το
δηµόσιο λειτουργό, το δηµιουργικό επιχειρηµατία και επαγγελ-
µατία, τη νέα γενιά της πατρίδας µας. 

Δεδοµένης αυτής της πολύπλευρης κρίσης, τι πρέπει να γίνει
σήµερα, για να περάσουµε τις Συµπληγάδες; 

Είναι σαφές σε όλους µας και στον ίδιο τον Πρωθυπουργό ότι
η Κυβέρνηση δεν µπορεί και δεν πρέπει να συνεχίσει το έργο της,
σαν να µην υπάρχει κανένα πρόβληµα. Η λύση είναι να πάµε σε
εκλογές όσο το δυνατόν γρηγορότερα. Αναγνωρίζω ότι, πριν από
τις εκλογές, κάποιες σηµαντικές εκκρεµότητες, όπως η κατα-
βολή της έκτης δόσης και η υπογραφή της δανειακής σύµβασης,
πρέπει να ολοκληρωθούν, µε την ευρύτερη δυνατή συναίνεση. 

Εποµένως, περιµένω από τον Πρωθυπουργό να επισκεφθεί
αµέσως τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, ώστε να διαµορφωθεί
τάχιστα ένα κατάλληλο κυβερνητικό σχήµα για τη διεκπεραίωση
αυτών των εκκρεµών υποθέσεων και ένα σαφές και δεσµευτικό
χρονοδιάγραµµα για την προκήρυξη εθνικών εκλογών. 

Περιµένω να ακούσω τον Πρωθυπουργό, ώστε να καθορίσω
τη στάση µου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Χρήστος Πρωτόπαπας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, η χώρα µας βρίσκεται σε µια

οριακή στιγµή. Δύο χρόνια τώρα οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ τρα-
βήξαµε µόνοι µας τον ανηφορικό και δύσβατο δρόµο της ευθύ-

νης για την ανόρθωση της χώρας. Καταφέραµε, µε τις θυσίες
του ελληνικού λαού, να κρατήσουµε την Ελλάδα όρθια, να απο-
φύγουµε τη χρεοκοπία και παρά τα λάθη και τις παραλείψεις που
υπήρξαν να αλλάξουµε πολλά απ’ αυτά που µας ταλαιπωρούσαν
για χρόνια ως χώρα και ως κοινωνία. 

Η µάχη που δώσαµε µε τεράστιο προσωπικό και πολιτικό κό-
στος οδήγησε στη συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου µε τους εταί-
ρους µας, συµφωνία που ανακουφίζει την οικονοµία µας,
εγγυάται µε ασφάλεια την παραµονή µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, ενισχύει τις προσπάθειες ανάπτυξης και δηµιουργίας θέ-
σεων εργασίας. 

Μία σελίδα, όµως, κλείνει. Η αναγκαία αυτή προσπάθεια, η
ανάληψη όλης της ευθύνης για την έξοδο από την κρίση και του
µέρους που µας ανήκει και αυτού που ανήκει στη Νέα Δηµοκρα-
τία, δηµιούργησε µείζονα προβλήµατα και συγκρούσεις µε µε-
γάλα τµήµατα της κοινωνίας. Ο πολίτης αισθάνεται, όσα
θεωρούσε ως δεδοµένα στη ζωή του, να αµφισβητούνται. Αισθά-
νεται να τον πνίγουν η οργή και η αγανάκτηση. Πολλά ήταν ανα-
γκαίο να γίνουν. Έπρεπε να γίνουν. Έγιναν, όµως και λάθη, όταν
κουνήσαµε το δάχτυλο προς κοινωνικές οµάδες, αντί της εµµο-
νής στο διάλογο και στην κατανόηση, όταν δεν προσέξαµε όσο
έπρεπε τη δικαιοσύνη και την αναλογική κατανοµή των βαρών.

Η συνέχεια, όµως, είναι δύσκολη και γίνεται δυσκολότερη,
όταν ο κιτρινισµός ορισµένων Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, ο
λαϊκισµός, οι µεγάλες κενές κουβέντες από εκείνους που ψηφο-
θηρούν, καλώντας το λαό σε δήθεν µάχη κατά της υποτέλειας
και της εξάρτησης κυριαρχούν σήµερα στην πολιτική ζωή. Όταν
η βία, ο διχασµός, ο κίνδυνος των τυφλών συγκρούσεων παρα-
µονεύει, δεν µπορούµε να αγνοούµε την κατάσταση, δεν µπο-
ρούµε να προχωρούµε ως να µη συµβαίνει τίποτα.

Είναι ώρα να αναλάβουµε τις ευθύνες µας. Το αύριο δεν µπο-
ρεί να είναι το ίδιο µε το σήµερα και είναι στο χέρι µας να το δη-
µιουργήσουµε, να το πετύχουµε. Πρέπει να ενισχύσουµε την
προσπάθεια µε ευρύτερη συναίνεση και συνέργεια, που, αν
υπήρχε από παλαιότερα, τα πράγµατα σήµερα θα ήταν πολύ κα-
λύτερα για τη χώρα.

Δεν µπορεί από όλους µας, όλους όσους ευθύνονται για την
κρίση, κάποιοι να προσπαθούν σκληρά και κάποιοι άλλοι να πα-
ρακολουθούν αµέριµνα, κριτικάροντας εκ του ασφαλούς, φιλο-
δοξώντας µόνο να κυβερνήσουν, έστω και επί ερειπίων. Είναι η
ώρα η χώρα µας να προχωρήσει σε µία νέα φάση της προσπά-
θειας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Επειδή η κατάσταση και ανάληψη της ευθύνης όλων µας µπο-
ρεί να εκφραστεί µε µία κυβέρνηση εθνικής ευθύνης και συνεν-
νόησης, να συνεννοηθούµε επιτέλους, ώστε ο οργισµένος
πολίτης να αισθανθεί ότι υπάρχει ελπίδα και προοπτική, ότι θα
µπορούν να ξηµερώσουν γι’ αυτόν καλύτερες µέρες. Μόνο έτσι
η οργή θα καταλαγιάσει. Μόνο έτσι η κοινωνία θα ηρεµήσει και
θα σκεφθεί για το δηµιουργικό νέο που έχει ανάγκη.

Εκλογές δεν µπορεί να γίνουν σήµερα. Εκλογές θα πρέπει να
γίνουν, όταν η χώρα αισθανθεί ασφαλής, δηλαδή, σε µερικούς
µήνες µετά την υπογραφή της νέας σύµβασης και όχι τώρα που,
αν επιχειρηθούν, η χώρα θα κινδυνεύσει, η σύγκρουση θα γενι-
κευθεί και η Ελλάδα θα οδηγηθεί στα βράχια, µια και εµείς θα
αντιδικούµε την ώρα που θα έπρεπε να υλοποιούµε τις δεσµεύ-
σεις και να ολοκληρώνουµε τη νέα δανειακή σύµβαση.

Πρέπει, όµως, όσοι πιστεύουν σε αυτήν τη λογική, στη λογική
της συνεννόησης και της συναίνεσης να έχουν υπ’ όψιν τους ότι
θα πρέπει να εφαρµόσουµε τις υποχρεώσεις µας, να ψηφίσουµε
προϋπολογισµό, να διαπραγµατευτούµε και να ψηφίσουµε στη
Βουλή τη νέα δανειακή σύµβαση, να εγγυηθούµε για τη διαδικα-
σία ανταλλαγής οµολόγων, το «κούρεµα» του χρέους.

Γι’ αυτό και αυτή η Κυβέρνηση θα πρέπει να είναι πολιτικά
υπαρκτή και όχι φτερό στον άνεµο, όχι αδύναµη, όπως τη φαν-
τάζονται ορισµένοι, να ξέρει να διαπραγµατευθεί µε τους εταί-
ρους και να αναλάβει σ’ αυτόν τον περιορισµένο χρόνο ευθύνες
για την ασφάλεια και τη σταθεροποίηση της χώρας.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός Γιώργος
Παπανδρέου ξεκαθάρισε χθες, στη βραδινή του οµιλία, πως θα
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αναλάβει άµεσα όλες τις αναγκαίες πρωτοβουλίες σε αυτήν την
κατεύθυνση, χωρίς καµµία λογική προσκόλλησης στην καρέκλα,
όπως ο ίδιος είπε και µε σαφή προσδιορισµό του χρόνου των
εκλογών.

Είναι µια γενναία απόφαση που πρέπει και επιβάλλεται να βρει
ανταπόκριση στα άλλα κόµµατα και στις άλλες πλευρές του πο-
λιτικού κόσµου της χώρας, χωρίς κοµµατική ή ψηφοθηρική λο-
γική, µε µοναδικό γνώµονα τα συµφέροντα της χώρας, που
θέλουν τη συνεννόηση, τους πολίτες που θέλουν τη συνεννόηση
και δεν την εξαρτούν -αντίθετα, θα έλεγα- από κοµµατικά συµ-
φέροντα, από πείσµατα ή προσωπικές λογικές. Η Ελλάδα, η πα-
τρίδα µας και το συµφέρον της είναι πάνω απ’ όλα. Και πρέπει
να την υπηρετήσουµε µε ήθος, ηθική και συνέπεια στην πολιτική
µας πρακτική.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Η σηµερινή ψήφος εµπιστοσύνης που οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ θα δώσουµε στην Κυβέρνηση αυτό εκφράζει. Εµείς, οι
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, θα ψηφίσουµε «ναι», τιµώντας το δρόµο,
τιµώντας τη δική µας προσπάθεια που κάναµε αυτά τα δύο χρό-
νια, ώστε να σωθεί η χώρα και να παραµείνει στη ζώνη του ευρώ.

Ψηφίζουµε «ναι» για να ανοίξει ήρεµα, καθαρά και µε συνέπεια
η νέα σελίδα της συνεννόησης και της συναίνεσης, αλλά µε την
Ελλάδα χωρίς κενό εκπροσώπησης, χωρίς κενό φωνής στην Ευ-
ρώπη. Ψηφίζουµε «ναι» για µια Ελλάδα που έχει µέλλον, που θα
έχει ψηλά το κεφάλι, µε την κοινωνία ισχυρή και ενωµένη µέσα
στην ευρωπαϊκή οικογένεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Παναγιώτης Δηµητρουλόπουλος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την Ελλάδα άλλος θα πει
σήµερα ότι βρίσκεται σε ένα κρίσιµο σταυροδρόµι, άλλος θα πει
ότι βρίσκεται σε τούνελ, κάποιος άλλος θα πει ότι βρίσκεται στο
χείλος του γκρεµού. Η αλήθεια είναι ότι η Ελλάδα βρίσκεται στο
επίκεντρο της µεγαλύτερης προσπάθειας στήριξης που έχει διε-
ξάγει ποτέ η παγκόσµια κοινότητα, µιας λύσης που προέκυψε
επειδή η Κυβέρνηση µετέτρεψε το ελληνικό πρόβληµα σε ζήτηµα
ευστάθειας των αγορών και όσων κεφαλαιοκρατικών µηχανισµών
δάνειζαν αλόγιστα και δόλια για να κερδοσκοπήσουν, µιας
λύσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που συνδιαµορφώθηκε
µέσα από δύο χρόνια σκληρών διαπραγµατεύσεων.

Τις τελευταίες µέρες ξέρετε, ζούµε ένα ελληνικό παράδοξο.
Μέχρι πριν λίγες µέρες οι αυτόκλητοι εκπρόσωποι του λαού, οι
οποίοι όλοι µαζί δεν αθροίζουν ούτε καν δηµοσκοπική πλειοψη-
φία ως κόµµατα, διερρήγνυαν τα ιµάτιά τους ότι ο λαός δεν συµ-
φωνεί µε το πακέτο σωτηρίας. Την επόµενη µέρα, όταν ο
Πρωθυπουργός µίλησε και έδωσε το λόγο στο λαό προτείνοντας
δηµοψήφισµα, οι ίδιοι άνθρωποι, τα ίδια κόµµατα, τα ίδια συµ-
φέροντα διερρήγνυαν τα ιµάτιά τους ότι ο λαός δεν θέλει δηµο-
ψήφισµα. Και θα ρωτήσει κάποιος: Τι θέλει επιτέλους η κοινωνία;
Η απάντηση είναι πολύ απλή. Η κοινωνία θέλει ασφάλεια, θέλει
σοβαρότητα, θέλει υπευθυνότητα.

Σήµερα, συζητούµε για να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε
µία Κυβέρνηση και σε έναν Πρωθυπουργό. Το ερώτηµα είναι η
Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός είναι άξιοι εµπιστοσύνης ή θα
το κάνουµε από κοµµατική σκοπιµότητα; Για να βρω την απάν-
τηση κοιτάζω γύρω µου. Βλέπω την Ευρώπη να έχει δώσει ψήφο
εµπιστοσύνης ήδη από τις 27 του Οκτώβρη. Βλέπω το σκληρό-
τερο χρηµατοδοτικό µηχανισµό του πλανήτη, το Διεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο, να έχει δώσει ψήφο εµπιστοσύνης. Βλέπω τις
είκοσι ισχυρότερες χώρες του πλανήτη να έχουν δώσει ήδη
ψήφο εµπιστοσύνης στην Ελλάδα και στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Το πιο βασικό, όµως, είναι ότι βλέπω τους θυµωµένους, τους
οργισµένους, τους δίκαια αγανακτισµένους συµπολίτες µας να
έχουν δώσει τη δική τους ψήφο εµπιστοσύνης, γιατί γνωρίζουν
καλά τι τους περιµένει αν η χώρα πτωχεύσει. Γνωρίζουν καλά τι
έγινε το 2004 έως το 2009 -και νωρίτερα, αν θέλετε- γνωρίζουν
καλά ότι αυτό το κράτος έτσι όπως λειτουργούσε µέχρι σήµερα,

δεν µπορεί να υπάρχει άλλο. Δεν ανέχονται οι πολίτες άλλο να
είναι σκλάβοι στις σύγχρονες πυραµίδες που θέλουν να χτίσουν
οι τράπεζες, οι αγορές και οι γραφειοκράτες. Όλοι αυτοί που
έµαθαν να ευηµερούν δηµοσία δαπάνη.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν η κοµµατική
αντιπολίτευση αντιστοιχούσε µε την κοινωνική αντιπολίτευση, τα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης θα είχαν δηµοσκοπικά ποσοστά
πάνω από 80%. Αν η κοµµατική αντιπολίτευση αντιστοιχούσε µε
την κοινωνική αντιπολίτευση, τότε θα παρακαλούσε αυτή, η αν-
τιπολίτευση, να πάµε σε δηµοψήφισµα. Σε ένα δηµοψήφισµα που
δηµιούργησε όπως είδαµε όλοι αναταράξεις στις αγορές, στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Η Γαλλία έκανε –λέει- Υπουργικό Συµβούλιο,
τώρα, που ο Παπανδρέου είπε δηµοψήφισµα, αλλά όταν δηµι-
ουργούνταν το πρόβληµα εδώ και δύο χρόνια, στα ώτα µη
ακουόντων.

Ειδικά για τη Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
και για να φανεί σε όλο το µεγαλείο η δηµαγωγική της ανευθυ-
νότητα θέλω να πω το εξής. Μέχρι πριν λίγες µέρες απέρριπτε
το πρόγραµµα σωτηρίας της χώρας ως καταστροφικό. Κι από
χθες προτείνει ανταλλαγή. Δηλαδή, να ψηφίσει η Νέα Δηµοκρα-
τία αυτό το καταστροφικό, όπως έλεγε, σχέδιο αρκεί να παραι-
τηθεί ο Πρωθυπουργός και να πάµε σε εκλογές µε κυβέρνηση
προσωπικοτήτων χωρίς πολιτικά πρόσωπα από κανένα κόµµα. 

Την ίδια ώρα κάποιοι άλλοι πανηγύριζαν ότι ο Πρωθυπουργός
δεν θα έφθανε σήµερα εδώ για να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης και
ταυτόχρονα κάποια ευρωπαϊκά πρωτοσέλιδα και αµερικάνικα
µέσα προεξοφλούν ότι η Κυβέρνηση δεν θα πάρει ψήφο εµπι-
στοσύνης. Αυτό κι αν είναι ο ορισµός της εξωθεσµικής σύµπρα-
ξης και συνωµοσίας συµφερόντων.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και ότι το ΠΑΣΟΚ θα διαλυθεί.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα δώσω, Πρόεδρε,

ψήφο εµπιστοσύνης µε το χέρι στην καρδιά και µε τη λογική της
αλήθειας. Βλέπω, θυµάµαι, κρίνω, συγκρίνω και αποφασίζω και
για το συµφέρον της χώρας και για το συµφέρον των πολιτών. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω και κάτι ακόµη. Δεν µπορώ να κατα-
νοήσω ειλικρινά δεν µπορώ να κατανοήσω τη λογική που λέει να
δώσω σήµερα ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και στον
Πρωθυπουργό µε την προϋπόθεση ότι αύριο θα παραιτηθεί ο
Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση. Να πάνε άλλοι, λέει. 

Εγώ ξέρω ένα πράγµα: Ή δίνω ή δεν δίνω ψήφο εµπιστοσύνης
σε µια Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ξέρετε, εγώ είµαι από χωριό. Και στο χωριό µου στην Κρέ-

στενα έµαθα να µιλάω στα ίσια: ό,τι λέω να το κάνω, ό,τι λέω να
το εννοώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κανάλια εκεί δεν έχετε; Εκδο-
τικά συγκροτήµατα δεν έχετε;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
έχουµε και εκεί.

Επίσης, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και κάτι άλλο και απευθύνο-
µαι σε όλα τα κόµµατα και στο δικό µου.

Δεν δέχοµαι πια οι συνεννοήσεις, τα παζάρια, να γίνονται και
να παίζονται µεταξύ ενός, δύο, τριών, τεσσάρων ή δέκα παρα-
γόντων σε κάθε κόµµα, σε όλα τα κόµµατα ξαναλέω και εµείς, οι
Βουλευτές, απλά να συµφωνούµε ή να διαφωνούµε. Υπάρχουν
Κοινοβουλευτικές Οµάδες σε όλα τα κόµµατα. Δηµοκρατικά είναι
όλα. Υπάρχουν όργανα σε όλα τα κόµµατα και δεν επιτρέπεται
ούτε µπορούν κάποιοι να τα γράφουν στα παλαιότερα των υπο-
δηµάτων τους. Σε ό,τι µε αφορά, δεν θα το επιτρέψω. Και δεν
είµαι µόνο εγώ σ’ αυτήν την Αίθουσα.

Να θυµίσω και κάτι άλλο κύριε Πρόεδρε. Όσοι κατασκευάζουν
πολεµίστρες στα κάστρα τους µε σκοπό να νικήσουν, να ξέρουν
ότι η κοινωνία τους προσπερνά αδιάφορη, είτε αυτά τα κάστρα
είναι το πολιτικό σύστηµα, είτε είναι τα οικονοµικά συµφέροντα.

Θέλω να πω, λοιπόν, και να ξεκαθαρίσω, ότι δίνω ψήφο εµπι-
στοσύνης στην Κυβέρνηση και στον Πρόεδρό της και όχι σε οποι-
οδήποτε µελλοντικό πολιτικό µόρφωµα, ιδιαίτερα χωρίς τη
συµµετοχή του συνόλου των εκλεγµένων αντιπροσώπων του
λαού. Λέω «ναι» σε κυβέρνηση εθνικής ευθύνης, αλλά να συµµε-
τέχουν όλα τα κόµµατα, τουλάχιστον αυτά που έχουν ευρωπαϊκό
προσανατολισµό και θέλουν τη λύση δια µέσου του ευρώ. Γιατί
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όποιος επιστρατεύεται στην εθνική υπόθεση µπορεί να είναι
άξιος ψήφου εµπιστοσύνης. Μόνο όποιος έχει το κουράγιο να
θυσιάσει το προσωπικό του µέλλον, µπορεί να λάβει ψήφο εµπι-
στοσύνης για να διαχειριστεί το µέλλον της χώρας.

Πολλοί προσπαθούν να µας πείσουν ότι η σωτηρία της χώρας
πρέπει να είναι έργο τεχνοκρατών και όχι πολιτικών. Είναι προ-
φανές ποιοι τους βάζουν να τα λένε. Είναι προφανές ποιους συµ-
φέρει µια τέτοια εξέλιξη. Είναι αυτοί που έµαθαν να παίζουν
παιχνίδια στην πλάτη του λαού, να κερδίζουν και να µη λογοδο-
τούν.

Εµείς είµαστε εδώ, σ’ αυτήν την Αίθουσα γιατί έχουµε τη συν-
ταγµατική υποχρέωση να λογοδοτούµε. Και είµαστε υποχρεω-
µένοι να σηκώσουµε το πολιτικό ανάστηµα για να εµποδίσουµε
τη διακυβέρνηση από τις αγορές.

Κοιτάξτε κύριε Πρόεδρε, από τους πολέµους πάντα ένας βγαί-
νει νικητής. Ισοπαλία δεν υπάρχει στον πόλεµο, εκτός κι αν αυτός
είναι σικέ. Και από τον πόλεµο µεταξύ πολιτικής και οικονοµικών
συµφερόντων, ένας θα βγει νικητής. Ελπίζω να είναι το πολιτικό
σύστηµα και όχι τα οικονοµικά συµφέροντα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Γιου-

µατζίδης.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΥΜΑΤΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνά-

δελφοι, δεν σας κρύβω ότι έχω την αίσθηση ότι πολλοί σ’ αυτήν
την Αίθουσα δεν αντιλαµβάνονται ότι αυτές οι στιγµές είναι οι
πιο κρίσιµες των τελευταίων πενήντα ετών για τη χώρα και δυ-
στυχώς πρώτα και κύρια δεν το αντιλαµβάνεται το πολιτικό σύ-
στηµα το οποίο είναι κατώτερο των περιστάσεων. Είναι κατώτερο
των περιστάσεων όταν σκιαµαχεί εγωιστικά, όταν υπερασπίζεται
αλλότρια συµφέροντα και προσωπικές επιδιώξεις, όταν ονειρεύε-
ται επαναστάσεις της κουκούλας και κυρίως όταν προτείνει πο-
λιτικό µοντέλο που µετά από εβδοµήντα οκτώ ολόκληρα χρόνια
διακυβέρνησης κατέρρευσε σαν χάρτινος πύργος. Είναι κατώ-
τερο των περιστάσεων γιατί επιτρέπει την ύπαρξη µιντιακής «δι-
κτατορίας» όπου χρυσοπληρωµένοι πιστοί υπηρέτες των
τραπεζιτών, των µεγαλοεργολάβων, των µεγαλοεπιχειρηµατιών
µε έλλειψη εθνικής συνείδησης εµφανίζονται καθηµερινά και
αναίσχυντα ως προστάτες των συµφερόντων του ελληνικού
λαού. Είναι κατώτερο των περιστάσεων όταν επιτρέπει στο
όνοµα της δήθεν δηµοκρατίας να µην αναφέρονται πουθενά οι
απόψεις και οι προτάσεις που κάνουν καθηµερινά απ’ αυτό το
Βήµα οι εκπρόσωποι του ελληνικού λαού, αλλά µόνο οι δηλώσεις
στο περιστύλιο και στα στούντιο ολίγων εκλεκτών τους γιατί έτσι
συµφέρει τα αφεντικά τους, ντόπια και ξένα.

Την 27η Οκτωβρίου, µετά από µία πορεία δύο ετών και προ-
σπάθεια Γολγοθά των µελών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ και µετά από τεράστιες θυσίες του ελληνικού λαού για
τη νέα δανειακή σύµβαση, ξεσηκώθηκε κουρνιαχτός αντιδρά-
σεων για δήθεν κατάρρευση της χώρας. Εκείνη ακριβώς την ώρα
συµφέροντα οικονοµικά, τραπεζικά και µιντιακά σε αγαστή συ-
νεργασία και επιχειρηµατική αλληλεξάρτηση πυροδοτούν την
ανωµαλία µε πρόσχηµα τις εκλογές. 

Οι εκλογές έτσι όπως παρουσιάζονται σήµερα σηµαίνουν τη
διαιώνιση της κρίσης, φέρνουν µαζί τους τον «ξύλινο» λόγο, τη
συσκότιση των προβληµάτων από πολιτικάντικα και επικοινω-
νιακά τερτίπια, την ανεύθυνη, ακατάσχετη και ασυνεπή «λογο-
διάρροια», την ενίσχυση της βαθιάς ηθικής και πολιτικής
υποκρισίας των δύο µέτρων και δύο σταθµών, του ανεύθυνου
«όχι» είτε µέσα από την προβολή της ψεύτικης επαναδιαπραγ-
µάτευσης, είτε µέσα από την αποθέωση των δήθεν αµεσοδηµο-
κρατικών ή αυθόρµητων κινητοποιήσεων και happening που
βαθαίνουν το πρόβληµα. 

Τα συγκεκριµένα συµφέροντα, ανήσυχα µπροστά στο γεγονός
της συµµετοχής τους στις θυσίες του ελληνικού λαού µέσω της
σηµαντικής ελάφρυνσης του βάρους του δηµόσιου χρέους, προ-
ωθούν την «εκλογοδιάρροια». Αυτό βέβαια δεν εκπλήσσει, όµως
λυπεί βαθιά το γεγονός ότι εξ αντικειµένου στοιχίζονται πίσω απ’
αυτό το αίτηµα όλες οι πολιτικές δυνάµεις της Αντιπολίτευσης,
αποδεικνύοντας έµπρακτα τη βούλησή τους να µην αλλάξει τί-
ποτα απ’ αυτά που έφεραν τη χώρα ως εδώ.

Σήµερα, ύστερα από δύο χρόνια σκληρών προσπαθειών της

Κυβέρνησης -αν θέλετε όχι όλων των µελών της- και κυρίως
ύστερα από τις σκληρές προσπάθειες του Πρωθυπουργού Γιώρ-
γου Παπανδρέου να δηµιουργήσει µία χώρα χωρίς κλέφτες,
χωρίς απατεώνες, χωρίς µιζαδόρους, χωρίς εκβιαστές, χωρίς δο-
σίλογους και κυρίως χωρίς ανέργους και πεινασµένους, έρχονται
τα συγκεκριµένα συµφέροντα να οδηγήσουν τη χώρα στο
γκρεµό, γιατί αντιλαµβάνονται ότι έφτασε και η δική τους ώρα
να προσφέρουν τον «οβολό» των εκατό εκατοµµυρίων.

Όσον αφορά στο σηµερινό διακύβευµα δηλώνω ότι δίνω ψήφο
εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και κυρίως ψήφο στήριξης στον
Πρωθυπουργό, το Γιώργο Παπανδρέου, γιατί αυτήν την εντολή
έχω πάρει από τα µέλη, τους φίλους, τους ψηφοφόρους του
ΠΑΣΟΚ στον ακριτικό Νοµό Πέλλας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ) 
Αυτό όµως σε καµµία περίπτωση δεν σηµαίνει ότι θα δώσω

ψήφο εµπιστοσύνης και το δηλώνω από σήµερα σε οποιοδήποτε
κυβερνητικό µόρφωµα προκύψει µελλοντικά. Πιθανό βέβαια τότε
να µην έχει νόηµα η ψήφος µου µιας και θα έχουν αθροιστεί αρ-
κετές άλλες. Από οικουµενικές κυβερνήσεις ή κυβερνήσεις οµο-
ψυχίας, συναγερµού ή µεταβατικές έχει ιστορική εµπειρία ο
ελληνικός λαός και µάλιστα τραυµατική εµπειρία. Φαντάζοµαι το
θυµούνται οι παλαιότεροι εξ ηµών. Ευκαιρία -χωρίς να το εύχο-
µαι- να το νιώσουν και οι σηµερινοί νέοι για να καταλάβουν τι ση-
µαίνουν κυβερνήσεις οµοψυχίας ή οικουµενικές.

Κλείνω απευθυνόµενος σε όλους τους συντρόφους µου, στα
µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. Τους καλώ να αντιληφθούν
ότι η πολιτική ανωµαλία και η παρεµπόδιση των δηµοκρατικών
διαδικασιών έχει υπάρξει στο παρελθόν πρόξενος συµφορών όχι
µόνο στο οικονοµικό επίπεδο, αλλά και σε εκείνο της κοινωνικής
ειρήνης και της πολιτικής ελευθερίας. Όσοι προσπαθούν να δια-
τηρήσουν τα κάστρα τους απόρθητα, τα κάστρα των οικονοµικών
συµφερόντων να ξέρουν ότι η κοινωνία σύντοµα θα τους προ-
σπεράσει αδιάφορη. Ας αναλογιστούµε όλοι την κρισιµότητα των
στιγµών. 

Εύχοµαι η πατρίδα µου, η χώρα µου να φτάσει όσο το δυνατόν
συντοµότερα να αποδεσµευθεί απ’ αυτό το βραχνά του δηµό-
σιου χρέους, του δηµοσιονοµικού προβλήµατος και να οδηγηθεί
σε µια ουσιαστική αναπτυξιακή πορεία, µια πορεία για το µέλλον
των παιδιών µας, των παιδιών όλου του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλω να κάνω µια
πρόταση προς το Σώµα. Επειδή µειώσαµε το χρόνο των Υπουρ-
γών από δεκαοκτώ λεπτά σε δέκα λεπτά, θα παρακαλούσα και ο
χρόνος των συναδέλφων Βουλευτών, αν δέχεστε, να γίνει πέντε
λεπτά, για να µπορούν να µιλήσουν όλοι. Διαφορετικά δε θα µπο-
ρούν να µιλήσουν όλοι.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΜΠΑΤΖΕΛΗ: Όχι, δεν γίνεται.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τότε, αν δεν δέχεστε,

θα µείνει στα επτά λεπτά και δεν θα µιλήσουν κάποιοι. 
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Έξι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συµφωνεί το Σώµα να

µειώσουµε το χρόνο των οµιλητών σε έξι λεπτά;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Σώµα συνεφώνησε. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εξωτερικών, κ. Λαµπρινίδης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΛΑΜΠΡΙΝΙΔΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Κύριε

Πρόεδρε, µε ενηµέρωσε ο κ. Πετσάλνικος για το χρόνο. Θα προ-
σπαθήσω να µιλήσω δέκα λεπτά από δεκαοκτώ λεπτά. Θα είµαι
όσο πιο σύντοµος γίνεται. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα βρίσκεται στην πιο κρί-
σιµη στιγµή της σύγχρονης ιστορίας της. Είναι η ώρα εδώ και
ενάµιση χρόνο –όχι σήµερα- εκ των πραγµάτων, διότι αυτό είναι
το στοίχηµα των εκ βάθρων αλλαγών που απαιτούνται στη χώρα,
ώστε να εκπληρώσουµε, όπως και όλοι οι υπόλοιποι εταίροι µας,
τις υποχρεώσεις µας προς το ευρώ. Είναι η ώρα για τον ελληνικό
λαό για όλες τις πολιτικές δυνάµεις να επιβεβαιώσουν τη δέ-
σµευση της Ελλάδας στο ευρωπαϊκό εγχείρηµα. 

Οι πολιτικές εξελίξεις των τελευταίων ηµερών είναι το ύστατο
κάλεσµα στην πραγµατικότητα, ώστε να µη χαθεί η χώρα στην
άβυσσο της ανεξέλεγκτης χρεοκοπίας. Η πραγµατικότητα είναι
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ότι ακολουθήσαµε πορεία αργού θανάτου. Η  µόνη αµφισβήτηση
κάθε αναγκαίας µεταρρύθµισης, ο λυσσαλέος αγώνας κάθε κα-
τεστηµένου συµφέροντος να διατηρήσει αδικαιολόγητα και
άδικα κεκτηµένα, η σκόπιµη απαξίωση και διαστρέβλωση των
απαραίτητων συµφωνιών για να σωθεί η χώρα, η ανοµία και η
βία, µας οδηγούσαν µε µαθηµατική ακρίβεια στην καταστροφή.

Υπηρετώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τη θέση του Υπουργού
Εξωτερικών εδώ και λίγους µήνες, από τον Ιούνιο, από τη στιγµή
που µε τίµησε ο Πρωθυπουργός της χώρας µε αυτήν τη θέση.
Ήρθα από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όπου µαζί µε τους Έλλη-
νες συναδέλφους µου από όλα τα κόµµατα δώσαµε ενωµένοι τις
µάχες για την Ελλάδα, διότι εκεί φορούσαµε όλοι τη φανέλα της
Εθνικής, τα χρώµατα της Ελλάδας, πάνω από οποιαδήποτε κοµ-
µατικά ή παραταξιακά χρώµατα. Ενωµένοι πετύχαµε πολλά.
Φτιάξαµε συµµαχίες. Υποστηρίξαµε την εξωτερική πολιτική της
χώρας και τα συµφέροντά της σε ιδιαίτερα δύσκολες στιγµές. 

Ανέλαβα τα καθήκοντά µου στην πιο δύσκολη στιγµή, µε την
ίδια φιλοσοφία, φορώντας την ίδια φανέλα, διότι η εξωτερική πο-
λιτική της χώρας είναι θέµα εθνικό, που ξεπερνά κοµµατικές
γραµµές, είναι θέµα που απαιτεί τη συναίνεση και τη συνεννόησή
µας, απαιτεί να είµαστε ενωµένοι σαν µία γροθιά.

Σε αυτήν τη δύσκολη στιγµή το πιο σηµαντικό είναι να κρατάµε
τη σηµαία της Ελλάδας ψηλά, παντού, σε όλο τον κόσµο.

Αυτό προσπάθησα να κάνω µέχρι σήµερα και αυτό θα συνε-
χίσω να κάνω. 

Θέλω από το Βήµα της Βουλής αυτές τις κρίσιµες ώρες να ευ-
χαριστήσω τα µέλη της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας και
τα µέλη του Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής όλων των
κοµµάτων, µε τους οποίους συνεργαστήκαµε στενά σε αυτό το
σύντοµο διάστηµα, ακριβώς για να κρατήσουµε τη σηµαία ψηλά,
όπως έγινε στην κοινή µας περιοδεία στη Μέση Ανατολή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ζωτικής σηµασίας στην πιο
δύσκολη ώρα, την ώρα της αµφισβήτησης που δέχεται η χώρα,
να διατηρήσουµε και να ενισχύσουµε την παρουσία της Ελλάδας
στα Βαλκάνια. Και το κάνουµε πραγµατικότητα µε συχνές επα-
φές, πολιτικές διαβουλεύσεις, στήριξη των ελληνικών επιχειρή-
σεων και συµβάλλοντας στην επίλυση ανοικτών ζητηµάτων, που
θέτουν σε κίνδυνο τη σταθερότητα και την ασφάλεια σε µία πε-
ριοχή που έχει πληρώσει πολύ ακριβά τις συγκρούσεις και τον
εθνικισµό. 

Επισκέφτηκα τη γειτονιά µας πριν λίγες εβδοµάδες. Μίλησα
µε Σέρβους και Κοσσοβάρους ώστε να βοηθήσουµε στο διά-
λογο. Πήγα στην Αλβανία για να στηρίξω την ευρωπαϊκή πορεία
της χώρας αυτής µαζί µε τον Ιταλό οµόλογό µου, αλλά και για
να θυµίσω ότι η Ευρώπη δεν κάνει εκπτώσεις στις αρχές και στα
κριτήριά της.

Στο ζήτηµα της ονοµασίας, χάρη στην ενιαία στάση που
έχουµε πετύχει στην ελληνική Βουλή, έχουµε καταφέρει να πεί-
σουµε το σύνολο της διεθνούς κοινότητας για την ετοιµότητα
της Ελλάδας να φτάσει σε µία αµοιβαία αποδεκτή λύση, αλλά και
για την τεράστια ευθύνη που φέρει ο κ. Γκρουέφσκι για το σηµε-
ρινό αδιέξοδο. Πρόκειται για τεράστιο κεφάλαιο, προϊόν της
δικής µας συναίνεσης, που πρέπει να διαφυλάξουµε και να αξιο-
ποιήσουµε. 

Με την ατζέντα 2014 και τη Σύνοδο Κορυφής που προγραµ-
µατίζουµε στην Προεδρία της Ελλάδας, αναλαµβάνουµε τις ευ-
θύνες µας προς την άµεση γειτονιά µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η περιοχή της Ανατολικής Μεσο-
γείου ταράσσεται από τις τεκτονικές αλλαγές στον αραβικό
κόσµο. Η κατάσταση είναι ρευστή και ασταθής. Είναι περίοδος
ευκαιριών, αλλά και µεγάλων προκλήσεων και απειλών. 

Σε αυτό το περιβάλλον οι συνεχιζόµενες διαπραγµατεύσεις για
το Κυπριακό παραµένουν κολληµένες λόγω της αποδεδειγµένης
αδιαλλαξίας της Τουρκικής πλευράς. 

Παρέχουµε αµέριστη στήριξη στον Πρόεδρο Χριστόφια και
στις προσπάθειές του για δίκαιη λύση που θα οδηγήσει στην
επανένωση της Κύπρου και για την πλήρη εξάσκηση εκ µέρους
της Κυπριακής Δηµοκρατίας των κυριαρχικών δικαιωµάτων της
στο φυσικό της πλούτο.

Καλούµε την Τουρκία να σταµατήσει τις προκλήσεις και να σε-
βαστεί το Διεθνές Δίκαιο. Την καλούµε να φερθεί µε υπευθυνό-

τητα και να καταστεί παράγοντας σταθερότητας αντί αστάθειας. 
Θα συνεχίσουµε να επιδιώκουµε την πλήρη εξοµάλυνση των

ελληνοτουρκικών σχέσεων, που θα είναι πρώτα απ’ όλα προς
όφελος των λαών µας, µιλώντας, όµως, πάντα ξεκάθαρα και προ-
ασπίζοντας τα εθνικά δίκαια και συµφέροντα.

Είδα από πρώτο χέρι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν επι-
σκέφτηκα την Ίµβρο  -η πρώτη επίσκεψη Έλληνα Υπουργού Εξω-
τερικών- πόσο σηµαντικό είναι να µπορέσουµε να ξεπεράσουµε
τα στερεότυπα και τα αµυντικά αντανακλαστικά του παρελθόν-
τος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα έχει ισχυρές παραδο-
σιακές σχέσεις µε τον αραβικό κόσµο, σχέσεις που επιβεβαιώθη-
καν στην πρόσφατη περιοδεία που κάναµε µε τα µέλη του
Εθνικού Συµβουλίου Εξωτερικής Πολιτικής στην περιοχή. Οι
χώρες της Ανατολικής Μεσογείου µπορεί να ταλανίζονται, µπο-
ρεί κατά τη µετάβασή τους στη δηµοκρατία να αντιµετωπίζουν
µεγάλα πολιτικά και οικονοµικά κενά, αλλά επ’ ουδενί επιθυµούν
νέους, από έξω, ηγεµόνες για να τα καλύψουν. 

Είναι περήφανες και ανεξάρτητες χώρες και προσβλέπουν
στην παρουσία της Ελλάδας, αλλά και της Ευρώπης για να απο-
φύγουν άλλου είδους µακροχρόνιες εξαρτήσεις. 

Η χώρα µας σ’ αυτήν την κρίσιµη περίοδο είχε τη διορατικό-
τητα και είχε τη δύναµη να βρεθεί και να βρίσκεται δίπλα τους.
Η εµβάθυνση των σχέσεων µας µε το Ισραήλ, που έχει την υπο-
στήριξη των περισσότερων πολιτικών δυνάµεων της Βουλής, µας
έχει δώσει τη δυνατότητα όχι µόνο να επεκτείνουµε τα ερείσµατά
µας στην περιοχή προς όφελος του εθνικού µας συµφέροντος,
αλλά και να προσφέρουµε τις υπηρεσίες µας στην προσπάθεια
επανέναρξης της ειρηνευτικής διαδικασίας όπου τελεί και τη
µόνη ασφαλή οδό που µπορεί να οδηγήσει σε βιώσιµη λύση.  Εί-
χαµε αποφασιστική συµβολή στην ανθρωπιστική και υπηρεσιακή
διάσταση της κρίσης στη Λιβύη. Η Αίγυπτος, την οποία επισκέ-
φτηκα πρόσφατα, είναι στρατηγικός εταίρος και πυλώνας στα-
θερότητας για ολόκληρη την περιοχή. Θα σταθούµε δίπλα, στο
πλάι του Αιγυπτιακού λαού στη µεταβατική διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εξαιτίας της πίεσης του χρόνου,
κλείνω µε δύο λόγια για τη µεγάλη διαπραγµάτευση που είναι σε
εξέλιξη τα δύο τελευταία χρόνια στους κόλπους της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Η κατάσταση της οικονοµίας είναι το µεγάλο εθνικό
µας θέµα. Η διαπραγµάτευση αυτή, που συνεχίζεται ασταµάτητα
όλο αυτό το διάστηµα και που θα συνεχίζεται µε αµείωτη ένταση
µέχρι να κλείσουν όλες οι λεπτοµέρειες της νέας δανειακής σύµ-
βασης και της συµµετοχής των ιδιωτών του PSI είναι η πιο κρί-
σιµη διαπραγµάτευση -κατά τη γνώµη µου τουλάχιστον- στη
σύγχρονη ιστορία της χώρας. 

Καταφέραµε µε τη βοήθεια των εταίρων µας να σώσουµε την
Ελλάδα µε το πρώτο δάνειο. Καταφέραµε να δηµιουργήσουµε
το µηχανισµό στήριξης που σήµερα στηρίζει τα προγράµµατα
στη Πορτογαλία και την Ιρλανδία και προστατεύει Ιταλία και Ισπα-
νία. Στις 26 Οκτωβρίου, καταφέραµε να συµφωνήσουµε µε τους
εταίρους µας ένα οδικό χάρτη, τη νέα δανειακή σύµβαση που
δίνει επιτέλους στην Ελλάδα το χρόνο που χρειάζεται για να µπο-
ρέσει να επιστρέψει στην ανάπτυξη και να δώσει οριστική απάν-
τηση στην κρίση.

Συνολικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ενάµιση χρόνο δια-
σφαλίσαµε πάνω από 460 δισεκατοµµύρια ευρώ για τη στήριξη
της χώρας και του λαού µας, για την αποφυγή της χρεοκοπίας
το 2009 και για να σταθούµε στα πόδια µας και να ξανανοίξει η
προοπτική ανάπτυξης στη χώρα µας.

Όλα αυτά δεν έγιναν αυτόµατα. Δεν υπήρχε κάποιο µαγικό
ραβδί. Ήταν το αποτέλεσµα της τεράστιας προσπάθειας του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού και της µεγάλης διαπραγµατευτικής οµά-
δας που στάθηκε πλάι του όλο αυτό το διάστηµα και πέτυχε ό,τι
καλύτερο για τη χώρα. Όλα αυτά έγιναν παλεύοντας απέναντι
σε δύο µύθους που µέσα στην ανατρεπτική οργή που επέφεραν
στην κοινή γνώµη είχαν προκαλέσει την αµφισβήτηση της δυνα-
τότητας της χώρας µας να προωθήσει πολλές από τις απαραί-
τητες µεταρρυθµίσεις για τον τόπο µας και να εκπληρώσει τις
υποχρεώσεις της προς τους εταίρους µας, δύο µύθους που επέ-
τρεψαν συνεπακόλουθα σε διάφορους καλοθελητές και µη στην
Ευρώπη να λοιδορούν τους Έλληνες για την αδυναµία τους για
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συνεννόηση και να απεργάζονται σενάρια εξόδου µας από το
ευρώ όχι από προχθές, αλλά από την έναρξη της κρίσης, από
την έναρξη της δικής µας εσωτερικής διαφωνίας. Πρώτον, το
µύθο ότι συρθήκαµε δήθεν από ανικανότητα ή κατά άλλους
ακόµα και µε σχέδιο στην κηδεµονία. Και δεύτερον, το συνακό-
λουθο µύθο ότι υπήρχαν καλύτερες συνταγές ή καλύτεροι δια-
πραγµατευτές και ότι η δανειακή σύµβαση ήταν δήθεν κατα-
στροφή για τη χώρα.

Φτάνει, όµως, να δείτε -για να µην επεκταθώ στα παραπάνω-
την είσοδο της Ιρλανδίας και της Πορτογαλίας στον ίδιο ακριβώς
µηχανισµό. Δείτε τις τεράστιες και αντίστοιχες σκληρές αλλαγές
στις οποίες αναγκάζονται να προβούν πολύ µεγαλύτερες από
εµάς χώρες σήµερα, όπως η Ιταλία και η Ισπανία. Αυτήν, δυστυ-
χώς, την πραγµατικότητα, τα αποτελέσµατα αυτών των µύθων
είχε να αντιµετωπίσει η ελληνική εξωτερική πολιτική και αυτήν
καθηµερινά καλούµασταν να αποτρέπουµε και να ανατρέπουµε
και το κάνουµε.

Με την ανακοίνωσή του χθες ότι θα υπερψηφίσει τη νέα δα-
νειακή σύµβαση ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
βάζει, φαίνεται, πλέον πλάτη, ώστε να επιστρέψει η χώρα στην
αυτονόητη πολιτική συνεννόηση, αλλά και ώστε να επιστρέψει
το µήνυµα της δυνατότητάς µας για συνεννόηση στη διεθνή πο-
λιτική σκηνή.

Επικροτώ αυτήν την απόφαση και για έναν ακόµη λόγο: Διότι
συνεισφέρει, θέλω να πιστεύω, στο να καταρριφθούν επιτέλους
οι παραπάνω καταστροφικοί για τον τόπο µας µύθοι. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλα αυτά που πετύχαµε έως σή-
µερα, η αχτίδα πραγµατικής ελπίδας που µπορεί να αντικρίζει
σήµερα πια ο ελληνικός λαός, έγιναν πραγµατικότητα, γιατί πίσω
από τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση υπήρχαν οι τεράστιες
θυσίες του ελληνικού λαού που επέτρεψε τη µεγαλύτερη δηµο-
σιονοµική προσαρµογή στην ιστορία της Ευρώπης. Αυτές τις θυ-
σίες πρέπει να σεβαστούµε σήµερα, να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων και να πετύχουµε τη συναίνεση που θα σώσει την
πατρίδα και θα βάλει οριστικό τέλος στην αµφισβήτηση, το φόβο
και την αµφιβολία, τη συναίνεση που επιτέλους θα φέρει την ελ-
πίδα.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παίρνετε το λόγο από

το συνάδελφο κ. Βορίδη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Για µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Ρον-

τούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να κάνω µια

διευκρίνιση στα όσα είπατε. Η κυβερνητική πολιτική που εφαρ-
µόζεται έναντι των Σκοπίων δεν ακολουθείται και δεν έχει τη συ-
ναίνεση όλων των κοµµάτων της Βουλής. Μπορεί να έχει τη
συναίνεση των περισσοτέρων, πάντως όχι του Λαϊκού Ορθοδό-
ξου Συναγερµού.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός ούτε παραχώρησε, ούτε

σκοπεύει να παραχωρήσει το όνοµα της Μακεδονίας στα Σκόπια. 
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο συνά-

δελφος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, υπάρ-
χει µία χρονική σειρά γεγονότων. Στις 26 Οκτωβρίου είναι η
ηµέρα που υπήρξε συµφωνία στη Σύνοδο Κορυφής. Στις 28
Οκτωβρίου είχαµε τα γνωστά γεγονότα των παρελάσεων. Αυτός
ο συνδυασµός είναι που στη συνείδηση και στη σκέψη, προφα-
νώς του Πρωθυπουργού, δηµιούργησε µε τον πιο παραστατικό
τρόπο την ανάγκη ενός επιχειρήµατος επανανοµιµοποίησης της
πολιτικής του. 

Έτσι, ενώ ενδεχοµένως κάποιος θα περίµενε ότι η ελληνική
κοινωνία θα αποδεχόταν τα αποτελέσµατα της Συνόδου Κορυ-
φής ευµενώς, ίσως περίµενε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ότι τα κόµ-
µατα θα συµφωνούσαν, ίσως περίµενε ότι αν δεν συµφωνούσαν

τα κόµµατα, θα γινόταν αυτό αντιληπτό από την κοινωνία, υπήρξε
µία καθολική αποδοκιµασία σε εκείνη τη στιγµή των κοινωνικών,
εάν θέλετε, διεργασιών που έγιναν µε αφορµή την παρέλαση και
σκέφθηκε ο Πρωθυπουργός ότι η επανανοµιµοποίηση θα ήταν
ένα δηµοψήφισµα. Ήταν όµως µία κακή ιδέα, γιατί από το δηµο-
ψήφισµα για τη δανειακή σύµβαση, εν συνεχεία δηµιουργήθηκε
µία ευρύτερη κρίση στο εσωτερικό πλέον της Ευρωζώνης, στο
σύνολο της Ευρώπης, ενδεχοµένως ή µάλλον προφανώς µε παγ-
κόσµιες συνέπειες, ακριβώς γιατί αυτή η θέση του Πρωθυπουρ-
γού ερµηνεύτηκε ως ένα ερωτηµατικό για τη θέληση παραµονής
της Ελλάδος στο ευρώ. 

Αυτό, όµως, όλο –και το λέω προς τους συναδέλφους του
ΠΑΣΟΚ µε όλο το σεβασµό- έχει επίσης µια προϊστορία µια κυ-
βερνητική προϊστορία δύο ετών, την οποία, χωρίς κανείς να την
υποτιµά, δεν µπορεί και να την καθαγιάζει. Μην την ωραιοποιείτε,
γιατί όταν την εµφανίζετε έτσι, βρίσκεστε σε µία καθολική αναν-
τιστοιχία µ’ αυτό που είναι η συλλογική µας εµπειρία αυτών των
κυβερνητικών πεπραγµένων. Και εδώ η απόπειρα της Κυβερνή-
σεως -για να το ξεκαθαρίσουµε- µοιάζει σχεδόν σουρεαλιστική,
εάν σήµερα η Κυβέρνηση επιχειρηµατολογεί για τα καλώς πε-
πραγµένα της, την ίδια ώρα που στην πραγµατικότητα υπάρχει
η τεθείσα προϋπόθεση της παραιτήσεως του Πρωθυπουργού,
προκειµένου να υπάρξει οποιαδήποτε περαιτέρω εξέλιξη. 

Είναι σηµαντικό να ξέρουµε πού βρισκόµαστε, όχι γιατί πρέπει
να τιµωρηθεί κάποιος, όχι γιατί πρέπει να λοιδορηθεί κάποιος,
όχι γιατί πρέπει να απαξιωθεί ο οποιοσδήποτε, αλλά για να ξέ-
ρουµε πού βρισκόµαστε για να πάµε παραπέρα. Διότι αν το επι-
χείρηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι λαµπρά τα έκανε
η Κυβέρνηση, έ, τότε πεδίον δόξης λαµπρόν, συνεχίζετε!. Όµως,
δεν είναι έτσι η σηµερινή προϋπόθεση.

Να µε συγχωρήσετε, αλλά υπάρχει αυτό το οποίο λέµε «η ευ-
θύνη της ηγεσίας». Στην πολιτική, η ευθύνη δεν είναι υποκειµε-
νικό πράγµα, είναι αυτό που λέµε αντικειµενική ευθύνη. Φταις
δεν φταις, φταις. Μπορεί εσύ ο ίδιος να µην φταις, αλλά οι συν-
θήκες συµπυκνώνονται στο πρόσωπο της ηγεσίας. Δεν έχει ση-
µασία ποιες είναι οι επιµέρους εξατοµικευµένες ατοµικές
δράσεις του Πρωθυπουργού, για να πούµε αν αυτός είναι που
φταίει. Δεν φταίει υπό την ποινική έννοια για να του καταλογί-
σουµε κάτι, φταίει υπό την πολιτική έννοια, της πολιτικής συµπύ-
κνωσης της ευθύνης. 

Υπάρχουν, λοιπόν, πολιτικές στιγµές, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, που λύνουν τα ζητήµατα. Δυστυχώς, αυτό που µένει και
αυτό που θα είχε λύσει το δράµα, το οποίο ζούµε τις τελευταίες
ηµέρες, που είναι ένα δράµα καθολικής αναντιστοιχίας, φαιδρο-
ποίησης της πολιτικής ζωής, που από τη µια µεριά λέµε για δη-
µοψήφισµα και παρελαύνουν Υπουργοί υπερασπιζόµενοι το
δηµοψήφισµα και την επόµενη µέρα λένε ότι δεν πρέπει να γίνει
δηµοψήφισµα, που λένε ότι έγινε έτσι και από την άλλη µεριά
έγινε αλλιώς, που λένε ότι τελικώς το δηµοψήφισµα δεν το εννο-
ούσαµε, αλλά ήταν κόλπο για να παρασύρουν την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση τώρα στο δηµοψήφισµα, όλο αυτό, λοιπόν, δεν
χρειαζόταν να γίνει, διότι υπήρχε µία απλή, καθαρή, λεβέντικη,
περήφανη πράξη, µε την οποία λύνεται το δράµα και αυτό είναι
η παραίτηση του Πρωθυπουργού. 

Το λέω αυτό περί παραίτησης του Πρωθυπουργού, όχι µε την
έννοια της εγκλήσεως, της απαξιώσεως. Ίσα-ίσα! Όταν, λοιπόν,
είναι προφανές ότι υπάρχει πολιτικό ζήτηµα, έτσι λύνεται αυτό.
Ακούω το επιχείρηµα «µα, δεν θα υπάρχει Κυβέρνηση». Με συγ-
χωρείτε, πρόθεση για την κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας ή εθνικής
ενότητος υπάρχει σοβαρή ή όχι; Να τα ξεκαθαρίσουµε, γιατί αλ-
λιώς υπάρχει εµπαιγµός του ελληνικού λαού. Εάν υπάρχει σο-
βαρή πρόθεση, η παραίτηση είναι αυτή που υπεύθυνα ενερ-
γοποιεί τη διαδικασία των εντολών. Και στο πλαίσιο των εντολών,
όπως ορίζει το Σύνταγµα, είναι υποχρεωµένοι όλοι, ο κάθε κα-
τεργάρης, οι ηγεσίες των Κοινοβουλευτικών Οµάδων να πάρουν
τις πολιτικές τους ευθύνες, όχι να παίζουµε τις κουµπάρες και ο
ένας να λέει υπηρεσιακή κυβέρνηση για να πάει διαπραγµατευ-
θεί µια δανειακή σύµβαση, η οποία θα δεσµεύσει τη χώρα για τα
επόµενα πέντε χρόνια. Ποιος θα διαπραγµατευθεί; Ο αντιστρά-
τηγος Καραµήτρος, ο αρεοπαγίτης επί τιµή ο καθηγητής πανε-
πιστηµίου, που θα έχουν απέναντί τους τον Τρισέ, που θα έχουν
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τη Μέρκελ, τον Σαρκοζί, που θα έχουν την πολιτική ελίτ όλης της
Ευρώπης; Αυτό θα διαπραγµατευθεί η υπηρεσιακή κυβέρνηση; 

Είναι προφανές ότι εδώ θέλουµε πολιτική και µάλιστα πώς;
Συλλογικά εκφρασµένη, εκφράζοντας το εθνικό σύνολο, εκφρά-
ζοντας, ει δυνατόν, τη µεγαλύτερη πλειοψηφία των πολιτικών δυ-
νάµεων. Πρέπει να συζητήσουν αυτήν τη σύµβαση, για να
εξασφαλίσουν τους καλύτερους δυνατούς όρους συνεννόησης
και συνεργασίας µε τους εταίρους µας. Είναι δυνατόν αυτό να
γίνει από µία υπηρεσιακή κυβέρνηση και αυτά από πίσω να υπο-
κρύπτουν ουσιαστικά τη θέση ότι δεν πρέπει να αναληφθούν πο-
λιτικές ευθύνες; Να αποφύγουµε τις πολιτικές ευθύνες, να τις
µετακυλίσουµε κάπου αλλού, να κρυφτούµε πίσω από τα φου-
στάνια των τεχνοκρατών, γιατί το πολιτικό σύστηµα δεν µπορεί
να πάρει την ευθύνη; Όχι, βέβαια. 

Από την άλλη µεριά, όµως, προϋπόθεση για την ενεργοποίηση
µιας οποιασδήποτε τέτοιας συνθετικής διαδικασίας, που πια είναι
απαραίτητη, είναι ακριβώς η παραίτηση του Πρωθυπουργού, η
ενεργοποίηση της διαδικασίας των διερευνητικών εντολών. Δεν
υπάρχει ακυβερνησία. Σε έξι µέρες, εάν υπάρχει αληθινή βού-
ληση, έχουµε καταλήξει. Εάν δεν έχουµε καταλήξει, υπάρχει
άλλος δρόµος εκτός από τις εκλογές; 

Το µείζον, λοιπόν, τώρα είναι να υπάρξει πολιτική σύνθεση τέ-
τοια που να επιτρέπει στη χώρα να ψηφίσει τον προϋπολογισµό,
να διαπραγµατευτεί τη δανειακή σύµβαση, να πάρει την έκτη
δόση και να µπορέσει συντεταγµένα να οδηγήσει τη χώρα στις
εκλογές. Αυτή είναι η ευθύνη και αυτή είναι η ευθύνη πρωτίστως
του Πρωθυπουργού, που πρέπει µε µία θαρραλέα πράξη, µε µία
πράξη πολιτικής ευθύνης να ενεργοποιήσει περαιτέρω τις διαδι-
κασίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Γρηγόρης
Νιώτης.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πριν δύο χρόνια περίπου η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ, η Κυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου, ανέλαβε
τη διακυβέρνηση της χώρας σε µία στιγµή που η χώρα βρισκόταν
ήδη στη δύνη της απειλής της χρεοκοπίας, της αδυναµίας πλη-
ρωµής µισθών και συντάξεων, στα πρόθυρα της καταστροφής
λόγω του ιστορικά υψηλού ελλείµµατος στο ύψος των 36 δισε-
κατοµµυρίων ή 15,5% του ΑΕΠ και του ανεξέλεγκτου χρέους
πάνω από 127% του ΑΕΠ. 

Σήµερα, µετά από µία δύσκολη, δίχρονη πορεία, µε τον αγώνα
και τις θυσίες του ελληνικού λαού η πατρίδα µας έχει µια µονα-
δική ευκαιρία, να κλειδώσει και να διασφαλίσει τις σηµαντικές
αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου για τη σωτηρία της οικονοµίας
και της χώρας. Παλέψαµε κυριολεκτικά αυτά τα δύο χρόνια µε
νύχια και µε δόντια για να πετύχουµε τις αποφάσεις της 26ης
Οκτωβρίου, µια συµφέρουσα και λυτρωτική συµφωνία για την ελ-
ληνική οικονοµία, φέρνοντας τη χώρα 240.000.000.000 ευρώ από
το πακέτο στήριξης, αλλά και διαγραφή του χρέους
100.000.000.000 ευρώ, όµως, αυτό απαιτεί αξιόπιστη διαπραγ-
µάτευση µε τον ιδιωτικό τοµέα. 

Είναι αξιοσηµείωτο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ακριβώς
αυτή την ώρα, ακριβώς την ώρα που φαίνεται ότι δηµιουργούνται
οι προϋποθέσεις για τη σωτηρία της χώρας, µία επίθεση διαρ-
κείας κορυφώνεται από ποικίλες πλευρές εναντίον της Κυβέρνη-
σης και του Γιώργου Παπανδρέου και από το πολιτικό φάσµα και
από το εξωπολιτικό φάσµα, µία πρωτοφανής επίθεση εναντίον
του Γιώργου Παπανδρέου µε απαίτηση εδώ και τώρα ο εκλεγµέ-
νος Πρωθυπουργός της χώρας να παραιτηθεί. Ενώ η επίθεση
αυτή κορυφώνεται ακριβώς την ώρα που η Κυβέρνηση οργανώ-
νει την τελική της επίθεση κατά της φοροδιαφυγής µε το νέο φο-
ρολογικό νοµοσχέδιο, οι καταχραστές του ΦΠΑ αρχίζουν να
οδηγούνται στη δικαιοσύνη, σπάει το απόρρητο των καταθέσεων
και ανοίγουν διαδικασίες για σκληρή φορολόγηση των µεγαλο-
καταθετών µαύρου ή αφορολόγητου χρήµατος στην Ελβετία.
Τώρα, που σώζονται οι τράπεζες µε 35.000.000.000 ευρώ για
ανακεφαλαίωση, αλλά πιθανώς χάνουν των έλεγχό τους οι τρα-
πεζίτες. Παράλληλα, πολλοί παράγοντες των µέσων ενηµέρωσης
δεν βλέπουν µε καλό µάτι ότι τα θαλασσοδάνεια θα είναι πια πα-

ρελθόν. 
Εµείς, λοιπόν, είµαστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντι-

πολίτευσης, το πρόβληµα; Εµείς, που παραδώσαµε το 2004,
µετά από Ολυµπιακούς Αγώνες, το χρέος στο 107% του ΑΕΠ και
πρωτογενές έλλειµµα 3,5 δισεκατοµµυρίων, δηλαδή, απολύτως
διαχειρίσιµα νούµερα για την οικονοµία της χώρας; Το πρό-
βληµα, λοιπόν, είναι αυτό ή το ότι 24.000.000.000 πρωτογενές
έλλειµµα έδωσε η Νέα Δηµοκρατία σε µία χρονιά, το 2009,
20.000.000.000 την προηγούµενη, ενώ έφτασε το χρέος στο
127% του ΑΕΠ;

Θέλω να διαβάσετε τι είπε σήµερα στο ιστολόγιό του ο διάση-
µος οικονοµολόγος Ρουµπινί: «Η Νέα Δηµοκρατία που διόγκωσε
το έλλειµµα στο 15% του ΑΕΠ και ξεδιάντροπα είπε ψέµατα γι’
αυτό στον ελληνικό λαό, τώρα θέλει να ξαναγίνει κυβέρνηση της
Ελλάδας». Και κατέληξε ότι: «Η ελληνική αλεπού, η Νέα Δηµο-
κρατία, που λεηλάτησε το κοτέτσι, τώρα θέλει να το φρουρήσει
ξανά και σπρώχνουµε όλοι εµείς προς τα εκεί». Όλα αυτά δε, υπό
τους ήχους του µένους του συνολικού φάσµατος της Αντιπολί-
τευσης, που ανακάλυψε τελικά ότι για όλα ευθύνεται ο Παπαν-
δρέου και το ΠΑΣΟΚ, δεν έχει καµµία ευθύνη κανείς άλλος σε
αυτή τη χώρα, ότι τάχα έφταιγε το δηµοψήφισµα και η µόνη λύση
είναι η προσφυγή άµεσα στην κάλπη για εκλογές. 

Υποδαυλίζουµε έτσι την αγωνία και τις µεγάλες δυσκολίες του
ελληνικού λαού. Κατανοούµε όλοι πόσοι υποφέρουν και οργίζον-
ται, ότι οι εργαζόµενοι, η αγορά, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις
περνούν πραγµατικά δύσκολες µέρες. Οι δηµόσιοι υπάλληλοι και
οι συνταξιούχοι είδαν το εισόδηµά τους να µειώνεται. Η νέα γενιά
φοβάται και δεν έχει ευκαιρίες, µια νέα γενιά που είναι οργισµένη
για τα αδιέξοδα και τις υποκρισίες. 

Όµως, η ελληνική κοινωνία παραπληροφορείται συστηµατικά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και εµπαίζεται. Είναι λύση οι άµε-
σες εκλογές; Με την κοινή λογική λέω «όχι». Μπορεί οι άµεσες
εκλογές να είναι η καταστροφή της χώρας και η εµπλοκή της σε
ακυβερνησία ή και φοβική απόσυρση µεγάλου µέρους των κα-
ταθέσεων από τις τράπεζες. Κυρίως, εκλογές τώρα µπορεί να
σηµαίνει  το άδοξο τέλος των θυσιών του ελληνικού λαού, αντί
σωτηρία απώλεια του πακέτου στήριξης των 240 δισεκατοµµυ-
ρίων, των 35 δισεκατοµµυρίων κ.λπ.. Η κοινή λογική λέει ότι σε
συνθήκες πόλωσης και τροφοδοσίας των αδιεξόδων, µόνη διέ-
ξοδος στην απειλούµενη κοινοβουλευτική και εθνική κρίση µπο-
ρεί να είναι η παροχή σήµερα ψήφου εµπιστοσύνης στον
Πρωθυπουργό και στην Κυβέρνηση. 

Είµαι βέβαιος ότι όλοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ θα κλείσουµε
τα αφτιά στις σειρήνες, που κολασµένα ζητούν να καταψηφί-
σουµε την Κυβέρνηση, η κάθε πλευρά για τα δικά της συµφέ-
ροντα και τις δικές της απόψεις. Για µας το συµφέρον που
πρέπει να λάβουµε υπ’ όψιν είναι µόνο το συµφέρον του ελληνι-
κού λαού.

Θα δώσω ψήφο εµπιστοσύνης στον Πρωθυπουργό, Γιώργο
Παπανδρέου, για τη θαρραλέα, υπεύθυνη και εθνική του στάση,
να σταθεί πάνω από τις κλασικού τύπου κοµµατικές και προσω-
πικές επιδιώξεις και να λάβει το πολιτικό κόστος για τη σωτηρία
της χώρας, για την αταλάντευτη στάση του µε έργα και όχι µε
λόγια να υπερασπιστεί την αµετάκλητη ένταξη της χώρας στην
Ευρώπη και στο ευρώ. Θα δώσω ψήφο εµπιστοσύνης στον Πρω-
θυπουργό και στην Κυβέρνηση που έχασε προσωρινά τµήµα της
εκλογικής βάσης για να κερδίσει η χώρα τη µάχη απέναντι στην
απειλή της χρεοκοπίας και της καταστροφής. 

Άλλωστε, µόνο ένας ισχυρός Πρωθυπουργός µε ψήφο εµπι-
στοσύνης και ανανέωση εντολής µπορεί, όπως εξήγγειλε, να
δροµολογήσει κινήσεις που θα οδηγήσουν κατ’ ευχήν σύντοµα -
και µε τη συµµετοχή, βεβαίως, της Νέας Δηµοκρατίας και του κ.
Σαµαρά αλλά και όλων των υπολοίπων κοµµάτων, εφόσον το αν-
τιλαµβάνονται ως στάση εθνικής ευθύνης- σε µία µεταβατική κυ-
βέρνηση εθνικής σωτηρίας, µε στόχο να κυρώσει τη δανειακή
σύµβαση διασφαλίζοντας τη σωτηρία της χώρας, να ψηφίσει τον
προϋπολογισµό, να ψηφίσει το νέο φορολογικό νοµοσχέδιο.
Γιατί υπάρχει κίνδυνος η απουσία κυβέρνησης ουσίας να οδηγή-
σει σε µείωση των εσόδων και αύξηση των δαπανών µε αποτέλε-
σµα την ανάγκη νέων µέτρων σε βάρος των δεινά φορολο-
γούµενων µικροµεσαίων. Ασφαλώς ευθύνη και δέσµευση αυτής
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της Κυβέρνησης θα ήταν να οδηγήσει αµέσως µετά τη χώρα σε
εκλογές. Αυτό θα ήταν προς το εθνικό συµφέρον. 

Γι’ αυτό δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στο Γιώργο Παπανδρέου και
την Κυβέρνησή του, ψήφο εµπιστοσύνης µε ανανεωµένη σαφή
και πλήρη εντολή. Γιατί πρέπει να υπάρχει Πρωθυπουργός και
Κυβέρνηση αύριο. Δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κυβέρνηση και Πρωθυπουργός περιορισµένης ευθύνης. 

Είναι θετικό ότι ο κ. Σαµαράς λέει τώρα «ναι» επιτέλους µετά
από τόσο καιρό στη δανειακή σύµβαση που κατήγγειλε πριν από
λίγο και οφείλουµε αυτό το γεγονός να το αξιοποιήσουµε. Οφεί-
λουµε να αξιοποιήσουµε την πιθανότητα ή τη δυνατότητα µε µε-
γάλη καθυστέρηση να στείλουµε ένα θετικό µήνυµα και προς τον
ελληνικό λαό, αλλά κυρίως προς όλο το διεθνές περιβάλλον που
και αυτό µε τη σειρά του µας παρακολουθεί και αναµένει, όχι
όµως µε πρόχειρο και αβασάνιστο τρόπο αλλά σύντοµα µε υπεύ-
θυνο διάλογο, µε ισχυρό εγγυητή της διαπραγµάτευσης και των
εξελίξεων του Γιώργου Παπανδρέου, µε ανανεωµένη την εµπι-
στοσύνη στο πρόσωπό του και την Κυβέρνησή του. 

Παρέχω και από την πλευρά µου πλήρη ψήφο εµπιστοσύνης
και στέκοµαι δίπλα στον Πρωθυπουργό Γιώργο Παπανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Σήφης Βαλυράκης.
ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε  Πρόεδρε,  κύριοι συνάδελφοι, για

την οικονοµία του χρόνου θα σας πω ότι συµφωνώ µε αρκετούς
προλαλήσαντες συναδέλφους και θα µου επιτρέψει η Λούκα να
συµφωνήσω µε αρκετά απ’ όσα είπε.

Κύριε  Πρόεδρε,  κύριοι συνάδελφοι, ο πλανήτης µας είναι
χρεωµένος. Χρωστά 60 τρισεκατοµµύρια δολάρια. Χρωστάει το
συνολικό ετήσιο ακαθάριστο εισόδηµά του. Οι ΗΠΑ, παραδείγ-
µατος χάριν, χρωστάνε 14 τρισεκατοµµύρια δολάρια. Η γειτονική
µας Ιταλία χρωστάει 2 τρισεκατοµµύρια δολάρια. Καµµία χώρα
σήµερα δεν είναι σε θέση να αποπληρώσει το δηµόσιο χρέος
της. Σε αυτήν την κατάσταση παγκόσµιας αστάθειας η Ελλάδα
έχει για λίγο -µέχρι τώρα ευτυχώς- το συγκριτικό πλεονέκτηµα
του χαµηλού σχετικά κόστους ως σταθεροποιητικό παράγοντα.
Είναι θέµα, λοιπόν, εθνικής αναγκαιότητας η θεσµική, πολιτική,
οικονοµική και κοινωνική σταθεροποίηση της χώρας. 

Ήδη, κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό από καιρό, αλλά εντεί-
νεται: Μηχανισµοί αποποµπής της χώρας από το ευρώ βρίσκον-
ται σε κινητοποίηση. Είναι, λοιπόν, εθνική ανάγκη να εξασφα-
λίσουµε µια οµαλή εξέλιξη για την πατρίδα µας. Η χώρα µας έχει
ένα δυσβάσταχτο συνολικό δηµόσιο χρέος και έχει ήδη µπει σε
φαύλο κύκλο ελλειµµάτων, ύφεσης και ανεργίας. Η χώρα απει-
λείται µε χρεοκοπία. Τις αιµατηρές θυσίες του ελληνικού λαού,
µε τις οποίες κέρδισε µια ευκαιρία, οφείλουµε να τις σεβα-
στούµε. Για το λόγο αυτό η νέα δανειακή σύµβαση είναι επωφε-
λής και πρέπει απρόσκοπτα να υλοποιηθεί. 

Η ετήσια ανακούφιση, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ των
Οικονοµικών, δεν είναι 5,5 δισεκατοµµύρια. Πρέπει να υπολογί-
σουµε και τα χρεολύσια, δεν είναι µόνο οι τόκοι. Είναι 7 δισεκα-
τοµµύρια και πρέπει να συνυπολογιστεί και αυτό. Χρειαζόµαστε
ανάπτυξη, θέσεις εργασίας, εισόδηµα και προφανώς δίκαιη κα-
τανοµή του. Έχουµε ηθική και πολιτική υποχρέωση όλοι µας
στην Αίθουσα αυτή να σεβαστούµε τις θυσίες του ελληνικού
λαού, να µην πάνε χαµένες.

Παρακολουθούµε, κύριοι συνάδελφοι, µια άγρια σύγκρουση
συµφερόντων µε πρωταγωνιστές τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης,
τη διαπλοκή, τα τραπεζικά συµφέροντα. Παρακολουθούµε σ’
αυτήν την Αίθουσα το µοναδικό ιστορικό προηγούµενο σύσσωµη
σχεδόν η Αντιπολίτευση να καλεί τους κυβερνητικούς Βουλευτές
να αποστατήσουν. Θα έλεγα να ψάξετε αλλού για αποστάτες,
γνωρίζετε εσείς -και οι παρόντες και οι απόντες. Ο συνάδελφος
κ. Μαρκόπουλος, πρώτος οµιλητής της Νέας Δηµοκρατίας, µας
κάλεσε εν µέσω θυέλλης να πετάξουµε τον καπετάνιο στην θά-
λασσα. Πρότεινε σοβαρά να επιλέξουµε τον πρώτο µάγειρα  ως
αντικαταστάτη του καπετάνιου.

Κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι δυνατόν εδώ να παριστάνει κα-
νείς από εµάς τις σειρήνες του Οδυσσέα στην επιστροφή στην
Ιθάκη. Θεωρώ -και επιτρέψτε µου- ότι οφείλουµε όλοι να είµαστε
κωπηλάτες του Ιάσωνα, στην Αργώ, για να περάσει τις Συµπλη-

γάδες. Χρειάζεται εθνική συνεννόηση και εθνική ευθύνη. Αυτήν
την ύστατη ώρα διακύβευµα είναι το δυσβάσταχτο πρόβληµα της
χώρας. Το διακύβευµα σήµερα είναι η αυτονοµία της πολιτικής.
Η δηµοκρατία ως έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας σήµερα ανα-
µετριέται σκληρά µε την οικονοµική εξουσία για τη διαπλοκή.

Δεν µπορώ να δεχθώ πέµπτη φάλαγγα µέσα στην Αίθουσα
αυτήν, µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Κύριε Βορίδη, µε το χέρι στην καρδιά δεν µου κάνει γονατι-
στός Πρωθυπουργός! Δεν δέχοµαι Πρωθυπουργό µε όρους.
Κατά συνείδηση, µε το χέρι στην καρδιά και ενώπιον του ελληνι-
κού λαού δίνω ψήφο εµπιστοσύνης σε όρθιο Έλληνα Πρωθυ-
πουργό! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Κώστας Σκανδαλίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανά-

πτυξης και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω
αυτές τις δραµατικές ώρες να συµµεριστώ την αγωνία, την έκ-
πληξη και την οργή των Ελλήνων πολιτών γι’ αυτά που συµβαί-
νουν και στα οποία προχθές προστέθηκε η ύβρις και χθες η
χλεύη. 

Πόσο πόνο και πόση οργή µπορεί να προκαλεί µία πολιτική
τάξη, που µπροστά στον κίνδυνο να βυθιστεί η χώρα στην περι-
δίνηση της δηµοσιονοµικής χρεοκοπίας, αυτή είναι αδύνατον να
συµφωνήσει για το τι είπε, τι ήθελε να πει και τι πραγµατικά εν-
νοούσε;

Πόσο πόνο και πόση οργή µπορεί να προκαλεί µία πολιτική
τάξη που σκανδαλωδώς αδυνατεί να κεφαλαιοποιήσει τις τροµε-
ρές, τις επώδυνες θυσίες του λαού µας για τη σωτηρία της πα-
τρίδας; Πόσο πόνο και πόση οργή µπορεί να προκαλεί µία
πολιτική τάξη που, στη µεγαλύτερη κρίση των καιρών µας, βλέπει
την κρίση ως χρηµατιστήριο ιδεολογιών, κοµµατικών ή προσω-
πικών στρατηγικών;

Δυστυχώς πρέπει να οµολογήσω ότι σ’ αυτήν την πολιτική
τάξη, σ’ αυτό το πολιτικό σύστηµα αξίζει κάθε µοµφή. Εάν αφή-
σουµε τη διαφαινόµενη κατάρρευση να προχωρήσει, θα άξιζε να
πιει κάθε σταγόνα από το πικρό ποτήρι. Και να είστε σίγουροι ότι
αυτό το ποτήρι θα το πιουν όλοι, ακόµη και αυτοί που προσδο-
κούν εφήµερα ψηφοθηρικά κέρδη στις επόµενες εκλογές. 

Και όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλα θα έπρεπε να
είναι διαφορετικά. Η Ελλάδα, µετά από τεράστια προσπάθεια,
κατάφερε να κερδίσει µία εξαιρετική για τα συµφέροντά της από-
φαση, το νέο πρόγραµµα και τη δανειακή σύµβαση που το συ-
νοδεύει. 

Δυστυχώς, αυτή η εξαιρετική απόφαση έρχεται στο χειρότερο
δυνατό πολιτικό χρόνο. Γιατί; Γιατί η πολιτική εξέλιξη σ’ ένα κοι-
νοβουλευτικό και πολιτικό σύστηµα, καθηλωµένο στο χθες, που
αδυνατεί να υπερβεί τον εαυτό του, οδήγησε ώστε να καταστούν
σχεδόν αδύνατοι οι εσωτερικοί όροι υλοποίησης αυτής της συµ-
φωνίας. Γίνονται σχεδόν αρνητικοί και απαγορευτικοί. 

Και ενώ αυτήν την εποχή διακυβεύονται τεράστια ζητήµατα
εθνικής κυριαρχίας και δηµοκρατίας, η δηµοκρατία µας, όπως
απέδειξε τις τελευταίες ηµέρες, δεν είναι σε θέση να σηκώσει το
βάρος αυτής της µεγάλης ευθύνης. 

Πώς δια µαγείας χθες ψηφίζεται η δανειακή σύµβαση από τον
Αρχηγό της Νέας Δηµοκρατίας; Πώς η επαναδιαπραγµάτευση
και το νέο µείγµα πολιτικής εγκαταλείπονται ανερυθρίαστα και
προσερχόµαστε στη λυτρωτική λύση; Τι θα επαναδιαπραγµατευ-
τεί η Νέα Δηµοκρατία αν γίνει κυβέρνηση, µε ποιους και πώς; Σ’
αυτό η απάντηση είναι σιωπή, αλλά και φωνές, πολλές φωνές,
φωνές τυχάρπαστες, θα έλεγα.

Μετατρέψαµε -όχι χωρίς δική µας ευθύνη, την οποία πάντοτε
πρέπει να αναλαµβάνουµε στο ακέραιο- ένα λαό θυµωµένο και
σε απόγνωση, ένα λαό που στέκεται στη γωνία και βλέπει το επί-
πεδο της ευηµερίας του να µειώνεται δραµατικά κάθε ηµέρα, ένα
λαό που προσπαθεί δύσκολα να τα φέρει βόλτα σε θεατή µιας
αρένας ασύµµετρων πολιτικών µαχών, που τον κάνουν να µην
παράγει, που κάνουν το κράτος του να µη λειτουργεί, που κά-
νουν τις κοινωνικές δυνάµεις και τις αντιστοιχίσεις τους να µην
εξυπηρετούν τα πραγµατικά τους συµφέροντα, που οδηγούνται
σε τυφλές συγκρούσεις, ένα λαό που θα έπρεπε σήµερα να
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πέσει µε τα µούτρα στη δουλειά για να σηκωθεί ξανά η χώρα.
Η εθνική συνεννόηση, που είναι απόλυτη ανάγκη να γίνει αντί

πάσης θυσίας, δυστυχώς έγινε µπαλάκι του πινγκ πονγκ. Τα κόµ-
µατα της Αντιπολίτευσης έγιναν µοχλοί που πολλαπλασιάζουν
την κοινωνική αντίδραση βυθίζοντας και τη χώρα και το λαό.
Τώρα ο υπερήφανος κ. Σαµαράς, αφού έχει εκστρατεύσει εναν-
τίον του ευρωπαϊκού ιερατείου, υποχρεώνεται απ’ αυτό να αλλά-
ξει γραµµή! Φθηνοί και πρόσκαιροι µικροκοµµατισµοί! Όµως
πρέπει να αναζητήσουµε κι εµείς την ευθύνη µας ως προς το
γιατί δεν υπήρξε αυτή η εθνική συνεννόηση ως µια βασική στρα-
τηγική που έπρεπε από την πρώτη στιγµή να αποτελεί τον µονα-
δικό γνώµονα της πολιτικής µας για να βγει η χώρα απ’ αυτήν
την πολύπλευρη κρίση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή ακριβώς η ευθύνη µε κάνει
να  αναλογιστώ το παρόν και το µέλλον της παράταξής µου που
µε υπερηφάνεια υπηρέτησα από την ηµέρα της ίδρυσής της. Θα
µου πει κάποιος: Μα, τέλος πάντων ποιον Έλληνα πολίτη απα-
σχολεί σήµερα το µέλλον του ΠΑΣΟΚ; Κι εγώ απαντώ: Με κάθε
δυνατή ειλικρίνεια εύχοµαι να µην χρειαστεί ποτέ κανείς άνθρω-
πος του µόχθου και της εργασίας να αναστοχαστεί µε πίκρα και
απογοήτευση για την απουσία µίας µεγάλης και ισχυρής, σύγ-
χρονης, δηµοκρατικής και σοσιαλιστικής παράταξης, ανεξάρ-
τητα από το στενό όνοµα του ΠΑΣΟΚ. Διότι ο τόπος ξαναέζησε
σκοτεινούς καιρούς καταπίεσης και διχασµού εξαιτίας της απου-
σίας µιας τέτοιας παράταξης. 

Δεν το λέω ούτε µε εγωπάθεια ούτε µε αυτισµό. Δεν ταυτίζω
το µέλλον της χώρας µε το ΠΑΣΟΚ ούτε µε κανένα κόµµα. Δεν
ταυτίζω το µέλλον της χώρας µε µία παράταξη. Όµως µπορούµε
να παραµείνουµε χρήσιµοι στο λαό και τη δηµοκρατία; Γιατί και
γι’ αυτό θα αποφασίσουµε σήµερα. Έχουµε άλλα αποθέµατα
προσδοκίας, προσφοράς και ελπίδας ή χρεοκοπήσαµε πρώτοι;
Κι εύχοµαι τελευταίοι εµείς να είµαστε σ’ αυτόν το χώρο. Έχουµε
λόγο έγκυρο και τεκµηριωµένο, για να είµαστε χρήσιµοι και υπεύ-
θυνοι ή παραπαίουµε φοβούµενοι απλώς µια επόµενη ηµέρα
χωρίς τα φθαρµένα µας πρόσωπα στο κάδρο της εξουσίας; 

Πιστεύω βαθιά ότι έχουµε και παρόν και µέλλον. Δεν µπορεί
αυτή η παράταξη να κονιορτοποιηθεί ανάµεσα στις συµπληγάδες
του δεξιού και του αριστερού λαϊκισµού. Δεν µπορεί να κονιορ-
τοποιηθεί απέναντι σ’ έναν αριστερό λαϊκισµό που βάζει τις εικό-
νες της ουτοπίας και τα οράµατα, άλλοτε µε συνέπεια για
κάποιες πλευρές και άλλοτε µε ασυνέπεια και µε τυχοδιωκτική
πρακτική για άλλες, σαν να µπορεί αύριο το πρωί να πετύχει
αυτήν τη µεγάλη ανατροπή που όλοι θα ευχόµασταν κάποτε να
επιτευχθεί. Δεν µπορεί επίσης να κονιορτοποιηθεί στις συµπλη-
γάδες ενός δεξιού λαϊκισµού, που συνθέτει συµφέροντα, επιδιώ-
ξεις και προοπτικές, που προσπαθεί οριζόντια να κάνει τοµή στο
πολιτικό σύστηµα, που προσπαθεί να εκφράσει ουσιαστικά µία
νέα πολιτική τάξη στη χώρα µακριά από τις κοινωνικές αναφορές
και αντιπροσωπεύσεις, µακριά από τη µεγάλη πλειοψηφία του
ελληνικού λαού που εξακολουθεί να είναι εργαζόµενος, άνεργος,
µικροεπιχειρηµατίας, φτωχός και ταπεινωµένος πολλές φορές
τη σηµερινή ηµέρα. 

Ασφυκτιούµε και θέλουµε να διευρύνουµε το χώρο, να τον κα-
ταστήσουµε πλειοψηφικό ρεύµα, να αποδείξουµε για µια ακόµη
φορά ότι ο εθνικός κορµός µας είναι η µεγάλη δηµοκρατική πα-
ράταξη, αυτή που µπορεί και δίνει λύσεις στα µεγάλα προβλή-
µατα, αυτή που επωµίστηκε το άχθος και το βάρος της ευθύνης
σ’ αυτή την κρισιµότερη ώρα της νεότερης ελληνικής Ιστορίας. 

Και ας έρθω τώρα και στην «ταµπακιέρα». Σύµφωνα µε τα συν-
ταγµατικά θέσµια, ο µόνος που µπορεί να δροµολογήσει τις εξε-
λίξεις είναι ο Πρωθυπουργός της χώρας. Θέλω να απευθυνθώ
στον Γιώργο Παπανδρέου και να τον καλέσω αυτήν την κρίσιµη
στιγµή να δώσει τέλος στην αβεβαιότητα και στην ανασφάλεια
που βιώνει η χώρα όλες αυτές τις µέρες, τις εβδοµάδες και τους
µήνες, να δώσει τέλος στην τραγωδία που πλήττει τους θεσµούς
και τη δηµοκρατία και που απειλεί µε νέο κύµα βίας και ανοµίας
την καθηµερινή ζωή του λαού, να δώσει τέλος στην απόγνωση
που αισθάνονται όλοι οι σκεπτόµενοι Έλληνες, η σιωπηλή πλει-
οψηφία του λαού, που βλέπουν την κατάρρευση να έρχεται,
ακριβώς τη στιγµή που έχουµε βιώσιµη λύση στο πολύχρονο
πρόβληµα, τη στιγµή που η χώρα µπορεί επιτέλους να ορθοπο-

δήσει, τη στιγµή που χρειάζεται να σταθούµε ισότιµοι και δηµι-
ουργικοί σε µια Ευρώπη που δυστυχώς µε γρήγορα βήµατα
περνά στον αστερισµό της κρίσης και πιθανόν της παρακµής,
στο αιώνιο εναλλακτικό δίληµµα που από το 1992 συζητάµε, δη-
λαδή αν θα πάµε σε µια γερµανική Ευρώπη ή σε µια ευρωπαϊκή
Γερµανία, και όταν ξέρουµε ότι δεν υπάρχουν λύσεις σε εθνικά
προβλήµατα χωρίς ευρωπαϊκή λύση και ότι δεν µπορούµε να
βγούµε συνολικά και οριστικά έξω από τον κλοιό της κρίσης
χωρίς να υπάρχει µια µεγάλη προοδευτική ευρωπαϊκή προσπά-
θεια σε όλα τα επίπεδα. 

Για να µπορεί να το κάνει πράξη όµως, ο Πρωθυπουργός σή-
µερα είναι ανάγκη να έχει την εµπιστοσύνη της Βουλής. Εµείς µε
την ψήφο εµπιστοσύνης επικυρώνουµε την τεράστια προσπάθεια
που κατέβαλε και οδήγησε το σκάφος να µη βουλιάξει στη χρε-
οκοπία, ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή µας.

Και θέλω -επειδή από το πρωί µάς πιέζουν αφόρητα συναισθη-
µατικά αυτά που ακούγονται, που λέγονται, που προτείνονται
από την πραγµατική αγωνία των Βουλευτών µας, των στελεχών
µας και όλων όσων σήµερα δίνουν µε θάρρος, αυτήν τη µάχη της
επιβίωσης της χώρας- να απευθυνθώ σήµερα, έστω και παρά-
λογα, στους εκατόν εξήντα Βουλευτές που εξέλεξε το ΠΑΣΟΚ
στις εκλογές του 2009 και σε αυτούς που περιπλανήθηκαν, που
βλέπουν τι γίνεται σε όλο το πολιτικό σύστηµα, που βιώνουν την
κρίση σε όλους τους χώρους, θέλω να απευθυνθώ σε όλους αυ-
τούς και να τους πω ότι η εµπιστοσύνη δεν µπαίνει σε ζυγαριές,
δεν έχει προαπαιτούµενα, δεν έχει όρους και προϋποθέσεις που
δεσµεύουν συνταγµατικές και άλλες διαδικασίες, χωρίς αυτό να
σηµαίνει ότι δεν έχουµε προτάσεις που προτείνουµε για να µπο-
ρεί να σκεφτεί ο Πρωθυπουργός, να αναλάβει την πρωτοβουλία
και να δώσει απαντήσεις και να δώσει λύσεις στο σηµερινό αδιέ-
ξοδο.

Εγώ, λοιπόν, λέω: εµείς µε την ψήφο µας, χωρίς προαπαιτού-
µενα και χωρίς προϋποθέσεις, να επικυρώσουµε την προσπάθεια
των δύο χρόνων και την προοπτική, που αυτή η παράταξη σε ένα
δρόµο µοναξιάς, µπορεί να αναλάβει και για το µέλλον. Εκείνος
παίρνοντας αυτήν την εµπιστοσύνη να δροµολογήσει από αύριο
κιόλας τις πολιτικές εξελίξεις σε νέα φάση µε βήµατα που οδη-
γούν στην έξοδο από την εφιαλτική ατµόσφαιρα µε τρόπο κα-
θαρό, σταθερό και λυτρωτικό.

Πρώτον, µε νωπή την εµπιστοσύνη µας να κλείσει τον ιστορικό
κύκλο µιας Κυβέρνησης που ανέλαβε να γίνει αχθοφόρος του
ασήκωτου όγκου προβληµάτων, που της παρέδωσε η προηγού-
µενη διακυβέρνηση του τόπου. Αυτή η Κυβέρνηση έφερε σε θε-
τικό πέρας την αποστολή της.

Δεύτερον, να διασφαλίσει ότι η θετική συµφωνία που προσυ-
πέγραψε ο ίδιος για τη χώρα στις 26 Οκτωβρίου, η ιστορική για
εµένα συµφωνία που δίνει απαντήσεις και λύσεις στα προβλή-
µατα, θα ολοκληρωθεί γρήγορα, δυναµικά και αδιατάραχτα. Να
ζητήσει από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας το σχηµατισµό µιας
νέας πολιτικής µεταβατικής κυβέρνησης -πολιτικής κυβέρνησης
το τονίζω- µε τη συµφωνία των άλλων πολιτικών δυνάµεων που
θα έχει ένα και µόνο στόχο, να προχωρήσει όχι µόνο στην ψή-
φιση µε ευρύτατη πλειοψηφία, αλλά και στην εφαρµογή της συµ-
φωνίας των δέκα συνβηµάτων, όπως τα παρουσίασε εχθές, ο
Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης.

Γιατί κάθε στιγµή αυτού του επόµενου τριµήνου ή τετραµήνου
που θα απαιτηθεί και όχι των έξι εβδοµάδων, που τόσο εύκολα
είπε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αυτών των
τριών, τεσσάρων µηνών, θα κριθεί βήµα µε βήµα η δυνατότητα
της χώρας να σηκωθεί στα πόδια της. Και δεν µπορούµε αυτό να
το εµπιστευθούµε ούτε σε τεχνοκράτες ούτε σε άσχετους ούτε
σε, γενικά, οικονοµολόγους που θα πάνε να διαπραγµατευθούν
σε µια δύσκολη ευρωπαϊκή συγκυρία, µε δυνάµεις που τα συµ-
φέροντα τους συγκρούονται σε όλα τα µήκη και πλάτη της Ευ-
ρώπης και του κόσµου ολόκληρου. Δεν είναι δυνατόν στην
Ελλάδα να υπάρχει µια Κυβέρνηση, η οποία δεν θα έχει τη σπον-
δυλική στήλη να υπερασπιστεί στοιχειωδώς και να εφαρµόσει
βήµα µε βήµα αυτή τη συγκεκριµένη συµφωνία. 

Τρίτον, να προσδιορίσει από τώρα το χρόνο των εκλογών σε
συνάρτηση µε την ολοκλήρωση αυτής της προσπάθειας. Δεν
µπορεί το πολιτικό σύστηµα να βαδίζει στην αβεβαιότητα, δεν
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µπορεί να βαδίζει στην αοριστία.
Και, τέταρτον, να ανοίξει το δρόµο της αναγέννησης της δη-

µοκρατικής και σοσιαλιστικής µας παράταξης και την ανασυγ-
κρότηση του µεγάλου πλειοψηφικού ρεύµατος, ώστε να είναι
αξιόµαχη όχι µόνο στις επόµενες διαδικασίες, αλλά και στις δύ-
σκολες συγκυρίες που ακολουθούν, µε εµπιστοσύνη στη δηµο-
κρατία, στη συλλογική της συνείδηση και κυρίως, στη συλλογική
της απόφαση.   

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν πριν από τριάντα επτά
χρόνια ιδρύαµε αυτό το κίνηµα πιστεύαµε ότι στην πολιτική δεν
πρέπει να κυριαρχεί ο νόµος της φυσικής επιλογής, σύµφωνα µε
τον οποίο επιβιώνει πάντα ο πιο σκληροτράχηλος, ο πιο κυνικός,
ο πιο προσαρµοστικός. Ιδρύσαµε αυτόν το χώρο, για να δώ-
σουµε χώρο και φωνή στους αδύνατους, στους ασυµβίβαστους,
στους οραµατιστές και στους ροµαντικούς. 

Αυτή τη δύσκολη ώρα σάς καλώ να κρατήσουµε ζωντανό αυτό
το όραµα, να σταθούµε όρθιοι για να είµαστε χρήσιµοι στο λαό,
να µείνουµε ενωµένοι, χωρίς να γίνουµε ίδιοι, να βάλουµε πάνω
απ’ όλα το συµφέρον της πατρίδας, για να είµαστε βέβαιοι ότι
το δρόµο που εµείς τόσο δύσκολα ανοίξαµε, εµείς και θα τον
ολοκληρώσαµε. Σήµερα µας κοιτά όλη η Ελλάδα και πρέπει από
αύριο το πρωί να είναι µια καινούργια µέρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Λαφαζάνη, έχετε

ζητήσει το λόγο για µια σύντοµη τρίλεπτη τοποθέτηση. Είναι η
τριτοµιλία σας, µίλησε και ο Αρχηγός σας, ο κ. Τσίπρας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μετά είναι ο κ. Τσίπρας. Εγώ τι
σχέση έχω; 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Έχουν τοποθετηθεί οι
Αρχηγοί και όταν ακολουθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
–οι οποίοι µάλιστα έχουν ήδη τοποθετηθεί- έχουν στο τέλος την
τριτοµιλία τους. 

Έχετε, λοιπόν, τρία λεπτά κατά τον Κανονισµό. Εγώ θα σας
δώσω τέσσερα λεπτά, αλλά παρακαλώ στα τέσσερα λεπτά να
ολοκληρώσετε, γιατί υπάρχουν ακόµα Βουλευτές που δεν έχουν
µιλήσει καθόλου και θέλουν να µιλήσουν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Νοµίζω ότι ζούµε τραγικές, θα έλεγα καλύτερα, κωµικοτραγι-

κές ώρες. Πάνω στα ερείπια της Ελλάδας, πάνω στα ερείπια των
εισοδηµάτων και της κοινωνίας µας παίζεται ένα παιχνίδι απί-
στευτο, ένα παιχνίδι παρασκηνίου από τον κυρίαρχο αστικό πο-
λιτικό κόσµο µε πρωταγωνιστή την Κυβέρνηση, ένα κωµικο-
τραγικό θέαµα σκοτεινού παρασκηνίου και παζαρεµάτων πρώτα
για την ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση και, δεύτερον, για
µια Κυβέρνηση –άκουσον, άκουσον- εθνικής ευθύνης, την οποία
θα στηρίξουν από κοινού η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ και
δεν ξέρω αν θα είναι µαζί και κάποιο άλλο αστικό κόµµα. 

Δεν κατάλαβα! Κυβέρνηση εθνικής ευθύνης είναι κυβέρνηση
ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας; Αυτή είναι κυβέρνηση καταστρο-
φής και κυβέρνηση ανευθυνότητας, διότι αυτά τα δύο κόµµατα
µέχρι τώρα έφεραν τη χώρα σε αυτό το κατάντηµα και αυτά τα
δύο κόµµατα αν αθροιστούν, το µόνο που θα κάνουν είναι να
οδηγήσουν τη χώρα στην άβυσσο απολύτως να οδηγήσουν τη
χώρα στην άβυσσο! 

Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να παζαρεύετε αυτήν την ώρα στο
παρασκήνιο µε εκβιασµούς, συναλλαγές και µε αδιόρατες διαδι-
κασίες πίσω από την πλάτη του ελληνικού λαού. Δεν έχει το δι-
καίωµα να το κάνει αυτό µια τέτοια κυβέρνηση, διότι αυτή η
κυβέρνηση είναι παραχάραξη της λαϊκής εντολής! Δεν υπάρχει
λαϊκή εντολή για τέτοια κυβέρνηση και, πολύ περισσότερο, αυτή
η κυβέρνηση δεν νοµιµοποιείται µε κανέναν τρόπο να εγκρίνει
συµφωνίες και δανειακές συµβάσεις. 

Έγινε ένα πραξικόπηµα, όταν αυτή η Βουλή ψήφισε το µνηµό-
νιο. Αυτή η Βουλή δεν µπορεί να συνεχίζει να ψηφίζει κάνοντας
το δεύτερο και µεγαλύτερο πραξικόπηµα! Δεν νοµιµοποιείται για
να ψηφίσει τη λεγόµενη δανειακή σύµβαση και ουδέν µονιµότε-
ρον του προσωρινού! Αυτό το πραξικόπηµα µε µια κυβέρνηση
δήθεν εθνικής ευθύνης δεν θα είναι µεταβατικό και προσωρινό,
διότι αυτή η Κυβέρνηση θα ψηφίσει, υποτίθεται, προϋπολογισµό

–τι θα κάνει; άλλωστε έρχεται Δεκέµβριος- θα ψηφίσει και θα δια-
πραγµατευθεί νέο µνηµόνιο, θα διαπραγµατευθεί και θα ψηφίσει
δανειακή σύµβαση, δηλαδή ουδέν µονιµότερον του προσωρινού!

Η παρούσα Βουλή δεν έχει δικαίωµα να συνεχίζει αυτού του
είδους τα πραξικοπήµατα. Η παρούσα Βουλή αυτό που χρειάζε-
ται είναι να διαλυθεί και να προχωρήσει ο τόπος σε εκλογές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μια κουβέντα θα πω µόνο. 
Έκανε µια πρόταση ο Πρωθυπουργός –για προσωπική του

διάσωση βεβαίως- για δηµοψήφισµα επί της δανειακής σύµβα-
σης. 

Γιατί εξαφανίστηκε αυτή η πρόταση για δηµοψήφισµα; Πήγε
στις Κάννες και τη µετέτρεψαν σε δηµοψήφισµα για το ευρώ,
ήρθε εδώ µε τον κ. Σαµαρά και συζήτησε και εξαφανίστηκε η
πρόταση. Ξέρετε γιατί εξαφανίστηκε; Γιατί, αντέδρασε η Νέα Δη-
µοκρατία, αντέδρασε το ΛΑΟΣ, αντέδρασε η πιο ακραία εκσυγ-
χρονιστική, φιλοµνηµονιακή πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ. Και αυτό διότι
τρέµατε το δηµοψήφισµα και τη λαϊκή ετυµηγορία. Τρέµατε να
βάλετε σε δηµοψήφισµα τη συµφωνία. Ξέρατε ότι το αποτέλεσµα
ήταν προδιαγεγραµµένο. Ο λαός θα σάρωνε και εσάς και την
τρόικα και τα µνηµόνια και τις δανειακές συµβάσεις και ό,τι άλλα
διλήµµατα του βάζετε.

Σας προκαλούµε, λοιπόν, αντί να πάτε µε κυβέρνηση δήθεν
εθνικής ευθύνης, η οποία δεν έχει καµµιά νοµιµοποίηση, και να
περάσετε από τη Βουλή µε τερατώδη υποτίθεται πλειοψηφία
αυτή τη δανειακή σύµβαση, να προσφύγετε στην ετυµηγορία του
λαού, να πάτε ακόµα και σε δηµοψήφισµα να µιλήσει ο πολίτης
και να πει τη γνώµη του. Αυτή είναι η µόνη λύση.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΓΚΟΥΦΗΣ: Εµείς το υποστηρίξαµε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Στοπ τα παιχνίδια, σταµατήστε

το παρασκήνιο εδώ πέρα, σταµατήστε τις διαπραγµατεύσεις και
προσφύγετε στον πολίτη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ, ησυχία.

Παρακαλώ να πάρει το λόγο, όπως έχει ζητήσει ο κ. Παπακων-
σταντίνου. Είστε εσείς τώρα στη σειρά, είναι και άλλοι συνάδελ-
φοί σας και ενδιάµεσα θα οµιλούν και Βουλευτές. Κύριε
Παπακωσταντίνου, θα συντµήσουµε λίγο το χρόνο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για δώδεκα λεπτά µε
µια µικρή ανοχή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην κοινωνία µας, στη χώρα
µας, στην Ευρωπαϊκή Ένωση ζούµε σε µία ιστορική και ιστορικά
δύσκολη συγκυρία. Νηφαλιότητα, ψυχραιµία, ευαισθησία γι’
αυτά που περνάει ο απλός πολίτης, αίσθηση ευθύνης και ανάγκη
ενότητας και συλλογικότητας είναι αυτά που πρέπει να µας απα-
σχολούν σήµερα. Όχι µικροπολιτικές λογικές, όχι περιχαράκωση
γύρω από στενά συµφέροντα, αλλά πάνω απ’ όλα τι είναι αυτό
που συµφέρει σήµερα τη χώρα.

Έχω επανειληµµένα µιλήσει τα τελευταία δύο χρόνια από αυτό
το Βήµα για την πορεία της χώρας, για το δρόµο που διανύσαµε.
Η Ελλάδα έφτασε στο χείλος του γκρεµού, κοίταξε κάτω και
έκανε ένα βήµα πίσω. Ξεκίνησε µία περιπέτεια που έχει πολύ βα-
θιές ρίζες. Το ξέρουµε όλοι µας. Μια περιπέτεια που πιο πρό-
σφατα, στο τέλος του 2008 βρήκε την οικονοµία µε σβησµένες
τις µηχανές, γιατί είχαµε ήδη µπει στην ύφεση, βρήκε το κράτος
µε ένα έλλειµµα 10% από το 2008 και το 2009 µια ύφεση ήδη στο
3,2% και ένα έλλειµµα κοντά στο 16%. Αυτό κληθήκαµε να δια-
χειριστούµε, αυτό και ένα δηµόσιο χρέος που το 2009 πλησίαζε
ήδη το 130%.

Δώσαµε µια µάχη µε το χρόνο, δηµιουργήσαµε µαζί µε τους
Ευρωπαίους εταίρους µας εκ του µηδενός ένα µηχανισµό στή-
ριξης, πήραµε τη µεγαλύτερη δανειακή σύµβαση που έγινε ποτέ
για οποιαδήποτε χώρα και πήραµε πάρα πολύ δύσκολες και
σκληρές αποφάσεις. Μειώσαµε µισθούς, µειώσαµε συντάξεις,
αυξήσαµε φόρους. 
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Ταυτόχρονα προσπαθήσαµε να δώσουµε όσο µπορούσαµε το
αίσθηµα της κοινωνικής δικαιοσύνης. Αυξήσαµε φόρους και στα
ψηλά εισοδήµατα και στη µεγάλη ακίνητη περιουσία και ξεκινή-
σαµε µία µάχη κατά της φοροδιαφυγής, που τώρα φαίνονται τα
αποτελέσµατά της µε τις πρώτες συλλήψεις µεγαλοφοροφυγά-
δων.

Και, βέβαια, βάλαµε µπροστά αυτές τις µεγάλες αλλαγές που
η χώρα περίµενε χρόνια τώρα και κανένας δεν είχε το πολιτικό
θάρρος να τις αναλάβει: Ένα ασφαλιστικό που κάνει το σύστηµα
βιώσιµο, το άνοιγµα των κλειστών επαγγελµάτων, την αλλαγή
στα πανεπιστήµια, στο χώρο της υγείας.

Πετύχαµε πράγµατα που κανένας δεν περίµενε. Πετύχαµε µία
πρωτόγνωρη µείωση του ελλείµµατος κατά πέντε µονάδες. Έχει
γίνει πια η επανάληψή της ίσως κουραστική, αλλά κάθε φορά που
µας λέει η Νέα Δηµοκρατία για το τι ακριβώς έχει συµβεί, πρέπει
να θυµίζουµε ότι αυτό δεν το έχει καταφέρει καµµία άλλη κυβέρ-
νηση σε καµµία άλλη χώρα. Κρατήσαµε τη χώρα όρθια. Όρθια,
αλλά σε ύφεση, µε την ανεργία να µεγαλώνει, µε λουκέτα στην
αγορά και µε τον κόσµο να βλέπει το µέλλον µε τεράστια αγω-
νία.

Σε όλη αυτήν την περίοδο η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ στήριξε αποφάσεις που πολλές δυσκόλεψαν τη συνεί-
δηση όλων µας, στήριξε νοµοσχέδια τα οποία ποτέ δεν πι-
στεύαµε ότι θα αναγκαστούµε να φέρουµε και στήριξε και
µεγάλες τοµές και αλλαγές που θέλαµε εδώ και χρόνια και τώρα
ήταν ευκαιρία να τις κάνουµε. Απέναντί µας είχαµε µία συντεταγ-
µένη Αντιπολίτευση, η οποία συµφωνούσε µόνο σε ό,τι ήταν ευ-
χάριστο και εύκολο και διαφωνούσε σε όλα τα δύσκολα.
Απέναντί µας είχαµε και έχουµε συντεταγµένες µειοψηφίες, οι
οποίες σε κάθε τι που τους ξεβόλευε έρχονταν απέναντι. Απέ-
ναντί µας είχαµε και έχουµε Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης που,
αντί να κάνουν τη δουλειά της ενηµέρωσης των πολιτών µε νη-
φάλιο και ψύχραιµο τρόπο, προτίµησαν τον εύκολο δρόµο του
λαϊκισµού.

Σε κάθε βήµα αυτής της πορείας επιχειρούσαµε να βελτιώ-
σουµε τους όρους. Επιχειρούσαµε να κάνουµε µία διαπραγµά-
τευση για να µπορέσουµε να στηρίξουµε ένα καλύτερο µέλλον
για τους Έλληνες πολίτες, το Μάρτιο αυτής της χρονιάς, πετυ-
χαίνοντας χαµηλότερα επιτόκια και µία πολύ πιο µεγάλη περίοδο
αποπληρωµής, τον Ιούλιο αυτής της χρονιάς, πετυχαίνοντας για
πρώτη φορά να υπάρξει µια αποµείωση του ελληνικού χρέους.

Φτάσαµε να ακούµε από την Αντιπολίτευση κριτική γιατί έγινε
αυτό, λέγοντάς µας «µα, δεν το κάνατε νωρίτερα». Μα, πώς να
το κάνουµε νωρίτερα, όταν δεν είχε δείξει η Ελλάδα ότι θα µπο-
ρούσε να µπει σε πρωτογενή πλεονάσµατα από τον επόµενο
χρόνο. Βέβαια, η κατάληξη ήταν η µεγάλη συµφωνία του Οκτω-
βρίου.

Τα νούµερα έχουν ειπωθεί. Θα τα πω άλλη µια φορά: Ήταν
110 δισεκατοµµύρια ευρώ πέρυσι, άλλα 100 δισεκατοµµύρια
ευρώ µε αυτήν τη συµφωνία, 30 δισεκατοµµύρια ευρώ για την
επανακεφαλαίωση των τραπεζών και 100 δισεκατοµµύρια ευρώ
αποµείωση του ελληνικού χρέους κοντά στο 50% του ΑΕΠ.

Θα περίµενε κάποιος η συµφωνία αυτή να βρει µια οµόθυµη
αποδοχή από το ελληνικό πολιτικό σύστηµα. Λίγες ώρες µόλις
αφότου ο Πρωθυπουργός και ο Υπουργός Οικονοµικών γύρισαν
από τις Βρυξέλλες, ξεκίνησε η συνειδητή προσπάθεια κατεδάφι-
σής της. Ήταν συνειδητή προσπάθεια κατεδάφισης από όλο το
πολιτικό σύστηµα, µε αρωγό τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.
Φτάσαµε στο σηµείο, αντί να µιλάµε για την ίδια τη συµφωνία και
κατά πόσο είναι καλή για τους Έλληνες πολίτες, να µας ρωτούν
αν έχουµε δικαίωµα να θριαµβολογούµε, όταν κάναµε το αυτο-
νόητο, να πούµε ότι αυτή η συµφωνία είναι θετική για τη χώρα

Το αποκορύφωµα ήταν η όλη συζήτηση που κατέληξε στα
έκτροπα την ηµέρα της εθνικής επετείου, την ηµέρα που είχαµε
προσβολή πολιτειακών θεσµών, την ηµέρα που οργανωµένες µει-
οψηφίες θέλησαν να ρίξουν την Κυβέρνηση, θέλησαν να δώσουν
την αίσθηση σε όλη την ελληνική κοινωνία ότι αυτή η χώρα δεν
κυβερνιέται, ότι αυτή η χώρα δεν µπορεί να κυβερνηθεί από την
παρούσα Κυβέρνηση, µε µια πολύ µεγάλη συζήτηση περί νοµι-
µοποίησης, µια συζήτηση την οποία εγώ δεν άκουσα, όταν στην
κυβέρνηση ήταν µια παράταξη η οποία αύξανε τα ελλείµµατα.

Ποιος τη νοµιµοποίησε να αυξάνει τα ελλείµµατα;
Ποιος τη νοµιµοποίησε και ποιος νοµιµοποιεί σήµερα µειοψη-

φίες να καταλαµβάνουν Υπουργεία, να διαλύουν τον κρατικό µη-
χανισµό; Ποιος νοµιµοποίησε ποιον σ’ αυτήν την Αίθουσα να
αναφέρεται σε κυβερνητικά στελέχη, σε Βουλευτές αυτής της
παράταξης και να τους λέει «προδότες, λαµόγια και κλέφτες»;
Ποιος νοµιµοποιεί ποιον σε αυτήν τη χώρα να χρησιµοποιεί πα-
ρόµοιες εκφράσεις για µία Κυβέρνηση και για ένα κόµµα που έχει
δώσει την ψυχή του και όλη την προσπάθειά που µπορούσε για
να σταθεί η χώρα όρθια και να προχωρήσει; 

Μπροστά σε αυτήν την κατάσταση, ο Πρωθυπουργός ανέλαβε
αυτό που του ζητούσαν όλοι: πολιτικές πρωτοβουλίες και ζήτησε
ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή και τη διεξαγωγή ενός δηµο-
ψηφίσµατος για µία απόφαση που θα καθορίσει το µέλλον της
χώρας για τα επόµενα δέκα χρόνια.

Την ψήφο εµπιστοσύνης θα την κρίνετε σήµερα. Θα κριθεί
κατά πόσο η Κυβέρνηση θα έχει την εµπιστοσύνη για να προχω-
ρήσει στα επόµενα βήµατα, στα οποία έχει ήδη αναφερθεί ο
Πρωθυπουργός και θα αναφερθεί και πάλι –υποθέτω- στην οµι-
λία του απόψε.

Θέλω, όµως, να πω µία λέξη για τη διενέργεια του δηµοψηφί-
σµατος, δηλαδή για την υπέρτατη δυνατότητα που δίνεται στον
ίδιο τον πολίτη να τοποθετηθεί, όχι σε αυτούς που τον εκφρά-
ζουν, όχι σε αυτούς που λένε ότι τον εκφράζουν, όχι στις µειοψη-
φίες που τα σπάνε, που διαλύουν τον τρόπο µε τον οποίο
λειτουργούµε ως κοινωνία και θέλουν να πιστεύουν ότι εκφρά-
ζουν το λαό και τους πολίτες, αλλά –επαναλαµβάνω- στον ίδιο
τον πολίτη. 

Γιατί; Γιατί αυτό το οποίο προβάλλει η χώρα στο εξωτερικό
είναι η αίσθηση ότι δεν θέλει να αλλάξει. Αυτό το οποίο προβάλ-
λεται από τα µέσα είναι η αίσθηση ότι η έννοια της συµµετοχής
στην Ευρωζώνη δεν είναι τίποτε άλλο από ένα «αδειανό κου-
στούµι», ότι η συµµετοχή µας στο ευρώ είναι απλώς ένα δι-
καίωµα και δίπλα σ’ αυτό δεν απορρέουν υποχρεώσεις και
συγκεκριµένες πολιτικές για να παραµείνουµε µέλη αυτής της
Ευρωζώνης. Αυτό προβάλλεται γιατί το υπόλοιπο πολιτικό σύ-
στηµα έχει αρνηθεί να συµβάλει, να συµπράξει σ’ αυτήν τη µε-
γάλη προσπάθεια ανόρθωσης της χώρας. 

Αυτό επιχειρούσε να κάνει αυτό το δηµοψήφισµα, να δώσει
στον πολίτη τη δυνατότητα να πει ότι «ναι, είναι µία δύσκολη πε-
ρίοδος, ναι, είναι µια περίοδος στην οποία ταλαιπωρούµαι, ναι,
διαφωνώ µε πολλές από αυτές τις πολιτικές, αλλά αντιλαµβάνο-
µαι ότι για να µείνουµε στην Ευρωζώνη, για να µείνουµε στο
ευρώ, είναι απαραίτητο να γίνουν αυτά τα πράγµατα».

Το δηµοψήφισµα δεν υπάρχει πια. Και δεν υπάρχει, γιατί ανοί-
χτηκε µια άλλη δυνατότητα, γιατί µετά από τις επανειληµµένες
µας εκκλήσεις για µία ελάχιστη συναίνεση όχι στα εύκολα, αλλά
στα δύσκολα, φάνηκε ο Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας να ανοί-
γει µία πόρτα συνεννόησης και συµφωνίας πάνω σε κάποια βα-
σικά πράγµατα. Ελπίζω αυτή η πόρτα να παραµείνει ανοιχτή κι
ελπίζω να είναι ειλικρινής γιατί είναι προφανές ότι φράσεις που
λένε «συµφωνούµε µε το δάνειο, αλλά όχι µε τις πολιτικές» δεν
µπορούν να αποτελούν βάση συζήτησης. Δάνειο και πολιτικές
είναι ένα πακέτο. Δεν µπορείς να συµφωνείς να πάρεις τα λεφτά,
αλλά να µην κάνεις τίποτα ως ανταπόδοση κι ως ανταπόκριση
για να βάλεις τη χώρα στο σωστό δρόµο. Δεν είναι σοβαρά πράγ-
µατα αυτά.

Την ίδια στιγµή παρακολουθήσαµε µία απέραντη υποκρισία µε
όλους όσους µιλούσαν απαξιωτικά για τη βοήθεια να ανησυχούν
για το κατά πόσο θα µπορέσουµε να πάρουµε την επόµενη δόση,
να πάρουµε το µεγάλο πακέτο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,  παρακολουθήσαµε τις τελευ-
ταίες µέρες το χειρότερο, µία προσπάθεια κανιβαλισµού του
Πρωθυπουργού αυτής της χώρας, µία προσπάθεια που επιχεί-
ρησε να πείσει την ελληνική κοινωνία ότι το πρόβληµα στην Ελ-
λάδα σήµερα είναι ο Γιώργος Παπανδρέου, ότι το πρόβληµα
στην Ελλάδα σήµερα είναι αυτός ο οποίος έκανε την πρώτη συµ-
φωνία, ο οποίος πάλεψε για τις αλλαγές στη χώρα, ο οποίος
έφερε τη συµφωνία της 26ης Οκτωβρίου, ότι αυτός είναι το πρό-
βληµα κι όχι όλοι όσοι µέχρι σήµερα ήταν απέναντι. Αυτή η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα δεν πιστεύω ότι θα το επιτρέψει ποτέ.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και µου επιτρέπετε την έκ-
φραση, γιατί παρ’ ότι είµαι εξωκοινοβουλευτικός Υπουργός, έχω
υπάρξει Βουλευτής εκλεγµένος σε εκλογική περιφέρεια- είµαστε
ενώπιον ενωπίω, καθένας µε τη συνείδησή του, καθένας µε την
ιστορία που κουβαλάει, καθένας µε τις µεγάλες προσπάθειες
που έχει καταβάλει –και όλοι µας και όλοι σας έχετε καταβάλει
τεράστιες προσπάθειες- καθένας µπροστά σε αυτό που ξέρουµε
ότι είναι µια νέα περίοδος που ξεκινάει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Παπακωνσταντί-
νου, παρακαλώ, ολοκληρώστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ (Υπουργός Περιβάλλον-
τος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε. Μία φράση θα πω ακόµα και τελειώνω. 

Είναι µία περίοδος στην οποία η σηµερινή Κυβέρνηση, µε βάση
τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού, θα µετεξελιχθεί, για να µπο-
ρέσει να υπάρξει ένα διαφορετικό σχήµα ευρύτερων πολιτικών
δυνάµεων, για να στηρίξει µία συµφωνία, η οποία χρειάζεται την
ευρύτερη δυνατή στήριξη του πολιτικού συστήµατος. 

Για αυτήν την πορεία η Κυβέρνηση ζητά σήµερα ψήφο εµπι-
στοσύνης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ κ. Αικατερίνη Φαρµάκη. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΦΑΡΜΑΚΗ-ΓΚΕΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, σήµερα µετά από δύο πολύ έντονα και δύσκολα πολιτικά
χρόνια ζούµε ως έθνος τις πιο κρίσιµες στιγµές µετά τη Μετα-
πολίτευση. 

Από τη µία πλευρά, έχουµε την ιστορική συµφωνία της Συνό-
δου των Βρυξελλών, που µειώνει το χρέος της χώρας µας κατά
100 δισεκατοµµύρια ευρώ και συγχρόνως τη στηρίζει µε ένα νέο
µεγάλο πακέτο, προκειµένου να αποκτήσει ρευστότητα και να
επανεκκινήσει την οικονοµία της. Οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις
έδωσαν αγώνα για να πείσουν τα κοινοβούλιά τους και τους
λαούς τους για την αναγκαιότητα στήριξης της χώρας µας ως
µέλους της Ευρωζώνης. Είναι βέβαιο ότι σε αυτήν τη συµφωνία
καταλήξαµε, γιατί στο εσωτερικό της χώρας δροµολογήθηκαν
µεγάλης κλίµακας αλλαγές µε τη συµβολή και τις τεράστιες θυ-
σίες του ελληνικού λαού, προκειµένου να µειωθούν τα ελλείµ-
µατα. 

Από την άλλη πλευρά, έχουµε µια καθολική αντίδραση από τις
σηµερινές πολιτικές δυνάµεις, που καλλιεργούν µύθους περί
µιας άλλης µαγικής συνταγής εξόδου από την κρίση και επανα-
διαπραγµάτευσης των συµφωνιών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ορισµένοι µέσα στην Αίθουσα αυτή δεν
έχουν αντιληφθεί ότι δεν δικαιούνται να προτάσσουν το κόµµα
πάνω από την πατρίδα. Δεν δικαιούνται να λαϊκίζουν, για να απο-
κοµίσουν πρόσκαιρα κοµµατικά οφέλη. Και αυτό γιατί σήµερα το
διακύβευµα είναι εθνικό -αφορά το παρόν και το µέλλον της πα-
τρίδας- και όχι προσωπικό, ούτε κοµµατικό. 

Η αλήθεια είναι ότι στην Ιρλανδία και στην Πορτογαλία, όπου
εφαρµόστηκαν επίσης σκληρά µέτρα, αυτά απέδωσαν, γιατί
υπήρχε συναίνεση ολόκληρου του πολιτικού κόσµου σε ένα κοινό
σκοπό. 

Αντίθετα, στη χώρα µας από την πρώτη στιγµή τα όποια µέτρα
ελήφθησαν για τη δηµοσιονοµική εξυγίανση καταψηφίστηκαν
από την Αντιπολίτευση. Ακόµα και τώρα που θέλει να ψηφίσει τη
συµφωνία των Βρυξελλών, που τη χαρακτηρίζει αναπόφευκτη
και, εποµένως, µονόδροµο για τη χώρα µας στη σηµερινή κατά-
σταση, προτείνει συναίνεση κάτω από µη ρεαλιστικούς όρους.
Θέλει µια κυβέρνηση του µήνα, που ουσιαστικά δεν προλαβαίνει
να δροµολογήσει τις διαδικασίες, να ψηφίσει τη συµφωνία και
τον εφαρµοστικό νόµο, να υλοποιήσει τις δεσµεύσεις που
έχουµε αναλάβει, να εξασφαλίσει την ασφαλή ροή των εσόδων
της οικονοµίας, µε άµεσο κίνδυνο –κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µπορούµε να το καταλάβουµε- την άµεση χρεοκοπία της χώρας. 

Κανείς, βέβαια, δεν ισχυρίζεται ότι σε αυτήν την πορεία µέχρι
σήµερα δεν έγιναν λάθη από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ούτε,
βέβαια, ότι επιµερίστηκαν πάντα δίκαια τα βάρη. Όµως, ο δρό-
µος από τον Οκτώβρη του 2009 µέχρι σήµερα δεν ήταν απλώς
ανηφορικός, ήταν Γολγοθάς για όλους εµάς τους Βουλευτές του

ΠΑΣΟΚ. 
Στηρίξαµε δύσκολες πολιτικές επιλογές και µέτρα που σήµαι-

ναν µεγάλες θυσίες για τους Έλληνες πολίτες. Κάναµε αλλαγές
όµως, που ανέτρεψαν παθογένειες δεκαετιών, που όλοι οµολο-
γούσαµε ότι έπρεπε να αντιµετωπιστούν. Κατορθώσαµε να φέ-
ρουµε τη χώρα σε µία ισορροπία, να βάλουµε µία τάξη στη
δηµοσιονοµική αναρχία που επικρατούσε, να µειώσουµε τα ελ-
λείµµατα και να ανοίξουµε το δρόµο για πρώτη φορά για πρω-
τογενή πλεονάσµατα στη χώρα µας. 

Σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, τώρα, για τη χώρα µας πρέπει
να διαφυλάξουµε την πολιτική σταθερότητα, ώστε να έχουν αν-
τίκρισµα αυτές οι µεγάλες προσπάθειες του ελληνικού λαού.
Πρέπει να διασφαλίσουµε την ευρωπαϊκή προοπτική της χώρας.
Σ’ αυτές τις κρίσιµες ώρες πρέπει να επικρατήσει λογική. Δεν
πρέπει για κανένα λόγο να µείνει η χώρα ακυβέρνητη ούτε για
ένα λεπτό. 

Στήριξα και στηρίζω την Κυβέρνηση όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα. Αυτά που έχει καταφέρει είναι σηµαντικά. Η απόφαση της
26ης Οκτωβρίου µας αφαιρεί ένα µεγάλο άγχος από το χρέος
κατά 100 δισεκατοµµύρια ευρώ. Εξοικονοµούµε περίπου 5 δισε-
κατοµµύρια το χρόνο από τόκους και µας δίνει την ευκαιρία να
ανακάµψουµε. 

Σήµερα η απόφασή µας στο Κοινοβούλιο πρέπει να διασφαλί-
ζει την αταλάντευτη υλοποίηση αυτής της συµφωνίας το ταχύ-
τερο δυνατόν, µέσα σε πνεύµα συναίνεσης και εθνικής ενότητας.
Τίποτα δεν πρέπει να σταθεί ικανό να µας χωρίσει µπροστά σ’
αυτόν το µεγάλο εθνικό στόχο. 

Θέλω, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αλλά και συνάδελφοι
από τις άλλες πτέρυγες της Βουλής να τελειώσω µε τα λόγια του
Μακρυγιάννη, που πιστεύω ότι είναι επίκαιρα παρά ποτέ. «Τούτη
την πατρίδα την έχουµε όλοι µαζί και σοφοί και αµαθείς και πλού-
σιοι και φτωχοί και στρατιωτικοί και πολιτικοί και οι πλέον µικρό-
τεροι άνθρωποι. Το λοιπόν δουλέψαµεν όλοι µαζί να την φυλάµεν
και να µη λέγει ούτε ο δυνατός «εγώ», ούτε ο αδύνατος. Ξέρετε
πότε να λέγει ο καθείς «εγώ»; Όταν αγωνιστεί µόνος του να φιά-
σει, να λέει εγώ. Όταν όµως αγωνίζονται πολλοί και φτιάχνουν,
τότε να λέµε «εµείς»». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων κ.
Μιλτιάδης Παπαϊωάννου. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, σήµερα είναι µία ξεχωριστή ηµέρα για όλους µας, για
ολόκληρο τον ελληνικό λαό, για τα ουσιαστικά πράγµατα της
χώρας. Διανύουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πιο οδυ-
νηρή κρίση του κορυφαίου κοινωνικού, πολιτικού και ιδεολογικού
οικοδοµήµατος της Μεταπολίτευσης. 

Η κρίση είναι βαθιά, ο χειµώνας της χώρας θα είναι µακρύς
και βαρύς. Η κρίση στον πυρήνα της έχει την αµφισβήτηση. Η
αµφισβήτηση είναι γενική, είναι διάχυτη. Αµφισβητείται η εθνική
µας υπόσταση στο πλαίσιο της στρατηγικής επιλογής και κοινής
συµπόρευσης µε τις υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Αµφισβητείται αυτές τις ώρες και όχι µόνο, από τα πιο υπεύθυνα
χείλη η παραµονή µας στο ευρώ. 

Όλοι οι Έλληνες και κυρίως οι άνεργοι, οι φτωχοί, οι νέοι µας,
αγωνιούν για το µέλλον της χώρας µας, για το δικό τους µέλλον
και οργίζονται για το πώς φθάσαµε εδώ, αλλά κυρίως γιατί εµείς
που συνθέτουµε το πολιτικό σύστηµα της χώρας, που είµαστε η
ηγεσία τους δεν προδικάζουµε µε ακρίβεια την επόµενη µέρα,
δεν τους δίνουµε φως στην άκρη του τούνελ, δεν τους δίνουµε
ελπίδα και προοπτική. Οι πολίτες αγωνιούν και το εκφράζουν δι-
καιολογηµένα µε πολλούς τρόπους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγωνιώ κι εγώ. Συµµερίζοµαι
την αγωνία νοµίζω όλων µας και διαβεβαιώνω ότι ήµουν, είµαι
και θα είµαι πάντα κοντά µε εκείνους που νοιάζονται για το λαό
µας. 

Αυτή την ώρα νιώθω απλός οπλίτης στη µεγάλη στρατιά εκεί-
νων που θέλουµε να σώσουµε τη χώρα, που διεκδικούµε την οι-
κονοµική πολιτική και ιδεολογική επιβίωση των Πανελλήνων, την
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πρόοδο και την ανάπτυξή της. 
Η πολιτική µου διαδροµή µε χρεώνει, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, αλλά και µε πιστώνει, µε οδηγεί σε σχέση µε τη σηµερινή
κατάσταση σε µια γνήσια αυτοκριτική που καταθέτω ενώπιόν σας
και ενώπιον του ελληνικού λαού. Σφάλαµε. Ναι, σφάλαµε, αλλά
δεν προδώσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Υπερεκτιµήσατε
τις δυνάµεις µας σε έναν κόσµο που πήγαινε διαρκώς µπροστά
και δεν συναντούσε φανερά εµπόδια. Δεν αποδειχθήκαµε ιδιαί-
τερα συνετοί και φρόνιµοι. Αυτό είναι γεγονός. Έτσι, αδικήσαµε
τις επόµενες γενιές στερώντας τους τις δικές τους ευκαιρίες. 

Όµως, το οικοδόµηµα της Μεταπολίτευσης δεν αποτυπώνεται
µόνο στη σηµερινή δραµατική κατάσταση της χώρας που είναι η
απόρροια ναι, δικών µας λαθών, αλλά και σε ό,τι επικρατεί στο
διεθνές στερέωµα, στην οικονοµική κρίση που διαπερνά ολό-
κληρο τον κόσµο και ιδιαίτερα της Ευρώπης. Το οικοδόµηµα της
µεταπολιτευτικής Ελλάδας έχει να επιδείξει ένα τεράστιο θετικό
έργο. Ας θυµηθούµε την Ελλάδα µετά τη δικτατορία και ας θυ-
µηθούµε την Ελλάδα του 2000 και του 2004, χωρίς αυτό να ση-
µαίνει ότι δεν έπρεπε να είχαµε θωρακίσει σε πολλά σηµεία αυτό
το οικοδόµηµα. Ναι, να αναλάβουµε εδώ και τώρα τις ευθύνες
µας για όσα άστοχα πράξαµε. Σήµερα, όµως, δεν έχουµε το δι-
καίωµα της παραίτησης από τις ευθύνες µας, αλλά έχουµε το
ιστορικό χρέος των αναγκαίων πρωτοβουλιών για το ξεπέρασµα
της παρούσης κρίσης. 

Επιχειρώ µια επιγραµµατική αποτύπωση της σηµερινής κατά-
στασης, την οποία άλλωστε έχουν περιγράψει πολλοί συνάδελ-
φοι. 

Ας δούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η σηµερινή
αποτύπωση. Η µεγάλη αντίφαση των ηµερών, είναι ότι η πιο σο-
βαρή προσπάθεια για τη σωτηρία της χώρας συνυπάρχει µε την
πιο σοβαρή πολιτική κρίση στη χώρα. Είναι ότι οι δυνάµεις και
τα πρόσωπα που επωµίστηκαν το βάρος της εξόδου από την
κρίση, βρίσκονται ταυτόχρονα στο κέντρο της πιο σκληρής κρι-
τικής, άλλοτε δίκαια και άλλοτε άδικα, αλλά κυρίως άδικα. Ο
Πρωθυπουργός Γιώργος Παπανδρέου µε την υπερπροσπάθεια
που κατέβαλε για να µη φτάσουµε στην πτώχευση, βρίσκεται αν-
τιµέτωπος µε τις συνέπειες των πρωτοβουλιών του -άκουσον,
άκουσον!- γιατί κράτησε ζωντανή τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αποφυγή χρεοκοπίας της
χώρας ήταν αναπόφευκτη; Όχι, ήταν αναµενόµενη. Γιατί τα ξε-
χνάµε αυτά; Είµαι βέβαιος ότι αν σήµερα κάποιοι δεν τον δικαιώ-
νουν, η ιστορική κρίση θα τον δικαιώσει ως έναν άνθρωπο που
έσωσε τη χώρα στην πιο δύσκολη στιγµή της. 

Αυτές οι αντιφάσεις από τη µια µεριά –ακούστε!- τοποθετούν
το Γιώργο Παπανδρέου στην κεντρική θέση του κάδρου για τη
σωτηρία της χώρας τα δύο τελευταία χρόνια -του το αναγνωρί-
ζουν όλοι- και από την άλλη δηµιουργούν λόγους που δεν τον εν-
τάσσουν στο κάδρο της αυριανής κυβέρνησης µε υπερβατικά
χαρακτηριστικά σαν αυτή που όλοι πλέον ζητούν. Ο ίδιος χθες
έδειξε το µεγαλείο του. Επανέλαβε αυτά που έχει τονίσει πολλές
φορές, ότι δεν είναι ο πολιτικός που κολλάει στις καρέκλες και
αυτό προσδιορίζει, αν θέλετε, τη νέα σελίδα στην ιστορία της
χώρας. 

Αγωνιώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και διεκδικώ κάτω από
αυτό το γεγονός τη νέα σελίδα, µια νέα εθνική συνεννόηση. Στα-
θερή µου η θέση τα τελευταία χρόνια. Φυσικά και διεκδικώ, όπως
διεκδικούµε όλοι µας, την εθνική συνεννόηση στο όνοµα των δια-
φορετικών αντιλήψεων που έχουµε, είτε για την οικονοµία είτε
για την κοινωνία είτε για τα τρέχοντα προβλήµατα. 

Διεκδικώ την εθνική συνεννόηση ως µία στρατηγική επιλογή
εξόδου από την κρίση. Κυρίως όµως, διεκδικώ το στόχο διαµόρ-
φωσης όρων εθνικής οµοψυχίας στη βάση και συµµετοχής στην
όλη εξέλιξη των δοκιµαζοµένων στην εθνική µας προσπάθεια
συµπατριωτών µας. 

Διεκδικώ την εθνική συνεννόηση µε την έκκλησή µου σ’ αυτήν
τουλάχιστον την ιστορική περίοδο για ειλικρινή συνεργασία και
συνεννόηση σε κυβερνητικό επίπεδο. 

Λείπουν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, λείπει ο κ. Σα-
µαράς. Όµως, του καταθέτω τη φωνή µου. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Σαµαρά, µην
αντιµετωπίζετε την εθνική συνεννόηση ως κίνηση τακτικής για

ένα καλύτερο για εσάς εκλογικό αποτέλεσµα, γιατί όταν έρθει η
ώρα σας και αν έρθει η ώρα σας για να κυβερνήσετε τον τόπο,
τότε το µόνο περιεχόµενο της όποιας εξουσίας σας δεν θα ξε-
περνά τη διαχείριση ερειπίων που και εσείς, θα έχετε προκαλέσει
ή ενθαρρύνει ή υποθάλψει ή ανεχθεί. 

Η εθνική συνεννόηση, κυρίες και κύριοι, προϋποθέτει ότι οι
ηγεσίες της χώρας έχουν αποδεχθεί στο σύνολό τους ένα ελά-
χιστο πεδίο πολιτικών συµφωνιών, κανόνων και δράσεων. 

Η εθνική συνεννόηση ας πιστέψουµε όλοι µας ότι είναι σήµερα
ο πλέον σίγουρος δρόµος για τη σωτηρία της χώρας, για την
αποφυγή της επόµενης φάσης, που δεν θα είναι, βέβαια, µόνο η
χρεοκοπία της χώρας, αλλά θα είναι η πιο µαύρη περίοδος της
χώρας, χειρότερη ίσως και από εκείνη της κατοχής. 

Όχι, λοιπόν, στον γκρεµό! Όχι, λοιπόν, στο διχασµό! Όχι, στην
άναρχη σύγκρουση µεταξύ πολιτικών, κοινωνικών οµάδων και
αξιών! 

Γνωρίζουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολιτικές ηγεσίες
της χώρας το διακύβευµα. Γνωρίζουν ποιο είναι. Είναι η ψήφιση
και η υλοποίηση του κεκτηµένου, που είναι η µεγάλη δανειακή
σύµβαση της χώρας µας µε τους εταίρους µας. Το αναγνώρισε
και ο κ. Σαµαράς και πολλοί άλλοι που δεν θέλουν να το λένε για
διάφορους λόγους, αλλά αυτή είναι η αλήθεια. 

Είναι µία σύµβαση που θωρακίζει το ευρώ, που διασφαλίζει τη
σωτηρία της πατρίδας, που δίνει ελπίδα και προοπτική. Είναι το
συνολικό επίτευγµα του λαού µας, µε τις πρωτόγνωρες θυσίες
του, µε την ανεργία, µε τη φτώχεια, µε τις περικοπές µισθών και
τόσα άλλα. Είναι, όµως, και ένα επίτευγµα που φέρει τη σφρα-
γίδα της Κυβέρνησης και ιδιαίτερα του Γιώργου Παπανδρέου. 

Γι’ αυτόν το λόγο του οφείλουµε ευγνωµοσύνη για τις ατέλει-
ωτες προσπάθειες, για την αδιάκοπη πορεία του σε όλη την Ευ-
ρώπη και σε όλες τις χώρες, µε τις οποίες έχουµε σηµαντικές
οικονοµικές και πολιτικές σχέσεις, µε σκοπό να αναστηλώσει το
κύρος της χώρας και να θεραπεύσει τραύµατα της Ελλάδας, που
είχαν προκαλέσει άλλοι και όχι ο ίδιος, σε σχέση µε το τεράστιο
δηµόσιο χρέος, µε τη χρηµατοπιστωτική κρίση. 

Και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η επιτυχία του πραγµατοποι-
ήθηκε µε ελάχιστη υποστήριξη, ακόµη και µε άρνηση από ανθρώ-
πους που προέρχονται από τα σπλάχνα του ΠΑΣΟΚ, από
διάφορους κοινωνικούς χώρους που στάθηκαν εναντίον του. Η
εικόνα που µένει στον απλό Έλληνα πολίτη είναι ότι την υπόθεση
πολλές φορές την πάλευε αποκλειστικά µόνος και αυτή είναι η
αλήθεια.  

Στο σηµείο αυτό επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά ότι ο Πα-
πανδρέου ανταποκρίνεται στο εθνικό του χρέος. Δεν έχει ξανα-
γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκλεγµένος Πρωθυπουργός
της χώρας να µας διδάσκει, να µας στέλνει το µήνυµα ότι η σω-
τηρία της πατρίδας, ότι ο στόχος της εθνικής συνεννόησης δεν
είναι υπόθεση µόνο ενός ανθρώπου  ή ενός κόµµατος.  Στέκοµαι
και εδώ µε σεβασµό στη θέση του ότι δεν εξαρτά τη στήριξή του
στην επόµενη κυβέρνηση από τη θέση του ως επικεφαλής της
νέας κυβέρνησης.

Και εδώ, αν µου επιτρέψετε, θέλω να προσθέσω ακόµη µερι-
κές επίκαιρες σκέψεις. 

Ξεκινώ από την πρώτη. Δεν είναι ώρα για εκλογές. Η θέση µου
ήταν και είναι ξεκάθαρη. Είναι η ώρα για την ολοκλήρωση των
διεθνών και εσωτερικών υποχρεώσεων της χώρας. Δεν χρειαζό-
µαστε αυτήν τη στιγµή την επικίνδυνη πολυτέλεια µιας παρατε-
ταµένης προεκλογικής και µετεκλογικής περιόδου, πολύ
περισσότερο δε την περιπέτεια των επανειληµµένων εκλογικών
αναµετρήσεων και τελικώς την ακυβερνησία. Πετύχαµε ό,τι
πετύχαµε, πλέον των άλλων, γιατί στη χώρα υπήρχε πολιτική
σταθερότητα, αναγκαίος όρος, για να πάει µια χώρα µπροστά. 

Πρέπει, λοιπόν, να πάρουµε αποφάσεις και να υλοποιήσουµε
αποφάσεις. Και αυτά χρειάζονται τουλάχιστον τέσσερις µε πέντε
µήνες για όποιον σκέπτεται σοβαρά και υπεύθυνα γι’ αυτήν εδώ
τη χώρα. Αλλιώς πτωχεύσαµε. Απλά τα πράγµατα. Και η ευθύνη
θα είναι ολόκληρη  δική µας, αλλά και του καθενός χωριστά, ιδι-
αίτερα των ηγεσιών της χώρας και πρωτίστως του κ. Σαµαρά. Γι’
αυτό να µην έχετε καµµία αµφιβολία. 

Η δεύτερη σκέψη µου: Προσωπικά αποκρούω κάθε πρόταση
για σχηµατισµό κυβέρνησης αµιγώς τεχνοκρατών και προσωπι-
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κοτήτων. Δεν υπάρχει χειρότερη οµολογία απαξίωσης της πολι-
τικής  από το περιεχόµενο µιας τέτοιας πρότασης. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που το προτείνετε, τι θέλετε;
Να συνοµολογήσουµε ότι παραιτούµαστε από το καθήκον που
έχουµε, ως κορυφαίο όργανο της δηµοκρατίας, ότι ήρθε το
τέλος της πολιτικής, ότι ήρθε το τέλος της ιστορίας, ότι η πολι-
τική δεν είναι η ύψιστη δηµοκρατική λειτουργία; Δεν το αποδέ-
χοµαι. Ούτε ως ουσία αλλά ούτε και ως σηµειολογία, διότι αυτά
έχουν µεγάλες επιπτώσεις σε σχέση µε το µέλλον. Οι πολιτικοί
λογοδοτούµε και λογοδοτούµε στον ελληνικό λαό. Οι άλλοι δεν
λογοδοτούν. Κυρίως υπηρετούν συµφέροντα. 

Η τρίτη σκέψη µου: Θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
απευθυνθώ σε όλες τις ηγεσίες της χώρας. Δεν είµαστε µόνον
εµείς. Είναι η πνευµατική ηγεσία του τόπου, που τον τελευταίο
καιρό µας είπε ότι δεν σέβεται τους νόµους του κράτους. Είναι
δικαστές που είπαν το «δεν δικάζω». Είναι συνδικαλιστικές ηγε-
σίες κατώτερες των περιστάσεων. Είναι η εκκλησία, που, αντί να
σταθεί δίπλα στο χειµαζόµενο σήµερα Έλληνα πολίτη, βγάζει κη-
ρύγµατα µίσους και µισαλλοδοξίας. Όλοι αυτοί πρέπει να αντα-
ποκριθούν στο χρέος τους. Οι καιροί δεν µπορεί να περιµένουν!

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τρίτη σκέψη

µου. Ναι, θα δώσω ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση του
Γιώργου Παπανδρέου, γιατί προσέφερε σηµαντικό έργο και ο
ίδιος προσωπικά και όλα τα µέλη της Κυβέρνησής του. Δεν βάζω
τον εαυτό µου, γιατί είχα την τύχη –και το εννοώ αυτό- για λίγο
καιρό να είµαι στην Κυβέρνηση. Του το οφείλουµε χωρίς επιφυ-
λάξεις. Θα είµαι ιδιαίτερα ευτυχής αν την επόµενη εβδοµάδα θα
είµαι στη θέση να δώσω ψήφο εµπιστοσύνης και σε µία νέα κυ-
βέρνηση εθνικής συνεννόησης, σε ένα νέο Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, για να συνεχίσει ένα έργο, το οποίο έχτισε και ο
προηγούµενος Υπουργός αλλά και θεµελιώσαµε µε αυτόν τον
καιρό.

Με το λόγο και τη δράση µου και την ψήφο µου έχω την πε-
ποίθηση ότι επιτελώ το εθνικό µου χρέος. Καλώ όλους σας, σε
όποιο µετερίζι κι αν βρισκόµαστε, να αναµετρηθούµε µε την ιστο-
ρία του τόπου µας, µε την ιστορία του λαού µας και των µεγάλων
πολιτικών παρατάξεων που καθένας µας έχει επιλέξει να στρα-
τευτεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε περιόδους κρίσης η Βουλή,
η Εθνική Αντιπροσωπεία, πρέπει να παίρνει σωστές αποφάσεις
που επιτρέπουν και ενθαρρύνουν µεγαλύτερες συστρατεύσεις,
αποφάσεις µε καθαρό λόγο και µήνυµα, αποφάσεις που αναδει-
κνύουν την ιστορικότητα της περιόδου, µακριά από καπηλείες
που συγκαλύπτουν ταπεινά συµφέροντα. 

Σε περιόδους πολιτικής κρίσης οι αντιθέσεις και οι αντιπαρα-
θέσεις φυσικά δεν σταµατούν, ούτε καταργούνται ούτε εξοστρα-
κίζονται. Διεξάγονται, όµως, στη βάση µιας ιστορικής εθνικής
συνεννόησης µε στόχο την εθνική οµοψυχία. 

Σε περιόδους κρίσης, τέλος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγα-
πητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, η Βουλή των Ελλήνων, η
Εθνική Αντιπροσωπεία πρέπει να σκεφτεί ιστορικά, να δείξει ότι
αγωνιά για το παρόν και το µέλλον του τόπου, να λειτουργήσει
πατριωτικά στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής οικογένειας, στον ιστο-
ρικό πάντοτε ορίζοντα της διεθνούς νοµιµότητας και της διε-
θνούς τάξης, στην οποία είµαστε ενταγµένοι.

Είµαι βέβαιος -και αλίµονο αν δεν είναι έτσι- και πρέπει να εί-
µαστε όλοι βέβαιοι ότι θα ανταποκριθούµε στο χρέος µας, στην
αποστολή µας για την προάσπιση της δηµοκρατίας, της ανάπτυ-
ξης, της προοπτικής και της προκοπής αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Μιλτιάδη Παπαϊωάννου.

Δίνω το λόγο τώρα στο Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννη Δια-
µαντίδη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΙΑΜΑΝΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-

µερα ίσως είναι η κρισιµότερη ηµέρα της µεταπολιτευτικής πε-
ριόδου της πατρίδας µας. Σήµερα γράφεται ιστορία και στην
ιστορία αυτή συµµετέχουµε κι εµείς οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ µε
πρωταγωνιστικό ρόλο. Γιατί εµείς για δύο χρόνια τώρα στηρί-
ζουµε µία Κυβέρνηση µε την ψήφο µας, η οποία προσπαθεί µε
τιτάνιες, θα έλεγα, προσπάθειες να σώσει τη χώρα από τη χρεο-
κοπία, να τη βγάλει από το οικονοµικό, πολιτικό και κοινωνικό
αδιέξοδο που µας είχαν φέρει µέχρι τώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νιώθω την ανάγκη να θυµίσω
τόσο στους παλαιότερους όσο και στους νεότερους συναδέλ-
φους ότι εµείς ήµασταν εκείνοι που εκλέξαµε µέσα από δηµο-
κρατικές διαδικασίες το Γιώργο Παπανδρέου Πρόεδρο του
ΠΑΣΟΚ το 2004. Εµείς ήµασταν εκείνοι που πείσαµε τους ψηφο-
φόρους µας να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης στο Γιώργο Παπαν-
δρέου, µετά τις εκλογικές ήττες του 2004 και του 2007. Εµείς
ήµασταν εκείνοι που πανηγυρίσαµε τη µεγάλη εκλογική νίκη του
2009 και πληµµυρίσαµε µε ελπίδες τον ελληνικό λαό για ένα κα-
λύτερο αύριο, µετά την αποτυχηµένη διακυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας.

Κανείς από εµάς δεν είναι άµοιρος ευθυνών και κανείς δεν
πρέπει να λέει ότι δεν γνώριζα, δεν ήξερα. Εµείς είµαστε εκείνοι
που δεν πρέπει να παίξουµε µε την τύχη του ελληνικού λαού,
ενός λαού που υποφέρει πολύ. Μαζί ξεκινήσαµε, µαζί πρέπει να
φτάσουµε στον προορισµό, που δεν είναι άλλος από τη διάσωση
της χώρας. Αν ο προορισµός αυτός που χαράξαµε είναι σωστός
ή λάθος, αυτό θα το κρίνει η ιστορία και ο ελληνικός λαός.

Το χάος και η αναρχία δεν αρµόζουν σε έναν περήφανο λαό,
όπως είναι οι Έλληνες. Η χρεοκοπία πρέπει να αποφευχθεί πάση
θυσία και, δυστυχώς, κανένας µέχρι τώρα δεν έχει εξηγήσει στον
ελληνικό λαό τι σηµαίνει χρεοκοπία. 

Ας προσπαθήσουµε να διασώσουµε την περηφάνια µας έξω
από τις προσωπικές µας φιλοδοξίες.

Ο Πρωθυπουργός µε τη χθεσινή του οµιλία δροµολόγησε τις
εξελίξεις για να υπάρξει µία ευρύτερη συναινετική λύση, για να
βγούµε από το διαφαινόµενο αδιέξοδο µε τη δηµιουργία µίας κυ-
βέρνησης εθνικής ανάγκης, για να υπάρξει η εκταµίευση της
έκτης δόσης και να µπορέσει η ελληνική κυβέρνηση να υπογρά-
ψει τη σύµβαση µε την τρόικα. Άλλωστε αυτός ήταν και ο πρώτος
απ’ όλους που είχε προσπαθήσει να σχηµατίσει µια κυβέρνηση
ευρύτερης αποδοχής πριν λίγους µήνες. Αυτό και µόνο δείχνει
ότι ο Πρωθυπουργός της χώρας δεν βάζει το προσωπικό του
συµφέρον πρώτα αλλά το συµφέρον της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς, οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ,
δίνουµε µάχες καθηµερινά µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον, το
συµφέρον της χώρας µας και όχι το κοµµατικό και το προσωπικό
µας συµφέρον, πολλές φορές λοιδορούµενοι και υβριζόµενοι µε
χυδαίο τρόπο και εµείς και οι οικογένειές µας –τα παιδιά µας, οι
γυναίκες µας- από κάποιες µικρές µειοψηφίες που νοµίζουν ότι
τάχα εκφράζουν την πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Αυτό είναι
λάθος και θα πρέπει να το καταλάβουν. Η πολιτική γίνεται εδώ
µέσα µε πολιτικά επιχειρήµατα και όχι µε ύβρεις στους δρόµους,
αποκαλώντας όλους τους Βουλευτές «προδότες».

Θα ήθελα να κάνω µια ιδιαίτερη αναφορά για τη δύσκολη θέση
που βρίσκεται ο ελληνικός λαός και για τα δύσκολα µέτρα που
ψηφίζουµε µε πόνο και µε κριτική πολλές φορές. Πολλά έχουν
αλλάξει από την κριτική που άσκησαν οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.
Υπήρξαν και λάθη από την Κυβέρνηση και αδικίες, που περιέχουν
αυτά τα µέτρα, αλλά που ήταν αναγκαία για να διασώσουµε τη
χώρα µας.

Να απευθυνθώ, επίσης, στους ψηφοφόρους του ΠΑΣΟΚ που
δικαιολογηµένα σήµερα διαµαρτύρονται και αυτοί, όπως και τα
στελέχη του ΠΑΣΟΚ. Θα πρέπει να ξέρουν και κάποιοι ότι δεν
πρέπει να αφήσουµε κανέναν –το τονίζω- και δεν θα αφήσουµε
κανέναν απ’ όπου κι αν προέρχεται, να λεηλατήσει το χώρο του
ΠΑΣΟΚ σ’ αυτήν τη δύσκολη συγκυρία της πατρίδας µας.

Το ΠΑΣΟΚ έχει προσφέρει στην πολιτική ζωή του τόπου, στην
οικονοµική ανάπτυξη και δεν πρέπει αυτό να το ξεχνά κανείς.
Απλά να τους θυµίσω τι έγινε το 1989, τι έγινε το 2004 και τι έγινε
το 2007, που είχαν πανηγυρίσει, αλλά την απάντηση τους την
έδωσε ο ελληνικός λαός.

Αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι έχουµε την ιστορία µας και αυτήν
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την ιστορία όλοι µας θα την υπερασπιστούµε εδώ στο ελληνικό
Κοινοβούλιο. 

Είναι αυτονόητο ότι µε αυτές τις σύντοµες σκέψεις δίνω την
ψήφο εµπιστοσύνης στην ελληνική Κυβέρνηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Ιωάννη Διαµαντίδη, Βουλευτή Β’ Πειραιά του ΠΑΣΟΚ.
Το λόγο έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. Αθα-

νάσιος Λεβέντης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική Βουλή καλείται σή-

µερα να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση. Μια ψήφο
εµπιστοσύνης την οποία µέσα σε δύο χρόνια την ζήτησε τρεις
φορές ο Πρωθυπουργός. Γιατί άραγε; Γιατί διεκδικεί να ξαναπά-
ρει την ψήφο εµπιστοσύνης; Ποιος δεν εµπιστεύεται τον Πρωθυ-
πουργό; 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ποιος δεν τον εµπιστεύεται. Πρώτα
και κύρια δεν τον εµπιστεύεται ο ελληνικός λαός, ο οποίος του
έδωσε πλουσιοπάροχα την ψήφο του, ο οποίος πίστεψε στις δε-
σµεύσεις, στις διακηρύξεις του και ο οποίος διαψεύστηκε οικτρά.
Το βιοτικό του επίπεδο έχει πέσει κατακόρυφα, έχει κατακρηµνι-
στεί. 

Ο ελληνικός λαός υποφέρει, αγανακτεί. Αυτή την αγανάκτηση
την εισπράττουµε όλοι όταν κυκλοφορούµε ανάµεσα στον
κόσµο.

Εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, το ξέρετε αυτό και το
έχετε διαπιστώσει πάµπολλες φορές και τα τελευταία γεγονότα
την 28η Οκτωβρίου το επιβεβαίωσαν. 

Βέβαια ο ελληνικός λαός δεν φταίει σ’ αυτό, δεν φταίει σε τί-
ποτα. Δεν έχει λοιπόν εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και στον
Πρωθυπουργό κ. Παπανδρέου, αλλά δεν τον εµπιστεύεται και η
Βουλή και όχι µόνο η Αντιπολίτευση. Από τους Βουλευτές της
Συµπολίτευσης υπάρχουν πάµπολλες φωνές τις οποίες ακούµε
κάθε µέρα και µέσα στους διαδρόµους αλλά και σε άλλες εκδη-
λώσεις. Αυτό το ζήσαµε τελευταία πάρα πολύ έντονα και ξέ-
ρουµε όλοι πολύ καλά ποιες µεθοδεύσεις και ποιες πιέσεις
ασκούνται κάθε φορά για να περάσουν τα διάφορα µέτρα τα
οποία εισάγει η Κυβέρνηση.

Κύριοι Υπουργοί, προχθές µου έλεγε κάποιος κύριος, στον
οποίο είχα πάει να παρκάρω το αυτοκίνητο: «Άκουσα για και-
νούργια µέτρα και ξέρω ότι κάθε φορά που Υπουργοί βγαίνουν
και ανακοινώνουν καινούργια µέτρα, την άλλη µέρα υπάρχει
νέκρα, γιατί κανένα αυτοκίνητο δεν κυκλοφορεί». Αυτό το διαπι-
στώνουν όλοι οι επαγγελµατίες και το ξέρετε κι εσείς πάρα πολύ
καλά.

Η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ είναι επίσης σε ανα-
βρασµό και το ξέρουµε πολύ καλά. Όταν µάλιστα κορυφαία στε-
λέχη αµφισβητούν τις επιλογές του Πρωθυπουργού απευθείας,
όταν βγαίνουν κορυφαία στελέχη και του λένε κατά πρόσωπο
«κύριε Πρωθυπουργέ, είστε εκτός τόπου και χρόνου», καταλα-
βαίνετε ότι τα πράγµατα είναι κάτι περισσότερο από σοβαρά.

Εκτός αυτών όµως, δεν τον εµπιστεύεται και η Ευρώπη µ’ όλες
αυτές τις κινήσεις που έχουν γίνει, µε το πρόγραµµα το οποίο
δεν υλοποιείται, µε τις υποσχέσεις που δίνονται και δεν τηρούν-
ται και µε την καθίζηση της οικονοµικής κατάστασης της χώρας.

Η «κορωνίδα» όλων ήταν αυτή η ανεύθυνη, τυχοδιωκτική και
σε τελευταία ανάλυση καταστροφική και για τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό ιστορία µε το δηµοψήφισµα. Τι ήταν αυτή η ιστορία
πάλι; Τι νόηµα είχε να ανακινηθεί δηµοψήφισµα, στο οποίο τε-
λικά, όταν µπήκε το ερώτηµα τι θα ρωτάει, αυτό θα ήταν αν θέ-
λουµε ή όχι να είµαστε στην Ευρωζώνη; Μα, είναι σοβαρά
πράγµατα αυτά; Υπάρχει κανένας Έλληνας που να πιστεύει ότι
αυτήν τη στιγµή πρέπει να ανακινήσουµε τέτοια θέµατα; Βέβαια
το δηµοψήφισµα ανακλήθηκε. 

Τι µας είπε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός; Κατά κάποιον
τρόπο είπε ότι αυτό ήταν µία µπλόφα για να µπουρδουκλώσει
τον κ. Σαµαρά και να τον υποχρεώσει να πει «ναι» στη δανειακή
σύµβαση. Αν µπορούµε έτσι να λειτουργούµε στην πολιτική µε
µπλόφες ή µε άλλους χαρτοπαικτικούς όρους, ότι  δηλαδή είναι
µία κίνηση που στοχεύει στο «όλα ή τίποτα», νοµίζω ότι κάνουµε
µεγάλο λάθος και δυστυχώς το αποτέλεσµα το βλέπουµε και το

εισπράττουµε.
Μπαίνει βέβαια και ένα άλλο ερώτηµα: Ποιος φταίει για όλα

αυτά; Ασφαλώς για τα προβλήµατα ο Πρωθυπουργός δεν είναι
ο µοναδικός υπεύθυνος. Υπάρχουν αµαρτίες δεκαετιών που
οφείλονται στις κυβερνήσεις όλων των προηγούµενων ετών και
του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας. 

Εµείς δεν παραγνωρίζουµε ότι υπάρχουν µεγάλες δυσκολίες
και µε το υπέρογκο χρέος και µε τα ελλείµµατα που υπάρχουν
και µε την κακή λειτουργία του κρατικού µηχανισµού και µε την
ανεπάρκεια της ελληνικής πολιτείας. Επίσης όµως επιτήδεια έχει
διαχυθεί σ’ όλο τον ελληνικό λαό η άποψη ότι όλοι φταίνε, ότι το
Κοινοβούλιο φταίει, ότι αυτοί οι τριακόσιοι είναι όλοι ίδιοι, επο-
µένως επάνω τους και κανένας να µη γλιτώσει και να καεί και η
Βουλή. Ε, αυτό είναι µεγάλο λάθος και βέβαια αυτό βάζει δυνα-
µίτιδα στα θεµέλια του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Σε τε-
λευταία ανάλυση αυτή την κρίση της πολιτικής σας, αυτής της
ανεύθυνης πολιτικής, την πληρώνει τελικά ο τόπος, αλλά γίνεται
και κρίση της ίδιας της δηµοκρατίας και του δηµοκρατικού κοι-
νοβουλευτικού µας πολιτεύµατος και αυτό είναι το σοβαρότερο
απ’ όλα και πρέπει να το προσέξουµε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Ύστερα απ’ αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Δηµοκρα-
τική Αριστερά αρνείται να δώσει ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση και στον Πρωθυπουργό, γιατί από την αρχή, ιδιαίτερα
όµως το τελευταίο διάστηµα και κατ’ εξοχήν µε τα γεγονότα των
τελευταίων ηµερών, έχουν χάσει κάθε στοιχείο αξιοπιστίας και
εµπιστοσύνης.

Γι’ αυτό και ζητάµε να ανοίξει ο δρόµος και να οδηγηθεί η
χώρα σε εκλογές µετά από ένα σύντοµο αλλά εύλογο διάστηµα
µιας Κυβέρνησης µεταβατικού χαρακτήρα, που να διεκπεραιώσει
τα τρέχοντα προβλήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κύριε Λεβέντη, σας πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Θα πρέπει και να ακολουθηθεί µια
άλλη πολιτική. Όπως όλοι αναγνωρίζουµε -και εσείς οι ίδιοι
στους διαδρόµους διακηρύσσετε- ο τόπος δεν αντέχει άλλο.
Πρέπει να αλλάξει πολιτική. Μια πολιτική που θα κατοχυρώσει
τα λαϊκά συµφέροντα, τα εργασιακά και τα ανθρώπινα δικαιώ-
µατα, θα προστατεύσει το περιβάλλον, θα αναβαθµίσει  το κύρος
και τις προοπτικές της χώρας µέσα στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών
χωρών και της Ευρωζώνης µαζί µε τους λαούς όλης της Ευρώ-
πης σε κοινούς αγώνες για ένα καλύτερο µέλλον όλων µας και
ιδιαίτερα του λαού µας, που αξίζει µια καλύτερη µοίρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Νικόλαος Σαλαγιάν-

νης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΑΛΑΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, αν η πολιτική ατολµία, η δηµαγωγία και ο καιροσκο-
πισµός είχαν σώµα –για να παραφράσω τον Ελύτη- θα το πε-
τούσα έξω από την Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Αλλά δεν έχουν
σώµα και διαχέονται ανάµεσά µας και µέσα µας. Αλλιώς δεν εξη-
γείται η πολιτική τύφλωση, µε την οποία αντιµετωπίζουµε την
τραγική κατάσταση που βιώνει η χώρα και η κοινωνία. 

Θα προσπαθήσω µε λέξεις καρφωτές µε καρφιά στον τοίχο να
πω πώς εγώ βλέπω µε την προσωπική και πολιτική µου αγωνία
τα πράγµατα σήµερα. Η χώρα κινδυνεύει µε καταστροφή. Κινδυ-
νεύει. Όταν µιλάµε µεταξύ µας εδώ, λέµε, αν θα γλιτώσουµε,
µπορούµε να γλιτώσουµε την έξοδο από τον ευρώ, την πτώ-
χευση και τη δραχµή; Και τότε δεν θα είναι µόνο για τον τόπο.
Θα είναι για την κοινωνία και γι’ αυτούς που εµείς υπερασπιζό-
µαστε, τους ανθρώπους µας, αυτούς που µας γέννησαν, µας
έχουν εδώ. Αυτοί θα την πληρώσουν. Αυτοί που δεν πληρώνουν
ποτέ, τώρα θα πλουτίσουν. Η χώρα, λοιπόν, είναι στο χείλος της
καταστροφής. Και η κοινωνία σε κίνδυνο διάλυσης. 

Θέλω να πω µερικά πράγµατα για να κατανοήσουµε πώς εγώ
αντιλαµβάνοµαι τα πράγµατα σήµερα. Στην κοινωνία έχουν διαρ-
ραγεί τα όρια των αντοχών και των ανοχών της απέναντί µας και
απέναντι στα προβλήµατα. Η αίσθηση αδικίας και ατιµωρησίας
είναι καταλύτης στη συµπεριφορά της. Η συνοχή της διαλύεται.
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Έχουµε φαινόµενα κατάρρευσης της διοικητικής µηχανής της
χώρας. Το κράτος δεν λειτουργεί. Έχουµε φαινόµενα ανοµίας,
φαινόµενα παρακµιακής λειτουργίας των θεσµών της και ασφα-
λώς φαινόµενα πλήρους απαξίωσης πολιτικών προσώπων, πολι-
τικών κοµµάτων και πολιτικών. Αυτό είναι. Ό,τι είδαµε στις 28
Οκτωβρίου ήταν τα προµηνύµατα αυτών που φοβούµαι ότι θα
έρθουν αν δεν αντισταθούµε µετωπικά όλοι µαζί µε σχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το κλίµα, σ’ αυτές τις
συνθήκες πιστεύει κάποιος ότι µια µόνη κυβέρνηση, µια µόνη
πλειοψηφία, όποια και αν είναι αυτή, η σηµερινή ή η αυριανή,
χωρίς ελάχιστες συναινέσεις και συνεννοήσεις, χωρίς ένα συµ-
φωνηµένο σχέδιο µπορεί να τα βγάλει πέρα; Η πεποίθησή µου
είναι ότι όχι. Δεν είναι τώρα. Επί δέκα τουλάχιστον µήνες διεκ-
δικώ το σχηµατισµό µιας κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας για τη
χώρα, γιατί είχα αυτήν την πεποίθηση από τότε. Συνεχώς και ας
µας έλεγαν µερικούς αντάρτες, συνωµότες. Τριάντα πέντε χρό-
νια σ’ αυτή την παράταξη ποιος θα µου δώσει πιστοποιητικά φρο-
νηµάτων για την παράταξή µου; Κανένας. Αυτή είναι η άποψή
µου. 

Σήµερα, λοιπόν, µιλάµε για την κυβέρνηση εθνικής ενότητας
και εθνικής σωτηρίας. Τι είναι αυτό; Να µοιράσουµε ευθύνες και
οφίτσια; Όχι. Δεν βλέπω εγώ έτσι τα πράγµατα. 

Ο πυρήνας αυτού που εγώ πρότεινα, προτείνω και που θέλω,
είναι να αντιληφθούν τα κόµµατα, οι παρατάξεις, οι πολιτικοί, πού
είναι η χώρα σήµερα, να αντιληφθούµε τις δικές µας ευθύνες και
να αποφασίσουµε ότι θα αντιπαρατεθούµε στην κατάρρευση της
χώρας, θα την αναχαιτίσουµε. Αυτό είναι. 

Πρώτα – πρώτα είναι η αντίληψή µας, η πίστη µας, η πεποί-
θησή µας. 

Δεύτερον, είναι µία κουλτούρα, µία αντίληψη συνεννόησης,
συνεργασίας, συναίνεσης που δεν υπάρχει. Δεν υπήρχε ποτέ σε
εµάς, ποτέ στους άλλους. Ούτε τώρα στην Ελλάδα του κινδύνου,
που η µοίρα µας είναι κοινή, η µοίρα των παιδιών µας είναι κοινή
και µπορεί να είναι τραγική, µία κουλτούρα αντίληψης συνεννόη-
σης;

Τρίτον: Ένα µήνυµα στην κοινωνία ότι υπάρχουν δυνάµεις που
αντιστέκονται, µία εµψύχωση της κοινωνίας, µία κινητοποίησή
της, να βάλουµε στο παιχνίδι τις δυνάµεις, να εµψυχωθούν, να
ελπίσουν. Διότι σήµερα δεν ελπίζουν. Και το µεγαλύτερο έλ-
λειµµα είναι το έλλειµµα ελπίδας και προοπτικής, αυτό που σα-
ρώνει την κοινωνία σήµερα. 

Αυτό είναι για µένα κυβέρνηση εθνικής ενότητας και όχι να µοι-
ράσουµε οφίτσια αύριο το πρωί, µισά εγώ, µισά εσύ και µισά ο
Πρωθυπουργός της χώρας.

Είµαστε εδώ, λοιπόν, σήµερα. Ψήφος εµπιστοσύνης δεν υπάρ-
χει σήµερα για εµένα. Την έχω δώσει πριν από λίγο καιρό, όταν
ψήφιζα ένα δραµατικό για εµένα πολυνοµοσχέδιο. Δεν υπήρχε
λόγος σήµερα για ψήφο εµπιστοσύνης. Σήµερα για εµένα η
ψήφος µου είναι ψήφος αποδοχής µιας πρότασης, που επί δέκα
µήνες την παλεύω για κυβέρνηση εθνικής ανάγκης, εθνικής σω-
τηρίας, εθνικής ευθύνης. Είναι ψήφος εντολής, ότι αυτό που
λέµε, αυτό κάνουµε!

Για εµένα, λοιπόν, σηµαίνει κυβέρνηση που σε τέσσερις, πέντε
µήνες το πολύ, θα πάει στο λαό, θα πάει σε εκλογές. Αυτή θα
είναι η κατάληξη. Από τώρα θα την πούµε. Και την αρχή της ότι
όλοι οι Υπουργοί και ο Πρωθυπουργός έχουν στη διάθεση αυτής
της υπόθεσης την τύχη τους, τις θέσεις τους δηλαδή. Αυτό είναι
για εµένα. Και ενδιάµεσα να ηρεµήσουµε την κοινωνία, να δώ-
σουµε ελπίδα και να µπορέσουµε ό,τι χρειάζεται µε την έκτη
δόση, µε τη νέα συµφωνία, µε τον προϋπολογισµό να το ολοκλη-
ρώσουµε. Και στο τέλος, πάντα ο λαός. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η ψήφος µου. Μόνο γι’ αυτό!
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Υπουρ-

γός Προστασίας του Πολίτη κ. Χρήστος Παπουτσής.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Προστασίας του Πολίτη):

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λίγες ώρες ολοκληρώνεται µία
κορυφαία διαδικασία της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας, η πα-
ροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς τον Πρωθυπουργό
και την Κυβέρνηση. Διότι ζήτησε ψήφο εµπιστοσύνης ο Πρωθυ-

πουργός. Και πολύ περισσότερο, γιατί ζήτησε ψήφο εµπιστοσύ-
νης αµέσως µετά από µία µεγάλη επιτυχία: την επιτυχία της συµ-
φωνίας σε ευρωπαϊκό επίπεδο για τη δανειακή σύµβαση της
χώρας, µία δανειακή σύµβαση που φέρνει ευεργετικό δηµοσιο-
νοµικό και αναπτυξιακό αποτέλεσµα στη χώρα, ενώ θέλω να
υπενθυµίσω -γιατί φαίνεται ότι το ξεχνάµε- πως τέτοιο ευεργε-
τικό αποτέλεσµα σε ρύθµιση χρέους είναι µοναδικό σε παγκό-
σµιο επίπεδο.

Αυτή η δανειακή σύµβαση είναι το αποκορύφωµα των προσπα-
θειών του Πρωθυπουργού Γιώργου Παπανδρέου, του οικονοµι-
κού επιτελείου και µιας συλλογικής προσπάθειας της Κυβέρ-
νησης. 

Αυτή η συµφωνία ήταν, επίσης, αποτέλεσµα των θυσιών του
ελληνικού λαού, της συντριπτικής πλειοψηφίας των Ελλήνων που
βλέπουν τη ζωή τους να αλλάζει µε πόνο ψυχής και φόβο για το
µέλλον, όλων αυτών των υγιών δυνάµεων της ελληνικής κοινω-
νίας που αναγνωρίζουν ότι η µακρά περίοδος της ψεύτικης ευ-
δαιµονίας έκλεισε οριστικά.

Είναι αποτέλεσµα, επίσης, της σθεναρής πολιτικής υποστήρι-
ξης των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, των Βουλευτών της Πλειοψη-
φίας που µε πόνο ψυχής δίνουν τη µάχη δύο χρόνια τώρα. 

Έχω πλήρη συνείδηση ότι υπήρξαν λάθη και παραλείψεις σε
αυτήν την πορεία. Έχω, όµως, και πλήρη συνείδηση ότι δεν εγ-
καταλείψαµε ποτέ τον αγώνα για να πετύχουµε τη σταθερότητα
που δίνει η πρόσφατη συµφωνία και µάλιστα, σε µία Ευρωπαϊκή
Ένωση που συνειδητοποίησε, εν µέσω της παγκόσµιας χρηµα-
τοπιστωτικής κρίσης, ότι δεν διαθέτει το νοµικό και δηµοσιονο-
µικό πλαίσιο για την υποστήριξη του ευρωπαϊκού νοµίσµατος,
όταν δέχεται κερδοσκοπικές επιθέσεις από τις διεθνείς αγορές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Γιατί στην πραγµατικότητα αποκαλύφθηκαν οι αδυναµίες της
Συνθήκης του Μάαστριχτ, η οποία όχι µόνο έριξε το βάρος της
ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης προς την αγορά, αλλά την εποχή
εκείνη ο συντηρητικός συσχετισµός των δυνάµεων σε ευρωπαϊκό
επίπεδο δεν δέχτηκε τις προτάσεις όσων πίστευαν -και πι-
στεύουν- σε µια πραγµατική πολιτική και οικονοµική ένωση της
Ευρώπης και εννοώ τον Ανδρέα Παπανδρέου, τον Ζακ Ντελόρ,
όλες τις δυνάµεις του ευρωπαϊκού σοσιαλιστικού κόµµατος που
έδιναν τη µάχη τότε επισηµαίνοντας ακριβώς αυτές τις αδυνα-
µίες και επισηµαίνοντας ότι το κοινωνικό κόστος, το κόστος που
θα πληρώσουν οι χώρες του νότου, η Ελλάδα, η Ιταλία, η Πορ-
τογαλία και η Ισπανία θα είναι τεράστιο για τη µετάβαση στις
προϋποθέσεις και στο χρονοδιάγραµµα της Συνθήκης του Μάα-
στριχτ.

Η ζωή, όµως, παίζει πολλά παιχνίδια γιατί εκείνη η συνθήκη, η
οποία φέρει για λογαριασµό της χώρας µας τις υπογραφές του
κ. Μητσοτάκη, του κ. Σαµαρά και του κ. Τίµου Χριστοδούλου,
ήταν αυτή που σήµερα αποκαλύφθηκε ότι έχει κενά και αδυνα-
µίες για την ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση για να στηρίξουν ένα
εθνικό προϋπολογισµό µιας χώρας που αντιµετωπίζει κερδοσκο-
πικές επιθέσεις στην οικονοµία της, αλλά έχει και αδυναµίες για
να στηρίξει το ίδιο το ευρώ όσον αφορά τις δυνατότητες της οι-
κονοµικής πολιτικής που δεν πραγµατοποιήθηκε ποτέ, της κοινής
οικονοµικής πολιτικής, αλλά και το ρόλο της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας. Αρνήθηκαν τότε τη δηµιουργία µηχανισµών
υποστήριξης του ευρώ, αλλά και των κρατών-µελών που ενδεχό-
µενα θα εδέχοντο κερδοσκοπικές επιθέσεις στη διεθνή αγορά
οµολόγων.

Από ποιον παραλάβαµε αλήθεια -γι’ αυτό παίζει η ζωή παιχνί-
δια- τη χώρα, την εξουσία και την ελληνική οικονοµία; Από την
κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του κ. Καραµανλή, του κ. Σα-
µαρά, της κ. Μπακογιάννη, των βασικών δηλαδή υπευθύνων της
χρεοκοπηµένης πορείας της χώρας, οι οποίοι σήµερα εµφανί-
ζονται µάλιστα ως τιµητές και εγγυητές της νέας ελπίδας και µά-
λιστα ζητούν την παραίτηση του Πρωθυπουργού, που φέρνει
ενώπιον της ελληνικής Βουλής µια ζωογόνο συµφωνία για τη
χώρα, µια συµφωνία αλληλεγγύης των ευρωπαϊκών κρατών προς
την Ελλάδα του ευρώ. Αλήθεια, πως θα µπορούσε κάποιος να
χαρακτηρίσει αυτήν τη στάση και αυτήν την πολιτική πρακτική;
Το αφήνω στην κρίση σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
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Χθες, τόσο ο Πρωθυπουργός, όσο και ο Αντιπρόεδρος και
Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Βενιζέλος, εξήγησαν µε λεπτοµέ-
ρειες στη Βουλή τις ευεργετικές ρυθµίσεις για τη χώρα µας και
ταυτόχρονα παρουσίασαν και το δεσµευτικό χρονοδιάγραµµα
για την υλοποίηση των αποφάσεων, ενώ παράλληλα όλοι γνωρί-
ζουν ότι προϋπόθεση για την υλοποίηση της ευεργετικής συµ-
φωνίας είναι η χωρίς καµµία καθυστέρηση, αλλά µε µεγάλη
ταχύτητα, υλοποίηση όλων των δεσµεύσεων που έχουµε αναλά-
βει για την εφαρµογή του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος και
των νόµων που ψήφισε η ελληνική Βουλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία της 27ης Οκτω-
βρίου έχει χαρακτηριστικά ιστορικών διαστάσεων, γιατί µε αυτήν
τη συµφωνία η χώρα ξεφεύγει από τη δραµατική υφεσιακή πο-
ρεία, που ήταν το αποτέλεσµα της ανεξέλεγκτης υπερχρέωσης
που κληρονοµήσαµε από τη Νέα Δηµοκρατία και έτσι η Ελλάδα
τώρα αποκτά µια βάση πάνω στην οποία µπορεί να στηρίξει την
επανεκκίνηση της οικονοµίας, αλλά ταυτόχρονα και της αναπτυ-
ξιακής τροχιάς.

Οι δυσκολίες, όµως, παραµένουν, αλλά σηµασία έχει ότι ο
εφιάλτης για τον ελληνικό λαό, για κάθε ελληνική οικογένεια τε-
λειώνει. Αν αναλογιστεί κάποιος το πολιτικό και κοινωνικό περι-
βάλλον αυτά τα δύο χρόνια της µεγάλης εθνικής προσπάθειας
του Γιώργου Παπανδρέου και της κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ, αλλά
την ίδια στιγµή αν κρίνει και αξιολογήσει τη συµπεριφορά των
τραπεζιτών, τότε συνειδητοποιεί ότι πρόκειται για µια τιτάνια
προσπάθεια ενός Πρωθυπουργού και µιας Κυβέρνησης µε
υψηλό επίπεδο και αίσθηµα εθνικής ευθύνης. 

Αυτή η προσπάθεια εθνικής ευθύνης είναι ανάγκη να συνεχι-
στεί χωρίς µάλιστα καµµία απολύτως ταλάντευση. Αυτή ακριβώς
είναι η αξία της σηµερινής ψήφου εµπιστοσύνης.

Σε ένα τέτοιο πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί, αναρωτιέµαι τι
σηµαίνει µεταβατική κυβέρνηση. Πόσο µεγαλύτερης ικανότητας
και εθνικής ευθύνης θα είναι µια µεταβατική κυβέρνηση, όταν
ακόµα και αυτοί που έχουν µακρά κυβερνητική εµπειρία δυσκο-
λεύονται σήµερα να αντιληφθούν την ανάγκη της επιτάχυνσης
των µεταρρυθµίσεων και της αλλαγής των παραδοσιακών δο-
µών, των πρακτικών και των αντιλήψεων του παρελθόντος; Με
δεδοµένο το χρονοδιάγραµµα των υποχρεώσεων της χώρας,
µέχρι να γνωριστούν και να µπορούν να πουν «good morning»
και «bonjour» στους συνοµιλητές µας, στους διαπραγµατευτές
και σε όλους τους εκπροσώπους των διεθνών οργανισµών, η Ελ-
λάδα θα κινδυνεύει να χρεοκοπήσει. Ας µην ξεχνάµε ότι τίποτα
δεν έχει γίνει τυχαία µέχρι σήµερα, τίποτα δεν µας χαρίστηκε και
τίποτα δεν θα µας χαριστεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εποχή µας πράγµατι απαιτεί
ευρύτερη κοινωνική και πολιτική συναίνεση για την πορεία της
χώρας, για τη διακυβέρνηση. Προσωπικά, σέβοµαι, εκτιµώ και
βασίζοµαι στο ρόλο των ειδικών επιστηµόνων και των τεχνοκρα-
τών σε κάθε τοµέα. Το ζήτηµα, όµως, της πολιτικής διακυβέρνη-
σης µιας χώρας, µιας κοινωνίας, ενός λαού, στο δηµοκρατικό
πολίτευµα είναι υπόθεση των εκλεγµένων εκπροσώπων των πο-
λιτών. Σε καµµία Κοινοβουλευτική Δηµοκρατία δεν µπορεί να
είναι διαφορετικά. Γιατί σε µια συντεταγµένη Κοινοβουλευτική
Δηµοκρατία είναι υπόθεση υψίστης πολιτικής ευθύνης και εµπι-
στοσύνης που παρέχει η Βουλή µέσα από την οργανωµένη πα-
ρουσία των πολιτικών δυνάµεων του τόπου και των θεσµικών
τους οργάνων.

Αυτήν τη στιγµή, ο Πρωθυπουργός Γιώργος Παπανδρέου έχει
την εντολή του λαού. Το ΠΑΣΟΚ διαθέτει κοινοβουλευτική Πλει-
οψηφία και είµαι βέβαιος ότι αυτή η Πλειοψηφία θα επιβεβαιωθεί
σε λίγες ώρες µε την ψήφο των Βουλευτών, για να βγούµε από
την κρίση και να µπούµε σε µια σταθερή τροχιά ανάπτυξης και
προοπτικής. Εάν όµως τα πράγµατα στο πλαίσιο των κανόνων
της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας οδηγήσουν σε κυβερνήσεις
συνεργασίας -τελευταία µάλιστα γίνεται πολύς λόγος γι’ αυτό-
θεωρώ ότι είναι αδιανόητο για τη Βουλή των Ελλήνων να συζητά
το ενδεχόµενο κυβερνήσεων τεχνοκρατών και εξωθεσµικών πα-
ραγόντων, οι οποίοι στη συνέχεια θα ζητήσουν και την ψήφο εµ-
πιστοσύνης των Βουλευτών. Δεν µπορώ να δεχθώ ότι τα πολιτικά
κόµµατα, τα οποία ήθελαν να συντρέξουν ή να αναγνωρίσουν ότι
έχουν κάποιο ρόλο εθνικής ευθύνης, που θέλουν να συµβάλλουν

και συµµερίζονται την ανάγκη µιας κυβερνητικής συνεργασίας,
προσωρινής ή µε διάρκεια, δεν διαθέτουν σήµερα πολιτικές προ-
σωπικότητες, Βουλευτές κοινής αποδοχής, για να αναλάβουν
αυτή την ευθύνη. 

Επειδή η εποχή µας είναι εποχή που έχει ανάγκη από καθαρό
πολιτικό αποτύπωµα από όλους, προσωπικά και σε ό,τι µε
αφορά, όσο ο λαός της Αθήνας µε τιµά µε την ψήφο του και βρί-
σκοµαι στο Κοινοβούλιο, δεν θα δώσω ποτέ ψήφο εµπιστοσύνης
σε µια Κυβέρνηση χωρίς τη συµµετοχή µε µεγάλη πλειοψηφία
των Βουλευτών που έχουν την εµπιστοσύνη των κοµµάτων τους
και µε τα οποία εκλέχτηκαν στην ελληνική Βουλή.

Ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αντώνης Σαµαράς,
δήλωσε χθες ότι παρά τις διαφωνίες τού ιδίου και του κόµµατός
του, της Νέας Δηµοκρατίας, τελικά θα ψηφίσει τη δανειακή σύµ-
βαση. Θέλω να πω µε πολύ καθαρό τρόπο ότι αυτή η απόφαση
αποτελεί στάση ευθύνης του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης. Ως εκ τούτου, εκλείπει η αναγκαιότητα του δηµοψηφί-
σµατος για την απόφαση της 27ης Οκτωβρίου. 

Ωστόσο, δεν εκλείπει η αναγκαιότητα της επιβεβαίωσης ή της
απόρριψης της πολιτικής της Κυβέρνησης από τον ίδιο το λαό,
από τους πολίτες. Και αυτό λόγω της διαρκούς αµφισβήτησης,
των έντονων αντιδράσεων των πολιτών, λόγω των βίαιων αλλα-
γών, δυστυχώς όµως απολύτως αναγκαίων, που πραγµατοποι-
ούνται στη ζωή τους. Ματώσαµε, για να βάλουµε υγιείς βάσεις
στην οικονοµία και στους δηµοκρατικούς µας θεσµούς και αντι-
µετωπίζουµε καθηµερινά µε απογοήτευση την ανευθυνότητα που
βασιλεύει γύρω µας, όταν βλέπουµε να κυριαρχεί η δηµαγωγία,
να παίρνουν και να δίνουν οι συζητήσεις του παρασκηνίου για το
πώς δεν θα θιγεί, πώς θα εδραιωθεί ή πώς θα διευρυνθεί η επιρ-
ροή των δυνάµεων της αγοράς στα µελλοντικά σχήµατα κυβερ-
νητικής εξουσίας που θα αναλάβουν τις τύχες της χώρας, µετά
τη σωτηρία µας από τη χρεοκοπία για να αξιοποιήσουν το πρω-
τογενές πλεόνασµα και να διαχειριστούν την ανάπτυξη της οικο-
νοµίας.

Όλο αυτό το πλέγµα των ετερόκλητων επιδιώξεων καταλήγει
σε ένα στόχο. Στη διαρκή αµφισβήτηση του Πρωθυπουργού και
της Κυβέρνησής του και µάλιστα µε τον πιο αδυσώπητο, τον πιο
χυδαίο και τελικά τον πιο άδικο τρόπο. Σε πολλούς µάλιστα έχει
δηµιουργηθεί η εντύπωση ότι ακόµα και σήµερα, σ’ αυτήν την
κρίσιµη για τη χώρα µας εποχή, σε αυτό το κοµβικό σηµείο της
σύγχρονης πολιτικής ιστορίας και πάλι, κάποιοι από το παρασκή-
νιο επιχειρούν να ορίσουν τις τύχες της χώρας. Είναι όσοι επι-
χειρούν να ακυρώσουν τις προσπάθειες της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ που πασχίζει για ευνοµία, για ισονοµία, για τη διαφάνεια,
για τον κοινωνικό έλεγχο. Και η αντίδραση όλων αυτών γίνεται
περισσότερο λυσσώδης όσο δεν βρίσκουν πρόσφορο έδαφος
στους Υπουργούς και τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ.

Επειδή, λοιπόν, είναι προφανές ότι τόσο ο Πρωθυπουργός όσο
και όλοι µας, δεν γονατίσαµε, δεν χαριστήκαµε και δεν θα χαρι-
στούµε σε κανέναν, ο πόλεµος, αυτός ο ανελέητος πόλεµος,
αυτή η σκληρότατη σύγκρουση εντείνεται συνεχώς. Είναι
ανάγκη, λοιπόν, να µιλήσει ο λαός. Εκλογές, λοιπόν. Σε µια χώρα,
όµως, που θα έχει σωθεί από τη χρεοκοπία. Κανείς δεν έχει δι-
καίωµα να σταµατήσει τη χώρα από την πορεία της σωτηρίας
της. Αλλά και ο πολίτης έχει κάθε δικαίωµα, µε τη δική του κρίση
να αξιολογήσει και µε τη δική του δύναµη να ορίσει εκείνος,
ποιος θα τον εκπροσωπεί και ποιος θα διαφεντεύει την τύχη του.
Και επειδή είναι πολλοί οι ενδιαφερόµενοι, όχι βέβαια τόσο για
τη σωτηρία της χώρας, αλλά για τον χρόνο των εκλογών, θα προ-
τείνω στον Πρωθυπουργό  και την Κυβέρνηση, ευθύς αµέσως,
µετά την επιβεβαίωση της σταθερής πορείας της χώρας, την
εκταµίευση της έκτης δόσης των 8.000.000.000, αλλά και της
έβδοµης δόσης τον Φεβρουάριο, των 80.000.000.000 να προ-
σφύγουµε και να ζητήσουµε ψήφο εµπιστοσύνης από το λαό.
Ψήφο εµπιστοσύνης, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα στην Κυβέρνηση, ψήφο εµπιστοσύνης από το λαό, όταν
σταθεροποιηθεί η σωτηρία της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, κ. Παπουτσή.
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Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού, κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Από τους Ανεξάρτητους δεν
θα µιλήσει κανείς; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχουν µιλήσει οι Ανεξάρ-
τητοι µε τη σειρά που έχουν εγγραφεί και τα κόµµατα το ίδιο.

Παρακαλώ, κύριε Βελόπουλε, έχετε το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα, κύριε Βενιζέλο, ξεκινώντας τη σηµερινή µου οµιλία

να παραφράσω µία στιχοµυθία του Βολτέρου. Ο Βολτέρος είχε
πει ότι είναι επικίνδυνο να έχεις δίκιο, όταν η εξουσία έχει άδικο.
Θεωρώ ότι είναι επικίνδυνο, κύριε Υπουργέ, να έχει ο λαός δίκιο
όταν η εξουσία έχει άδικο. Και ο λαός αυτήν τη στιγµή βλέπει
όλους εµάς να διαπληκτιζόµαστε, να διαγκωνιζόµαστε και ανα-
ρωτιέµαι ποιο είναι το διακύβευµα; Δηλαδή, τι ζητάµε, τι θέ-
λουµε, τι επιζητούµε ως πολιτικός κόσµος. Ο κόσµος θυµίζει ένα
ηφαίστειο το οποίο σιγοβράζει, το ξέρουµε όλοι. Όλοι αντιµετω-
πίζουµε καµµιά φορά τη χλεύη ή ακόµη καµµιά φορά και τον προ-
πηλακισµό. Γιατί, όµως; Αναρωτηθήκαµε ποτέ για ποιο λόγο
δεχόµαστε τη χλεύη; Για ποιο λόγο όλο το πολιτικό σύστηµα δεν
στέκεται απέναντι στις περιστάσεις, δεν στέκεται απέναντι στο
ζητούµενο και ποιο είναι αυτό. 

Δεν θα µπω ξέρετε στη λογική φταίµε εµείς, φταίτε εσείς. Θα
σας πω, όµως, κάτι, κύριε Υπουργέ, το οποίο το διάβασα στο twit-
ter του Πρωθυπουργού. Λέει ο Πρωθυπουργός της χώρας, ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στο δικό του twitter: «Όσο πιο πολύ οι Έλ-
ληνες πουν η Ελλάδα µετράει περισσότερο από εµένα, τόσο πιο
σπουδαίο θα είναι το µέλλον µας». Αυτό πρέπει να το ακούσουµε
ο κάθε ένας ξεχωριστά και πάνω απ’ όλα ο Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ, κύριοι συνάδελφοι. Πρέπει να το ακούσει ο ίδιος, γιατί
πάνω από αυτόν και πάνω από εµάς υπάρχει η πατρίδα, υπάρχει
η Ελλάδα. Και αναρωτιέµαι εάν ο ίδιος έχει αναγνώσει ποτέ τι
γράφει στο twitter του. 

Να πάµε, λοιπόν, σε αυτό που πρέπει να ακούσουµε. Εγώ αι-
σθάνοµαι θλίψη και αισθάνοµαι και οργή, κύριοι Υπουργοί, όταν
ακούω τον Υπουργό Οικονοµικών της Βουλγαρίας να λέει αυτο-
λεξεί, κύριε Υπουργέ -γιατί καταντήσαµε την Ελλάδα περίγελο
όλων των Βαλκανίων- «οι συµπατριώτες µου χαίρονται σε αρκετά
µεγάλο βαθµό για τα δεινά των Ελλήνων».

Όταν ο Αλβανός Υπουργός Εργασίας λέει ότι δέχεται Έλληνες
µετανάστες στην Αλβανία για εργαζόµενους, τα πράγµατα δεν
πάνε καλά, κύριοι συνάδελφοι. Και δεν είναι ρατσιστικό, απλά
είναι επιτακτική ανάγκη να αντιληφθούµε την αναγκαιότητα να
βγούµε µπροστά από τις εξελίξεις, γιατί το δυστύχηµα του πολι-
τικού κόσµου είναι ότι ακολουθεί τις εξελίξεις. Ακολουθούµε
δραµατικές εξελίξεις, πηγαίνουµε πίσω απ’ αυτές και αυτό είναι
το χειρότερο. Πρέπει να πάµε µακριά από κοµµατικές αγκυλώ-
σεις, µακριά από τα δεινά που οδήγησαν τον τόπο σαράντα χρό-
νια εδώ που τον οδήγησαν. 

Αν ζούσε ο Φρόιντ, κύριοι συνάδελφοι, θα είχε αυτοκτονήσει
και το λέω εδώ, µέσα στη Βουλή. Γιατί θα είχε αυτοκτονήσει,
κύριε Υπουργέ; Γιατί µας λέτε ότι τα ταµειακά διαθέσιµα είναι
600 και 700 εκατοµµύρια ευρώ, όταν έχουµε την ειδική έκθεση
του Υπουργού κ. Καστανίδη που λέει ότι ένα δηµοψήφισµα κο-
στίζει 110 εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, έχουµε ταµειακά διαθέ-
σιµα 600 εκατοµµύρια ευρώ και θα δίναµε για ένα δηµοψήφισµα
τα 110 εκατοµµύρια ευρώ; Είναι λογική αυτή; Πέρα από το αν
παίξαµε ή αν δεν παίξαµε µε το ευρώ, αν κάποιοι κέρδισαν ή δεν
κέρδισαν, γιατί ξέρουµε ότι οι αγορές κέρδισαν µε αυτήν την
ιστορία, κάποιοι κερδοσκόποι, ο Σόρος και οι υπόλοιποι, δεν το
ερευνώ. Έχω 600 εκατοµµύρια ευρώ ταµείο και θέλω να δώσω
110 στο δηµοψήφισµα; Είναι λογική, κύριοι συνάδελφοι, αυτή;
Είναι λογική ενός Πρωθυπουργού που θέλει να ανακαλύψει τι;
Ότι είναι δηµοκράτης τώρα; 

Αργά σκεφθήκαµε τη δηµοκρατία και το λέω για να καταλά-
βουµε και επειδή έχω λίγο χρόνο. Εµένα µε ενοχλεί, κύριε
Υπουργέ, να µου λένε όλοι οι Ευρωπαίοι ότι το πρόβληµα της Ελ-
λάδος είναι το χρέος. Δεν ξέρω πολλά πράγµατα στα οικονοµικά,
έχω, όµως, επιχειρήσεις δικές µου. Το πρόβληµα της Ελλάδας
δεν είναι το χρέος. Το πρόβληµα είναι το έλλειµµα. Το πρόβληµα
είναι ότι δεν παράγει τίποτα ο τόπος. Αν αύριο το πρωί ο Υπουρ-

γός αναγκαστεί να χρεοκοπήσει την Ελλάδα, δεν θα µπορέσουµε
να ταΐσουµε µε γάλα τα παιδιά µας, γιατί δεν παράγουµε γάλα.
Το καταλαβαίνουµε αυτό; Δεν έχουµε σιτάρι για να κάνουµε
ψωµί. Αυτό είναι το πρόβληµα, Υπουργέ µου, η έλλειψη παραγω-
γικότητας, ούτε νοµισµατικό είναι το πρόβληµα, ούτε το ευρώ.
Τίποτα. Απλά δεν παράγουµε. Το παιδί, το εγγόνι το δικό σας αν
αύριο το πρωί χρεοκοπήσουµε -πολύ φοβούµαι ότι µε τη λογική
που έχουµε θα οδηγηθούµε και εκεί- δεν θα έχει να πιει ένα πο-
τήρι γάλα. 

Χαµογελούν κάποιοι, αλλά εδώ είναι το ζητούµενο. Ποιο
χρέος; Όλες οι χώρες είναι χρεωµένες, εµείς όµως δεν παρά-
γουµε τίποτα. Αυτό είναι το µείζον θέµα και αυτό κανείς δεν το
έχει καταλάβει. Γι’ αυτό, λοιπόν, όποια και αν είναι η κυβέρνηση
αύριο το πρωί, είτε εσείς, κύριε Υπουργέ, είτε οι άλλοι είτε οι
παρ’ άλλοι, ας κοιτάξουµε να ξεκινήσουµε από το άλφα και το
άλφα σηµαίνει παραγωγή. Ζούµε µε φαντασιώσεις. Το έλλειµµα,
το χρέος, ο πληθωρισµός, αυτά είναι νούµερα. Τα νούµερα φτιά-
χνονται, αλλά για να φτιαχτούν χρειάζεται ο άνθρωπος και η πα-
ραγωγική διαδικασία. Αυτή είναι η ουσία του προβλήµατος.

Και επειδή ξέρουν πολλοί εδώ µέσα καλά οικονοµικά, ξέρουν
ότι τα επόµενα χρόνια οι τιµές των τροφίµων θα ανέβουν πάρα
πολύ λόγω του υπερπληθυσµού. Άρα, λοιπόν, αν η χώρα αδράξει
την ευκαιρία και δηµιουργήσει παραγωγική διαδικασία σε επί-
πεδο τροφίµων, κύριε Υπουργέ, αυτή θα είναι η λύση, τα τρό-
φιµα, το γάλα, το τυρί, αυτά που δεν έχουµε σήµερα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Όταν, λοιπόν, τα τρόφιµα γίνουν η κορωνίδα των πολέµων, η

κορωνίδα των αντιδικιών λόγω του υπερπληθυσµού, εµείς θα εί-
µαστε έτοιµοι, Υπουργέ µου. Θα είστε έτοιµος εσείς, έτοιµη η
ελληνική κυβέρνηση, έτοιµη η Ελλάδα για να αντιµετωπίσει το
πρόβληµα, γιατί έρχεται το πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Και επειδή πιέζει ο χρόνος και δεν θέλω κανενός το χρόνο να
πάρω, θα πω το εξής: Κάνω µία έκκληση σε όλους µε πολλή συµ-
πάθεια, να παίρνετε ελληνικά προϊόντα, ούτε «LOUIS VUITTON»,
ούτε «PRADA», ούτε «ARMANI», ούτε τίποτα. Μόνο ελληνικά προ-
ϊόντα. Κάθε στήριξη ελληνικού προϊόντος, είναι θέσεις εργασίας.
Καταλάβετέ το. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Αυτό ισχύει και για µένα, για όλους µας. Ελληνικά προϊόντα.

Πώς είναι δυνατόν εδώ µέσα, µεταξύ µας, να φοράµε «ARMANI»
ή «BURBERRY», όταν δεν στηρίζουµε την ελληνική οικονοµία; Και
το λέω αυτό το πολύ απλό. Ξεκινάς από το άλφα για να πας στο
ωµέγα. 

Κύριε Υπουργέ, από αύριο αρχίζουν δύσκολες µέρες. Έχω επι-
σηµάνει την αναγκαιότητα να βγάλει επιτέλους ο τόπος το φυ-
σικό αέριο και το πετρέλαιο που διαθέτει. Αυτήν τη στιγµή στη
Μεσόγειο παίζονται τεράστια παιχνίδια. Είµαστε απόντες, κύριε
Υπουργέ. Λείπουµε από το ενεργειακό παιχνίδι. Το φυσικό αέριο
και το πετρέλαιο είναι το αύριο του τόπου µαζί µε την παραγω-
γική διαδικασία. 

Αν το κάνουµε αυτό, γιατί κάναµε αγώνα και ο Πρόεδρος και
εµείς οι υπόλοιποι, εάν, δηλαδή, ο κ. Μανιάτης, η επόµενη κυ-
βέρνηση, εσείς Υπουργέ µου, γιατί σήµερα κάνατε ακόµη ένα
βήµα απ’ όσο γνωρίζω και προς τιµή σας, αν λοιπόν αντιλη-
φθούµε τις τεράστιες ποσότητες φυσικού αερίου, η Ελλάδα
αύριο θα είναι ο ενεργειακός παίκτης της περιοχής. Αυτή είναι η
ουσία, να δώσουµε ελπίδα, κύριοι συνάδελφοι.

Δεν θέλω να επαναλάβω αυτό που είπα, ότι αν ζούσε ο Φρόιντ
θα αυτοκτονούσε. Λέω, λοιπόν, κλείνοντας, ας µη δολοφονή-
σουµε τη λογική, ας µη δολοφονήσουµε την ελπίδα, ας µη δολο-
φονήσουµε την πατρίδα. Όλοι είµαστε απαραίτητοι, παρά τα
λάθη που κάναµε. Όλοι µαζί µπορούµε να προχωρήσουµε για το
καλό του τόπου, αλλά µε µία προϋπόθεση: Το καλό του τόπου
είναι πάνω από την καρέκλα και το προσωπικό συµφέρον του κα-
θενός. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και έχω καταχραστεί και το χρόνο
σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
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τής του ΠΑΣΟΚ κ. Αθανάσιος Αλευράς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

προσπαθήσω να είµαι σαφής στην τοποθέτησή µου και ειλικρι-
νής.

Πριν από λίγες ηµέρες η χώρα και η ηγεσία της έζησαν στιγµές
εξευτελισµού στη Γαλλία. Υπήρξαν το αποτέλεσµα µιας ατυχέ-
στατης επιλογής για ένα δηµοψήφισµα που έθετε σε κίνδυνο την
ευρωπαϊκή ταυτότητα της χώρας. Η επιλογή του δηµοψηφίσµα-
τος όπως είναι γνωστό, ανακλήθηκε, το στίγµα της ταπείνωσης
όχι. 

Οι χειρισµοί αυτοί κατέδειξαν, όµως, πως το κυβερνητικό σύ-
στηµα εξακολουθεί να µη µπορεί να διακρίνει τις βασικές παρα-
µέτρους του προβλήµατος. Το δηµοψήφισµα επελέγη ως µία
ακόµη κρίσιµη άσκηση του παραδοσιακού κοµµατικού πολιτικού
παιγνιδιού. Επιλέγουµε δηλαδή µία κοµµατική τακτική στα µέτρα
των σκοπιµοτήτων και αυτή υποκαθιστά τις πολιτικές επιλογές.
Το τραγικό, όµως, ήταν πως το κυβερνητικό σύστηµα δεν µπο-
ρούσε να δει, παρ’ ότι ζει στη φωτιά της εθνικής κρίσης, την πυρ-
καγιά της διεθνούς οικονοµικής κρίσης. Δεν µπορούσε να
διακρίνει ότι στην Ευρωζώνη δεν υπάρχουν ούτε τα αναγκαία κε-
φάλαια για τη σωτηρία όλων των χωρών που αντιµετωπίζουν
πρόβληµα χρέους, ούτε και ο χρόνος. Το δηµοψήφισµα και µά-
λιστα µέσα σε τρεις µήνες έθετε ολόκληρη την Ευρωζώνη σε αί-
ρεση, πράγµα καταστροφικό σε µια στιγµή που η Ιταλία παρα-
δίδεται στις διαθέσεις των αγορών και σε λίγο θα ακολουθήσει
η Γαλλία.

Ο χειρισµός έδειξε πως η κυβέρνηση που πέτυχε έναν ικανο-
ποιητικό συµβιβασµό στα δύσκολα πριν από λίγες ηµέρες, ηττή-
θηκε από το αυτονόητο αµέσως µετά. Στη δυτική Κοινοβου-
λευτική Δηµοκρατία πιστεύω ότι οι πολιτικές ευθύνες για τα λάθη
αποδίδονται και κυρίως αναλαµβάνονται. Θα ήταν ευχής έργον
να είχαν αναληφθεί από τον Πρωθυπουργό και να είχε δοθεί η
δυνατότητα στην κοινοβουλευτική Πλειοψηφία να αναζητήσει την
πρόσφορη λύση.

Δυστυχώς επελέγη και πάλι η λύση του κοµµατικού ελιγµού
και καλούµαστε σήµερα να ψηφίσουµε σε µία διαδικασία εµπι-
στοσύνης που δοκιµάζει τους θεσµούς. Και τους δοκιµάζει, γιατί
καλούµαστε να εκφράσουµε την εµπιστοσύνη σε µια Κυβέρνηση,
η οποία εντός ολίγων ωρών µετά θα παραιτηθεί. Λυπάµαι, αλλά
η επιλογή αυτή είναι παρανοϊκή και αστόχαστη ακόµα µια φορά.
Αποδεικνύεται, όµως, πως η Κυβέρνηση και Πρωθυπουργός αδυ-
νατούν να µιλήσουν µε ειλικρίνεια και τόλµη για την κρίση και να
χαράξουν µια πολιτική ηγεσίας για το οικονοµικό πρόβληµα της
χώρας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι πιστεύουν πως η Ελλάδα
θα σωθεί χωρίς δοµικές αλλαγές στη διοίκηση, χωρίς δοµικές
αλλαγές στην αγορά εργασίας, την παραγωγικότητα, τα πανεπι-
στήµιά της, χωρίς εσωτερική υποτίµηση, απλώς κρύβουν την
αλήθεια από τον κόσµο. Είναι µια πολιτική που µέχρι σήµερα την
έχουµε ζήσει από την Αντιπολίτευση και από άλλες δυνάµεις που
θέλουν τα λεφτά της τρόικας αλλά χωρίς την τρόικα, που θέλουν
πολιτική εκσυγχρονισµού χωρίς τον εκσυγχρονισµό, που θέλουν
την ανάπτυξη, χωρίς πολιτικές ανάπτυξης. 

Το µνηµόνιο δεν υπάρχει αµφιβολία ότι ήταν επιλογή τιµωρη-
τική για την Ελλάδα και ήταν τιµωρητική για το δηµοσιονοµικό
χάλι που παρέδωσε η προηγούµενη κυβέρνηση. Γι’ αυτό και το
µνηµόνιο δεν είχε σχεδιαστεί για να δώσει λύση στο δοµικό πρό-
βληµα της ελληνικής οικονοµίας, που είναι πρόβληµα χαµηλής
παραγωγικότητας. Αυτή η χαµηλή παραγωγικότητα δοκιµάζει
σήµερα την ελληνική οικονοµία και τις παραγωγικές δυνάµεις
της χώρας, οι οποίες όµως δοκιµάζονται και από το πρόβληµα
της έλλειψης ρευστότητας µέσα στο τραπεζικό σύστηµα. 

Ο διεθνής παράγοντας θα πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του ότι µία
χώρα που βρίσκεται διαρκώς και µονίµως υπό την απειλή της
χρεοκοπίας –και η Ελλάδα είναι σε τέτοια κατάσταση σήµερα-
δεν µπορεί να προσελκύσει επενδύσεις και δεν µπορεί αξιόπιστα
να λύσει το πρόβληµα. Πρέπει να δοθεί λύση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το διακύβευµα είναι µεγάλο και
θέλω να το πω µε απόλυτη ειλικρίνεια, όπως το καταλαβαίνω. Η
απόφαση των τελευταίων ηµερών του Οκτωβρίου λέει για την
Ελλάδα τα εξής: «Σας εξασφαλίζουµε τη χρηµατοδότηση για δύο

µε τρία χρόνια ακόµα. Στα δύο µε τρία αυτά χρόνια θα πρέπει να
κάνετε όλες τις επιλογές, οι οποίες είναι απαραίτητες για να λύ-
σετε τα προβλήµατά σας. Το 2014 σταµατάει η χρηµατοδότηση
της Ελλάδας από το µηχανισµό. Η Ελλάδα δεν θα µπορέσει να
επιστρέψει στις αγορές µετά το 2014». Αν η Ελλάδα, λοιπόν, δεν
έχει καταφέρει να αντιµετωπίσει το δηµοσιονοµικό έλλειµµά της
µέχρι το 2014, το 2014 ή θα κληθεί να κάνει επιλογές µε τεράστιο
κοινωνικό κόστος και ανεργία ή θα οδηγηθεί στη δραχµή. Και νο-
µίζω ότι οι πολιτικές δυνάµεις οφείλουν να καταλάβουν ότι αυτό
είναι το διακύβευµα και το στοίχηµα και γι’ αυτό έχουµε πολύ
λίγο χρόνο να κάνουµε τις αναγκαίες αλλαγές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
µπορεί απλώς να αξιώνει το σχηµατισµό µιας υπηρεσιακής κυ-
βέρνησης. Θα είναι µοιραίο λάθος να δοκιµάσουµε ακόµα µία
φορά µε τρικ και τεχνάσµατα να αντιµετωπίσουµε ένα δοµικό
πρόβληµα της χώρας. Η χώρα αντιµετωπίζει δοµικά προβλήµατα
και απαιτεί ευθύνη για να τα αντιµετωπίσει και ευθύνη από τις
δυνάµεις εκείνες που πιστεύουν στο ευρωπαϊκό προσανατολισµό
της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Είναι αυτονόητο ότι η Κυβέρνηση που

σήµερα κρίνεται εξελέγη από το λαό. Δεν µπορεί να απολέσει
την πλειοψηφία χωρίς να καταθέσει την εντολή και δεν µπορεί
κατά την άποψή µου να καταψηφιστεί χωρίς να υπάρχει εναλλα-
κτική κυβερνητική λύση και τέτοια εναλλακτική λύση, µέχρι αυτήν
τη στιγµή τουλάχιστον, δεν υπάρχει. Η επιλογή να καταψηφιστεί
η Κυβέρνηση µέσα σε τέτοια εθνική κρίση θα οδηγήσει σε ακυ-
βερνησία και χρόνος για ακυβερνησία δεν µπορεί να υπάρξει. Η
κοινοβουλευτική Πλειοψηφία οφείλει συνεπώς να διατηρηθεί και
να δώσει επειγόντως τη λύση διακυβέρνησης που να εξασφαλίζει
τη σωτηρία της χώρας. Τα κόµµατα, οι πολιτικοί και όλες οι δυ-
νάµεις θα κριθούν από το αν θα σταµατήσουν να κρύβονται πίσω
από την ουσία των προβληµάτων. Αυτό που µένει στις επόµενες
γενιές είναι η ευθύνη που θα αναλάβουµε απόψε. Η ευθύνη της
σηµερινής βραδιάς είναι που θα µείνει στην ιστορία και ελπίζω
πως όλοι αντιλαµβανόµαστε πως η ευθύνη αυτή συνεπάγεται και
µια µεγάλη κληρονοµιά. Και για όσους αγαπούν τη  λογοτεχνία…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε όµως λο-
γοτεχνικά τη φράση σας. Ολοκληρώστε!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΑΛΕΥΡΑΣ: Επιτρέψτε µου να κλείσω µε αυτό θυ-
µίζοντας ότι εκτός από τις συνήθεις κληρονοµιές υπάρχει και η
κληρονοµιά της απώλειας,  όπως µας είπε η διάσηµη Ινδή συγ-
γραφέας, η Κίραν Ντεσάι.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστάσιος
Κουράκης για έξι λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αυτό που θέλω να πω, µια που είναι εδώ ο Υπουργός των Εξω-
τερικών, είναι ότι σήµερα το µεσηµέρι ισραηλινά πολεµικά πλοία
κατέλαβαν σε διεθνή ύδατα δύο µικρά επιβατικά σκάφη που συµ-
µετέχοντας στη διεθνή αποστολή πήγαιναν προς τη Γάζα. Ισραη-
λινοί κοµάντος τελείως παράνοµα στα διεθνή χωρικά ύδατα
συνέλαβαν είκοσι επτά συνολικά επιβαίνοντες, ανάµεσα στους
οποίους είναι δύο Έλληνες, οι οποίοι ήταν καπετάνιοι. Ήταν ο
Γιώργος Κλώντζας και ο Ζαχάρης Στυλιανάκης, Κρητικοί, οι
οποίοι είχαν συµµετάσχει σε προηγούµενες αποστολές. Ζητή-
σαµε από τον Υπουργό Εξωτερικών να λάβει όλα τα ενδεικνυό-
µενα µέτρα, ώστε η ελληνική Κυβέρνηση να αντιστοιχηθεί µε τα
συναισθήµατα και τις διαθέσεις του ελληνικού λαού, για τον
ασφαλή επαναπατρισµό των δύο Ελλήνων ακτιβιστών. Ελπίζουµε
ο κύριος Υπουργός Εξωτερικών να κάνει ό,τι πρέπει να κάνει και
είµαι σίγουρος γι’ αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο θέµα που συζητούµε, ζή-
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σαµε την Ευρωπαϊκή Ένωση να ασκεί έναν εκβιασµό µε ένα τα-
πεινωτικό τελεσίγραφο που δείχνει ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση από
οικονοµική ηγεµονία ολοένα µεταβάλλεται και σε πολιτική ηγε-
µονία.

Είναι σίγουρο ότι κυρίαρχοι κύκλοι υπαγόρευσαν τη θέλησή
τους απευθυνόµενοι κατά την άποψή τους σε υποτελείς και υπο-
τακτικούς. Η στάση των Μέρκελ-Σαρκοζί συνιστά θεσµική
εκτροπή και µε τον τρόπο τους θέλουν να καθυποτάξουν τους
λαούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Γνωρίζετε ότι σήµερα που συζητά το ελληνικό Κοινοβούλιο το
θέµα αυτό, τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης από το Βερολίνο εκ-
βιάζουν ότι εάν τα δύο κόµµατα δεν τα βρουν, µε τον τρόπο που
υπαγορεύουν, θα υπάρξουν χιλιάδες δεινά για τη χώρα µας. 

Μπροστά σ’ αυτόν τον εκβιασµό ο Πρωθυπουργός της χώρας
υποχώρησε, υπακούοντας τις επιταγές τους και την υποχώρηση
αυτή χειροκρότησε όλο το πολιτικό κατεστηµένο και τα διάφορα
κέντρα. Πέρα, όµως, απ’ αυτήν την υποχώρηση, σηµαντική ήταν
η αποκάλυψη του ρόλου της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία αποκα-
λύφτηκε πλήρως στα µάτια του ελληνικού λαού, γιατί από την
αντιµνηµονιακή ρητορική πέρασε στη στήριξη της δανειακής
σύµβασης, η οποία στην ουσία είναι η τροϊκανή επιτροπεία, η εκ-
ποίηση του δηµόσιου πλούτου και η περαιτέρω εκπτώχευση των
πολιτών. Αυτή είναι η νέα δανειακή σύµβαση. 

Πώς έγινε αυτή η µετακίνηση της Νέας Δηµοκρατίας; Σ’ αυτό
το σηµείο θα συµφωνήσουµε µε τον κύριο Πρωθυπουργό ότι µε
την αναγγελία του δηµοψηφίσµατος, µετά από τη θύελλα που
ξεσήκωσε όλος ο δεξιός χώρος, τα διάφορα κέντρα, τα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης και τα επιχειρηµατικά συµφέροντα τροµο-
κρατήθηκαν µπροστά στο ενδεχόµενο να εκφραστεί ο λαός ενάν-
τια στη δανειακή σύµβαση. Έτσι, λοιπόν, ο τρόµος αυτός
υποχρέωσε τη Νέα Δηµοκρατία να πετάξει τη µάσκα της αντιπο-
λιτευτικής τακτικής και να συµφωνήσει στο ουσιώδες, δηλαδή,
στην υποταγή στις διαδικασίες της καπιταλιστικής ανασυγκρό-
τησης.

Οµοίως αποκαλύφτηκε και ο ρόλος του Λαϊκού Ορθόδοξου
Συναγερµού, ο οποίος µε την επικίνδυνη υποκριτική πολιτική του,
ενώ στην αρχή ψήφισε το µνηµόνιο, στη συνέχεια εµφανίστηκε
υπερασπιστής του λαού και τελικώς θα στηρίξει µια κυβέρνηση
που θα υπογράψει τη δανειακή σύµβαση µε το περιεχόµενο που
ανέφερα προηγουµένως. 

Σχετικά µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θέλω να πω ότι
είναι θετική η στάση του για το µέτωπο απέναντι στο δηµοψήφι-
σµα, όπου εξαρτά το όχι και καλεί το λαό να ψηφίσει ανεξάρτητα
από τη θέση που έχουν οι πολίτες για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Θεωρούµε ότι αυτό είναι µια πολύ καλή εξέλιξη. Καλούµε σε
συνεργασία το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, να συµφωνή-
σουµε, να συµπαραταχθούµε, να παλέψουµε όλοι µαζί ώστε να
πάµε άµεσα σε εκλογές, όχι µόνο για να αποτυπωθεί η θέληση
των πολιτών, αλλά για να µαταιωθεί η υπογραφή της σύµβασης. 

Τους καλούµε για να ανασυστήσουµε ένα µέτωπο όλων των
δυνάµεων που τάσσονται εναντίον της δανειακής σύµβασης που
µόνο δεινά θα προσφέρει στον τόπο. Καλούµε να αρνηθούµε και
να πολεµήσουµε µέσα και έξω από τη Βουλή το µαγείρεµα της
συναινετικής κυβέρνησης που συνιστά εκτροπή της θέλησης του
λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι στην κοινωνία κτί-
ζεται το µέτωπο της Αριστεράς, το µέτωπο δηλαδή των δυνά-
µεων που αρνούνται τα µνηµόνια και την εξάρτηση από κέντρα
συµφερόντων, σε Ελλάδα και Ευρώπη. Αυτό το µέτωπο το θέλει
όλος ο κόσµος και ορθώς το θέλει, επειδή µια τέτοια συµµαχία
θα µπορούσε να διεκδικήσει µε ρεαλιστικούς όρους την εξουσία,
να ακυρώσει τις δουλικές συµβάσεις και το επαχθές χρέος, να
διαπραγµατευθεί µε άλλους όρους και να προξενήσει ένα ντό-
µινο εξελίξεων και στην υπόλοιπη Ευρώπη, δίνοντας προοπτική
και ελπίδα και στους άλλους λαούς της Ευρώπης. 

Τέλος, θεωρούµε ότι ο ρόλος του λαϊκού παράγοντα δεν είναι
χωρίς σηµασία. Οι εκλογές δεν δίνουν λύση από µόνες τους αν
ο λαός είναι στο περιθώριο και στην τηλεοπτική του πολυθρόνα.
Οι αγώνες στους τόπους δουλειάς, στον τόπο κατοικίας, στις
πλατείες είναι η εγγύηση για την προοπτική των εξελίξεων υπέρ
του λαού και των εργαζοµένων. 

Το κίνηµα των πολιτών το προηγούµενο διάστηµα, οι µεγάλες
γενικές απεργίες, οι διαδηλώσεις εκατοντάδων χιλιάδων λαού,
οι παρελάσεις του λαού στην πραγµατικότητα, έφεραν όλα αυτά,
δηλαδή την κρίση του συστήµατος. Είναι πολύ σηµαντικό να γνω-
ρίζει ο λαός και το λαϊκό κίνηµα ότι κατακτά νίκες που δεν είναι
χωρίς αντίκρισµα και χωρίς αντικείµενο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρούµε ότι σήµερα δεν
ζούµε την κατάρρευση του συστήµατος, αλλά την ανασύνταξή
του. Ας προσπαθήσουµε, όλες οι δυνάµεις που είναι ενάντια στα
σχέδια που εξυφαίνονται, να ενωθούµε για την ανατροπή του.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Οικονοµικών και συνονόµατός µου κ. Φίλιππος
Σαχινίδης, για δέκα λεπτά. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα µιλήσω λιγότερο από τα
δέκα λεπτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την 26η Οκτωβρίου του 2011,
το Συµβούλιο Κορυφής των χωρών της Ζώνης του ευρώ πήρε
σηµαντικές αποφάσεις για τη χώρα µας, αποφάσεις που κτίζουν
και βελτιώνουν τη συµφωνία του περασµένου Ιουλίου.

Η ευκαιρία που δίνεται στη χώρα µας είναι ιστορική, καθώς µε
τα νέα δεδοµένα που προκύπτουν επιτυγχάνουµε δραστική µεί-
ωση του χρέους της χώρας αλλά και της εξυπηρέτησής του. 

Διαµορφώσαµε πλέον τις προϋποθέσεις ώστε οι θυσίες των
πολιτών τα δύο τελευταία χρόνια να πιάσουν τόπο, να επιστρέψει
η χώρα σε µία σταθερή αναπτυξιακή πορεία στο εσωτερικό της
Ευρωζώνης. Το παράδοξο σήµερα είναι ότι η συµφωνία αυτή χει-
ροκροτείται, αλλά ο Πρωθυπουργός της χώρας που την πέτυχε
λοιδορείται. 

Η συµφωνία όµως αυτή προϋποθέτει ενέργειες που πρέπει να
υλοποιήσουµε µε αποτελεσµατικότητα, σε αυστηρά χρονικά
όρια. Η χώρα δεν έχει πλέον την πολυτέλεια της καθυστέρησης
και των υπεκφυγών. Άµεσα πρέπει να κατατεθεί στη Βουλή το
σχέδιο του προϋπολογισµού για το έτος 2012, προκειµένου να
πετύχουµε το δηµοσιονοµικό στόχο που έχει τεθεί. 

Πρέπει να ξεκινήσουν και να ολοκληρωθούν οι συζητήσεις µε
τους θεσµικούς µας εταίρους για τη νέα δανειακή σύµβαση,
καθώς και τις δεσµεύσεις που αυτή συνεπάγεται για τη χώρα
µας. Διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εταίροι δεν πρόκειται
να προσέλθουν στην υπογραφή µίας δανειακής σύµβασης εάν
δεν έχουν προσδιοριστεί και οι δεσµεύσεις, τις οποίες αναλά-
βαµε ως χώρα και εκτιµώ ότι αυτές τις δεσµεύσεις θα κληθούν
να τις υπογράψουν περισσότεροι του ενός πολιτικοί φορείς. 

Παράλληλα, η χώρα σε συνεργασία µε τους θεσµικούς εταί-
ρους, θα πρέπει να διαµορφώσει το τεχνικό πλαίσιο υλοποίησης
των αποφάσεων της 26ης Οκτωβρίου, να ολοκληρωθούν οι δια-
δικασίες για την εκταµίευση της έκτης δόσης και στο τέλος Δε-
κεµβρίου να προχωρήσουµε στην ψήφιση από τη Βουλή του
προϋπολογισµού αλλά και της νέας δανειακής σύµβασης, µαζί
µε το πλαίσιο των δηµοσιονοµικών και των διαρθρωτικών δε-
σµεύσεων που θα αναλάβει η χώρα. Διότι -ας µην αυταπατάται
κανείς- η χώρα, ανεξάρτητα από κυβερνήσεις, τα επόµενα χρόνια
θα πρέπει να µειώνει τα ελλείµµατά της και να προχωρήσει στη
διασφάλιση πλεονασµατικών προϋπολογισµών. 

Με όλες αυτές τις προϋποθέσεις η χώρα µας θα εξασφαλίσει
τα ποσά που είναι αναγκαία στις αρχές του 2012, προκειµένου
να προχωρήσει στην υλοποίηση της ανταλλαγής των οµολόγων,
καθώς και στην επανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών διασφαλί-
ζοντας µε αυτόν τον τρόπο την εξυγίανση και τη σταθερότητα
του τραπεζικού συστήµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η Βουλή θα αποφασίσει
ποια θέλει να είναι η µελλοντική πορεία της χώρας. Θα δώσει
ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, προκειµένου να προχω-
ρήσει σε συνοµιλίες µε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση για να σχη-
µατιστεί κυβέρνηση, η οποία θα φέρει σε πέρας την υλοποίηση
των αποφάσεων της 26ης Οκτωβρίου ή θα επιλέξει να εξωθήσει
στην πραγµατοποίηση εκλογών οδηγώντας τη χώρα σε πλήρη
αβεβαιότητα ως προς την εφαρµογή των αποφάσεων της 26ης
Οκτωβρίου; Διότι κανείς δεν µπορεί να προδικάσει ποιο θα είναι
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το αποτέλεσµα µιας εκλογικής αναµέτρησης και η χώρα µπορεί
να οδηγηθεί σε πολιτική αστάθεια και αβεβαιότητα, µε βραχύβιες
και αδύναµες πολιτικά κυβερνήσεις, οι οποίες δεν θα µπορούν
να υλοποιήσουν τις δεσµεύσεις που έχουµε αναλάβει.

Υπάρχει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα που να γοητεύεται µε την
ιδέα να ζήσουµε ξανά τη δεκαετία του 1920, µια δεκαετία που
είναι ταυτισµένη µε εθνικές, πολιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές
περιπέτειες; Στο παρελθόν πολλές φορές η χώρα βρέθηκε λίγο
πριν από το γκρεµό και από την ιστορική εµπειρία γνωρίζουµε
ότι η επιλογή της χώρας, η επιλογή των πολιτικών κυβερνήσεων
ήταν όχι πώς να αποφύγουµε το γκρεµό, αλλά πώς να επιταχύ-
νουµε την πορεία προς το γκρεµό. Ας µην επαναλάβουµε τα
λάθη του παρελθόντος, γιατί τότε δίκαια η κοινωνία θα απαξιώσει
πλήρως το πολιτικό σύστηµα. Μέχρι σήµερα µας ήταν πολύ πιο
εύκολο να  αναδεικνύουµε τις αντιθέσεις µας παρά τα πεδία σύγ-
κλισης. Σήµερα όµως δεν µπορούµε να γκρεµίζουµε τις γέφυρες
που οδηγούν στη συνεννόηση και στη συνεργασία. 

Καλούµε, λοιπόν, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να συνεννοη-
θούµε µαζί τους, γιατί οι πολίτες και η χώρα δεν µπορούν να πε-
ριµένουν. Ελάτε να διασφαλίσουµε την πορεία της χώρας στην
Ευρωζώνη. Αυτό αποτελεί το κορυφαίο πολιτικό και ιστορικό ζη-
τούµενο. Τα όσα περιέγραψα ότι πρέπει να κάνουµε συνιστούν
το πολιτικό πρόβληµα της χώρας και απαιτούν πολιτική λύση. 

Ελπίζω σήµερα το βράδυ και τις επόµενες ηµέρες να δοθούν
αποτελεσµατικές απαντήσεις στα παραπάνω και να µπορέσουµε
να βαδίσουµε µε καλύτερες προϋποθέσεις το δύσκολο δρόµο
που έχουµε µπροστά µας για τη χώρα µας και για τους πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ, κ. Αργύριος Λαφαζάνης.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και γιατί έπρεπε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι και συναδέλφισσες, αυτό το βάρος που σηκώνουµε δύο χρό-
νια µόνοι µας, να το κρατήσουµε και άλλο και να αντέξουµε και
άλλο;

Πράγµατι σαν άνθρωποι, πράγµατι σαν πολιτικοί –µε εισαγω-
γικά ή χωρίς- πράγµατι σαν άνθρωποι που προσπαθούσαµε να
σώσουµε αυτήν τη χώρα, αντέξαµε δύο χρόνια. Και όταν θελή-
σαµε να µοιραστούµε αυτό το βάρος µε τον ελληνικό λαό, µε τον
εντολοδόχο µας, µε αυτόν που µας έστειλε εδώ, µε αυτόν που
δικαιούται και απαιτεί να µοιράζεται τις ευθύνες µαζί µας ξεση-
κώθηκε θύελλα.  Νόµιζα ότι ο Συνασπισµός µάς είχε χαρακτηρί-
σει κι αυτός τυχοδιώκτες, που πηγαίναµε για δηµοψήφισµα και
σήµερα άκουσα µε έκπληξη Βουλευτή του Συνασπισµού να λέει
ότι µάλλον το ήθελαν, µάλλον κακώς δεν πήγαµε σε δηµοψήφι-
σµα.

Πέρα λοιπόν, από το παγκόσµιο σοκ που προκάλεσε, πέρα από
τις παρενέργειες –και κάποιες θετικές- που προκάλεσε αυτή η
εξαγγελία για το δηµοψήφισµα- έπεσε ολόκληρη η Αντιπολί-
τευση µε µανιώδη τρόπο, µε τρόπο λυσσαλέο, να χτυπήσει αυτό
το δηµοψήφισµα. 

Και βέβαια, όταν µας απαγόρευσαν το σωστό ερώτηµα, αυτό
που θέλαµε να βάλουµε, δηλαδή αν εγκρίνει ο ελληνικός λαός
τη µέχρι τώρα πορεία µέσα από την έγκριση της δανειακής σύµ-
βασης, γιατί η δανειακή σύµβαση, αυτό το µεγάλο επίτευγµα που
πετύχαµε στις 27 Οκτωβρίου, ήταν η κατάληξη µιας δίχρονης πο-
ρείας, ήταν εκεί που φτάσαµε βήµα-βήµα, σκαλί-σκαλί. Πήγαµε
στο µνηµόνιο, πήγαµε στο µεσοπρόθεσµο, πήγαµε στην 21η Ιου-
λίου και φτάσαµε σε αυτό το µεγάλο επίτευγµα. Και αυτό το επί-
τευγµα θα το δικαιώσει η ιστορία. Και αυτό το επίτευγµα το
καταφέραµε εµείς µόνοι, ολοµόναχοι. Και όταν θελήσαµε αυτό
να το επικυρώσει ο ελληνικός λαός, πραγµατικά ξεσηκώθηκαν οι
πάντες. 

Ήταν ο φόβος ότι θα έλεγε «ναι» ο ελληνικός λαός και θα δι-
καίωνε αυτήν την πορεία, θα δικαίωνε αυτήν την κατάληξη, θα
δικαίωνε αυτόν τον αγώνα, τον δίχρονο; Ήταν η ανασφάλεια για
το τι θα ακολουθούσε µετά; Ήταν η αγωνία της εξουσίας, που
κάποιοι εξουσιοµανείς, κάποιοι που έχουν τη δίψα για την εξου-
σία βιάζονται να την πάρουν και πρέπει να φύγουµε εµείς για να
την πάρουν; Ίσως και να ήταν κάτι απ’ όλα αυτά. Ίσως και να
ήταν όλα αυτά. 

Ο ελληνικός λαός θα αντιµετώπιζε όχι τον εκβιασµό –γιατί
εµείς δεν είχαµε υποστεί εκβιασµό, όταν ψηφίζαµε όλα τα
σκληρά, τα επώδυνα µέτρα, τα στενόχωρα µέτρα- αλλά το υπαρ-
κτό δίληµµα: καταστροφή ή δυσκολίες ή ζόρια ή στρίµωγµα ή
στενοχώριες; Και βέβαια θα προτιµούσε το δεύτερο, δεν θα προ-
τιµούσε την καταστροφή, γιατί πραγµατικά εκεί θα ήµασταν. 

Και όταν πήραµε από την Ευρώπη το τελεσίγραφο ή την απα-
γόρευση για να βάλουµε το σωστό ερώτηµα, τότε κάποιοι αντί
να αγανακτήσουν, αντί να αγανακτήσουµε όλοι, γι’ αυτήν την
ωµή παρέµβαση στα εσωτερικά µας, έριξαν τα βάρη πάλι στον
Παπανδρέου. Πάλι έφταιγε ο Παπανδρέου για λάθος χειρισµούς,
ο Παπανδρέου που δεν ρώτησε την Ευρώπη. Αυτοί που πριν έλε-
γαν ότι είναι υποχωρητικός, ότι είναι συµβιβαστικός, ότι δεν διεκ-
δικεί, δεν διαπραγµατεύεται, αυτοί οι ίδιοι τον κατηγορούσαν
γιατί δεν ρώτησε τους κηδεµόνες. 

Και ας πούµε ότι στην κατάσταση που είµαστε, είχαν κάποιο
δίκιο σε αυτό, ότι θα έπρεπε να γίνει συνεννόηση. Μα, ούτε αυτό
µας κάνει να συνειδητοποιούµε στην κατάσταση που είµαστε; Το
ότι οι ξένοι µας δίνουν εντολές, τελεσίγραφα, απαγορεύσεις,
ούτε αυτό µας κάνει να βλέπουµε πού είµαστε σήµερα; 

Και τυχοδιώκτης ο Παπανδρέου! Τυχοδιώκτης, γιατί αποφά-
σισε –αργά, στην ώρα του;- να προσφύγει στον ελληνικό λαό,
γιατί αποφάσισε να πάρει τη γνώµη του ελληνικού λαού, γιατί
αποφάσισε να µοιραστεί το δικό µας βάρος µε τους Έλληνες πο-
λίτες. 

Και βέβαια δεν ήταν τυχοδιώκτες αυτοί που κυρίως ανάµεσα
στο 2007 και 2009 έβλεπαν τη χώρα να καταστρέφεται και γι’
άλλα συζητούσαν ή που τα έλεγαν στον Καραµανλή –που τότε
ήταν σε βαθιά ύπνωση- και δεν έκανε απολύτως τίποτα. Του έλε-
γαν κάποιοι άνθρωποί του ότι πάµε για την καταστροφή και ο Κα-
ραµανλής δεν έκανε τίποτα και αυτοί το ανέχονταν. Αυτό δεν
είναι τυχοδιωκτισµός, να ανέχονται δηλαδή να µην κάνει τίποτα
η παράταξή τους, η υπεύθυνη τότε ελληνική κυβέρνηση, ενώ η
χώρα πήγαινε στην καταστροφή;

Ή, για να πάµε στο ζήτηµα του εφευρέτη και αυτού που κα-
θιέρωσε τα greek statistics και τα έκανε παγκόσµιο όρο, αυτοί
που δούλευαν τον ελληνικό λαό και δούλευαν και τους Ευρωπαί-
ους –και δουλεύονταν και µεταξύ τους σε έναν βαθµό- δεν φέ-
ρονταν τότε τυχοδιωκτικά, δεν προσπαθούσαν να ξεγελάσουν
τους πάντες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και να µην πάµε και στον ίδιο τον Αντώνη Σαµαρά και να µη
θυµηθούµε τι έκανε όταν άνοιξε τις πόρτες για να έρθουν στον
επίγειο παράδεισο, στη Γη της Επαγγελίας ή να µην σκεφθούµε
και τον οµογάλακτό του Μητσοτάκη µε τι γνήσιο και µη τυχοδιω-
κτικό τρόπο τον έριξε!

Αγαπητοί συνάδελφοι, θλίβοµαι και για το επίπεδο που επικρα-
τεί σήµερα εδώ µέσα σε αυτήν τη Βουλή. Έχουµε ακούσει εκ-
φράσεις ακραίες, έχουµε δει συµπεριφορές ακραίες, µας έχουν
αποκαλέσει προδότες, έχουν ακουστεί εκφράσεις που όχι µόνο
στο Κοινοβούλιο δεν ταιριάζουν, αλλά πουθενά µέσα στην ελλη-
νική κοινωνία δεν ταιριάζουν και βέβαια τα ακούγαµε και από
Δεξιά –από ένα συγκεκριµένο κοµµάτι της Δεξιάς- και από Αρι-
στερά, δυστυχώς. Τα ακούσαµε και όταν ήταν σε εξέλιξη η υπό-
θεση της Υπατίας και όταν τέλειωσε και αποδείχθηκε ότι ήταν
από τους πιο επιτυχηµένους χειρισµούς αυτής της Κυβέρνησης.
Τότε λούφαξαν όλοι και σήµερα και τότε και µετά δεν µιλούν κα-
θόλου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και βέβαια εγώ δεν µπορώ να ανεχθώ άλλο –πέρα από τα ευ-

φυολογήµατα και τα λογοπαίγνια του κ. Καρατζαφέρη- εκφρά-
σεις που περιέχουν έννοιες, όπως το Γουδή και ιδιαίτερα από
αυτήν την παράταξη που πέρασε πολλές φορές έξω από του
Γουδή. Πέρασε απέξω από του Γουδή πριν τη Μικρασιατική Κα-
ταστροφή, πέρασε απέξω από του Γουδή µε τη δικτατορία του
Μεταξά, πέρασε απ’ έξω από του Γουδή στον εµφύλιο και στη
δικτατορία. Να αναφέρω βέβαια ότι για τον Μεταξά έχουµε και
θαυµαστές σε αυτήν την παράταξη που σήµερα εκφράζονται ως
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θαυµαστές του. 
Ειδικά δε, από αυτή την παράταξη θέλω να πω ότι την επόµενη

φορά που θα ακούσω εγώ, ο «Βουλευτής της Α’ Δηµοτικού»,
όσον αφορά τη Βουλή, για Γουδή ή κάτι παρόµοιο, τότε δεν θα
µείνει αναπάντητο και η απάντηση θα δοθεί µε οποιονδήποτε
τρόπο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ. 

ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Γιατί έχουµε ξεφύγει από τα όρια,
γιατί δεν µπορεί εδώ µέσα να απειλούµαστε, να εκβιαζόµαστε ή
να δηµιουργούµε κλίµα τέτοιο, που να προσπαθούµε να µεταδώ-
σουµε προς τα έξω ότι πρόκειται για κάποιο έγκληµα που δια-
πράττει η παράταξή µας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κύριε
Λαφαζάνη, σας παρακαλώ. 

ΑΡΓΥΡΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι
σε αυτήν τη δίχρονη πορεία πετύχαµε την ευτυχή κατάληξη της
27ης Οκτωβρίου. Είµαστε περήφανοι γι’ αυτό, θα δικαιωθούµε
γι’ αυτό, δικαιωνόµαστε γι’ αυτό. 

Ο Πρωθυπουργός µας, ο Γιώργος Παπανδρέου, αν φύγει –που
δεν συµφωνούµε όλοι ότι πρέπει να φύγει και µέσα σε ένα ευρύ-
τερο συναινετικό σχήµα µπορεί να έχει θέση και πρωτεύοντα
ρόλο-, θα φύγει πετυχηµένος, θα φύγει δικαιωµένος και από
εµάς, από την παράταξή του και από την ιστορία. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας παρακαλέσω
για να εξαντλήσουµε σχεδόν –δεν εξαντλείται- τον κατάλογο των
οµιλητών, να αποδεχθούµε το πεντάλεπτο για τους εναποµείναν-
τες συναδέλφους Βουλευτές. 

Η κ. Ευδοξία Καϊλή έχει τώρα το λόγο και θα ακολουθήσει ο κ.
Κιλτίδης από το ΛΑΟΣ. 

Ορίστε, κυρία Καϊλή, έχετε το λόγο. 
ΕΥΑ ΚΑΪΛΗ: Αγαπητοί συνάδελφοι, ζούµε κρίσιµες στιγµές.

Βαδίζουµε ακόµα σε έναν πολύ επικίνδυνο δρόµο. Λίγες µόλις
ηµέρες πριν, έχοντας διασφαλίσει τη συµφωνία της 26ης Οκτώ-
βρη µετά από σκληρές διαπραγµατεύσεις στο εξωτερικό αλλά
και πάρα πολλές θυσίες στο εσωτερικό, η απόφαση για διενέρ-
γεια δηµοψηφίσµατος µηδένισε πάλι την αξιοπιστία µας στην κοι-
νωνία, η δε επιλογή του ερωτήµατος αλλά και η επιλογή της
χρονικής στιγµής φάνηκε ότι ήταν η χειρότερη δυνατή. 

Ρισκάραµε το µέλλον της γενιάς µας, την ώρα που ο συσσω-
ρευµένος θυµός όλων των Ελλήνων θα οδηγούσε στην καταψή-
φιση ενός οποιουδήποτε ερωτήµατος και θα ήταν η απογοή-
τευση που αισθανόµαστε όλοι απέναντι στο πολιτικό σύστηµα
και η ανάγκη έκφρασής της που θα δικαιολογούσε αυτήν την
πράξη. 

Ευτυχώς, διασωθήκαµε από τις εξελίξεις, πριν δικαιωθούµε σε
αυτές τις εκτιµήσεις και απεσύρθη οριστικά η απόφαση έστω την
ύστατη στιγµή. Έχουµε, λοιπόν, ανατροπή των δεδοµένων που
είχαµε πριν από λίγες µέρες. Αυτοεγκλωβιστήκαµε όµως, τελικά
σε νέα αδιέξοδα. Πάλι βρεθήκαµε στο χείλος της αβύσσου και
σήµερα η προσπάθειά µας εδώ είναι να ξανακερδίσουµε µια ευ-
καιρία για τη χώρα. 

Οι πεποιθήσεις µου δεν άλλαξαν. Ήταν δύσκολα αυτά τα δύο
χρόνια και  πολλοί συνάδελφοι βρεθήκαµε να σηκώνουµε βαρίδια
του παρελθόντος, κληρονοµήσαµε τέτοια βαρίδια. Βρεθήκαµε
σε απόγνωση µε βαριά ευθύνη, µπρος γκρεµός και πίσω ρέµα.
Η ελπίδα µας ότι φτάνουµε κάθε µέρα, η ελπίδα µας ότι θα δούµε
επιτέλους, αυτό το φως στο τούνελ είναι που µας κράτησε. Εύ-
χοµαι, εκ του αποτελέσµατος να φανεί ότι άξιζε αυτή η δια-
δροµή, αν και φοβάµαι πως έτσι και αλλιώς και η κοινωνία, αλλά
και οι εξελίξεις µας έχουν ξεπεράσει.

Ακούω συναδέλφους µου εδώ µέσα να µιλάνε ακόµη κοµµα-
τικά και πολωτικά και απορώ. Ακούω συναδέλφους να εκβιάζουν
µε ανεπίτρεπτους χαρακτηρισµούς και τις συνειδήσεις µας µε
αδικαιολόγητο ύφος και ήθος που δεν τους τιµούν. Ακούω συ-
ναδέλφους µου που στρουθοκαµηλίζουν και µιλάνε σαν να µην
ήταν µέρος του προβλήµατος, αλλά σαν να ετοιµάζονται να εµ-
φανιστούν αύριο ως σωτήρες. Άνθρωποι, ογκόλιθοι της πολιτι-
κής, πήραν ήδη το ανάλογο ύφος, ενώ αυτοί οι ίδιοι το µόνο που

άφησαν πίσω ήταν µεγάλα λόγια, ανολοκλήρωτα και ανενεργά
νοµοσχέδια και µια χώρα σε αυτό το σηµείο. Και εννοώ συναδέλ-
φους από όλα τα κόµµατα. 

Είµαστε στο γκρεµό. Κύριοι συνάδελφοι, είναι ώρα να αποδεί-
ξουµε ότι ξεπερνάµε την µικροπολιτική, τις ειρωνείες, τα µικρο-
συµφέροντα και τις καρέκλες. Είναι ώρα να δείξουµε ότι
αντιλαµβανόµαστε τι γίνεται εδώ έξω στη χώρα µας, αλλά και πιο
έξω στο εξωτερικό, ότι ακούµε τι στο καλό συµβαίνει επιτέλους,
ότι ακούµε και αντιλαµβανόµαστε και νιώθουµε πέρα από τον µι-
κρόκοσµό µας. 

Ας κάνουµε αυτοκριτική γιατί δεν γίνεται να µην φταίνε όλοι
ποτέ. Ας πούµε τα λάθη µας. Θα πω παραδείγµατα. Υπάρχουν
σήµερα διευθυντές που παίρνουν 200.000 ευρώ ετήσιες αποδο-
χές από το δηµόσιο. Έχω ζητήσει να µου κατατεθούν τα έγ-
γραφα και ακόµη τα περιµένω, χρόνια. Υπάρχουν κοµµατικά
στελέχη που παίρνουν δυο και τρεις µισθούς από το δηµόσιο.
Υπάρχουν οργανώσεις που αδιαφανώς χρηµατοδοτούνται ακόµα
µε τεράστια ποσά. Υπάρχουν πολιτικοί που έχουν αστικές ευθύ-
νες, που δεν έχουν παραγραφεί και χρωστάνε και ζηµίωσαν το
δηµόσιο και κανένας δεν έχει πάρει την πρωτοβουλία να κινήσει
διαδικασίες κατάσχεσης των περιουσιών τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάναµε λάθη και παραλείψεις.
Ελπίζω να µην ήταν από πρόθεση. Ας υπερβούµε τους εαυτούς
µας µήπως κερδίσουµε λίγη αξιοπιστία. Ας δώσουν το παρά-
δειγµα κατ’ αρχάς οι πολιτικοί αρχηγοί, να ανοίξουν τον δρόµο
κάνοντας έστω δύο βήµατα πίσω για να κάνουµε ένα βήµα
µπρος. Ας µην παίζουµε άλλο στα ζάρια το µέλλον των παιδιών
µας. Μας παρακαλάει ο κόσµος να µην τους σώσουµε άλλο. Δεν
ξέρω αν το ακούει κανείς, εγώ το ακούω κάθε µέρα: «Μη µας σώ-
σετε άλλο»! 

Χρειάζεται σχέδιο, χρειάζεται βούληση και σαφείς στόχους.
Χρειάζεται µια νέα εκκίνηση αυτή η χώρα. Χρειάζεται η Αντιπολί-
τευση έστω τώρα να ξεπεράσει αυτήν την αµφιθυµία, να ξεπε-
ράσει όλες τις εσωκοµµατικές της τάσεις και να αποδείξει ότι
µπορεί να υπερβεί τον κακό της εαυτό, αλλά και το κακό της πα-
ρελθόν. 

Κανείς δεν είναι αµέτοχος. Είναι ευθύνη όλων µας είτε µε τις
πράξεις µας, είτε µε τη σιωπή µας είτε µε τις παραλείψεις µας.
Θα κριθούµε, λοιπόν, για την αποφυγή των ευθυνών µας. Θα κρι-
θούµε για τη συµπεριφορά µας απέναντι στα κακώς κείµενα, γι’
αυτά που βλέπαµε και γι’ αυτά που δεν µιλήσαµε. 

Αυτά τα δυο χρόνια έγιναν πολλά, δεν χρειάζεται να το πω. Δεν
είναι αυτή η ώρα. Έγιναν και πολλά λάθη. Χρειάζεται πλέον
όραµα, δουλειά και σεµνότητα. Δεν χρειάζεται αλαζονεία, δεν
χρειάζονται µεγαλοστοµίες, δεν χρειάζονται άλλα λόγια. Ήδη αι-
σθάνοµαι πως ό,τι λέµε είναι πλέον περιττό. Χρειάζονται πράξεις.
Χρειάζεται να βάλουµε πυξίδα το εθνικό συµφέρον και µόνο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Σας παρακαλώ να ολο-
κληρώσετε, κυρία Καϊλή. 

ΕΥΑ ΚΑΪΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή είναι, λοιπόν, η µοναδική µας ευθύνη, το εθνικό µας συµ-

φέρον. Η σηµερινή ψήφος δεν είναι απλά ψήφος εµπιστοσύνης,
ούτε είναι δεδοµένη. Είναι ψήφος εθνικής ανάγκης, είναι εντολή
να σώσουµε τη χώρα. Και αν κερδηθεί αυτή η ψήφος, αποσύρε-
ται εάν δεν τιµηθεί. Όλα είναι ρευστά και εγώ περιµένω να
ακούσω τον Πρωθυπουργό για να πάρω τις οριστικές µου απο-
φάσεις. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής του ΛΑΟΣ, ο κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ειλικρινά, ποτέ δεν ένιωσα πιο βαριά τα πόδια µου, ανεβαίνον-

τας αυτό το Βήµα και δόξα τω Θεώ, µίλησα πολλές φορές.
Όµως, πιστεύω ότι δικαιούµαι να λέω, διότι και ως Ανεξάρτητος
Βουλευτής και ως Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού είχα αταλάντευτη, σταθερή πεποίθηση την οποία διεκήρυττα
τουλάχιστον επί ενάµιση χρόνο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει να ξαναβρούµε τη γλώσσα µας,
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να ξαναδιατυπώσουµε τα νοήµατά της και να ξαναβρούµε την
πολιτική. Σε αυτόν τον τόπο, σε αυτήν την πατρίδα νοµίσαµε ότι
µπορούµε επί έτη µε τα µικρά να φτιάξουµε τα µεγάλα και όσοι
µίλησαν για τα µεγάλα, θεωρήθηκαν θεωρητικοί οι οποίοι κάπου
αλλού απευθύνονταν. Έτσι, ήρθαν τα µεγάλα και εκδικούνται
αυτήν τη στιγµή, γιατί αγνοήσαµε ότι η Ευρώπη ως οργανισµός,
όχι ως γεωγραφική ή ιστορική οντότητα, δεν ήταν αυτή που
έπρεπε. Και αν κάποιοι προσέτρεξαν να ενταχθούν νωρίς, εις
ανύποπτο χρόνο στον οργανισµό, µη λαµβάνοντας υπ’ όψιν ποτέ
τη γεωστρατηγική και τη γεωπολιτική, προσέτρεξαν στο ευρώ
πανηγυρίζοντες, νοµίζοντας ότι µπορούµε να είµαστε ίδιοι µε άλ-
λους οι οποίοι καθοδηγούν αυτό τον οργανισµό.

Εµείς είµαστε η Ευρώπη κατά τον πολιτισµό και κατά την έν-
νοια και κατά την ονοµασία της και δεν πρέπει αυτός ο προσα-
νατολισµός ποτέ µα ποτέ να χαθεί.

Προφανώς, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, η σηµερινή συ-
ζήτηση απευθύνεται κατ’ εξοχήν εκ του πολιτεύµατος και εκ του
Συντάγµατος στη Συµπολίτευση. Είναι ψήφος εµπιστοσύνης σε
µια Κυβέρνηση η οποία εξελέγη και προφανώς εσείς είστε αυτοί
που εκ του καθήκοντος καλείστε να κρίνετε αν υπηρέτησε το
λόγο για τον οποίο εκλέχθηκε από το λαό ή αν αστοχίες εξέθρε-
ψαν και έφεραν λανθασµένα αποτελέσµατα.

Μην ενοχλείστε, εποµένως, όταν αυτό το φορτίο έρχεται κατ’
εξοχήν στην πλάτη σας. Αυτό δεν σηµαίνει ότι εµείς οι υπόλοιποι
είµαστε ανεύθυνοι. Εµείς, όµως, είµαστε αυτοί που πρέπει να
ακολουθήσουµε τα βήµατα της Συµπολίτευσης προς το σωστό
εθνικό προσανατολισµό, αν τέτοιος υπάρχει και αναδεικνύεται.

Προφανώς και για πρώτη φορά έγινε ο µηχανισµός στήριξης.
Δεν είµαι απ’ αυτούς που θα το ακυρώσουν αυτό. Ποια Ευρώπη;
Η Ευρώπη των είκοσι επτά µε δεκαεπτά µόνο στην Ευρωζώνη και
δίπλα η Ελλάδα να αγκοµαχά µε χώρες εκτός και εντός Ευρώ-
πης, µε δικά τους νοµίσµατα, όπου τάχα νοµίζαµε ότι µπορούµε
να ανταπεξέλθουµε σε αυτήν την ιστορική πρόκληση;

Προφανώς, ο µηχανισµός στήριξης έγινε για πρώτη φορά και
προφανώς πρέπει κάποιος να σας πει συγχαρητήρια που φρον-
τίσατε να ξυπνήσετε αυτήν την κοιµωµένη συνείδηση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Από κει και ύστερα, όµως, προφανώς και δεν
βιώναµε τις ίδιες συνθήκες. Διακηρύττατε -Πρωθυπουργός και
Υπουργοί- πόλεµο, ότι η χώρα βρίσκεται σε πόλεµο και σας λέ-
γαµε «καλέστε µας να συστρατευτούµε».

Δεν είναι λάφυρο η εξουσία εν καιρώ πολέµου, αγαπητοί συ-
νάδελφοι. Αυτά τα ζήσαµε το 2000, το 1998, το 2004. Ένθεν κα-
κείθεν νόµιζαν κάποιοι ότι κάτι θα διαχειριστούν και κάτι θα
εισπράξουν από την εξουσία. Σήµερα οι συνθήκες δεν επιτρέ-
πουν τέτοιους προσανατολισµούς.

Έτσι, λοιπόν, η κυβέρνηση ανάγκης για σωτηρία προβάλλει
µπροστά µας και προέβαλε επί ενάµιση χρόνο και δυστυχώς, κα-
νένας δεν το άκουγε. Είπα απ’ αυτό το Βήµα πολλές φορές και
µε ενοχλητικό τρόπο ότι και αν η κυβέρνηση δεν είναι ανάγκης
και για σωτηρία, τότε πρέπει η Βουλή πάση θυσία να εγερθεί και
όχι µόνο µια φορά, αλλά κάθε φορά που ψηφίζεται εν καιρώ πο-
λέµου, εν καιρώ τέτοιων ανακατατάξεων να είναι τα δύο τρίτα
προµετωπίδα.

Ήταν βέβαιο ότι τα νοµοθετήµατα θα είχαν καλύτερο περιε-
χόµενο. Δεν το πράξατε.

Σήµερα, η πρόκληση είναι µπροστά σας. Είµαι από αυτούς που
δεν διστάζω να διακινδυνεύσω τα πάντα γι’ αυτό που λέγεται
«πατρίδα», γι’ αυτό που λέγεται «πρόγονοι» τους οποίους φέ-
ρουµε όλοι µέσα µας.

Καλείται κατ’ εξοχήν ο Πρωθυπουργός να δώσει αυτό το
στίγµα να ακολουθήσουµε όλοι, να διεκδικήσουµε από αυτούς
που µας αδικούν και να πείσουµε την ελληνική κοινωνία όλοι µαζί.

Είναι δύσκολο να µας πει «προδότες» ή, αν το θέλετε, ότι κάτι
άλλο έχουµε πάθει αν διακόσιοι πενήντα Βουλευτές εδώ µέσα
µιλάµε για πράγµατα και αποφασίζουµε πράγµατα γι’ αυτόν τον
τόπο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΠΑΣΟΚ η κ. Άννα Νταλάρα.

ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

«Μέχρι σήµερα η κρίση στην Ευρωζώνη είχε να κάνει µε την
πίεση των αγορών. Όµως, τα δηµοσιονοµικά µιας χώρας δεν ορί-
ζονται µόνο από τις αγορές, αλλά δοκιµάζονται και από τις αν-
τοχές των πολιτών να δεχθούν αυξήσεις στους φόρους και
περαιτέρω περικοπές. Μια κυβέρνηση χάνει το πολιτικό της κε-
φάλαιο πολύ πριν ξεµείνει από αγαθά να φορολογήσει». 

Δεν το λέει κάποιο αριστερό κόµµα. Αναφέροµαι στο κεντρικό
άρθρο αυτών που θεωρούνται απολογητές του φιλελευθερι-
σµού, στο άρθρο του «ECONOMIST».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Λοιπόν, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κι εµείς θα κάνουµε αυτό που πρέπει. Αυτή την στιγµή
προτεραιότητά µας είναι η διαφύλαξη της ευρωπαϊκής πορείας
της χώρας µε ευρεία συναίνεση. Σηµασία έχει αυτή την στιγµή
να πάρουµε την έκτη δόση για την οποία εµείς, οι Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ, υβριστήκαµε επί δύο χρόνια, αναγκαζόµενοι πολλές
φορές να ψηφίσουµε άρθρα για τα οποία διαφωνούσαµε και δια-
φωνούµε. Προσπαθούσαµε να κάνουµε όλες τις αναγκαίες βελ-
τιώσεις, προτάσσοντας το εθνικό συµφέρον της χώρας.

Επίσης, σηµασία έχει να υπογράψουµε τη δανειακή σύµβαση
µε αρραγές σε εθνικό µέτωπο και να υλοποιήσουµε τις αποφά-
σεις της 26ης Οκτωβρίου αφ’ ενός και αφ’ ετέρου –για µένα που
είναι το σηµαντικότερο- να εφαρµόσουµε ένα εθνικό παραγωγικό
σχέδιο. Καλό είναι το «κούρεµα», αλλά µόνο του δεν φτάνει
χωρίς παράλληλη παραγωγική ανασυγκρότηση και αλλαγή πο-
λιτικής διαχείρισης.

Πάνω απ’ όλα ψυχραιµία. Ακούγονται πολλά λόγια. Γίνονται
βεβιασµένες ενέργειες από ανθρώπους που δυστυχώς, επιχει-
ρούν να εισπράξουν µικροπολιτικές επιταγές που είναι ακάλυ-
πτες. Οι µόνοι άνθρωποι που δικαιούνται να χάνουν την
ψυχραιµία τους είναι οι άνθρωποι που συναρπάζονται από το
όριο της φτώχιας στο οποίο βρίσκονται, έχουν χάσει τη δουλειά
τους κι είναι ευάλωτοι σε λόγια που αγγίζουν τα όρια καµµιά
φορά και της πατριδοκαπηλίας.

Προέχει, λοιπόν, το εθνικό συµφέρον, ο εθνικός στρατηγικός
στόχος και η παροχή ασφάλειας από τις κυρίαρχες πολιτικές δυ-
νάµεις του τόπου. 

Όσον αφορά τις δηλώσεις των Βουλευτών, καλύτερα να γίνον-
ται µέσα στο Κοινοβούλιο και όχι σε σχοινοτενείς αναλύσεις στα
κανάλια. Δεν µας εξέλεξαν οι πολίτες για τέτοιου είδους πολιτική.
Δεν πρέπει να παίζουµε µε τους θεσµούς αυτή την ώρα, γιατί εν-
τολοδόχος µας είναι µόνο ο ελληνικός λαός. Υπάρχει αυτή τη
στιγµή εκλεγµένη Κυβέρνηση µε τα λάθη της και τις παραλείψεις
της, αλλά που έχει βάλει το «κεφάλι της στο ντορβά». Υπάρχει
εκλεγµένος Πρωθυπουργός.

Είναι ώρα ευθύνης για όλους κι εγώ προσωπικά έχω µάθει στη
ζωή µου να υπακούω στους κανόνες ηθικής που υπαγορεύει η
συντεταγµένη πολιτεία, γι’ αυτό δίνω ψήφο εµπιστοσύνης στον
Πρωθυπουργό και στην Κυβέρνηση, για να πράξει αυτά τα οποία
πρέπει και έχω εµπιστοσύνη ότι γρήγορα θα δώσει λόγο και σε
εµάς για να µπορούµε να ξαναβγούµε στον κόσµο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Κοραντής, Βουλευ-
τής του ΛΑΟΣ, έχει το λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ δεν θα σας µιλήσω για

ΑΕΠ, δεν θα σας µιλήσω για EFSF, δεν θα σας µιλήσω για δηµο-
ψήφισµα. Θα σας µιλήσω για κάτι πολύ πιο απλό και προσωπικό,
αν θέλετε. Θα σας µιλήσω για εθνική αξιοπρέπεια. 

Χθες το πρωί, όπως και πάρα πολλοί Έλληνες, ένιωσα πραγ-
µατικά ντροπή βλέποντας τον Πρωθυπουργό τραυλίζοντα και
συγχυσµένο να προσπαθεί να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα,
µιλώντας στα διεθνή µέσα ενηµέρωσης στις Κάννες. 

Ένιωσα ντροπή, όπως και πάρα πολλοί άλλοι Έλληνες, βλέ-
ποντας τα πρωτοσέλιδα του γαλλικού Τύπου που στα εξώφυλλά
τους, αντί να αναδεικνύουν τις αρχές του ελληνικού πολιτισµού,
χρησιµοποιούσαν τις λέξεις «χάος» και «κραχ» ως συνώνυµα της
Ελλάδος και της ελληνικής πραγµατικότητας. Πιστεύω ότι αυτό
προσέβαλε τους πάντες, και εσάς και εµάς, αλλά ιδιαιτέρως θα
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έλεγα, εσάς, τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ, που καλείσθε σή-
µερα το βράδυ να δώσετε µία ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτήν την
Κυβέρνηση. 

Πιστεύω ότι όλοι µας είδαµε χθες σκηνές οι οποίες µας στε-
νοχώρησαν µε ντρίπλες, τρικλοποδιές και µπλόφες, που δεν νο-
µίζω ότι µας τιµούν. Θα µου πείτε: «Όλα αυτά τα προβάλλουν τα
ΜΜΕ». Μάλιστα. 

Όταν, όµως, προβάλλουν κυβερνητικοί παράγοντες στις κοι-
νοτικές και γειτονικές χώρες τη δική µας κακή οικονοµική κατά-
σταση, προκειµένου να προβάλλουν τα δικά τους προτερήµατα,
πώς αντιδρά η Κυβέρνηση; Θα δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης στη
σιγή; Όταν αφήνετε να προσβάλλεται, να λοιδορείται ο πρώτος
πολίτης αυτού του τόπου στη Θεσσαλονίκη και δεν αντιδρά κα-
νείς και κυριολεκτικά διαφεύγει, θα επιβραβεύσετε µε ψήφο εµ-
πιστοσύνης αυτή τη στάση της Κυβέρνησης; Όταν παύονται
κατά τρόπο απότοµο, ετσιθελικό οι ηγέτες των Ενόπλων Δυνά-
µεων µε το επιχείρηµα ότι συµπλήρωσαν δύο χρόνια θητείας –
τα οποία όµως, είναι αλήθεια ότι ανέφερε ο προηγούµενος
νόµος, ο οποίος καταργήθηκε, ο ν. 3883/2010- και στην περί-
πτωση αυτή θα δώσετε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση; 

Θα ήθελα να µιλήσουµε λίγο για τα εξωτερικά, διότι άκουσα
τον εκλεκτό Υπουργό Εξωτερικών, τον κ. Λαµπρινίδη, να λέει ότι
έχουµε τη σηµαία της Ελλάδας ψηλά. Δεν τον άκουσα όµως, να
λέει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Ελλάδα στο εξωτερικό
συρρικνώνεται. Όταν η Τουρκία µόνο φέτος άνοιξε είκοσι τρεις
διπλωµατικές και προξενικές αρχές, εµείς τις κλείνουµε. Δεν τον
άκουσα να µιλάει για το πώς θα µπορέσει να ασκήσει µία αποτε-
λεσµατική εξωτερική πολιτική, όταν ουσιαστικά συρρικνώνεται η
Διπλωµατική Υπηρεσία. 

Κύριε Υπουργέ, πώς θα κάνετε διπλωµατία, όταν καταλήγετε
να έχετε µόνο στρατηγούς, δηλαδή πρέσβεις, αλλά δεν έχετε
πλέον πεζικάριους, δηλαδή νέους διπλωµατικούς, διότι εδώ και
τέσσερα χρόνια δεν έχει γίνει διαγωνισµός προσλήψεων; Πώς
θα τα κάνετε αυτά τα πράγµατα; Σηµαία ψηλά, ναι! Με τι υλικό,
όµως; Πώς θα κινηθείτε στο εξωτερικό; Θεωρείτε ότι πρέπει να
επιβραβεύσει η Πλειοψηφία µε την ψήφο εµπιστοσύνης το ότι
ανεχόµαστε ακόµη το casus belli της Τουρκίας; Θεωρείτε ότι
πρέπει να συνεχίσουµε να ανεχόµαστε –να ανέχεται η Ελλάδα,
να ανέχεται η Κυβέρνησή σας- τους Τούρκους και τα ενεργού-
µενά τους στη Θράκη; Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, κύριε
Υπουργέ, τι εννοώ. 

Όµως, σήµερα το βράδυ πλησιάζει η ώρα της αλήθειας. Τώρα
θα πρέπει πραγµατικά, εάν µιλάµε για ψήφο εµπιστοσύνης, να
µην ασχοληθούµε µόνο µε τα οικονοµικά. Είναι ζέοντα, µας καίνε
όλους. Ναι! Δεν είναι όµως, µόνο αυτά. Και δεν άκουσα τις προ-
ηγούµενες ηµέρες να γίνεται κουβέντα για όλα τα υπόλοιπα θέ-
µατα, τα οποία προσπάθησα να αναδείξω σήµερα το βράδυ. 

Η ουσία είναι µία: Και σε αυτό το σηµείο και σε πολλά άλλα η
Κυβέρνηση, µε την ψήφο εµπιστοσύνης την οποία ζητάει, θα κρι-
θεί για το σύνολο των πράξεων και παραλείψεών της και όχι µόνο
για όλα όσα έκανε ή δεν έκανε σε έναν τοµέα. 

Θα ήθελα να πω και µια τελευταία κουβέντα. Εδώ και εννέα
χρόνια και δύο ηµέρες –για την ακρίβεια- ο τότε Υπουργός Εξω-
τερικών και σηµερινός Πρωθυπουργός µε αποµάκρυνε δυσµε-
νώς από την πρεσβεία µου ως πρέσβη της Ελλάδος στην
Τουρκία, διότι του έλεγα –και κυρίως του έγραφα- πράγµατα,
κύριε Υπουργέ, τα οποία ενοχλούσαν και τα οποία, δυστυχώς για
εµάς όλους επαληθεύτηκαν στο παρελθόν και επαληθεύονται και
σήµερα.

Τότε υπήρξε ένα ψέµα κι ένα λάθος. Το ψέµα είναι ότι τα δη-
µοσιογραφικά παπαγαλάκια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα
φιλοπασοκικά παπαγαλάκια µε την προτροπή της τότε κυβέρνη-
σης έλεγαν κι έγραφαν ότι εγώ είχα αποκαλέσει εγγράφως τον
τότε Υπουργό Εξωτερικών και σηµερινό Πρωθυπουργό «ολετήρα
του έθνους». Αυτό είναι ένα ψέµα. Ποτέ δεν είχα κάνει κάτι τέ-
τοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΡΑΝΤΗΣ: Συµπληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και το λάθος τώρα, το λάθος µου είναι ότι πράγµατι τότε

έπρεπε να είχα αποκαλέσει τον κ. Παπανδρέου «ολετήρα του

έθνους». Ύστερα από όσα συνέβησαν αυτές τις τελευταίες ηµέ-
ρες, διορθώνω το λάθος µου.

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Υπερβαίνετε τα εσκαµ-

µένα, κύριε συνάδελφε. 
Ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Ηλείας, κ. Γεώργιος Κοντογιάννης

έχει το λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, ό,τι λόγια και να χρησιµοποιήσει ένας Βουλευ-
τής της Αντιπολίτευσης, όσο σκληρά κι αν είναι, δεν µπορούν να
περιγράψουν την οδυνηρή πραγµατικότητα για τη χώρα και το
λαό. 

Από τη µία βλέπουµε να γκρεµίζονται µε µία ζαριά του Πρω-
θυπουργού και τα τελευταία ψήγµατα αξιοπιστίας της Ελλάδας
στο εξωτερικό και από την άλλη οι πολιτικές ηγεσίες από την
πλευρά της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
αντί να θέτουν όρους συνεργασίας, θέτουν όρους υπονόµευσης
µίας συµφωνίας για το σχηµατισµό κυβέρνησης εθνικής σωτη-
ρίας, φοβούµενοι ουσιαστικά ότι η κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας
θα αναδείξει στο πολιτικό προσκήνιο δυνάµεις και πρόσωπα που
θα θέσουν τους ίδιους στο περιθώριο. Κι όλα αυτά χωρίς να υπο-
λογίζουµε εκείνον που υποτίθεται ότι υπηρετούµε, το σαστισµένο
και ανήσυχο από τα γεγονότα κατά τα λοιπά κυρίαρχο ελληνικό
λαό. Ένα λαό που ρωτά µε αγωνία όλους µας, αν και πότε θα
χρεοκοπήσουµε, ένα λαό που δεν τον νοιάζουν πλέον ούτε πολι-
τικά ονόµατα, ούτε κοµµατικές ταµπέλες, αλλά το µέλλον του και
το µέλλον των παιδιών του. Των παιδιών του που µέχρι προχθές
έστελνε στο εξωτερικό, για να βρουν τουλάχιστον εκεί µία δου-
λειά, αλλά που πλέον όταν στα βιογραφικά τους βλέπουν ότι
είναι Έλληνες, τους λοιδορούν και τους κλείνουν τις πόρτες.
Αυτό πέτυχε κυρίες και κύριοι ο κ. Παπανδρέου µε τις ενέργειές
του τα τελευταία εικοσιτετράωρα, εκτός από το γεγονός ότι
έθεσε σε αµφισβήτηση την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας. 

Μετά την πρώτη αντίδραση, τώρα αποδέχεστε και θεωρείτε
λογική τη δικαιολογία του κ. Παπανδρέου, πως ό,τι έκανε το
έκανε για να στριµώξει τον κ. Σαµαρά και να δεχθεί η νέα δανει-
ακή σύµβαση. Μα, χάθηκε τελείως η λογική από αυτόν τον τόπο;
Χάθηκε η σοβαρότητα κι εσείς το αποδέχεστε; 

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, γνωρίζετε ότι η µεταστροφή
του κ. Σαµαρά σε ό,τι αφορά την ψήφιση της δανειακής σύµβα-
σης και το «ναι» σε µία µεταβατική κυβέρνηση δεν έχει σχέση µε
το δηµοψήφισµα, αλλά µε τις πιέσεις από το εξωτερικό και τις
διεργασίες που όλοι ζήσαµε χθες, εδώ στους διαδρόµους της
Βουλής από κορυφαία στελέχη του. 

Βλέποντας, όµως, αυτά ο λαός, αλλά και το γεγονός ότι οι όροι
που θέτει ο καθένας εκ των αρχηγών των δύο τέως µεγάλων κοµ-
µάτων, στην ουσία υπονοµεύουν αντί να ενισχύουν το σχηµατι-
σµό µίας κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας, αναρωτιέται τι παιχνίδι
παίζεται. 

Πράγµατι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, οι ώρες
που ζούµε είναι ιστορικές. Ζούµε τις τελευταίες µέρες ενός συ-
στήµατος που ψυχορραγεί. Ζούµε τις τελευταίες πολιτικές ηµέ-
ρες του τελευταίου µονοκοµµατικού Πρωθυπουργού. Φροντίστε
η ψήφος σας να είναι τέτοια, ώστε να µην ζήσουµε και τις τελευ-
ταίες ηµέρες της Ελλάδας ως εταίρο της Ευρώπης. Η χρεοκοπία
είναι πρό των πυλών. Οι όροι που τίθενται από τον κ. Σαµαρά
απλώς εξασφαλίζουν ότι η χρεοκοπία δεν θα σκάσει στα δικά του
χέρια. 

Φαντάζεστε, όµως, τι θα συµβεί αν δεν πληρωθεί η έκτη δόση;
Πώς θα κάνουν Χριστούγεννα εκατοντάδες χιλιάδες µισθωτών
και συνταξιούχων; Φαντάζεστε την κοινωνική έκρηξη και την ανα-
ταραχή που θα επακολουθήσει; Η ευθύνη όλων σας είναι µεγάλη.
Κάντε το χρέος σας απέναντι στην πατρίδα και το λαό. Και εν
τέλει αναλογιστείτε, µήπως υποκλαπεί η ψήφος σας και άθελα
σας γίνεται συµµέτοχοι σε µία ακόµα µπλόφα, όπου η ψήφος σας
θα χρησιµοποιηθεί ως άλλοθι για συνέχιση της σηµερινής κατά-
στασης µετά από µία συντονισµένη αποτυχία κάθε προσπάθειας
για σχηµατισµό κυβέρνησης εθνικής σωτηρίας.

Η ευθύνη πλέον δεν είναι κοµµατική. Η ευθύνη είναι ατοµική.
Ο λαός θα µας κρίνει για την τόλµη µας να ανατρέψουµε το αρ-
ρωστηµένο χθες που µας οδήγησε στη σηµερινή τραγική κατά-
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σταση και όχι για να συντηρήσουµε ένα σύστηµα που ο ίδιος ο
λαός ούτως ή άλλως στις εκλογές θα ανατρέψει µε την ψήφο
του. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

Ο λαός, η Ευρώπη απαιτούν καθαρές και ταχύτατες λύσεις και
η µόνη λύση είναι η κυβέρνηση εθνικής σωτηρίας, που εµείς ως
Δηµοκρατική Συµµαχία έχουµε προτείνει από την πρώτη στιγµή
της ίδρυσής µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Βουλευ-
τής του ΛΑΟΣ κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι πλέον σ’ αυτήν την Αί-
θουσα διαπιστώνουµε πως βαριά και µαύρα σύννεφα και αποπνι-
κτική ατµόσφαιρα έχουν καλύψει το γαλάζιο ελληνικό ουρανό
τον τελευταίο καιρό και βεβαίως αυτά έχουν ιδιαιτέρως πυκνώσει
τα δύο τελευταία χρόνια της διακυβέρνησης της χώρας µας από
το ΠΑΣΟΚ. 

Γι’ αυτή βέβαια την κατάντια της χώρας µας, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το πολιτικό σύστηµα, όλοι εµείς, αλλά κυρίως αυτοί
που µας κυβέρνησαν τα τελευταία τριάντα χρόνια, δηλαδή το
ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία και οδήγησαν την πατρίδα µας στο
γκρεµό, δεν µπορεί βεβαίως να νιώθουν υπερήφανοι. Κυρίως,
όµως, δεν µπορεί οι κύριοι υπαίτιοι αυτής της κατάστασης να
µην αναλάβουν τις ιστορικές ευθύνες και το χρέος τους έστω και
την τελευταία στιγµή απέναντι στη χώρα µας και στο λαό της, ο
οποίος στην κυριολεξία έχει χάσει το µυαλό του, έχει χάσει τη
λογική του, γιατί από στιγµή σε στιγµή δεν ξέρει τι θα του ξηµε-
ρώσει. 

Απαραίτητη προϋπόθεση, λοιπόν, είναι η εθνική ενότητα και η
οµοψυχία, γιατί µόνο αυτή µπορεί να βγάλει τη χώρα µας από
την πρωτοφανή κρίση που τη µαστίζει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι πως ο λαός
µας περνάει πάρα πολύ δύσκολες µέρες αφ’ ενός µεν οικονοµικά
µε άδειες τσέπες από άστοχους και ερασιτεχνικούς χειρισµούς
φωστήρων της οικονοµίας στην Κυβέρνηση του Παπανδρέου
που αποστερούν ακόµα και το γάλα από το Eλληνόπουλο. Τα
Eλληνόπουλα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το θανατηφόρο
ΦΠΑ που τους έχει επιβληθεί, πίνουν το ακριβότερο γάλα στην
Ευρώπη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Αυτό, λοιπόν, συµβαίνει από τη µια πλευρά µε τα παιδιά µας,
τα Ελληνόπουλα σήµερα να µην έχουν το καθηµερινό τους γάλα,
ενώ από την άλλη πλευρά –και αυτό, αν θέλετε, κατά τη γνώµη
µου είναι και το σοβαρότερο- κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε
τραυµατίσει την ψυχή µας, αλλά και την αξιοπρέπειά µας. Κυ-
ρίως, όµως, έχετε προσβάλει την πατρίδα µας. Και έρχεστε σή-
µερα και ζητάτε, θα έλεγα, ανερυθρίαστα ψήφο εµπιστοσύνης.
Αλήθεια, ψήφο εµπιστοσύνης πού; Είναι σίγουρο ότι είστε µια
αναξιόπιστη και επικίνδυνη Κυβέρνηση και πρέπει να φύγετε. 

Και στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να αναφερθώ στους κυρίους
Υπουργούς των Εξωτερικών, γιατί πριν από δεκαπέντε µέρες
βρέθηκα στο Βερολίνο και βεβαίως επισκέφθηκα την ελληνική
κοινότητα. 

Κύριε Υπουργέ, µε δάκρυα στα µάτια οι συµπατριώτες µας του
Βερολίνου µου έλεγαν ότι πλέον ντρέπονται να βάλουν, όπως συ-
νήθιζαν πάντοτε, την ελληνική σηµαία έξω από τα σπίτια τους,
γιατί τους λοιδορούν και τους απαξιώνουν.

Εδώ µας καταντήσατε. Και βεβαίως, όχι µόνο µας καταντήσατε
να ντρέπονται οι Έλληνες να δηλώνουν ότι είναι Έλληνες, αλλά
µας καταντήσατε και παραγιούς της Ευρωζώνης. 

Ειλικρινά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ιδιαιτέρως του
ΠΑΣΟΚ, δεν δέχοµαι σαν Ελληνίδα να αποφασίζει για την πα-
τρίδα µου το ευρωπαϊκό κονκλάβιο της Μέρκελ και του Σαρκοζί,
χωρίς την ηχηρή παρουσία του Έλληνα Πρωθυπουργού και της
ελληνικής Κυβέρνησης και βεβαίως, δεν δέχοµαι τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µην υπερασπίζεται την πατρίδα
του, να µην µιλήσει, βρε αδελφέ, έστω κάτι να πει στους οµοτρά-
πεζούς του στην Ευρώπη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Φωνάζει ο Πρόεδρός µας εδώ και πολύ καιρό για την παρου-
σία των πολιτικών Αρχηγών στις Βρυξέλλες σε µια γροθιά, για
να αντιµετωπίσουµε την οικονοµική κατοχή που µας επιβάλλουν
οι εταίροι µας και η τρόικα. Γιατί είναι γεγονός ότι η Ελληνική Κυ-
βέρνηση δεν αντιδράει όπως θα έπρεπε, για να αντιµετωπίσουµε
τους διεθνείς κερδοσκόπους που θέλουν να καταβροχθίσουν
στην κυριολεξία το φιλέτο που λέγεται Ελλάδα. Σας εµποδίζει η
αλαζονεία και το γάντζωµα σε µια σάπια εξουσία πιθανώς -και
δεν ξέρω πού αλλού- που δυστυχώς, η σαπίλα αυτή µόνο βλάπτει
και καταστρέφει τη χώρα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Νοµίζω ότι τόσο ο κ. Παπανδρέου, όσο και ο κ. Σαµαράς πρέ-
πει επιτέλους πια να συνειδητοποιήσουν πως δεν είναι ακόµα οι
έφηβοι φοιτητές της Βοστώνης, αλλά υπηρετούν την πατρίδα και
πρέπει να την υπηρετούν στην πλέον δύσκολη καµπή της νεώτε-
ρης ιστορίας της, για την οποία βέβαια και τα κόµµατά σας και
τα κόµµατά τους έχουν πολύ µεγάλη ευθύνη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ, να ολοκλη-
ρώσετε, κυρία Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Εµείς, βεβαίως, δεν θα επιτρέψουµε σε κανένα να παίζει την
πατρίδα µας κορώνα-γράµµατα, άσπρο-µαύρο, αλλά δεν θα επι-
τρέψει ακόµη και ο περήφανος ελληνικός λαός να επικοινωνούν
οι Αρχηγοί των κοµµάτων µε γνωστές «τηλεκάρτες», όπως έγινε
πέρυσι το καλοκαίρι. Ο λαός απαιτεί και θέλει εδώ και τώρα να
συνεννοηθείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κυρία
Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Εξάλλου, όταν θέλετε
να συνεννοηθείτε, προκειµένου να καλυφθούν σκάνδαλα και ανο-
µίες, έχετε τη δυνατότητα να τα βρείτε άµεσα, χωρίς εγωισµούς,
σε κυβέρνηση συνεργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε, κυρία
Παπαδάκη, σας παρακαλώ! Μην ξαναρχίζετε νέες προτάσεις.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Γιατί αυτό που µας ενώνει αυτήν τη στιγµή είναι η σωτηρία της
χώρας µας. Οι καιροί δεν είναι µενετοί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει η Υπουρ-
γός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, κ. Άννα
Διαµαντοπούλου.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτή τη σηµερινή συνεδρίαση για την ψήφο εµπιστοσύνης,
από την οποία λείπει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
έχει ενδιαφέρον να δούµε ότι την παρακολουθεί όλη η υφήλιος.
Αν δείτε, έξω από την Αίθουσα είναι ανταποκριτές και κανάλια
από όλο τον κόσµο, από το Βερολίνο, από τη Νέα Υόρκη, από τη
Γαλλία, η Μόσχα έκανε πριν από λίγο δηλώσεις, από το Πεκίνο.
Τι σηµαίνει άραγε αυτό; Τι καταλαβαίνουµε µε απόλυτο τρόπο;

Το τι συµβαίνει στο ελληνικό Κοινοβούλιο, στην ελληνική οικο-
νοµία, που είναι σχεδόν το 2% της ευρωπαϊκής οικονοµίας, το τι
γίνεται, επηρεάζει, όπως το πέταγµα της πεταλούδας που φέρνει
το χάος, την παγκόσµια οικονοµία. Είναι σηµαντικό για την εποχή
µας και για το πώς έχει εξελιχθεί η παγκοσµιοποίηση του χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος, για το πώς αλληλοεξαρτώνται οι εθνι-
κές οικονοµίες µε την παγκόσµια οικονοµία και πως δεν είµαστε
µόνοι µας, µια χώρα η οποία βρέθηκε σε µία κρίση και δεν επη-
ρεάστηκε από τίποτε άλλο.

Η Ελλάδα του 2009 παρέλαβε µια δηµοσιονοµική βόµβα. Ήταν
µια χώρα σε κρίση χρέους. Την ίδια στιγµή, συνέβη η κρίση στην
Ευρώπη, παγκόσµια κρίση και απανωτές χρηµατοπιστωτικές κρί-
σεις. 

Αυτό είναι το περιβάλλον στο οποίο ανέλαβε αυτή η Κυβέρ-
νηση. Σ’ αυτό το πολύ δύσκολο περιβάλλον έπρεπε να σχεδιάσει,
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να παρουσιάσει, να εφαρµόσει πολιτικές και µεταρρυθµίσεις σε
όλα τα επίπεδα.

Έχω τη µεγάλη τιµή να είµαι Υπουργός Παιδείας. Είναι ένα
Υπουργείο που βρίσκεται στην καρδιά της ανάπτυξης, της κοι-
νωνικής συνοχής, της εθνικής συνείδησης, της εθνικής εξέλιξης
κάθε χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί δύο χρόνια κάναµε µια συ-
στηµατική και ουσιαστική δουλειά. Ψηφίστηκαν πέντε µεγάλα νο-
µοσχέδια που αφορούν όλες τις βαθµίδες, που έχουν πατήσει
και βασιστεί σε σηµαντικές και σπουδαίες πρωτοβουλίες προ-
ηγούµενων Υπουργών, που θέλουµε να πιστεύουµε –γιατί στην
παιδεία τα αποτελέσµατα είναι πάντοτε πιο αργά- ότι θα µπορέ-
σουν να συνεισφέρουν στην τεράστια αλλαγή που χρειάζεται το
εκπαιδευτικό σύστηµα.

Θέλω να ευχαριστήσω γι’ αυτό το διάστηµα την Υφυπουργό
Παιδείας κ. Εύη Χριστοφιλοπούλου, που διαµορφώσαµε µαζί τις
πολιτικές. Δούλεψε µε πάθος σε ένα Υπουργείο µε τεράστια κα-
θηµερινά προβλήµατα διαχείρισης. Να ευχαριστήσω και την Ανα-
πληρωτή Υπουργό Παιδείας, η οποία στον δικό της τοµέα και µε
τη δική της ευθύνη και πολιτική, έφερε πρόσφατα ένα από τα
πέντε σηµαντικά νοµοσχέδια που αφορούν τους απόδηµους.

Έχουµε σε εξέλιξη ένα σηµαντικό έργο. Πιστεύω –είµαι σί-
γουρη- ότι αυτή η Βουλή θα το συνεχίσει. Γι’ αυτό και θα το κα-
ταθέσω από την Τρίτη στη Διακοµµατική Επιτροπή που έχει
συσταθεί για την παιδεία. 

Ό,τι και να γίνει στη χώρα, δεν πρέπει να χάνουµε λεπτό, δεν
πρέπει να σταµατάει τίποτα, σε κανένα επίπεδο. Και το εθνικό
σχέδιο ανάπτυξης δεν είναι µόνο η οικονοµία. Είναι σίγουρα η
βάση και ο καµβάς. 

Όµως, ας αναλογιστούµε όλοι το τι είδους και βάθους µεταρ-
ρυθµίσεις, που δεν έχουν αξιολογηθεί, αλλά θα αλλάξουν τη
χώρα στο µέλλον, έχει ψηφίσει αυτή η Βουλή.

Θέλω να κάνω µόνο µία αναφορά στη µεταρρύθµιση για την
τριτοβάθµια παιδεία, για τα πανεπιστήµια και τα τεχνολογικά
ιδρύµατα. Είναι ένας πάρα πολύ δύσκολος νόµος, ένα πολύ δύ-
σκολο πολιτικό εγχείρηµα που σήµερα, µετά την ψήφισή του,
είναι σε εξέλιξη. Τα πανεπιστήµια λειτουργούν. Ο νόµος έχει αρ-
χίσει να εφαρµόζεται. Έχουµε ιδρύµατα τα οποία πραγµατικά
προχωρούν σε καινοτοµίες. Να πω, όµως, ένα χαρακτηριστικό
στοιχείο που έχει να κάνει µε τη συζήτηση των επόµενων ηµε-
ρών.

Αυτός ο νόµος ψηφίστηκε µε συναίνεση. Ψηφίστηκε από δια-
κόσιους πενήντα Βουλευτές. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι αυτό
το νόµο αύριο δεν µπορεί να τον αλλάξει καµία Κυβέρνηση. Φυ-
σικά και µπορεί στη δηµοκρατία, αλλά θα είναι πολύ δύσκολο να
έρθει ο επόµενος Υπουργός και να αρχίσει τις αλλαγές. Μπο-
ρούµε να έχουµε, λοιπόν, µια αίσθηση ευθύνης και σταθερότη-
τας για το τι θα συµβεί σε έναν πάρα πολύ µεγάλο τοµέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπροστά µας έχουµε µια εξαι-
ρετικά δύσκολη περίοδο. Απειλείται ένα πολύ ουσιαστικό κεκτη-
µένο της χώρας: η ευρωπαϊκή της πορεία και η συνέχιση της
παρουσίας της στο ευρώ. Αυτό ήταν κάτι αδιανόητο. Σήµερα
κραδαίνεται υπό µορφή απειλής από πολλές πλευρές. Αυτό το
κεκτηµένο επιφέρει τη σταθερότητα, την ανάπτυξη, την ευηµε-
ρία, τη σύνδεση της χώρας µε τις πιο ισχυρές οικονοµίες και δη-
µοκρατίες της Ευρώπης. Η απώλεια αυτού του κεκτηµένου
συνοδεύεται από ύφεση και κοινωνική οδύνη, από αποµόνωση
και εθνική οδύνη και συνεπάγεται επιστροφή σε δεδοµένα κοι-
νωνικά πολλές δεκαετίες πριν.

Αυτό σηµαίνει ως απειλή ότι εάν δεν λειτουργήσουµε και δεν
δράσουµε άµεσα και όπως πρέπει, η χώρα θα µπει σ’ ένα σκο-
τεινό τούνελ που µπορεί να φτάσει µέχρι την έλλειψη των βασι-
κών αναγκών ή στα προβλήµατα χρηµατοδότησης συντάξεων,
νοσοκοµείων ή σχολείων. Η βίαια όχι υποβάθµιση, αλλά ανα-
τροπή του βιοτικού επιπέδου ίσως είναι από τις µεγαλύτερες επι-
κρεµάµενες απειλές. 

Πρέπει να µιλάµε µ’ αυτό τον τρόπο; Είναι ένας λόγος που
φέρει πανικό. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι χρει-
αζόµαστε απόλυτη ειλικρίνεια και απόλυτη συνειδητοποίηση τού
τι έχουµε µπροστά µας. Αυτό που αποφύγαµε µέχρι σήµερα είναι
αυτό που περιέγραψα πριν. Αυτό που απέφυγε µέχρι τώρα αυτή

η Κυβέρνηση και αυτή η Βουλή, αυτό που παλέψαµε µε νύχια και
µε δόντια είναι να ανατρέψουµε αυτήν την προοπτική η οποία
ήταν πολλές φορές προ των πυλών και να εξασφαλίσουµε µε την
τελευταία συµφωνία του Πρωθυπουργού, της 26ης Οκτωβρίου,
κατ’ αρχάς τη διαγραφή ενός σηµαντικού µέρους του χρέους.
Λέω κατ’ αρχάς γιατί µιλάµε για τη διαγραφή του χρέους, ότι µι-
λάµε για τις οικονοµικές επιπτώσεις που έχουν να κάνουν µε τη
δηµοσιονοµική σταθερότητα της χώρας, τη δηµοσιονοµική εξυ-
γίανση της χώρας, αλλά έτσι µπαίνουν και οι βάσεις για πολύ ση-
µαντικά πράγµατα, όπως είναι το πρωτογενές πλεόνασµα,
δηλαδή το να µπορέσει η χώρα να προχωρήσει µπροστά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το έργο, αυτή τη συµφω-
νία την πέτυχε αυτή η Βουλή, πιο συγκεκριµένα την πέτυχε η Κυ-
βέρνηση και η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ. Αυτό το
έργο των δύο χρόνων –γιατί η συζήτηση σήµερα είναι και απο-
λογισµός και δέσµευση γι’ αυτό που γίνεται το επόµενο διά-
στηµα- θα το καταγράψει σίγουρα η ιστορία ως ένα από τα πλέον
πυκνά και αποτελεσµατικά έργα που έχουν γίνει. Το βάθος των
µεταρρυθµίσεων, των αλλαγών, των συγκρούσεων, µε όσα κακά
συνέβαιναν επί χρόνια στην ελληνική κοινωνία, είναι έργο δεκαε-
τίας συµπυκνωµένο σε µήνες. Βεβαίως είχαµε και λάθη και πισω-
γυρίσµατα και ατολµία.

Μας κρίνουν πολλές φορές –και ίσως σωστά- ότι δεν κάναµε…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Υπουργού)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρία Διαµαντοπού-

λου, θα σας παρακαλέσω να ολοκληρώσετε. 
(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρωθυπουργός

κ. Γεώργιος Παπανδρέου)
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
Στην αρχή είχα ξεχάσει να πατήσω το κοµβίον της έναρξης του

χρόνου. Παρακαλώ να ολοκληρώσετε σ’ ένα λεπτό.
ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα ολοκληρώσω. Θα µου επι-
τρέψετε απλά να αναδιαρθρώσω τη σκέψη µου, κύριε Πρόεδρε.

Θα τελειώσω λέγοντας ότι αυτές οι πολύ πυκνές αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις που συµπυκνώνουν το έργο δέκα χρόνων σε λί-
γους µήνες δεν έγιναν χωρίς κόστος. Έγιναν µε τεράστιο πολι-
τικό κόστος που µετριέται σε Βουλευτές και στελέχη µας που
αποµακρύνθηκαν, σε συνδικαλιστικές ηγεσίες και σηµαντικά στε-
λέχη που έφυγαν, σ’ αυτό που έχασε το ΠΑΣΟΚ πρόσκαιρα ως
δυναµικό. Χάσαµε –και είχαµε ισχυρό πολιτικό κόστος- τα λαϊκά
στρώµατα, τους ανθρώπους που είναι η βάση του ΠΑΣΟΚ που
µας κοιτούν µε οργή, µε απορία ή µε θλίψη. Εδώ µέσα όµως πι-
στέψαµε όλοι βαθιά, ότι κάναµε αυτό που έπρεπε να κάνουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω σ’ ένα λεπτό να πω το
εξής: Έχουµε αποφασίσει, έχουµε συζητήσει, έχουµε πιστέψει
ότι η εθνική συναίνεση είναι το ζητούµενο για τη χώρα. Αυτή η
εθνική συναίνεση σηµαίνει ότι έχουµε πολύ καλή γνώση τού τι
πρέπει να συµβεί.

Τελειώνω περιγράφοντας το τι πρέπει να συµβεί. Αυτό που
ονοµάζουµε κυβέρνηση που θα στηρίζεται στο σύνολο των δυ-
νάµεων της Βουλής –γιατί αυτό θα θέλαµε- δεν µπορεί παρά να
είναι µία κυβέρνηση πολιτικών προσωπικοτήτων, δεν µπορεί να
είναι παρά µία κυβέρνηση η οποία έχει ένα συγκεκριµένο και
σαφές χρονοδιάγραµµα για τις πράξεις οι οποίες είναι πολλές
και δεν είναι απλά το συµπλήρωµα σελίδων, που θα κάνουν κά-
ποιοι τεχνοκράτες. 

Πρέπει να υπάρξει συνείδηση ότι το έργο της επόµενης περιό-
δου είναι εξαιρετικά δύσκολο, εξαιρετικά πολιτικό, εξαιρετικά
σύνθετο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Και δεν µπορεί να έρθει σε πέρας αν δεν έχουµε όλοι κατα-
νοήσει την ευθύνη που θα πάρει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποχρεούµαι να τελειώσω στο
επόµενο δευτερόλεπτο. Θα ήθελα να πω ότι βεβαίως δίνω ψήφο
εµπιστοσύνης σ’ αυτήν την Κυβέρνηση. Καλώ όλους τους συνα-
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δέλφους να δώσουν ψήφο εµπιστοσύνης σε µια Κυβέρνηση, σε
µια διαδικασία, που έχει πράγµατι κάτι παράδοξο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΑΝΝΑ ΔΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, Διά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης και
γι’ αυτό που έγινε και δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης σ’ αυτό που
δεσµευθήκαµε και περιέγραψε ο Πρωθυπουργός χθες το βράδυ
στο Κοινοβούλιο. Είναι πολύ σηµαντικό να ολοκληρωθεί τις αµέ-
σως επόµενες µέρες γιατί ήδη χάσαµε µια πολύτιµη εβδοµάδα
µέχρι το τέλος του Δεκεµβρίου.

Σας ευχαριστώ
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα κλείσουµε τον κα-
τάλογο των οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών µε την Αντιπρό-
εδρο της Βουλής, κ. Ροδούλα Ζήση. Επειδή είναι µέλος του
Προεδρείου θα της κάνω τη χάρη να της περικόψω το χρόνο
κατά 50%. 

Τρία λεπτά, έχετε, κυρία Ζήση.
ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα προσπαθήσω σε τρία λεπτά –ας µου επιτραπεί αυτή η

χάρη- να µιλήσω µε την καρδιά µου, κύριε Πρόεδρε. Ο Ελευθέ-
ριος Βενιζέλος είπε ότι στην πολιτική  υπάρχουν οι άνθρωποι των
περιστάσεων και οι άνθρωποι των πεποιθήσεων. Οι πρώτοι σύ-
ρονται στην ουρά του πλήθους. Οι δεύτεροι ηγούνται στην πο-
ρεία του έθνους. 

Η δική µου παράταξη, κύριε Πρόεδρε, το ΠΑΣΟΚ, ο ιδρυτής
της, οι Πρόεδροί του, ο σηµερινός Πρόεδρος Γιώργος Παπαν-
δρέου και Πρωθυπουργός της χώρας, ηγήθηκαν και ηγούνται
στην πορεία του έθνους.

Ακολουθήσαµε, ως παράταξη, όχι το δρόµο που χάραξε η συν-
τηρητική αντίληψη µιας ολόκληρης εποχής της νεοελληνικής µας
ιστορίας, αλλά το δρόµο που ταίριαζε πάντα στα όνειρά µας, στις
προσδοκίες του ελληνικού λαού και στο συµφέρον της χώρας.
Οι αλήθειες που υπηρετήσαµε πέρασαν πολλές φορές µέσα από
τις λαβωµατιές µας. 

Στη σηµερινή κρίσιµη για την Ελλάδα συγκυρία, η ψήφος εµ-
πιστοσύνης στην Κυβέρνηση είναι ψήφος ευθύνης. Είναι ψήφος
σύνεσης. Είναι ψήφος φρόνησης για την Ελλάδα, τον ελληνικό
λαό, το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, την ευρωπαϊκή προοπτική και την
ανοδική προοπτική της χώρας µας. Ούτε ψήφος ανάγκης είναι,
ούτε εκβιασµών, ούτε πίεσης. Δυστυχώς, κύριε Πρόεδρε, «όλ-
βιος όστις της ιστορίας έσχεν µάθησιν». 

Ακούσαµε εδώ για το 1965, ακούσαµε για κάποιες χρονολο-
γίες, αλλά η ιστορία επαναλαµβάνεται. Ό,τι είναι ξεχωριστό, δια-
φορετικό, προοδευτικό, η συντήρηση, το βόλεµα, οι συναλλαγές
και τα καλά κρατούντα συµφέροντα το εµποδίζουν να πάει µπρο-
στά. Αλλά εµείς είµαστε εδώ, µια ολόκληρη παράταξη, να υπη-
ρετήσουµε τη χώρα, το δηµόσιο συµφέρον και να δώσουµε
ψήφο εµπιστοσύνης σ’ αυτήν την Κυβέρνηση και στο µέλλον της
χώρας. Αυτή είναι η ευθύνη και το χρέος, που όπως λέει ο Πα-
λαµάς, «πολύ αγάπησα και η αγάπη µου είναι χρέος». 

Κύριε Πρωθυπουργέ, αγαπητέ Πρόεδρε της παράταξής µας,
του κινήµατός µας, οραµατικέ ηγέτη της χώρας, όπως σας απο-
καλούν οι ξένες δυνάµεις, εµείς δε ζητάµε τίποτα. Δε ζητάµε
µήτε το σταµάτηµα –όπως λέει ο Σεφέρης- µήτε το γύρισµα προς
τα πίσω. Γυρεύουµε το νου, την ευαισθησία και το κουράγιο των
ανθρώπων, το κουράγιο το δικό σας που προσπαθούν να προ-
χωρήσουν τη χώρα και τον ελληνικό λαό προς τα µπρος. 

Ας τελειώσουν κάποιοι µε την αποσταθεροποιητική τους πολι-
τική, µε τον κοµµατικό εγωκεντρισµό τους, το ήξεις αφήξεις εδώ
µέσα και ας αφήσουµε τις υποκρισίες, ας πούµε την αλήθεια.
Είναι έτοιµη η χώρα, είναι έτοιµες οι πολιτικές δυνάµεις να πουν
το ναι στην πρόοδο της Ελλάδας, στην ευρωπαϊκή της προ-
οπτική; Ας το απαντήσουν υπεύθυνα σήµερα εδώ. Αυτή είναι η
ευθύνη όλων µας. Η ψήφος εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση δί-
νεται απ’ όλους µας µε µεγάλο αίσθηµα ευθύνης, µε κοινωνική
ευαισθησία για την Ελλάδα και τον ελληνικό λαό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ευχαριστούµε την κ.
Ζήση.

Το λόγο έχει ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας κ. Γεώργιος Πα-
πανδρέου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αγαπητοί συνάδελφοι, εδώ και είκοσι πέντε µήνες έδωσα µια
µάχη άνευ προηγουµένου, για να σωθεί η χώρα. Μόνος, από όλη
την ηγεσία του πολιτικού συστήµατος. Με πολιτική στήριξη, τις
δυνάµεις του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος και της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ. Με πραγµατική στήριξη,
τους πολίτες της χώρας, τον αγώνα τους, τις προσπάθειές τους.
Με µία πολιτική πραγµατικότητα, στην Ελλάδα ζοφερή. Με µία
Αντιπολίτευση, δυστυχώς, ανεύθυνη και φυγόπονη. Και µε ένα
ευρύτερο κοµµάτι του πολιτικού συστήµατος, που το µόνο που
το ενδιαφέρει εδώ και καιρό, είναι η επιβίωση του παλιού συστή-
µατος. 

Ζήσαµε και πολύ λάσπη. Γιατί έγιναν και τραγικά λάθη σε
αυτήν τη χώρα, από πολλές κυβερνήσεις. Αποκορύφωµα, όµως,
η προηγούµενη κυβέρνηση και η πενταετία της Νέας Δηµοκρα-
τίας και αυτά πληρώνουµε σήµερα.

Ας µιλήσουµε µε ειλικρίνεια. Μήπως εγώ διπλασίασα το χρέος,
ή µήπως ήταν η Νέα Δηµοκρατία, µήπως εγώ άφησα έλλειµµα
36 δισεκατοµµύρια ευρώ, ή µήπως ήταν η προηγούµενη κυβέρ-
νηση; Μήπως εγώ κι εµείς εκτοξεύσαµε τα ελλείµµατα, ή µήπως
τώρα µειώθηκαν τα ελλείµµατα; Διότι αυτά που ζουν οι Έλληνες
πολίτες, µία πρωτόγνωρη δοκιµασία, κάποιοι θέλουν να τα ξεχά-
σουν. 

Γι’ αυτά τρέχουµε. Γι’ αυτά τρέχουµε από χώρα σε χώρα, από
πρωτεύουσα σε πρωτεύουσα, από συνάντηση σε συνάντηση,
πρώτος εγώ, αλλά και οι συνάδελφοι Υπουργοί εδώ και µήνες. 

Αυτή είναι η αλήθεια, κύριοι συνάδελφοι. Πληρώνουµε το λο-
γαριασµό δεκαετιών αµεριµνησίας, λαϊκισµού, ανοµίας, αδιαφά-
νειας, διαπλοκής, πελατειακών σχέσεων, αδιαφορίας για το
δηµόσιο συµφέρον. Λοιπόν, µαζεύω επί είκοσι τέσσερις µήνες
όλα αυτά τα σπασµένα! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Είµαστε, όµως, περήφανοι γιατί, µετά από πολλούς µήνες δο-

κιµασίας, περιπέτειας, προσπάθειας, θυσιών η χώρα µας πέτυχε
στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής µια συµφωνία, καθοριστικής
σηµασίας για το µέλλον µας. Το άµεσο µέλλον, αλλά και τα επό-
µενα χρόνια και τις µελλοντικές γενιές. Μία συµφωνία, που µας
παρέχει ασφάλεια και σιγουριά, που εγγυάται την παραµονή µας
στο ευρώ, που εγγυάται ότι θα έχουµε τα επόµενα χρόνια τους
απαραίτητους πόρους για τη λειτουργία του κράτους, για τους
µισθούς και τις συντάξεις, που απειλήθηκαν από µια πιθανή χρε-
οκοπία. Και πολύ περισσότερο, µία συµφωνία, η οποία µας επι-
τρέπει -αν εµείς κάνουµε αυτό που πρέπει- να διαγράψουµε ένα
πολύ µεγάλο µέρος του χρέους µας, µέσα στους επόµενους
µήνες, που µας επιτρέπει να καταβάλουµε τα επόµενα χρόνια
πολύ λιγότερους τόκους για τα δάνεια του παρελθόντος, που
κάνει τη διαδροµή µας πιο εύκολη τα επόµενα χρόνια και µας
επιτρέπει να δώσουµε όλες µας τις δυνάµεις πια, για να κτίσουµε
την Ελλάδα της δηµιουργίας και της ανάπτυξης.

Επειδή πολλά κινδυνολογικά και ανεύθυνα λέγονται, ακόµα και
τώρα, θέλω να διαβεβαιώσω για άλλη µια φορά τους Έλληνες
πολίτες: Με τη συµφωνία αυτή, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα
µε τις καταθέσεις. Αντιθέτως, και µε την παραµονή µας στο
ευρώ, είναι πιο εγγυηµένες. Με τη συµφωνία αυτή, δεν υπάρχει
κανένα πρόβληµα µε τα ασφαλιστικά ταµεία. Αντιθέτως, θα είναι
πιο εύρωστα, διότι η χώρα µας θα βγει πιο γρήγορα από την
κρίση και οι προϋπολογισµοί µας θα έχουν περισσότερες δυνα-
τότητες.

Η συµφωνία αυτή, δεν συνεπάγεται σε καµµία περίπτωση µεί-
ωση των µισθών κατά 50%, ή των συντάξεων όπως πολλοί διαδί-
δουν ακόµα και σήµερα. Η συµφωνία αυτή µας δίνει µια τεράστια
ευκαιρία, ίσως την τελευταία, να ξαναχτίσουµε τη χώρα µας σε
νέες, γερές βάσεις. Η συµφωνία αυτή, δεν πρέπει να πάει χα-
µένη, δεν µπορεί να πάει χαµένη. Διαφορετικά, θα είµαστε ιστο-
ρικά υπόλογοι.

Η συµφωνία αυτή, πρέπει να διασφαλιστεί και να τεθεί σε
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εφαρµογή, τους επόµενους µήνες. Αυτό είναι το ύψιστο καθήκον
όλων µας. Αυτό είναι το ύψιστο συµφέρον όλων µας. Αυτή είναι
η απόλυτη εθνική προτεραιότητα. 

Και χαίροµαι, χαίροµαι ειλικρινά, που όλο και περισσότεροι
αναγνωρίζουν το πόσο σηµαντική είναι αυτή η συµφωνία και κυ-
ρίως χαίροµαι για το καθοριστικό βήµα που έκανε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση, µε τη δέσµευση ότι θα την υπερψηφίσει. 

Γιατί, αγαπητοί συνάδελφοι, χρειάζεται σήµερα η ευρύτερη
συνεργασία και στήριξη των κοµµάτων; Ίσως το κατανοείτε,
αλλά θέλω να επαναλάβω κάποια αυτονόητα. Γιατί να επιδιώκω
αυτήν τη συνεργασία, εδώ και καιρό; Γιατί οι αλλαγές που κά-
νουµε στη χώρα µας είναι ιστορικές. Απαιτούν όχι µόνο την
ανοχή, αλλά τη συµµετοχή των πολιτών. Όταν δεν αναλαµβάνουν
όλα τα κόµµατα τις ευθύνες τους, πόσω µάλλον όταν κατηγο-
ρούν και λοιδορούν, όταν χρησιµοποιούν φράσεις του τύπου
«προδότες», «πιόνια», δίνουν το ηθικό δικαίωµα σε σηµαντικό
µέρος του λαού, που αυτοί εκφράζουν, να απέχει ή να µπλοκάρει
ή να απορρίπτει ακόµα και τα αυτονόητα, όπως την υποχρέωση
να πληρώνονται οι φόροι. Δίνουν το σύνθηµα ακόµα και της πα-
ραίτησης, του µάταιου κάθε προσπάθειας. Χρησιµοποιούν τον
πραγµατικό πόνο -γιατί είναι πραγµατικός ο πόνος- του ελληνι-
κού λαού, για να σταµατήσουν τις πιο αυτονόητες αλλαγές και
µεταρρυθµίσεις, ακόµα και τις βασικές καθηµερινές υποχρεώ-
σεις. Και αυτό προκαλεί ανοµία και η ανοµία αυτή, τελικά, πηγαί-
νει  τη χώρα στην αυθαιρεσία και τη βία, την πόλωση και στη
σύγκρουση και η ανοµία αυτή κτυπά πολύ περισσότερο τον
αθώο, τον καλοπληρωτή, τον πιο αδύναµο. Βοηθά, όµως, τον
ισχυρό, τον παράγοντα και τον προνοµιούχο. 

Επιτέλους, να βάλουµε κανόνες σ’ αυτήν τη χώρα, για να προ-
στατεύσουµε το λαό, τον πολίτη, και όχι να επιτρέπουµε την ανο-
µία, για να µπορεί να ξεφεύγει ο ισχυρός και ο κάθε παράγοντας.
Γιατί αλλιώς, αδυνατίζουν οι θεσµοί και οι νόµοι, που προστα-
τεύουν τελικά τα ανθρώπινα και κοινωνικά δικαιώµατα του πο-
λίτη. Ενώ όταν τα κόµµατα συνεργάζονται, στέλνουν ενιαίο
µήνυµα για το καλό της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Φίλες και φίλοι, αν αυτή η δύσκολη κατάσταση αντιµετωπιζό-

ταν απλά µε αλλαγή πολιτικής, τότε θα ήταν εύκολα τα πράγ-
µατα. Πρέπει, όµως -και αυτό φαίνεται ότι να το κατανοεί σήµερα
η Νέα Δηµοκρατία- να περάσουµε από την Ελλάδα των ελλειµ-
µάτων, την Ελλάδα της αναξιοπιστίας, την Ελλάδα της αδιαφά-
νειας, την Ελλάδα του «δεν πληρώνω», στην Ελλάδα των
πλεονασµάτων, στην Ελλάδα της αξίας, στην Ελλάδα του κύρους
και της αξιοπιστίας, στην Ελλάδα των εξαγωγών προϊόντων ποι-
ότητας και πράσινης ανάπτυξης, στην Ελλάδα της ευνοµίας,
στην Ελλάδα του «εκπληρώνω τις υποχρεώσεις µου για να προ-
στατεύσω τα δικαιώµατά µου». Υποχρεώσεις, που αφορούν τόσο
στην καθηµερινότητά µας, όσο και στη συµµετοχή µας στο ευρώ. 

Το µέγεθος του εγχειρήµατος ξεπερνά το µέγεθος οποιουδή-
ποτε κόµµατος µεµονωµένα. Ένα απλό παράδειγµα, µε το νέο
φορολογικό νοµοσχέδιο: Μπορούµε περισσότερα κόµµατα και
ηγεσίες, να στηρίξουµε ένα δίκαιο και διαφανές σύστηµα αλλά,
παράλληλα, αντί να καλούµε τον λαό σε απειθαρχία, να ενηµε-
ρώσουµε τον Έλληνα πολίτη για τη σηµασία που έχει να κτυπή-
σουµε τη φοροδιαφυγή που τελικά ο ίδιος πληρώνει. Ποιος
πληρώνει τη φοροδιαφυγή; Ο αδύναµος και η µεσαία τάξη αυτής
της χώρας.

Αυτό πρέπει να σταµατήσει. Τότε θα έχουµε πολύ µεγαλύτε-
ρες πιθανότητες να πετύχει ένα παρόµοιο νοµοσχέδιο.

Αλλά µέχρι σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, δυο χρόνια τώρα,
εµείς, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ, σηκώσαµε το
σταυρό αυτόν. Με πρωτοφανή συναίσθηση του ιστορικού µας
χρέους. Σηκώσαµε ένα σταυρό, ενώ δεν µας ανήκε η ευθύνη για
τα πρόσφατα ελλείµµατα και χρέη ή ακόµα και για την αναξιοπι-
στία της χώρας. Σηκώσαµε το σταυρό της προσπάθειας να αλ-
λάξουµε τα πάντα -κάθε πρόβληµα, κάθε κακή λειτουργία- που
συσσωρεύτηκαν τις τελευταίες δεκαετίες. Να χτυπηθούµε µε
κάθε κατεστηµένο, είτε ήταν απέναντί µας, είτε βρισκόταν ακόµη
και στα δικά µας σπλάχνα, µε την ελπίδα όχι να κατατροπώ-
σουµε, αλλά να µεταµορφώσουµε συνειδήσεις, νοοτροπίες και
πρακτικές. Όλα αυτά, που µας είχαν πληγώσει ως Έλληνες και

Ελληνίδες.
Όπως είπα, όµως, δεν αρκεί µια Κοινοβουλευτική Οµάδα και

πλειοψηφία. Αυτός ο άθλος χρειάζεται µια έντιµη και ευρύτατη
στήριξη. Και αυτή µπορούσε να επιτευχθεί µε δύο τρόπους: Ο
ένας τρόπος ήταν το δηµοψήφισµα, η βούληση του ελληνικού
λαού, ο οποίος βεβαίως θα είχε το δικαίωµα και να απορρίψει
αυτό το πρόγραµµα, αυτήν τη διαδροµή, µε τις όποιες γνωστές
συνέπειες, αλλά θα ήταν µια γνήσια, δηµοκρατική, λαϊκή επιλογή
«ναι» ή «όχι». 

Προσωπικά, θεωρώ ότι ήταν σίγουρο το «ΝΑΙ». Γιατί; Γιατί πι-
στεύω βαθιά, ότι είναι προς το συµφέρον του ελληνικού λαού
αυτό το πακέτο των αποφάσεων. Και γιατί πιστεύω βαθιά ότι ο
ελληνικός λαός ξέρει να κρίνει αυτό που είναι καλύτερο για τον
ίδιο. Θα ήταν λυτρωτικό και για τον ίδιο να αποφασίσει ο ίδιος,
όχι εµείς, ούτε οι εταίροι µας. 

Ένα σχόλιο. Είναι περίεργο που όλα τα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, παρά τις πολύ διαφορετικές προσεγγίσεις, ήσαν απέ-
ναντι. Μιλούσαν για «τυχοδιωκτισµό». Η προσφυγή στην άµεση
δηµοκρατία, λοιπόν, µια συνταγµατική πρόβλεψη της δηµοκρα-
τίας µας θεωρείται από κάποιους τυχοδιωκτισµός. 

Τι φοβόντουσαν; Εάν φοβόντουσαν ότι θα απέρριπτε ο λαός
τη συµφωνία, τότε θα έπρεπε οι ίδιοι να θέλουν να ψηφίσουν τη
συµφωνία στη Βουλή, κάτι που δεν δήλωναν όµως τουλάχιστον
µέχρι χθες. Εάν αυτή ήταν η θέση τους, δηλαδή θετική, τότε γιατί
να µην στηρίξουν από κοινού το «ΝΑΙ», σε µια µεγαλειώδη για
την Ελλάδα και την Ευρώπη απόφαση δηµοκρατίας;

Από την άλλη, εάν φοβόντουσαν κάποιοι ότι θα υπερψηφιζόταν
η συµφωνία από το λαό, τότε φοβόντουσαν, αλλά επειδή δεν θα
µπορούσαν να εκπροσωπούν τις λαϊκές δυνάµεις, ενάντια σε
αυτήν την «κατοχική» συµφωνία -όπως την χαρακτηρίζουν- γιατί
πολύ απλά θα είχε εκφραστεί ο ελληνικός λαός κυρίαρχα, δηµο-
κρατικά, ελεύθερα. 

Τι φοβόντουσαν, λοιπόν; Ότι θα έχαναν τη διαµεσολάβησή
τους, το προνόµιο να λένε ότι εκφράζουν οι ίδιοι την πραγµατική
βούληση του ελληνικού λαού. 

Και ενώ µας κατηγορούσαν, ότι εµείς ακούµε τα κελεύσµατα
των ξένων, µόλις πήραµε αυτήν τη δηµοκρατική απόφαση, που
συντάραξε την Ευρώπη και τις αγορές, µια απόφαση που έλεγε
ευθέως στις αγορές, «ακούστε, υπάρχει και ο ελληνικός λαός,
που τελικά πρέπει να αποφασίσει», πολλοί από τη Δεξιά και από
την Αριστερά, µας κατακεραύνωναν, ότι ενοχλήσαµε τους εταί-
ρους µας και έπεσαν και τα χρηµατιστήρια! Περισσεύει, λοιπόν,
η υποκρισία, κύριοι συνάδελφοι.

Πρέπει επίσης να πούµε, επιτέλους και πρέπει και το G-20 να
πει επιτέλους, «ναι, υπάρχουν οι αγορές, αλλά πρώτα απ’ όλα
υπάρχουν οι λαοί». Αυτό είναι το µήνυµα ακόµη το οποίο εµείς
πρέπει να περάσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Επιστρέφω, όµως, στην κριτική που δέχοµαι. Τώρα, κάποιοι

επέλεξαν να φωνάξουν, να διαµαρτυρηθούν ότι επλήγη το κύρος
του πολιτικού συστήµατος από τις δικές µου πρωτοβουλίες, ότι
η ασφαλής πορεία της χώρας στο ευρώ κινδυνεύει από τη δια-
χείριση αυτών των ηµερών. 

Δεν τους είδα, όµως, να φωνάζουν, όταν έµπαιναν τα θεµέλια
της κρίσης. Όταν επικρατούσε η ανοµία, η ψηφοθηρία, ο λαϊκι-
σµός,  η ατελείωτη υποκρισία, η εξαπάτηση του πολίτη, όταν
Βουλευτές χρηµατοδοτούνταν από επιχειρηµατίες, όταν το κρά-
τος µοίραζε αφειδώς χρήµα, όταν η σπατάλη είχε γίνει το κύριο
εργαλείο πολιτικής, κάποιοι από την Αντιπολίτευση, εδώ και
µήνες, έκαναν µηδενιστική κριτική για τα πάντα. Μίλησαν ποτέ,
όµως, προηγουµένως, για τις ευθύνες που έχουν και προσωπικά,
τόσα χρόνια που κυβέρνησαν και οδήγησαν τη χώρα στην πα-
ρακµή; Ως Υπουργοί, παλαιότερα, τι έκαναν; Πόσο άλλαξαν το
κράτος; Πόσα ελλείµµατα δηµιούργησαν; Πόσοι φίλοι τους διο-
ρίστηκαν σε ολόκληρο το δηµόσιο; Αφού θέλουµε να τα συζητή-
σουµε, ας τα συζητήσουµε ανοιχτά. 

Κάποιοι παραιτούνται. Δεν θυµάµαι να παραιτήθηκαν, όταν η
Ελλάδα πνιγόταν από την οσµή της διαφθοράς; Δεν θυµάµαι να
παραιτήθηκαν ή να µίλησαν, όταν στη χώρα έκαναν κουµάντο οι
διάφοροι «χορηγοί». Βέβαια, τότε ήταν Υπουργοί. Δεν θυµάµαι
τότε να απάλλαξαν το κράτος από τη γραφειοκρατία, το ρου-
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σφέτι και τη διαφθορά. Τότε, όµως, όλα κυλούσαν οµαλά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, γιατί υπήρχαν εύκολα δανεικά. Και µ’
αυτά, κάποιοι έκαναν µικροπολιτική, που σήµερα την πληρώνει
ο ελληνικός λαός. Σε µερικούς, είναι δύσκολο να µιλάνε ειλικρινά
στους πολίτες. Να τους πουν ότι, «όσα ξέραµε τελείωσαν». Να
τους πουν ότι η συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, στο
ευρώ, δεν συνεπάγεται µόνο δικαιώµατα, αλλά και υποχρεώσεις.

Αλλά επειδή, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θέ-
λουµε να γυρίσουµε σελίδα, και να πάµε µπροστά, θέλουµε όλη
αυτή η αντιπαράθεση η οποία γίνεται για το παρελθόν, να έχει
ένα τέλος και να ανοίξουµε µία νέα σελίδα. Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, στην πολιτική µου ζωή έκανα πάντα ένα βήµα µπροστά, ανα-
λαµβάνοντας το κόστος και παίρνοντας το ρίσκο, αλλά πάντα µε
γνώµονα το συµφέρον της δηµοκρατίας, της πατρίδας και του
πολίτη. Και κάθε φορά, άκουγα τα σχολιανά µου! Κάθε φορά
άκουγα ότι είµαι ανεύθυνος, επικίνδυνος.

Το θυµάµαι, όταν µίλησα υπέρ της ελεύθερης ραδιοφωνίας και
επισκέφθηκα το σταθµό του τότε δηµάρχου, Μιλτιάδη Έβερτ. Τα
άκουσα. Όταν νοµοθετούσα το Ανοιχτό Πανεπιστήµιο και το «IΒ»,
ήµουν ανθέλληνας. Όταν µίλησα για την ανάγκη να απελευθε-
ρώσουµε τα πανεπιστήµια και να µπορούν να γίνουν µη κερδο-
σκοπικά, µη κρατικά πανεπιστήµια. Όταν είπα να µην φυλακί-
ζουµε εκείνους που είναι χρήστες ναρκωτικών, αλλά να τους θε-
ραπεύουµε και να πάµε σε µία αποποινικοποίηση ουσιών, όπως
της κάνναβης. Και βεβαίως τα άκουσα. Όταν µέσα στο κίνηµά
µου είπα διαφάνεια, για να µπαίνουν τα µέσα ενηµέρωσης στις
κεντρικές µας επιτροπές, να ψηφίζονται οι σύνεδροι µε διαδικα-
σίες κάλπης, κάποιοι µε κατηγόρησαν ότι προωθώ κάλπικο
κόµµα. Όταν πρότεινα να εκλέγεται ο πρόεδρος του κόµµατος
από τον πολίτη, πολύ φοβήθηκαν και µιλούσαν για παρωδία. Σή-
µερα, η πρακτική αυτή υιοθετείται από κόµµατα σε όλη την Ευ-
ρώπη και όχι µόνο, αλλά και από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Όταν νοµοθετούσα το εγγυηµένο ποσοστό των µουσουλµανο-
παίδων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, πολλοί εξέφρασαν φό-
βους. Σήµερα, είναι βασικός πυλώνας της ένταξής τους στην
κοινωνία µας. Όταν κουβαλούσα έναν υπολογιστή και µιλούσα
για το διαδίκτυο, ως µία επανάσταση για τη δηµοκρατία και τη
διαφάνεια, πολλοί γελούσαν. Και όµως, σήµερα εφαρµόζουµε
ηλεκτρονικά τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και φέρνουµε το «ψηφιακό σχολείο»
στο µαθητή. Όταν µίλησα για άµεση εκλογή του Προέδρου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, είπαν: «Αυτός είναι εκτός τόπου και χρό-
νου». Σήµερα πια, συζητιέται σοβαρά. Όταν ξεκίνησα το άνοιγµα
προς την Τουρκία, ήµουν και πάλι προδότης. Σε λίγο καιρό,
όµως, όλοι χαιρέτισαν τις πολλές συµφωνίες µε τη γείτονα χώρα.
Και παρά τις δυσκολίες, έχουµε εδώ και έντεκα χρόνια µια καλύ-
τερη σχέση, χωρίς επικίνδυνες συγκρούσεις. Όταν παλέψαµε για
το Ελσίνκι και την ένταξη της Κύπρου, λίγοι το πίστευαν. Έγινε
πραγµατικότητα. Όχι, όλα αυτά δεν ήταν τυχοδιωκτισµός. Ήταν
µία απλή απόφαση: Να µην µείνω στα τετριµµένα, να µην µείνω
στις νόρµες της συντήρησης, να σπάω ταµπού, για το καλό του
τόπου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Όπως και σπάω ταµπού µε το δηµοψήφισµα. Να φύγουµε από

τις παραδόσεις του βυζαντινισµού, να πάµε στις παραδόσεις της
αρχαιοελληνικές, της άµεσης δηµοκρατίας. Και ας φοβηθεί το
πολιτικό κατεστηµένο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και ελπίζω ότι θα έρθει η στιγµή που δεν θα φοβάται η καθε-

στηκυία τάξη την άµεση φωνή του λαού, τη συµµετοχική δηµο-
κρατία. 

Είπα ότι είµαι αντιεξουσιαστής στην εξουσία. Και αν δεν µείνω
στην εξουσία, τουλάχιστον θα παραµείνω αντιεξουσιαστής, µε
γνώµονα το δηµόσιο συµφέρον. Για τον ίδιο λόγο, είµαι θιασώτης
της εθνικής συνεργασίας. Γιατί σπάµε κατεστηµένες γραµµές και
αντιπαραθέσεις, για το καλό του τόπου. Και το έχω αποδείξει.
Στο Υπουργείο Παιδείας και στο Υπουργείο Εξωτερικών, διαµόρ-
φωσα διακοµµατικές επιτροπές, επεδίωξα πάντα τη συνεννόηση
στους τοµείς αυτούς και ως αντιπολίτευση και ως συµπολίτευση.
Γι’ αυτό και σήµερα πιστεύω σε αυτή την εναλλακτική, ως µια µε-
γάλη προοπτική της χώρας, του πολιτικού µας συστήµατος. Ως
κόµµατα, να ξεφύγουµε από τις στενές µας κοµµατικές επιδιώ-

ξεις, για το συµφέρον της πατρίδας.
Ναι, έχουµε διαφορές, ιδεολογικές και πολιτικές. Έχουµε

όµως και συνείδηση για τις επιταγές της εποχής, για τις προτε-
ραιότητες της πατρίδας, µέσα σε ένα δύσκολο διεθνές πεδίο. Και
η συνεργασία αυτές τις προτεραιότητες µπορεί να τις υπηρετή-
σει καλύτερα.

Θα µιλήσω για τη συνεργασία, αλλά πρώτα θέλω πω δυο λόγια
για την τρίτη εναλλακτική, που έχει συζητηθεί, την προσφυγή
στις κάλπες. Ο κ. Σαµαράς ζητάει το ταχύτερο δυνατό εκλογές
και, ως έκπτωση, δέχεται µια µεταβατική κυβέρνηση, περιορισµέ-
νης εντολής, το πολύ για έξι εβδοµάδες. Όµως, αγαπητοί συνά-
δελφοι, θέλω µε ειλικρίνεια να πω ότι, αυτή τη στιγµή, οι εκλογές
δεν  ισοδυναµούν απλώς µε καταστροφή, αλλά δεν µπορούν να
γίνουν, ή δεν θα έπρεπε να γίνουν, και για πολύ πρακτικούς λό-
γους συµφέροντος του ελληνικού λαού και της πατρίδας.

Αν πηγαίναµε σε εκλογές άµεσα, χωρίς να διασφαλίσουµε την
εφαρµογή της συµφωνίας στη χώρα µας, η έκτη δόση των
8.000.000.000 ευρώ θα ήταν στον αέρα. Όλη η δέσµη των αποφά-
σεων της 26ης Οκτωβρίου και το νέο Πρόγραµµα Στήριξης των
130.000.000.000 θα ήταν στον αέρα, διότι υποχρέωσή µας είναι
να ξεκινήσουµε άµεσα τις διαπραγµατεύσεις µε τους εταίρους
µας και να καταρτιστεί το νέο πρόγραµµα στήριξης. Όλα αυτά που
πρέπει να κάνουµε, ξεκινώντας άµεσα τις διαπραγµατεύσεις για
τη µείωση του δηµοσίου χρέους κατά 100.000.000.000 ευρώ, θα
ήταν στον αέρα. Η στήριξη του τραπεζικού συστήµατος, που απαι-
τεί άλλα 35.000.000.000 ευρώ, θα ήταν στον αέρα. Το ίδιο και η
επόµενη δόση, η έβδοµη δόση, που πρέπει να καταβληθεί µέχρι
τα τέλη του Φεβρουαρίου, που δεν έχει ύψος 8.000.000.000 ευρώ,
έχει ύψος 80.000.000.000 ευρώ, γιατί αυτές θα είναι οι ταµειακές
µας ανάγκες, τα 30.000.000.000 ευρώ για να στηριχθούν οι τρά-
πεζες µε την επανακεφαλαιοποίησή τους, τα 30.000.000.000 ευρώ
προκειµένου να µπορέσουµε να οργανώσουµε το λεγόµενο «PSI»,
την ιδιωτική συµµετοχή, και να κερδίσουµε 100.000.000.000 ευρώ
και άλλα 20.000.000.000 ευρώ για τις ταµειακές τους ανάγκες.

Τέλος θα έκλεινε και η Βουλή για πολλές εβδοµάδες, µέχρι
να γίνουν οι εκλογές και µέχρι να πάρει ψήφο εµπιστοσύνης η
νέα κυβέρνηση, είτε υπήρχε αυτοδυναµία είτε βρισκόταν ένα
συµµαχικό σχήµα. Με αποτέλεσµα, όχι µόνο να µην µπορούµε
να ψηφίσουµε αυτά που πρέπει για να εφαρµοστεί η συµφωνία,
αλλά να µην µπορεί καν να καταρτιστεί και να ψηφιστεί ο Προ-
ϋπολογισµός του 2012, για να συνεχίσει η λειτουργία της
χώρας.

Ξέρει ο κ. Σαµαράς, η Νέα Δηµοκρατία ότι, αν δεν γίνουν όλα
αυτά, µέσα στις επόµενες εβδοµάδες, δεν θα κερδίσουµε –το το-
νίζω αυτό- δεν θα κερδίσουµε τη µείωση των τόκων για το 2012
κατά 5.000.000.000 ευρώ. Θυµίζω ότι τα 5.000.000.000 ευρώ
είναι σχεδόν όλο το πολυνοµοσχέδιο που ψηφίσαµε. Ποιος θα
πληρώσει αυτούς τους τόκους των 5.000.000.000 ευρώ; Οι Έλ-
ληνες φορολογούµενοι.

Η λύση είναι µία: Να στηρίξουµε διακοµµατικά αυτή τη συµ-
φωνία, που είναι για το καλό τις χώρας. Εδώ και τώρα. Να υπάρ-
χει κυβέρνηση ισχυρή, όχι µε εκλογές, που θα µπορούσαν να
οδηγήσουν τη χώρα στη χρεοκοπία ή στην καταστροφή και οι
εκλογές να γίνουν, αµέσως µόλις η κατάσταση οµαλοποιηθεί για
τη χώρα και έχουµε ολοκληρώσει αυτές τις συγκεκριµένες υπο-
χρεώσεις.

Τότε ναι, να πάµε άµεσα σε εκλογές.
Τα βήµατα, λοιπόν, που έχουµε µπροστά µας είναι ξεκάθαρα:
Πρώτον, επιβεβαιώνουµε προς τους εταίρους µας ότι η Ελ-

λάδα θα κάνει αµέσως, χωρίς καθυστέρηση, όλα όσα πρέπει να
γίνουν για την εφαρµογή της απόφασης της 26ης Οκτωβρίου.

Δεύτερον, δηλώνουµε διακοµµατικά ότι το πακέτο θα στηριχ-
θεί µε ευρύτερη πολιτική στήριξη και µε ειλικρινή προσπάθεια
σχηµατισµού Κυβέρνησης συνεργασίας.

Τρίτον, η ψήφος εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρ-
νηση είναι εντολή για τη διαµόρφωση της ευρύτερης δυνατής
πολιτικής συµφωνίας και µιας αντίστοιχης κυβέρνησης, που θα
ολοκληρώσει τις διαδικασίες εφαρµογής της απόφασης της
26ης  Οκτωβρίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Τέταρτον, διασφαλίζουµε το ταχύτερο δυνατό την εκταµίευση
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της έκτης δόσης των 8.000.000.000 ευρώ.
Πέµπτον, ζητούµε να ξεκινήσουν αµέσως οι διαπραγµατεύσεις

µε την τρόικα για την οριστική διαµόρφωση του νέου προγράµ-
µατος, δηλαδή της νέας δανειακής σύµβασης των
130.000.000.000 ευρώ, προκειµένου να υπερψηφιστεί στη Βουλή
µε αυξηµένη πλειοψηφία τουλάχιστον εκατόν ογδόντα –γιατί όχι
και περισσότερων- Βουλευτών.

Έκτον, διαµορφώνουµε το νοµικό και χρηµατοοικονοµικό πλαί-
σιο για το λεγόµενο «PSI», ώστε να οδηγηθούµε στη µείωση του
ελληνικού δηµόσιου χρέους κατά 100.000.000.000 ευρώ, δηλαδή
50% του ΑΕΠ, µέσα στους επόµενους πέντε µήνες. Ταυτόχρονα,
όπως είπα, µειώνεται και το ετήσιο κόστος εξυπηρέτησης. Δη-
λαδή, το 2012 θα έχουµε µείωση 5.000.000.000 ευρώ και άλλα
9.000.000.000 ευρώ το 2013 και 2014.

Έβδοµον, να ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες, σύµφωνα µε
το χρονοδιάγραµµα της απόφασης της 26ης Οκτωβρίου, έως τις
αρχές του 2012, ώστε να εξασφαλίσουµε 100.000.000.000 ευρώ
νέο δάνειο και 30.000.000.000 ευρώ για χρηµατοδότηση του PSI
και να έχουν δοθεί στην Ελλάδα, µε βάση το νέο πρόγραµµα, τα
80.000.000.000 ευρώ για την κάλυψη των αναγκών µας. Αυτό το
πακέτο, τελικά, πρέπει να κριθεί από τον ελληνικό λαό, αφού έχει
υλοποιηθεί, γιατί µπορεί να βάλει την Ελλάδα  σε µία νέα τροχιά
και να δώσει ξανά στους Έλληνες το δικαίωµα να ελπίζουν. 

Και θέλω να πω σε κάθε Έλληνα πολίτη πως αυτή η Κυβέρ-
νηση, παρά την ασφυκτική πίεση και την κρίση, µέσα στην οποία
έπρεπε να διαχειριστούµε τις συµφωνίες και τις διαπραγµατεύ-
σεις, δεν ασχολήθηκε µόνο µε την κρίση. Δεν ασχοληθήκαµε
µόνο µε τα 240.000.000.000 ευρώ που φέραµε στη χώρα, ή µε
τα 100.000.000.000 ευρώ χρέος που θα διαγράψουµε. 

Κάναµε πράγµατα, που δεν έχουν ξαναγίνει στη χώρα, θετικά
για τον πολίτη, αλλάζοντας το κράτος. Περάσαµε τον «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ», κόψαµε τον οµφάλιο λώρο του πελατειακού συστήµα-
τος µε τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ. Αλλάξαµε το ασφαλιστικό
µας σύστηµα, για να είναι διασφαλισµένες οι συντάξεις για τις
επόµενες γενιές. Φέραµε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» για να ξέρουν όλοι οι
πολίτες πού πάνε τα χρήµατά τους. Τολµήσαµε να φέρουµε ένα
νέο πλαίσιο λειτουργίας των πανεπιστηµίων µας, που να εγγυά-
ται καλύτερη µόρφωση, καλύτερο µέλλον και εφόδια για τα παι-
διά µας. Κάναµε επίσης, µεγάλες, πρωτοφανείς αλλαγές στη
δηµόσια υγεία. Υπάρχει αυτήν τη στιγµή ένα ολόκληρο πρό-
γραµµα αλλαγών στην πρωτοβάθµια υγεία, στη µείωση του κό-
στους της φαρµακευτικής δαπάνης, στην απεξάρτηση από τα
ναρκωτικά, στο πρόγραµµα χορήγησης µεθαδόνης. Ξεκίνησε η
ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Ανοίξαµε τα κλειστά επαγγέλ-
µατα. Οι εταιρείες πλέον ιδρύονται σε µία µέρα. Διπλασιάσαµε
την ισχύ της προερχόµενης από τα φωτοβολταϊκά ενέργειας. Ο
τουρισµός µας θα ξεπεράσει φέτος όλα τα ρεκόρ. Οι εξαγωγές
µας επίσης. Ξεκίνησαν πρόσφατα να φαίνονται τα αποτελέσµατα
της αταλάντευτης θέσης µας να τελειώνει η ανοµία και η δια-
φθορά στη χώρα, βάζοντας το µαχαίρι βαθιά. Ναι, τολµήσαµε.
Στη φοροδιαφυγή, στο ποδόσφαιρο, στις περίεργες συναλλαγές
ορισµένων χρεοκοπηµένων επιχειρήσεων µε τις τράπεζες. Για
πρώτη φορά, απολύθηκαν από το ΕΣΥ γιατροί, λόγω διαφθοράς.
Για πρώτη φορά, συνελήφθησαν οι υπαίτιοι για την λαθρεµπορία
καυσίµων. Αυτά και πολλά ακόµη, έκανε αυτή η Κυβέρνηση. 

Και ερωτώ, ειλικρινά, κάθε µέλος του Κοινοβουλίου: Είναι κα-
νείς εδώ, που θεωρεί ότι αυτό είναι έργο εθνικής προδοσίας; Και
θέλω, µε το χέρι στην καρδιά, όλοι σας να αναρωτηθείτε δύο
πράγµατα: Πόσο αυτονόητα ήταν αυτά, όλα αυτά τα χρόνια για
τη χώρα µας; Αλλά και γιατί δεν γίνονταν; Τολµήσαµε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Τόλµησε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του
ΠΑΣΟΚ. Τόλµησε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Και τα κάναµε αυτά
όχι για τους εαυτούς µας, αλλά για την πατρίδα.

Τώρα, όµως, είναι η ώρα να συνεργαστούµε. Με καλή προαί-
ρεση και µε αίσθηµα εθνικής ευθύνης, κάτι που, όπως έχω πει,
είναι βαθιά πίστη µου, πάγια προσωπική µου αρχή. Επεδίωξα
αυτήν τη συνεργασία πάντα στη ζωή µου, να γεφυρώνουµε τις
διαφορές µας µέσα από το διάλογο, την προσπάθεια. Μίλησα για
συνεργασία προεκλογικά. Μιλούσα συνεχώς για την ανάγκη εθνι-
κής συστράτευσης, µετεκλογικά. Επεδίωξα ακόµα και κυβέρνηση
εθνικής συνεργασίας τον Ιούνιο, δείχνοντας ότι το τελευταίο που

µε νοιάζει είναι η καρέκλα. Το έχω πει, το ξαναλέω, το έχω πει
εδώ, το λέω και στο εξωτερικό: Δεν µε ενδιαφέρει εάν εγώ δεν
ξαναεκλεγώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Η τότε προσπάθεια δεν ευοδώθηκε. Δεν θα µπω στη φιλολο-

γία, του γιατί. Όµως, σήµερα η χώρα έφθασε στην ανάγκη να κά-
νουµε µία νέα προσπάθεια, καλόπιστα και καλοπροαίρετα, πάνω
σε µία βάση που θα δηµιουργήσει εµπιστοσύνη. Και αν, αγαπητοί
συνάδελφοι, µε τις πράξεις µου, µπορώ να συµβάλλω, δεν θα δι-
στάσω στιγµή να κάνω αυτό που πρέπει. Ποτέ µου δεν είδα την
πολιτική ως επάγγελµα. Αν βρίσκοµαι εδώ, είναι γιατί πιστεύω
ότι µπορώ να προσφέρω στο κοινό καλό, στο σύνολο, στην πα-
τρίδα µας, στο συνάνθρωπό µου, ακόµα και όταν δεν το βλέπει
και µου κάνει και κριτική. Και µε τις πράξεις µου, θέλω να στείλω
ένα καθαρό µήνυµα: Ελπίζω να συµβολίσουν αυτές οι πράξεις
µου µια διαφορετική εικόνα και κουλτούρα στην πολιτική µας
ζωή, στον πολιτικό κόσµο της χώρας, στα ΜΜΕ, αλλά και για τον
πολίτη της χώρας, ότι ναι, και ο πολιτικός είτε είναι Βουλευτής
είτε είναι Πρωθυπουργός, κοιτά πρώτα το συµφέρον του τόπου.
Είναι Έλληνας, που πονάει τον τόπο. Ότι η πολιτική και οι πολι-
τικοί δεν είναι κυνικοί. Υπάρχει πίστη, υπάρχουν αξίες που ο κα-
θένας µας κουβαλά. Ότι τελικά, δύναµη είναι να υπηρετεί κανείς
τις αξίες του, ενώ είναι αδυναµία ή δήθεν καπατσοσύνη και η ίν-
τριγκα στην πολιτική ζωή. Με τις πράξεις µου, θέλω να συµβο-
λίσω ότι ναι, µπορούµε να κάνουµε και θυσίες για το γενικό καλό.
Ο καθένας µας, να βγει από τον ιδιωτικό του χώρο και να βρε-
θούµε στον κοινό µας χώρο, στις πλατείες, στις γειτονιές, και
πάλι µαζί για το κοινό καλό. 

Αν βοηθήσω στο να συνειδητοποιήσουµε όλοι ότι ναι, είναι µία
συλλογική, πατριωτική µας υποχρέωση, είναι υποχρέωση αλλη-
λεγγύης να πληρώνουµε τους φόρους, αν µε τις πράξεις µου
δώσω ένα µήνυµα ότι δεν είµαστε µεταξύ µας εχθροί, ότι µπο-
ρούµε να κοιτάξουµε ο ένας τον άλλο χωρίς µίσος, χωρίς πό-
λωση, µε αλληλεγγύη και αγάπη, αν µε τις πράξεις µου µπορώ
να στείλω ένα µήνυµα ότι η χώρα αυτή αξίζει να µην την εγκατα-
λείπουµε, η νέα γενιά να µη φεύγει στο εξωτερικό, αλλά να καθί-
σει να παλέψει και να βοηθήσει για να την αλλάξει, αν µπορώ να
πείσω µε τις πράξεις µου ότι, αντί να υπηρετήσουµε τη βία, µπο-
ρούµε να υπηρετήσουµε αξίες, ότι πέρα από την εξουσία, υπάρ-
χει η αξία, η άλλη στάση ζωής, η ανθρωπιά, η συµµετοχή και η
δηµοκρατία, τότε θα έχω κάνει τη µεγαλύτερη προσφορά στον
τόπο, στα τριάντα τόσα χρόνια της πολιτικής µου ζωής. Και θέλω
να κατανοήσετε την ειλικρίνεια των προθέσεών µου. Παιχνίδια
δεν παίζω. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Το πολιτικό κόστος, το ανέλαβα. Και τις ευθύνες µου τις ανα-

λαµβάνω. Και η παράδοση της οικογένειάς µου δεν θα µου επέ-
τρεπε τίποτα διαφορετικό. Από τον Γεώργιο Παπανδρέου, το
Γέρο της Δηµοκρατίας, κληρονόµησα µόνο ένα ρολόι, τίποτε
άλλο. Από τον πατέρα µου, τον Ανδρέα Παπανδρέου, κληρονό-
µησα ρητά στη διαθήκη του, το όνοµά του, τίποτε άλλο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Αυτός, όµως, είναι πολύ µεγαλύτερος πλούτος από βίλες και

χρήµατα. Γιατί αυτές είναι παραδόσεις που τιµώ και θα τιµώ.
Είναι παραδόσεις αγώνων. Για την πατρίδα, για τη δηµοκρατία,
για την κοινωνική απελευθέρωση και δικαιοσύνη. Και αυτή η πα-
ράδοση µου δίνει δύναµη. Με βοηθά να αποφασίζω µακριά από
την προσωπική µατιά των δικών µου αδυναµιών, επιθυµιών ή και
εµµονών. Έτσι θέλω να µιλήσω και να προχωρήσω και στα επό-
µενα βήµατα.

Πρώτα από όλα, χρειάζεται νηφαλιότητα. Το πώς διαχειριζό-
µαστε µία κρίση, ή µία κυβέρνηση συνεργασιών, µπορεί να ενι-
σχύσει και πρέπει να ενισχύσει τους δηµοκρατικούς θεσµούς, ή
µπορεί, από την άλλη, να τραυµατίσει τη δηµοκρατία. Και έχουµε
πολύ κακή εµπειρία από κινήσεις που τραυµάτισαν την κοινοβου-
λευτική δηµοκρατία.

Πρέπει να πάµε συγκροτηµένα και, ασχέτως των εξελίξεων,
πρέπει αύριο να συνεχίσει να κυβερνιέται η χώρα χωρίς τριγ-
µούς. Και ελπίζω ότι µε την καλή πίστη και τη συµµετοχή όλων
µας αυτό θα το πετύχουµε το συντοµότερο δυνατό, άµεσα.

Ζητώ λοιπόν την ψήφο εµπιστοσύνης απόψε, ώστε να διασφα-
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λιστεί αυτή η οµαλή πορεία του τόπου. Μία πορεία, χωρίς κανένα
κενό εξουσίας, χωρίς να συρθούµε σε εκλογές. Έχω ήδη επικοι-
νωνήσει µε τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας και αύριο θα τον επι-
σκεφτώ, –δηλαδή αµέσως µετά δηλαδή την ψήφο εµπιστοσύνης-
και για να τον ενηµερώσω για τις προθέσεις µου να προχωρήσω
σε διαβουλεύσεις µε όλα τα κόµµατα, για το σχηµατισµό µιας κυ-
βέρνησης ευρύτατης συνεργασίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Να προχωρήσουµε σε κυβέρνηση ευρύτατης συνεργασίας και

να συµφωνήσουµε από κοινού σε στόχους,  χρονοδιάγραµµα και
πρόσωπα, να συµφωνήσουµε από κοινού για τη σύνθεση, ακόµα
και για τον επικεφαλής αυτής της κυβέρνησης.

Επαναλαµβάνω: Το βασικό που πρέπει να διασφαλίσουµε
αυτήν τη στιγµή είναι η ασφάλεια της χώρας, µε αποκλειστικό
στόχο να αποφύγει η Ελλάδα τον κίνδυνο που έχει προκληθεί,
από την µέχρι σήµερα απουσία συναίνεσης για το αυτονόητο
από την έκτη δόση, την τήρηση της συµφωνίας και την παραµονή
µας στο ευρώ, µέχρι την ολοκλήρωση όλων εκείνων των πρωτο-
βουλιών, που απαιτούνται ώστε να µην υπάρχει κίνδυνος.

Και οι προτεραιότητες της νέας κυβέρνησης είναι ξεκάθαρες:
Πρέπει να προωθηθούν οι αποφάσεις της 26ης Οκτωβρίου.
Αυτές χρειάζονται τον απαραίτητο χρόνο για να εφαρµοστούν.
Χρειάζεται νηφαλιότητα και όχι η φρενίτιδα της προεκλογικής
προσδοκίας.

Επιτρέψτε µου αυτήν τη στιγµή, απλώς να προσθέσω µερικές
ακόµα, άµεσες προτεραιότητες, που αυτή η κυβέρνηση, η οποία
θα σχηµατιστεί, θα πρέπει να αντιµετωπίσει. 

Σε πολύ λίγο χρόνο, θα έχουµε την απόφαση της Χάγης για το
ζήτηµα του ονόµατος της FYROM. Θεωρώ ότι η νεοσυσταθείσα
κυβέρνηση πρέπει και µπορεί να κινηθεί άµεσα, µε προτάσεις,
για τη διευθέτηση αυτού του µεγάλου ζητήµατος.

Δεύτερον, απέναντι στις αγορές, που ακόµα δεν πιστεύουν
στη βιωσιµότητά µας, έχουµε άµεσα τη δυνατότητα να προκη-
ρύξουµε γεωτρήσεις νότια της Κρήτης, όπως και να προωθή-
σουµε άµεσα το µεγάλο project «ΗΛΙΟΣ» που αυτά µαζί
αναδεικνύουν νέες πλουτοπαραγωγικές πηγές και θα ελαφρύ-
νουν ακόµα περισσότερο το βάρος από τον Έλληνα πολίτη.

Τέλος, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η Κυβέρ-
νηση, µε τις όποιες δυσκολίες έχει καταφέρει κάτι σηµαντικό: Τη
διαφάνεια. Σπάµε κατεστηµένα. Έχουµε, για πρώτη φορά στη
χώρα, κυνηγήσει τη φοροδιαφυγή στο εξωτερικό. Προχωράµε
σε συµφωνία µε την Ελβετία. Χτυπάµε το λαθρεµπόριο πετρε-
λαίου.

Τολµήσαµε να µιλήσουµε για την αδιαφανή χρηµατοδότηση
υπερχρεωµένων µέσων ενηµέρωσης από τις τράπεζες και εκτός
τραπεζικών κριτηρίων. Χτυπάµε τα θαλασσοδάνεια. Χτυπάµε τη
λογική ότι οι τράπεζες θα πρέπει να χρηµατοδοτούνται από τους
φόρους του ελληνικού λαού και, µε τις κοινές µετοχές, λέµε ότι
αυτοί οι φόροι θα µετατραπούν σε µετοχές που θα ανήκουν στον
ελληνικό λαό, µέσω της Κυβέρνησης, και θα αποδώσουν τα απα-
ραίτητα κέρδη για τον ελληνικό λαό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Χτυπήσαµε και χτυπάµε την ανοµία στο ποδόσφαιρο, τις απά-

τες ενάντια στο ασφαλιστικό µας σύστηµα, την κερδοσκοπία και
τη διαφθορά στα φάρµακα, την αναξιοκρατία στο δηµόσιο, την
αδιαφάνεια στις προµήθειες και τόσα άλλα που πληρώνει σή-
µερα ο Έλληνας πολίτης. 

Η αυριανή κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, θα έχει να δια-
χειριστεί το µεγαλύτερο πακέτο βοήθειας που είχε ποτέ η Ελ-
λάδα. Θα έχει να διαχειριστεί τις αποκρατικοποιήσεις και την
αξιοποίηση του πλούτου της περιουσίας του ελληνικού λαού. Θα
έχει να διαχειριστεί τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά
και πολλές σηµαντικές ιδιωτικές επενδύσεις που θα έρθουν,
όπως το Ελληνικό. Θα έχει να διαχειριστεί τις αλλαγές στις τρά-
πεζες.

Είναι πολλοί τώρα, αφού εµείς, αυτή η παράταξη, πήραµε όλο
το κόστος να οργανώσουµε σωστά αυτήν την προοπτική οικονο-
µικής ανάπτυξης, που θα ήθελαν µια κυβέρνηση-«ανδρείκελο»,
για τα συµφέροντά τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Και δεν είναι καθόλου αθώα η οργανωµένη επίθεση που

έχουµε και έχω υποστεί. Κάποιοι φοβούνται.
Η απάντηση πρέπει να είναι καθαρή. Πιστεύω ακράδαντα ότι,

εµείς συγκροτηµένα, τα κόµµατα που θα συνεργαστούµε, δεν
µπορούµε να αφήσουµε να σχηµατισθεί µια κυβέρνηση αδιαφά-
νειας ή µοιρασιάς της εξουσίας, ενός πλιάτσικου, από ένα κατε-
στηµένο που αργοπεθαίνει. Αντιθέτως, η κυβέρνηση που θα
σχηµατιστεί  πρέπει να είναι µία κυβέρνηση-εγγυητής των συµ-
φερόντων και του πλούτου του ελληνικού λαού, ιδιαίτερα σ’
αυτήν τη νέα ιστορική φάση,… 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
…µία κυβέρνηση για τη δίκαιη κατανοµή βαρών και του πλού-

του στον ελληνικό λαό. 
Και επειδή ο κ. Σαµαράς µίλησε χθες για τον Γεώργιο Παπαν-

δρέου που ζητούσε εκλογές και αναρωτήθηκε γιατί δεν ζητάω
εγώ εκλογές, ή εξήγησε γιατί ζητά αυτός εκλογές, ας µην ξεχνά
ο κ. Σαµαράς ότι ζητούσε ο Γεώργιος Παπανδρέου εκλογές όταν
ήταν η κυβέρνηση Νόβα, όταν ήταν η κυβέρνηση Τσιριµώκου,
όταν ήταν µια άλλη κυβέρνηση, που δεν είχε τη λαϊκή εντολή.
Εµείς σήµερα µιλάµε για µια κυβέρνηση συνεργασίας… 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ήταν οι εκλογές της βίας και
νοθείας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Της βίας και νοθείας. Κι αυτό το λέω για ιστορικούς λόγους. 

Θέλω, πραγµατικά, όµως, µέσα σ’ ένα πνεύµα αλλαγής σελί-
δας, να τα ακούµε αυτά για ιστορικούς λόγους, αλλά να λειτουρ-
γήσουµε πια για το σήµερα και το αύριο κι όχι για το χθες. Ας µη
δίνουµε ξανά και ξανά και ξανά τις µάχες του χθες, να δίνουµε
ξανά και ξανά και ξανά, και µαζί, τις µάχες του σήµερα και του
αύριο, για τον πολίτη, για την Ελλάδα, για την πατρίδα, για το δί-
καιο, για την ευηµερία, για µία χώρα που θα αισθανθεί περή-
φανη, αξιοπρεπής,. Για µια χώρα όπου θα αισθάνεται ο Έλληνας
περήφανος που ζει σε αυτήν, θα αισθάνεται ότι του αξίζει η χώρα
αυτή. 

Κλείνοντας, θέλω να απευθυνθώ στους ξένους ηγέτες και τους
εταίρους µας, λέγοντάς τους ότι πρέπει να έχουν πίστη στον ελ-
ληνικό λαό. Ακούσαµε πολλά. Αλλά αυτός ο λαός είναι φτιαγµέ-
νος για τα δύσκολα και, όταν έρχεται η ώρα, κάνει αυτό που
πρέπει.

Κάναµε ενωµένοι µια τιτάνια προσπάθεια και σταθήκαµε όρ-
θιοι. Και η Ελλάδα έχει –και θα το αποδείξει- τεράστιες δυνατό-
τητες. Θα συνεχίσουµε, τώρα ακόµα πιο ενωµένοι, και θα
ξαναδώσουµε πολύ σύντοµα στη χώρα µας τη διεθνή θέση που
της αξίζει και µια βιώσιµη, αξιοπρεπή και περήφανη προοπτική
για κάθε Έλληνα και κάθε Ελληνίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητώ ψήφο εµπιστοσύνης, για
να έχει η χώρα µας µια κυβέρνηση ικανή να κάνει όλα τα ανα-
γκαία βήµατα για να πορευθεί η χώρα µε ασφάλεια και σιγουριά
τους επόµενους µήνες.

Ζητώ ψήφο εµπιστοσύνης, για να κάνουµε άµεσα –το τονίζω,
«άµεσα- τις αναγκαίες συζητήσεις για το σχηµατισµό µιας κυβέρ-
νησης ευρύτερης στήριξης, που θέλουν οι πολίτες και χρειάζεται
η χώρα.  Η χώρα είναι πάνω απ’ όλους µας. Και είµαι σίγουρος
ότι ενωµένοι θα βαδίσουµε µπροστά και θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Η Γενική Γραµµατέας
της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας, κ. Αλέκα Παπαρήγα, έχει ζητήσει το λόγο.

Για πόσα λεπτά θέλετε το λόγο, κυρία Παπαρήγα;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Για
δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα σας δώσω ένα τρί-
λεπτο.

Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-

κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
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Κύριε Πρωθυπουργέ, απ’ ό,τι κατάλαβα –αν κατάλαβα καλά από
το έργο της- περιγράφοντας τη νέα κυβέρνηση που θα σχηµατι-
στεί, εφόσον υπάρχει αποδοχή στα θέµατα της συνεργασίας από
τα άλλα κόµµατα, προτείνετε πρώτον, κυβέρνηση τουλάχιστον
ενός χρόνου ή και δύο χρόνων.

Δεύτερον, αν κατάλαβα επίσης, καλά –και αυτό νοµίζω ότι το
κατάλαβα πάρα πολύ καλά- έχετε ανάγκη από µια κυβέρνηση συ-
νεργασίας, γιατί πρόκειται να πάρετε τα αγριότερα µέτρα, χει-
ρότερα κι από αυτά που έχουν παρθεί µέχρι τώρα και θέλετε µια
κυβέρνηση µε πολλά κόµµατα, γιατί πιστεύετε ότι έτσι θα τσακί-
σετε το κίνηµα. Δικαίωµα σας.

Πρέπει όµως, να µπει τέλος στον εκβιασµό ότι όλες αυτές οι
θυσίες –και ενδεχοµένως και οι προσωπικές σας- γίνονται για την
έκτη και έβδοµη δόση. Τέρµα στους εκβιασµούς. Δεν θα περά-
σουν οι εκβιασµοί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
(Στο σηµείο αυτό εισέρχονται στην Αίθουσα οι Βουλευτές

της Νέας Δηµοκρατίας)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας που, όπως βλέπω, εισέρχεστε και πάλι στην
Αίθουσα, σας παρακαλώ χωρίς θόρυβο. 

Σας παρακαλώ ησυχία. 
Ελάτε, εισέλθετε, καθίστε αθορύβως.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω
το λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης, επίσης, για µια σύντοµη
παρέµβαση, για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Τώρα, βέβαια, γιατί θα πρέπει να είναι σύν-
τοµη, µετά από τα σαράντα πέντε λεπτά, που µίλησε ο
Πρωθυπουργός …

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Εάν θέλετε, µπορώ να
σας δώσω περισσότερα λεπτά. Αλλά επειδή και η κ. Παπαρήγα
και ο κ. Τσίπρας µου έκαναν νόηµα ότι αρκούν τρία λεπτά, γι’
αυτό σας το ανέφερα. 

Θέλετε να σας δώσω περισσότερο χρόνο, κύριε Καρατζα-
φέρη;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον κανονικό
χρόνο και θα δω πόσο θα κάνω χρήση.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θέλετε οκτώ λεπτά, δη-
λαδή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Εάν είναι οκτώ λεπτά, τόσο να µου δώσετε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Οκτώ λεπτά είναι ο κα-
νονικός χρόνος.

Ορίστε, κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Σαφώς, είναι τιµητικό σε όσους Βουλευτές
σηκώθηκαν και στήριξαν τον Αρχηγό τους. Τους τιµά. Είναι
ηρωικό εκείνοι, οι οποίοι βρήκαν τη δύναµη να µιλήσουν και να
πουν τα πράγµατα, όπως τα βλέπουν και όπως είναι. Είναι όµως,
εξαιρετικά δυσάρεστο –και το λέω ως αντικειµενικός παρατηρη-
τής- να βλέπω ανθρώπους, οι οποίοι ευεργετήθηκαν τα µάλα και
να βρίσκονται σήµερα εναντίον εκείνων, που τους ευεργέτησαν.
Εάν η αχαριστία ήταν ποινικό αδίκηµα, µερικοί δεν θα ήταν σε
αυτά τα έδρανα.

Ο κύριος Πρωθυπουργός είπε για µια σειρά πραγµάτων, είπε
για παθογένειες, για το πόσο χάλια είναι η κατάσταση και ότι το
κεφάλαιο δεν πληρώνει. Μα από το ’81 που ήρθατε στην εξουσία
µέχρι σήµερα, τα εικοσιένα χρόνια ήταν κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ,
γιατί δεν τα διορθώσατε; Γιατί αυτήν την παθογένεια δεν µπορέ-
σατε να την ιάσετε; Εσείς δεν ήσασταν στα πράγµατα; Άρα, αυτή
η παθογένεια µεγάλωσε, γιατί εσείς δεν µπορέσατε να την ελέγ-
ξετε. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός εις το τέλος της οµιλίας του και του
απολογισµού του, δέχθηκε αυτό που έλεγα επί δεκαοκτώ µήνες

µονότονα, σε κάθε µου συνέντευξη, σε κάθε µου οµιλία µέσα
στην Αίθουσα: το βάρος δεν µπορεί να το σηκώσει ένα κόµµα,
όποιο και αν είναι αυτό. Έπρεπε να περάσουν δεκαοκτώ µήνες
µιας καταστροφικής πολιτικής που έφερε τα πράγµατα εδώ, να
δέχεται εθελοντικά να αποχωρήσει, γιατί δεν εισακούστηκε αυτή
η πρόταση. 

Αλήθεια, έχει σκεφτεί κανείς από εσάς πόσο διαφορετικά θα
ήταν τα πράγµατα, αν είχε γίνει αποδεκτή αυτή η πρόταση πριν
δεκαοκτώ µήνες, όταν τη συνόδευα τότε µε την ψήφο µας για τη
σύµβαση; 

Και, βεβαίως, εδώ θέλω να πω ότι κάποιοι για εκείνη την από-
φαση να ψηφίσουµε για να πάρουµε τα λεφτά –και µόνο το
άρθρο 1- επί δεκαεπτά, δεκαοκτώ µήνες µας λοιδορούν. Τώρα
έρχονται οι ίδιοι και λένε «ψηφίζουµε µόνο για να πάρουµε τα
λεφτά». Εµείς δεν θα σας λοιδορήσουµε. Καλώς ήρθατε στη λο-
γική!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Είναι µερικά πράγµατα, τα οποία θέλω να τα κατανοήσω.

Μόλις γύρισε ο Πρωθυπουργός και ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρ-
νησης µετά τη µεγάλη συµφωνία και επιτυχία της 21ης Ιουλίου,
ήλθαν και µας είπαν «πετύχαµε την καλύτερη δυνατή συµφωνία».
Ακούσαµε περίπου κάτι σαν το «δοξάστε µας». 

Και ήλθε αυτή η πλειοψηφία και αυτήν τη συµφωνία της 21ης
Ιουλίου την ψήφισε, «µπράβο, είναι πολύ καλή». Και πριν περά-
σουν εκατό ηµέρες, ήλθαν και σας είπαν «εκείνη δεν ήταν καλή,
αυτή τώρα είναι η καλή».

Επιτέλους, τι ψηφίσατε; Ότι το κούρεµα του 21% ήταν το ιδα-
νικό, το σωστό ή ότι το κούρεµα του 50% είναι το σωστό; Και αν
αύριο αυτή η πλουσία κυρία της Ευρώπης, χωρίς κανένα θεσµικό
ρόλο, πει ότι δεν µου αρέσει αυτό το 50% και το αλλάζω και το
κάνω 70%, πάλι θα µας πουν «τι καλή συµφωνία» και πάλι εσείς
θα ψηφίζετε.

Κάποια στιγµή, λοιπόν, δεν πρέπει να ψηφίζουµε και να ζητω-
κραυγάζουµε σε αυτό που τρίτοι µας επιβάλλουν, αλλά να πάµε
να προτείνουµε αυτό που πιστεύουµε ότι αντέχει η χώρα και είναι
το σωστό και από αυτό να δούµε τι µπορούµε να πετύχουµε.
Αυτό είναι επιτυχία!

Εν πάση περιπτώσει, εγώ χαίροµαι που έστω και την παραµονή
της καταστροφής ο Πρωθυπουργός της χώρας αποφάσισε να
ανοίξει τις διαδικασίες. Ελπίζω αυτή η απόφαση να συνοδευτεί
µε τόλµη και όχι µε µικρότητες και µεσοβέζικες προτάσεις. 

Η χώρα χρειάζεται έναν γερό Πρωθυπουργό. Δεν θέλει έναν
Πρωθυπουργό µαριονέτα. Δεν θέλουµε κάποιους να υποβάλουν
µια διατριβή. Θέλουν κάποιους οι οποίοι να έχουν ζήσει µέσα
στην τριβή. Χρειάζεται µια κυβέρνηση εξόχως πολιτική, µε τους
καλυτέρους, τους εµπειροτέρους, για να αντιµετωπίσει την Ευ-
ρώπη, η οποία προκλητικά έδειξε το πρόσωπό της στη Σύνοδο
των G-20 ή «τζιζ-20» για την ελληνική Κυβέρνηση. 

Ποιους θα στείλουµε επάνω; Τους τεχνοκράτες; Με ποια
γνώση πολιτική και µε ποια νοµιµοποίηση θα πάνε επάνω; Θα
στείλουµε δυο-τρεις καθηγητές ή λέκτορες να πάνε να αντιµε-
τωπίσουν το Μπαρόζο, τον Όλι Ρεν, την Μέρκελ, το Σαρκοζί;
Είναι δυνατόν να λέγονται αυτά τα πράγµατα; Είναι σαφώς κα-
τώτερα των περιστάσεων! Θα πρέπει να πάνε οι καλύτεροι, οι
ικανότεροι, οι αποφασισµένοι. Αυτή είναι η πρόταση. Τώρα αν
αυτό δεν εξυπηρετεί τους σχεδιασµούς της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, το ακούω, το παρακολουθώ, το κατανοώ, δεν µπορώ
να το σεβαστώ. 

Αυτήν τη στιγµή πρέπει όλοι µας να φροντίσουµε η Ελλάδα να
βγει από το βάλτο. Και η Ελλάδα θα βγει από το βάλτο εάν υπάρ-
χει, πράγµατι, µία δυνατή κυβέρνηση από την οποία δεν θα µπο-
ρεί να απουσιάσει η Νέα Δηµοκρατία. Εάν απουσιάσει η Νέα
Δηµοκρατία, αντιλαµβάνεστε ότι όλο το εγχείρηµα θα είναι κο-
λοβό. 

Εγώ κάνω έκκληση εις τον πατριωτισµό των συναδέλφων της
Νέας Δηµοκρατίας, τον οποίον ουδέποτε αµφισβήτησα. Δεν θα
µπορούσα εξάλλου, διότι µε τους περισσότερους συνυπήρξα και
εις τους νεότερους υπήρξα και δάσκαλος τότε µε τη «TV
PRESS». 

Πρέπει να σώσουµε την πατρίδα. Και η πατρίδα δεν θα σωθεί
διεκδικώντας ταχύτερα αυτό το οποίο αύριο θα µπορούσε να
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διεκδικήσει κανείς µε υποµονή. Εποµένως, κάνω έκκληση προς
όλες και όλους, να αναλάβουµε βάρη που δεν µας ανήκουν –του-
λάχιστον σε κάποιους από εµάς- αρκεί να βοηθηθεί η πατρίδα.
Η πατρίδα θα βοηθηθεί, εάν παρατάξουµε τους καλύτερους σε
εκείνους οι οποίοι δεν έχουν την καλύτερη γνώµη όχι για τον Πα-
πανδρέου, όχι για το Σαµαρά αλλά για την Ελλάδα.

Εάν δεν πάµε να πολεµήσουµε, εάν δεν πάµε να αγωνιστούµε
όσο µπορούµε µε ευρύτερο φάσµα, τότε πιστεύω ότι θα ξανα-
έρθει µία ηµέρα που θα ξανακάνουµε µια ίδια συζήτηση για µια
άλλη σύµβαση που πιθανώς θα έχει φέρει κάποιο άλλο κόµµα.

Οι καιροί –το είπα και χθες- ου µενετοί. Πρέπει να τολµήσουµε
και για να τολµήσουµε, πρέπει να επιστρατεύσουµε τη λογική
µας. 

Κλείνω µε ένα πράγµα. Η Ελλάδα πρέπει να σωθεί. Ζήτω η πα-
τρίδα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το λόγο έχει ο Πρό-

εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσί-
πρας.

Θέλετε τέσσερα λεπτά, κύριε Πρόεδρε;
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-

στικής Αριστεράς): Δώστε µου τον ίδιο χρόνο που δώσατε στον
κ. Καρατζαφέρη.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Νωρίτερα µου είπατε
για τρία λεπτά. Θα σας δώσω όµως, τον ίδιο χρόνο. Σας παρα-
καλώ, τηρήστε τον απόλυτα, γιατί τώρα πλέον, πράγµατι, υπερ-
βαίνουµε την δωδεκάτη. 

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Ναι, κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκιο. Αλλά επειδή
είναι κρίσιµες οι στιγµές, όλη η διαδικασία ήταν οριακά εκτός
πλαισίου, θα µου επιτρέψετε να πω δύο σκέψεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Ήταν µια δύσκολη δια-
δικασία εντός πλαισίου αυτές τις µέρες. Αλλά, πράγµατι, ήταν
µια δύσκολη διαδικασία.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Εάν καταλαβαίνω καλά, κύριε Πρόεδρε, κύ-
ριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός της χώρας σήµερα ζήτησε
ψήφο εµπιστοσύνης για µια άλλη κυβέρνηση, όχι για τη δική του,
όχι για τη Κυβέρνηση που βλέπουµε σε αυτά εδώ τα έδρανα,
αλλά για µια κυβέρνηση που δεν υπάρχει, για µια κυβέρνηση της
οποίας προφανώς δεν θα ηγείτο ο ίδιος, για µια κυβέρνηση που
δεν ξέρουµε ούτε ποιοι θα την απαρτίζουν ούτε τον χρονικό της
ορίζοντα.

Ξέρουµε όµως, ένα πράγµα. Ξέρουµε τι σκοπεύει να κάνει. Ξέ-
ρουµε ότι θα έχει σαν στόχο να συνεχίσει τις ίδιες ανάλγητες και
αντικοινωνικές πολιτικές, έτσι όπως προστάζουν οι δανειστές
µας, η τρόικα, η κ. Μέρκελ, αυτοί οι οποίοι αποδεικνύεται πια ότι
δεν έχουν µόνο την οικονοµική κηδεµονία της χώρας µας, αλλά
και την πολιτική κηδεµονία. Δεν προστάζουν µόνο και ορίζουν τα
ερωτήµατα στα δηµοψηφίσµατα και στα χρονοδιαγράµµατα
αλλά δίνουν και εντολή σχηµατισµού κυβέρνησης και µε σαφές
περιεχόµενο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και να την πείτε αυτήν την
Κυβέρνηση είτε την πείτε οικουµενική είτε την πείτε µεταβατική
είτε την πείτε εκτάκτου ανάγκης είτε την πείτε εθνικής ενότητας,
θα είναι µια Κυβέρνηση που θα στερείτε λαϊκής νοµιµοποίησης. 

Ποιο είναι το πρόβληµα αυτήν τη στιγµή; Για ποιο λόγο, αφού
όλα τα έκανε καλά ο Πρωθυπουργός; Οφείλω να πω και κάτι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι. Εγώ ήµουν από αυτούς που από
αυτό εδώ το Βήµα µε πολιτικό πάντα τρόπο άσκησα δριµύτατη
κριτική στον Πρωθυπουργό. Το πρόβληµά µας ήταν το πρόσωπο
Παπανδρέου; Όχι, βέβαια. 

Το πρόβληµά µας ήταν η ασκούµενη πολιτική, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι. Ήταν η ασκούµενη πολιτική. Ποιο είναι το πρό-
βληµα αυτής της Κυβέρνησης; Γιατί δεν µπορούν να σταθούν οι
εκπρόσωποί της ούτε σε κοινωνικές εκδηλώσεις; Γιατί έγινε ο
λαός µας βίαιος ξαφνικά; Γιατί παρεξήγησε τον Πρωθυπουργό
κ. Παπανδρέου;

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Το πρόβληµα είναι ότι
αυτός ο λαός υποφέρει, ότι άλλα λέγατε και άλλα κάνατε, ότι
έχετε µειώσει το εισόδηµα των Ελλήνων στο 50%, ότι έχετε αυ-

ξήσει την ανεργία στο ένα εκατοµµύριο, ότι έχετε βάλει είκοσι
κεφαλικούς φόρους και χαράτσια, ότι δεν τολµήσατε να ακουµ-
πήσετε τα κρυφά εισοδήµατα, το «µαύρο» πολιτικό χρήµα, το κε-
φάλαιο. Τώρα ζητάτε ψήφο εµπιστοσύνης για να συνεχιστεί η
ίδια πολιτική µε άλλο σχήµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρετε κάτι; Ο ελληνικός λαός
ένα πράγµα λέει: Δεν αντέχει άλλο τέτοιου είδους σωτηρία. Άλλο
τέτοιου είδους εθνική σωτηρία δεν την αντέχει. Δεν αντέχει άλλο
να συνεχίσουµε µέχρι το 2020 µε νέα µνηµόνια   -γιατί αυτή η δα-
νειακή σύµβαση θα φέρει και νέα µνηµόνια και νέα βάρη- προ-
κειµένου στην καλύτερη περίπτωση να φτάσουµε µετά από
έντεκα χρόνια κοινωνικής λεηλασίας στο ίδιο ποσοστό χρέους
που είχαµε, όταν παρέδωσε ο αποτυχηµένος κ. Καραµανλής
στον κ. Παπανδρέου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο χρόνια τώρα ακούµε το ίδιο
επιχείρηµα, ότι οι πολιτικές αυτές είναι αναγκαίες, ανεξάρτητα
από το εάν είναι σωστές ή λάθος. Δεν έχουµε ακούσει ούτε µία
στιγµή ότι είναι σωστές πολιτικές επιλογές, αλλά ότι είναι ανα-
γκαίες.

Ε, λοιπόν, δεν είναι αναγκαίες. Είναι καταστροφικές. Και προ-
σέξτε, δεν είναι καταστροφικές µονάχα για την Ελλάδα, αλλά
είναι καταστροφικές για ολόκληρη την Ευρωζώνη. Κοιτάξτε τι γί-
νεται γύρω µας. Κοιτάξτε τι γίνεται στην Ιταλία. Οι συνταγές της
λιτότητας θα διαλύσουν την Ευρωζώνη. Αποτελούν τον πιο
ασφαλή δρόµο για τη χρεοκοπία και την καταστροφή. Οι αποφά-
σεις των συνόδων κορυφής οδηγούν όχι µονάχα στην κοινωνική
ερήµωση, αλλά και στη διάλυση της ίδιας της Ευρωζώνης.

Θέλω να σας επιστρέψω, λοιπόν, αυτούς τους εκβιασµούς και
τα εκβιαστικά διλήµµατα. Τα µνηµόνια και οι πολιτικές της λιτό-
τητας οδηγούν στη χρεοκοπία. Επιπλέον, σταµατήστε να αναπα-
ράγετε πλαστούς και τροµοκρατικούς εκβιασµούς. Δεν υπάρχει
καµµία νοµική και θεσµική δυνατότητα αποποµπής µίας χώρας
από την Ευρωζώνη.

Το πιο σηµαντικό, όµως, φίλες και φίλοι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αγαπητοί Βουλευτές, είναι ότι αυτή η βολονταριστική
κίνηση του Πρωθυπουργού, χωρίς να το θέλει, αποκάλυψε και
τις τεράστιες δυνατότητες διαπραγµάτευσης που θα µπορούσε
να έχει µία χώρα σαν την Ελλάδα, αν αξιοποιούσε τη λαϊκή εν-
τολή και τη δηµοκρατία ως όπλο και όχι ως απειλή προς τον ίδιο
το λαό.

Ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο είπε ότι δεν µπορούµε να
πάµε σε εκλογές, γιατί οι εκλογές θα είναι καταστροφή. Κάποιοι
άλλοι είπαν ότι θα δηµιουργήσουν πιστωτικό γεγονός.

Εµείς, λοιπόν, σας λέµε ένα πολύ συγκεκριµένο πράγµα: Η δη-
µοκρατία δεν είναι καταστροφή. Σήµερα τρέµουν σαν το ψάρι οι
κυρίαρχες δυνάµεις όλου του πλανήτη και της Ευρώπης µη
τυχόν και δοθεί ο λόγος στον ελληνικό λαό, µην τυχόν και δια-
µορφωθούν άλλοι συσχετισµοί από τον ελληνικό λαό, µην τυχόν
και ο ελληνικός λαός απορρίψει αυτά τα σχέδια λιτότητας.

Το πρόβληµα τούτην την ώρα δεν είναι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µονάχα η Ελλάδα. Το πρόβληµα είναι όλη η Ευρώπη.
Το πρόβληµα είναι ολόκληρος ο κόσµος. Το παγκόσµιο οικονο-
µικό σύστηµα, το καπιταλιστικό σύστηµα βρίσκεται σε µεγάλη
κρίση. Με συστηµικές λύσεις δεν πρόκειται να δοθεί διέξοδος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Πρωθυπουργός είπε ότι θα

πάρει ψήφο εµπιστοσύνης προκειµένου να πάει αύριο στον Πρό-
εδρο της Δηµοκρατίας και να ξεκινήσει διεργασίες σχηµατισµού
νέας κυβέρνησης από την παρούσα Βουλή.

Το πρόβληµα, όµως, νοµιµοποίησης είναι ότι η παρούσα
Βουλή έχει εκλεγεί σε άλλες συνθήκες και οι συσχετισµοί της δεν
απηχούν τη λαϊκή επιθυµία.

Αντί, λοιπόν, να προχωρήσετε στους ίδιους δρόµους, έχοντας,
βεβαίως, κερδίσει ενδεχοµένως τη συνενοχή της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, αφήστε τα παρασκήνια, αφήστε τις µεθοδεύσεις
και προχωρήστε στη µία και µοναδική δηµοκρατική επιλογή, που
είναι η ψήφιση της απλής αναλογικής. 

Αν, πραγµατικά, πιστεύετε ότι χρειάζονται κυβερνήσεις συνερ-
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γασίας και συναίνεσης για να βγούµε από την κρίση, τότε γιατί
δεν πράττετε το αυτονόητο, ώστε αυτές οι συµφωνίες και οι κυ-
βερνήσεις συνεργασίας να προκύψουν στη βάση προγραµµατι-
κών συγκλήσεων, να είναι διαφανείς και καθαρές στο προσκήνιο,
όχι στο παρασκήνιο και να έχουν νωπή λαϊκή εντολή; Να φέρετε
να ψηφιστεί η απλή αναλογική και να οδηγηθούµε σε µία σύν-
τοµη προεκλογική διαδικασία, ο λαός να κρίνει προγράµµατα και
θέσεις και να δοθεί η δυνατότητα µε καθαρό τρόπο να βγει µια
κυβέρνηση το νωρίτερο δυνατό, στις 4 του Δεκέµβρη, που θα
οδηγήσει τη χώρα στην έξοδο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς) 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και  κατεβαίνω από το Βήµα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κλείστε. Σας παρα-

καλώ, κλείστε. Έχετε µιλήσει περισσότερο από τον κ. Καρατζα-
φέρη, ενώ ζητήσατε λιγότερο χρόνο.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς): Καµµία διαδικασία που αγνοεί τη δηµοκρα-
τία, τη λαϊκή κυριαρχία και την εθνική ανεξαρτησία δεν µπορεί
να είναι διαδικασία σωτηρίας της πατρίδας. Σωτηρία της πατρί-
δας είναι η εφαρµογή του Συντάγµατος, της δηµοκρατίας, της
λαϊκής κυριαρχίας, της εθνικής ανεξαρτησίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Θα κλείσουµε µε µία

σύντοµη τοποθέτηση από πλευράς του Υπουργού Οικονοµικών
και Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης, του κ. Ευάγγελου Βενιζέλου.

Θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να µιλήσετε για πέντε
λεπτά, γιατί έχουµε υπερβεί το χρόνο πλέον που προβλέπεται
για την έναρξη της ψηφοφορίας.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µι-
λώντας την περασµένη Δευτέρα στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΠΑΣΟΚ είπα ότι η χώρα ζει ένα δράµα. Το δράµα φτάνει στην
κορύφωσή του. Ακολουθεί η λύτρωση. Η κρίση µπορεί να µετα-
τραπεί, πράγµατι, σε µία πολύ µεγάλη ευκαιρία για να εγκαθι-
δρύσουµε στην Αίθουσα αυτή και στον τόπο µας συνολικά το
καθεστώς της κοινής λογικής, το καθεστώς της συλλογικής ευ-
θύνης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χώρα διατρέχει θανάσιµο κίν-
δυνο, όχι µόνο για την οικονοµική της υπόσταση, αλλά για τον
ίδιο τον κοινωνικό της ιστό, για την οµαλή λειτουργία των πολιτι-
κών της θεσµών. Η χώρα κινδυνεύει να χάσει τα αυτονόητά της,
το επίπεδο της ζωής της.

Φοβούµαι ότι αυτό που τόνισε και ο Πρωθυπουργός, αυτό που
τονίζω κατ’ επανάληψιν ως Υπουργός Οικονοµικών και υπεύθυ-
νος για τη διαχείριση και προστασία της εθνικής οικονοµίας, δεν
γίνεται αντιληπτό, όχι µόνο απ’ όλους στην Αίθουσα αυτή, αλλά
και από ένα µεγάλο τµήµα της κοινής γνώµης.

Το διεθνές πλαίσιο γίνεται κάθε µέρα και πιο ασφυκτικό. Πα-
ρακολουθούµε τις εξελίξεις στην Ιταλία και αντιλαµβανόµαστε
την επίπτωση που έχουν οι εξελίξεις αυτές στην αντοχή των θε-
σµών χρηµατοοικονοµικής προστασίας που υπάρχουν σε µία, δυ-
στυχώς, ατελή µορφή στην Ευρωζώνη. Η Ευρωζώνη συνολικά
έχει ουσιαστικά καταφύγει στην προστασία του Διεθνούς Νοµι-
σµατικού Ταµείου και µιλάµε για το ισχυρότερο νόµισµα του κό-
σµου και για την πιο πλούσια περιοχή του κόσµου.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να ξανακατακτήσουµε τα
αυτονόητα. Πρέπει το κράτος να λειτουργήσει ξανά. Πρέπει η οι-
κονοµία να αντέξει σε αυτήν την περιδίνηση και πρέπει, επιτέ-
λους, η κοινωνία να «αναπνεύσει».

Πρέπει τη Δευτέρα στις 7 Νοεµβρίου η χώρα να µπορεί να εκ-
προσωπηθεί µε έγκυρο και αξιόπιστο τρόπο στο Eurogroup, προ-
κειµένου να επιβεβαιώσουµε τις αποφάσεις που έχουν ληφθεί
για την εκταµίευση της έκτης δόσης και την έναρξη των διαπραγ-
µατεύσεων για το νέο πρόγραµµα στήριξης της Ελλάδας. 

Η χώρα πρέπει να επιβεβαιώσει, να ανακτήσει, να αξιοποιήσει
το κεκτηµένο της 26ης Οκτωβρίου –επιτρέψτε µου, όµως, να πω
- και της 21ης Οκτωβρίου, ηµέρα κατά την οποία το Eurogroup
µετά από µεγάλη, πολύωρη µάχη αποφάσισε να αποδεχθεί την
εκταµίευση της έκτης δόσης, αναµένοντας τη σχετική απόφαση

του διοικητικού συµβουλίου του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου, η οποία θα ληφθεί ναι µεν πριν από την κρίσιµη ηµεροµη-
νία της 15ης Δεκεµβρίου, αλλά αφού εµείς έχουµε εκπληρώσει
όλες τις προκαταβολικές υποχρεώσεις µας. 

Η πρώτη πλέον πρόσθετη και ζωτική προκαταβολική υποχρέ-
ωση της χώρας είναι να υπάρχει και να υπάρχει σε καθεστώς πο-
λιτικής ευθύνης και κοινωνικής συναίνεσης, γιατί αλλιώς δεν µας
πιστεύουν, δεν µας αποδέχονται. Η πολιτική συναίνεση και η
εθνική ευθύνη είναι προϋπόθεση για να γίνει οτιδήποτε άλλο σε
σχέση µε την Ευρώπη και το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο. 

Είπα χθες µιλώντας στον κ. Σαµαρά και το ξαναλέω τώρα, κα-
λωσορίζοντας τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας στην
Αίθουσα -για να είναι η Αίθουσα ακέραιη, γιατί πρέπει η αντιπρο-
σωπευτική δηµοκρατία να λειτουργεί σε συνθήκες ακεραιότητας
και συνευθύνης- ότι στη δύσκολη συνάντηση των Καννών ήταν
παρών και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Ήταν και
αυτός νοερά στο τραπέζι και απευθύνονταν και σε αυτόν οι συ-
νοµιλητές µας, ο κ. Σαρκοζί, η κ. Μέρκελ, ο κ. Γιούνγκερ, ο κ.
Μπαρόζο, ο κ. Ροµπάι. Και σε αυτόν απευθύνονταν. 

Και τώρα που είναι αντιµέτωπη και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
µε την ευθύνη της σε σχέση µε την υπόσταση και τη διεθνή εκ-
προσώπηση της χώρας πιστεύω ότι αντιλαµβάνεται καλύτερα
αυτό που επί χρόνια λέµε στην Αίθουσα αυτήν, διαχειριζόµενοι
µια εθνική κρίση.

Λέει η κ. Παπαρήγα: «Νέα κυβέρνηση για τα επόµενα δύο χρό-
νια». Όχι, κυρία Παπαρήγα. Ο Πρωθυπουργός ήταν σαφής. «Νέα
κυβέρνηση µέχρι τα τέλη Φεβρουαρίου, οπότε και αναµένεται να
ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες εφαρµογής των αποφάσεων
της 26ης Οκτωβρίου, προκειµένου να τεθούν υπό τον εκλογικό
έλεγχο και την κρίση του ελληνικού λαού». 

Είπε, επίσης, η κ. Παπαρήγα: «Η νέα κυβέρνηση χρειάζεται ευ-
ρύτερη στήριξη, για να πάρει αγριότερα µέτρα». Όχι. Τώρα,
έχοντας ψηφίσει πολύ δύσκολα µέτρα, χάρη στις θυσίες του ελ-
ληνικού λαού, έρχεται σιγά-σιγά η ώρα της ανταπόδοσης, αρχί-
ζοντας από τη µείωση των τόκων, από τη µείωση του κόστους
εξυπηρέτησης του δηµοσίου χρέους. Ήδη το 2012, όπως είπαµε
κατά κόρον και ο Πρωθυπουργός και εγώ, θα έχουµε µείωση 5
δισεκατοµµυρίων, 14 δισεκατοµµυρίων συνολικά τα επόµενα
τρία χρόνια. Αυτό είναι το µεγάλο αναπτυξιακό και κοινωνικό αν-
τίδωρο χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΠΑΠΑΡΗΓΑ (Γενική Γραµµατέας της Κεντρι-
κής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας): Με
το αντίδωρο δεν χορταίνεις. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Οικονοµικών): Γιατί αυτό είναι χρήµα που θα
πέσει στην αγορά, είναι χρήµα που θα στηρίξει την απασχόληση,
τις επιχειρήσεις και θα βοηθήσει στην ανάπτυξη και στην προ-
οπτική της χώρας. 

Συµφωνώ µε τον κ. Καρατζαφέρη που τόνισε την ανάγκη να
έχει πολιτικό χαρακτήρα η κυβέρνηση, γιατί χρειάζεται ικανό-
τητα, εµπειρία, ισχύ η εκπροσώπηση της χώρας. Όλα, όµως, θα
συζητηθούν στη διαδικασία που άνοιξε σήµερα. 

Ειλικρινά, όµως, έχω µία δυσκολία να παρακολουθήσω την
εσωτερική αντίφαση της οµιλίας του κ. Τσίπρα, του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. Λέει: «Ζητάτε ψήφο
εµπιστοσύνης για µια άλλη κυβέρνηση που δεν ξέρουµε ποια
σύνθεση θα έχει». Και ποια είναι η δική του αντιπρόταση; Ζητάει
εκλογές, προκειµένου να προκύψει επίσης µία άλλη κυβέρνηση,
που δεν ξέρουµε ποια είναι. Και αλήθεια, ποια πολιτική θα εφαρ-
µόσει η κυβέρνηση αυτή; Πώς θα διαφυλάξει τη θέση της χώρας
µέσα στο ευρώ και το κεκτηµένο του ελληνικού λαού; 

Έχετε µία διαφορά φάσης. Εάν ζητούσε και ο κ. Σαµαράς
τώρα αµέσως εκλογές, χωρίς να αποδείξει τη διάθεσή του να συ-
ναινέσει και να στηρίξει µια εθνική προσπάθεια, αγωνιώδη και
υπαρξιακή, θα έλεγα ότι υπάρχει µία λογική, υπάρχει ένας διεκ-
δικητής της εξουσίας, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Τώρα υπάρχει και διαφορά φάσης στις τοποθετήσεις σας. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ ολοκληρώ-

νετε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης

και Υπουργός Οικονοµικών): Η τραγικότερη παρεξήγηση είναι
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η πεποίθησή σας ότι η χώρα δεν µπορεί να βγει από το ευρώ,
γιατί δεν προβλέπεται αυτό νοµικά. Δυστυχώς, προβλέπεται χρη-
µατοοικονοµικά, γιατί αν σταµατήσει η δανειοδότηση, η χρηµα-
τοδότηση, η παροχή βοήθειας, η κάλυψη των δανειακών
αναγκών, η ρευστότητα προς τις ελληνικές τράπεζες, η χώρα θα
καταρρεύσει σε µία στιγµή. Η χώρα θα καταρρεύσει σε µία
στιγµή! Από τι εξαρτάται το να µην καταρρεύσουµε; Από τη σο-
βαρότητά µας και την ιστορική µας συνείδηση. Είναι πολύ µικρό
οποιοδήποτε πολιτικό τίµηµα προκειµένου να κερδίσουµε τη σω-
τηρία της χώρας. 

Κλείνω, λέγοντας πολύ συνοπτικά τι έχει να κάνει η κυβέρνηση
που θα προκύψει, η κυβέρνηση ευρύτερης ευθύνης. 

Πρώτον, να επιβεβαιώσει αµέσως τη διεθνή αξιοπιστία της
χώρας. Δεύτερον, να εξασφαλίσει την εκταµίευση της έκτης
δόσης. Τρίτον, να διαπραγµατευτεί το νέο πρόγραµµα και να το
φέρει προς ψήφιση. Τέταρτον, να διασφαλίσει την ταχύτατη
εκταµίευση 30 δισεκατοµµυρίων για την επανακεφαλαιοποίηση
των ελληνικών τραπεζών και την ανασυγκρότηση του ελληνικού
τραπεζικού συστήµατος. Πέµπτον, να διασφαλίσει την περιουσία
και το χαρτοφυλάκιο των ελληνικών ασφαλιστικών ταµείων σύµ-
φωνα µε τα όσα έχω ανακοινώσει σε σχέση µε τη µεταφορά δη-
µόσιας περιουσίας µέσω ανώνυµης εταιρείας ειδικού σκοπού.
Έκτο, να καταθέσει προς ψήφιση µέσα στις συνταγµατικές προ-
θεσµίες τον προϋπολογισµό της χώρας και το αναθεωρηµένο µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής στρατηγικής. Έβδοµο,
να εφαρµόσει τις υποχρεώσεις της χώρας, τους νόµους του κρά-
τους, να εισπράξει τα δηµόσια έσοδα, να διασφαλίσει ότι η χώρα
θα υπάρχει, να συνεχίσει τη µάχη κατά της φοροδιαφυγής, να
συνάψει –όπως είπε ο Πρωθυπουργός- την έτοιµη συµφωνία µε
την Ελβετία που εθεωρείτο όνειρο ή ταµπού και το σπάσαµε
µέσα από την άρση του τραπεζικού απορρήτου. Όγδοο, να πε-
τύχει την εκταµίευση άλλων 35 δισεκατοµµυρίων για την προσω-
ρινή ρευστότητα των ελληνικών τραπεζών όσο διαρκεί η
εκτέλεση του νέου µοντέλου συµµετοχής του ιδιωτικού τοµέα,
του PSI. Είναι η ρευστότητα µέσω του EFSF προς την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα. Κι επίσης, να διασφαλίσει την έγκαιρη κατα-
βολή 30 δισεκατοµµυρίων για να γίνει το PSI. Ένατο, πρέπει να
διαµορφωθεί όλο αυτό το σχήµα της συµµετοχής του ιδιωτικού

τοµέα και δέκατο, το αποτέλεσµα να το καταθέσει ενώπιον του
ελληνικού λαού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω λέγοντας ότι ζούµε
ιστορικές στιγµές. Η διαδικασία πραγµατικά έχει µία πρωτοτυπία,
γιατί η ίδια η κρίση που ζούµε είναι πρωτοφανής. Και σήµερα η
καθεµία και ο καθένας εδώ µέσα αναµετριέται µε την ιστορία της
πατρίδας µας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της προτάσεως
του Πρωθυπουργού για παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυ-
βέρνηση.

Θα ακολουθήσει ονοµαστική ψηφοφορία για την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς την Κυβέρνηση. 

Οι παρέχοντες ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση µετά την
εκφώνηση του ονόµατός τους, απαντούν «ΝΑΙ».

Οι αρνούµενοι ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση απαντούν
«ΟΧΙ».

Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κ. Ιωάννης Βλατής
από το ΠΑΣΟΚ και κ. Γρηγόριος Αποστολάκος από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

Σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α’ του Κανονισµού της Βουλής,
έχουν έλθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων Βουλευτών
ή µελών της Κυβέρνησης ευρισκοµένων σε αποστολή της Βου-
λής ή της Κυβέρνησης στο εξωτερικό, µε τις οποίες γνωστοποι-
ούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα συνυπολογιστούν στην
καταµέτρηση που θα ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(Κατά τη διάρκεια της ψηφοφορίας την Προεδρική Έδρα κα-

ταλαµβάνει ο Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩ-
ΤΗΣ)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Υπάρχει κάποιος συνά-

δελφος, ο οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70 Α’ του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:

1266 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΠΕΤΣΑΛΝΙΚΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να
προβούν στην καταµέτρηση των ψήφων και την εξαγωγή του
αποτελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ) 
«ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ ΤΗΣ ΠΡΟΤΑΣΕΩΣ ΤΟΥ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟΥ
ΓΙΑ ΠΑΡΟΧΗ ΨΗΦΟΥ ΕΜΠΙΣΤΟΣΥΝΗΣ ΣΤΗΝ ΚΥΒΕΡΝΗΣΗ

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας +
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας Δηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου Διονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος +
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
Διαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) +
Αβραµόπουλος Δηµήτριος +
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) +
Παφίλης Αθανάσιος +
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος +

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ +
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
Δηµαράς Ιωάννης +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) -
Ανδρουλάκης Δηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία +
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +
Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +
Πρωτόπαπας Χρήστος +
Μίχος Λάµπρος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) +
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) +
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος +
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) +

Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα +
Χαλβατζής Σπυρίδων +
Μαυρίκος Γεώργιος +
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος +
Πρωτούλης Ιωάννης +
Καρατζαφέρης Γεώργιος +
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος +
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης Δηµήτριος +
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης Δηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙΔΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑΔΙΑΣ
Ρέππας Δηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης Δηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης +
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ 
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Κυριακοπούλου Μαρία +
Μπεκίρης Μιχαήλ +
Νικολόπουλος Νικόλαος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος +
Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ 
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα  Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +
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ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ 
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΔΡΑΜΑΣ 
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης +

ΝΟΜΟΣ ΔΩΔΕΚΑΝΗΣΟΥ 
Κρεµαστινός Δηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος  +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κασσάρας Γεώργιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε  Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
Δερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ 
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη +
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος +
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ 
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ 
Βαρβαρίγος Δηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ 
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
Δηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ 
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος +
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ 
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Μιχελογιαννάκης Ιωάννης +
Αυγενάκης Ελευθέριος +
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ +
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Τεκτονίδου Κυριακή +
Καραµανλής Κωνσταντίνος +

Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος +
Ιωαννίδης Ιωάννης +
Ράπτη Ελένη +
Ζιώγας Ιωάννης +
Καλαντίδου  Σοφία +
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) +

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος +
Αναστασιάδης Σάββας +
Ιγνατιάδης Θεόδωρος +
Βελόπουλος Κυριάκος +
Αµµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος +
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ 
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής Δηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡΔΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος +
Τζηκαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
Δένδιας Νικόλαος-Γεώργιος +
Χαραλάµπους Χαράλαµπος +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Φραγγίδης Γεώργιος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη-Γκέκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑΔΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
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Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
Δαβάκης Αθανάσιος +
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Αλεξανδρίδου Βασιλική +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος  Αντώνιος +
Ροντούλης Αστέριος +
Διώτη Ηρώ +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης  Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑΔΟΣ
Μαργέλης  Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης  Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα +
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος +
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ 
Κουσελάς Δηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος +
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ 
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος +

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ 
Καρύδης Δηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μελάς Παναγιώτης +
Μανωλάκου Διαµάντω +
Αποστολάτος Βαΐτσης +
Δρίτσας Θεόδωρος +

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης Δηµήτριος +
Διαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +
Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) +
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης Δηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα +

ΝΟΜΟΣ ΡΟΔΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +
Στυλιανίδης Ευριπίδης +

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος +
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙΔΟΣ
Τσώνης Νικόλαος +
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) +
Μπατζελή Αικατερίνη +
Σταϊκούρας Χρήστος +
Γιαννόπουλος Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος +
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙΔΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙΔΙΚΗΣ
Δριβελέγκας  Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
Δαµιανάκης Ευτύχιος +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
Κουρουπάκη Ευαγγελία +
Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ»    153
……”…….”………:   «ΟΧΙ»     145
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ:    298
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(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας για την παροχή
ψήφου εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση.

Ψήφισαν συνολικά 298 Βουλευτές.
Κατά το άρθρο 84 του Συντάγµατος, όπως γνωρίζετε, ψήφος

εµπιστοσύνης δίδεται όταν υπάρχει απόλυτη πλειοψηφία των πα-
ρόντων Βουλευτών. Δηλαδή επί των διακοσίων ενενήντα οκτώ
παρόντων, οι εκατόν πενήντα Βουλευτές θα πρέπει να ψηφίσουν
τουλάχιστον «ΝΑΙ».

Στην Κυβέρνηση έδωσαν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-
σαν «ΝΑΙ», 153 Βουλευτές.

(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ χειροκροτούν ζωηρά και πα-
ρατεταµένα)

Αρνήθηκαν να παρέχουν ψήφο εµπιστοσύνης, δηλαδή ψήφι-
σαν «ΟΧΙ», 145 Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω πρωτό-
κολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Συνεπώς η Κυβέρνηση
έτυχε της ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής, όπως προβλέπουν
το άρθρο 84 του Συντάγµατος και το άρθρο 141 του Κανονισµού
της Βουλής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
προς το Σώµα ότι µε επιστολή του ο Πρωθυπουργός κ. Γεώργιος
Παπανδρέου προς τον Πρόεδρο της Βουλής, δηλαδή προς
εµένα, µας γνωστοποιεί ότι η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. Κατσέλη
Λουκία-Ταρσίτσα επανεντάσσεται στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Παρακαλώ το Σώµα να
εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Φίλιππος Πετσάλνικος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.05’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 7 Νοεµβρίου 2011 ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργα-
σία σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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